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ZBOR ODBORNIKOV IN DRUŽBENIH DELAVCEV V BREŽICAH 

Občinska skupščina - steber samouprave 
Ali sta v občinski skupščini še naprej potrebna dva zbora? Splošna ocena 
je, da zbor delovnih skupnosti ni odigral vloge, ki mu je bila namenjena — 
Skupščina je še vedno oreobremenjena z nekaterimi strokovnimi zadevami 

Z a zasedan j e splošnega z b o r a , k i j e b i l o 8. de
c e m b r a v Brežicah, so p r e j e l i udeleženci obširno ana
l i z o d e l a občinske skupščine i n n j e n i h o r g a n o v . Po
d a t k i i n u g o t o v i t v e v n j e j na j b i služili o d b o r n i k o m , 
p o s l a n c e m , p r e d s t a v n i k o m družbenih o r g a n i z a c i j i n 
d e l o v n i h s k u p n o s t i k o t izhodišče z a v s e s t r a n s k o osve t 
l i t e v k o m u n a l n e s a m o u p r a v e . 

Z a p r e t r e s družbene s a m o u p r a v e v brižiški ob
čini se dos l e j še n i k o h n i s e s t a l t a k o širok k r o g 
l j u d i . N a m e n z b o r a j e b i l , d a p r i s o t n i z različnih gle
dišč o c en i j o t i s t o , k a r j e b i l o d o b r e g a v d o s e d a n j e m 
d e l u , i n obračunajo z v s e m , k a r je z a v i r a l o učinkovi
tos t s a m o u p r a v e . P r e c e j tega j e b i l o n a k a z a n o v gra
d i v u . V r a z p r a v i so to g r a d i v o še d o p o l n i l i . 

imel i bodoči predstavnik i vo
livcev. 

Analiiza, k i so jo preje l i 

udeleženci četrtkovega zbora 
v Brežicah, vsebuje podrobno 
razčlenitev dela skupščine in 
njenih organov, metodično in 
vsebinsko stran njenega dela, 
dela odbornikov i n poslancev, 
mater ia ln i položaj občine, od
nose do delovnih organizaci j , 

(Nadaljevanje na 14. str.) 

Anal iza dela odbornikov in 
poslancev ter ocena fekup-
ščine kot celote je dober 
Uvod v predvol i lno obdobje. 
Prav iz teh ocen se bodo 
izobl ikovala mer i l a za izbor 
bodočih predstavnikov v ob
činski, republiški in zvezni 
skupščini. 

N a pomlad bo potekla man
datu doba polov ic i odborni
kov. Vo l i v c i se bodo mora l i 
zavzeti za takšen sestav obč. 
skupščine, k i bo najbolje 
ustrezal sedanji stopnji druž
benega i n gospodarskega raz
voja. Fo rma lna , matematična 

Zaradi železnice 
— delegacija 

na izvršni svet 
Be lokran j c i ne mis l i j o ča

kat i da bo prišlo do napove
dane ukinitve železnice, tem
več so se zganil i že ob prvem 
grozečem signalu. P r ed krat
k i m je b i l v Črnomlju posvet 
med predstavnik i občinske 
skupščine, družbenopolitičnih 
organizacij i n vseh večjih 
podjeti j , kjer so o tem raz
prav l ja l i . 

Sklenjeno je bi lo, da bodo 
gospodarske organ :zacije sa
me točno izračunale, ko l iko 
blaga prepeljejo po tej »baje« 
nerentabi lni progi . Izvoljena 
je b i la tudi tričlanska delega
c i ja na čelu s predsednikom 
občine inž. Radom Dvorša-
kom, k i bo skupno S predstav
n i k i metliške občine ob iska la 
izr.T.šni svet ter se sestala g 
predstavnik i ŽTP. 

s t ruktura z naprej določenim 
številom žena, mladine in 
drug ih n i več spremembna, za 
to pa so p r i i zb i r i kandidatov 
na prvem mestu sposobnost 
in vol ja do družbenega dela, 
s trokovna i n splošna razgle
danost in vrsta dobr ih oseb
n i h lastnosti , k i naj b i j ih 

Plaketa pokojnega 
Dušana Kvedra -

izročena 
9. d e c e m b r a je p r edsed 

n i c a sevniškega občinske
ga o d b o r a Socialistične 
zveze tov . E l k a G r i l c v 
B e o g r a d u izročila s o p r o g i 
p o k o j n e g a sevniškega čast
nega občana Dušana Kve -
dra—Tomaža n j egovo spo
m i n s k o p l a k e t o , de l o aka 
d e m s k e g a k i p a r j a i n me-
d a l j e r j a V l a d i m i r a štovič-
k a . T o je d a r i l o sevniške 
občine ob 25- le tn ic i njego
ve d r z n e a k c i j e ; k o t je b i l o 
s k l e n j e n o n a s l a v n o s t n i se
j i občinske skupščine 12. 
n o v e m b r a . 

1125 novih! 
»V T R E T J I Č G R E R A D O ! « 

p r a v i že p r e g o v o r ; uresničil se 
j e t u d i p r i n a s : v tretjem tednu ak 

pije smo pridobili 509 novih naročni 
kov! V p r v e m t e d n u 299, v d r u g e m 317 i n 
zda j še 509 — to j e 1125 n o v i h naročnikov. 
S t a n j e p o občinah je b i l o v t o r e k opo l 
dne t a k o l e : 

BREŽICE: 101 
CRNOxMEL.I: 108 
KOČEVJE: 99 
KRŠKO: 86 
M E T L I K A : 71 
N O V O M E S T O : 152 
RIBNICA : 94 
S E V N I C A : 216 
T R E B N J E : 81 
Razne pošte: 106 
Inozemstvo: 11 

V zdravstvu je preveč administracije 
Preden pride bolnik do zdravnika, mora »skozi« številne paragrafe in papirje, 
kar zahteva veliko denarja in časa — Zaradi varčevanja bi trpeli bolniki 

Nehote se je zgodilo, da je 
imel občinski svet zavarovan
cev v R i b n i c i sejo prav ta
krat , ko je b i la javnost ob

veščena o odstopu izvršnega 
sveta Slovenije. K e r je b i l 
odmev na ta sklep med l jud
m i zelo vel ik, je b i lo že na 

BETONIRANJE CESTIŠČA. » P ION IRJEV I « delavci so izkoristi l i ugodno vreme 
"> zabetonirali cestišče na krškem mostu (druga nagrada za VI . fotografijo tedna 

— O R W O N P 18 5,6/30). Foto: V iK Videnič, Krško. 

seji občinskega sveta zavaro
vancev zelo živahno. V raz
pravi o predlogu zakona o 
najvišji dopustni stopnj i 
osnovnega pr ispevka za 
zdravstvo je bi lo poudarje
no, da pravice zavarovancev 
ne smejo b i t i okrnjene. De l 
govornikov je vztrajal p r i 
tem, da b i mora la znašati 
stopnja osnovnega pr ispevka 
za zdravstvo 7 odst., ker bi 
(Nadaljevanje na 9. str.) 

55 milijonov 
škode okrog 

Trebnjega 
Po približnih ocenah so na

rasle vode povzročile v tre
banjski občini v noči med 
petkom in soboto, 2. in 3. de
cembra, 55 milijonov S din 
škode. Zemljišča in posevki 
so utrpeli 30, stavbe in druge 
naprave pa 25 milijonov S din 
škode. 

Večer francoskih 
popevk v Kočevju 
Večer francoskih narodnih 

popevk bo priredilo jutri, 16. 
decembra, Mladinsko kultur-
no-umetniško društvo kočev
ske gimnazije. Prireditev bo 
ob 20. uri v dvorani gimnazi
je. Vstopnine ne bol 

N a sliki vidite šobo, iz katere vlečejo steklo. Te šobe 
pa so v novomeški industriji stekla I N I S postale veli
ka ovira za proizvodnjo. Kaj več o tem in o novo
meški 11SIS lahko preberete na 4. strani današnje 

številke. (Foto: M . J.) 

OBVESTILO 
K o m i s i j a izvršnega s v e t a z a vprašanja bor-

I cev N O V je n a s k u p n i se j i z republiško k o i n i -
I s i j o z a u g o t o v i t e v p o k o j n i n s k e dobe , k o m i s i j o 
I p o členu 195 T Z P Z i n p o s e b n o k o m i s i j o p r i R O 
g Z Z B N O V S l o v e n i j e u g o t a v l j a l a , k a k o se upo -
1 r a b l j a j o k r i t e r i j i z a u v e l j a v l j a n j e posebne dobe 
I v N O V v d v o j n e m štetju p r i k o m i s i j a h i n 
I o r g a n i h , k i so z a t a k o p r i z a d e v a n j e p r i s t o j n i . 

N a s k u p n i s e j i j e b i l o u g o t o v l j e n o , d a se 
i k r i t e r i j i , n a v e d e n i v 61. 140 i n 143 t e m e l j n e g a 
I z a k o n a o p o k o j n i n s k e m z a v a r o v a n j u ( U r a d n i 
I l i s t S F R J št. 51/64) i n v N a v o d i l u Z v e znega 
I izvršnega s v e t a ( U r a d n i l i s t S F R J št. 33/64), 
! s i ce r d o k a j eno tno u p o r a b l j a j o , d a p a so b i l i 
1 v enda r l e p o n e k o d p r i m e r i različne u p o r a b e . 

K e r j e možno v s m i s l u člena 187 T Z P Z v la-
1 gat i . zahtevke z a p r i z n a n j e p o s e b n e dobe v N O V 
g n a p o d l a g i i z j a v prič le do k o n c a letošnjega 
1 l e ta , so b i l e k o m i s i j e m n e n j a , d a je p o t r e b n o 
§ vse, k i i z p o l n j u j e j o pogo j e z a e n o j n o a l i d v o j n o 
s štetje let m e d N O V , p o n o v n o o p o z o r i t i n a n j i -
§ hove p r a v i c e , k a j t i p o t e m r o k u b o možno uve
l i l j a v l j a t i te p r a v i c e le v i z j e m n i h p r i m e r i h . I z red
i l n i h p r a v n i h s r eds t e v o b n o v e p o s t o p k a , o d p r a v e 
1 a l i r a z v e l j a v i t v e odločbe s p r i v o l i t v i j o s t r a n k e i n 
1 d r u g i h , na j se posluži j o t u d i v s i t i s t i , k i s o d i j o , 
1 d a so b i l i p r i s e d a n j i h odločitvah v s v o j i h p ra -
§§ v i c a h prikrajšani. 

G l e d e n a r a z p r a v o s k u p n e seje k o m i s i j opo-
I z a r j a j o vse z a i n t e r e s i r a n e občane d a do nave
l i danega r o k a v lož i jo z ah t e vke , i n s i c e r , če so v 
I d e l o v n e m r a z m e r j u , p r i t i s t i občinski k o m i s i j i 
i z a u v e l j a v i t e v p o k o j n i n s k e dobe , k j e r i m a 
I sedež d e l o v n a o r g a n i z a c i j a , če p a n i s o v delov-
I n e m r a z m e r j u , p a p r i t i s t i občinski k o m i s i j i , 
i k j e r i m a j o s t a l n o bivališče. 
§§ Z a natančnejše i n f o r m a c i j e na j se za in te re -
| s i r a n i obračajo n a občinske o d b o r e Z Z B N O V 
i o z i r o m a n a občinske k o m i s i j e z a ugo t o v i t e v 
B p o k o j n i n s k e dobe . 

Nov klub OZN v Kočevju 
N a pok l i cn i kov inarsk i šoli 

v Kočevju so nedavno ustano
v i l i k lub Organizacije združe
n i h narodov, katerega člani 
so vs i učenci šole. Izvolila so 
vodstvo k luba , v katerem so 
zastopniki iz vseh razredov. 
V s a k i h štirinajst dn i se bo
do sestali i n nameni l i dve 
šolski u r i razgovorom o O Z N . 
P r v i tak razgovor, na katere
ga bodo povabi l i tud i kakega 
tujega študenta v L jub l jan i , 
bodo posvet i l i dnsivu člove
k o v i h prav ic . 

Od 15. do 25. decembra 
h 

jj Mraz bo nastopil pro-
|j ti sredini decembra, 
jj Prevladovalo bo oblač
il no vreme s pogostnimi 
I snežnimi padavinami, 
I zlasti okrog 17. deceni
ji bra in od 20. ileremhra 
•> dalje. 
t Dr. V. M. 



PEREČA TEMA NAŠEGA GOSPOD ARRTVA 

KAJ V BODOČE: standard 
ali investicije? 

Klasična ekonomska zahte
va o zmanjšanju potrošnje, 
da b i se več investiralo, je 
dobi la v srednjeročnem načr
tu razvoja Jugoslavije (1966 
do 1970) nenavaden obrat. V 
obrazložitvi tega dokumenta 
je zapisano, da je v interesu 
hitrejšega razvoja bolje pod
pirat i potrošnjo i n zavirat i 
investicije. V čem je jedro 
te ugotovitve? 

D a b i to razumel i , moramo 
imet i pred »očmi posebnosti 
gospodarskega razvoja naše 
dežele v zadnj ih dveh deset
letj ih, pa tud i nove okolišči
ne p r i razvi janju njenega sa
moupravnega sistema. 

OD STO N A 550 D O L A R J E V 

Dosedanjo pospešeno indu
strial izaci jo označuje vse
stransko odrekanje v kor is t 
večjim vlogam v ključne ve
je (energetiko, promet, ru
darstvo, metalurgi jo itd.), 
kakor tud i v predelovalno de
javnost, k i zagotavlja vel iko 
zaposlitev. Nekoč zaostalo 
agrarno deželo, k i je imela 
čez t r i četrtine prebivalstva 
na kmet ih , in v kater i je na 
prebivalca prišlo komaj 100 
dolarjev narodnega dohodka, 
je takšna razvojna strategija 
pr ivedla do tega, da že lah
ko govorimo o stabilnejšem 
razvoju brez krčevitega na
prezanja. Položili smo mate
rialne temelje sodobni proiz
vodnji , več kot polovica pre
bivalstva živi i n dela v me
stih, povprečni narodni do
hodek na vsakega Jugoslova
na pa se je dv igni l na 550 
dolarjev. 

T E M N A S T R A N I N V E S T I C I J 

že več let ugotavljamo, da 
so glavni vzrok nestabilnosti 
i n inflacij previsoke investi
cije, k i so se v zadnj ih de
vet ih let ih povzpele od 10 do 
20 odst. Od skupnega druž
benega dohodka smo zanje 
odvajali povprečno eno tre
tjino. Tako visoko obreme
njevanje gospodarstva in 
standarda je mora lo povzro
čiti resne nevšečnosti, čeprav 
se je produkt ivnost dvigni la 
za 5 odst., največ zaradi bolj
še tehnične opreme i z inve
st ic i j . 

Z razn imi načrtnimi in 
davčnimi metodami pa smo 
v tem času omejevali samo
upravno samostojnost pod
jetij tako, da smo pre l iva l i 

večji del sredstev za investi
cije v državni sk lad . S poli
tično - upravno decentralizaci
jo pa je pr ihaja la vedno do 
izraza želja l oka ln ih faktor
jev, da z obl ikovanjem in
vesticij pospešujejo razvoj 
svoje ožje domovine. Zato se 
nismo mogl i izognit i pret ira
n i i n tud i neracionalni ek
spanzi j i investici j , kar je pr i 
peljalo do tega, da so proiz
vodne zmogl j ivost i v Jugosla
vi j i izkoriščene komaj 7()-od-
stotno. 

N E D O T A K L J I V O S T 
S A M O U P R A V L J A N J A 

Medtem pa se je čedalje 
bolj kazala druga značilnost 
našega razvoja, to je krepitev 
ekonomske in politične samo
stojnosti samoupravnih pod
jet i j . Z novo ustavo iz 1963. 
leta je dokončno popolnoma 
vzpostavljena pravna nedo
taklj ivost samoupravl janja v 
odnosu do države in njenih 
organov. Z gospodarsko re
formo pa so ustvarjeni takš
n i tržni, finančni, zunanjetr
govinski in kreditno-denarni 
pogoji, da je samoupravlja
nje postalo nedotakl j ivo tudi 
v ekonomskem pogledu. 

P O T K VEČJIM 
ZASLUŽKOM 

Svoj čas so razni zagovor
n i k i državnobirokratskega 
uravnavanja gospodarstva pre
rokoval i , da bo samouprav
nost podjetij pr ipel ja la do 
tega, da bodo delavci pojedl i 
vse, kar bodo nared i l i , in da 
bodo tako ogrožene investi
cije. Ves dosedanji razvoj pa 
je pokazal ne samo, da in
vesticij niso pojedl i , marveč 
so j i h tako povečali, da so 
vnesle zmedo v stabilnost tr
žišča in zagrozile delavskim 
zaslužkom. . 

Napoved srednjeročnega na
črta razvoja Jugoslavije pa 
prav i , da bo teža poslovne 
pol i t ike podjetij do 1970 ver
jetno v povečanju zaslužka. 
To pa ne zaradi kak ih soci
a ln ih nagibov, marveč iz či
sto poslovnih motivov. 

V nov ih pogoj ih bodo na
mreč po gospodarski re formi 
podjetja pr is i l jena, da se 
Čimprej moderniz irajo i n pre
urede, da b i se usposobi la 
za konkurenčni boj na do
mačem in tujem tržišču. To 
pa zahteva tud i določene in
vesticije. T u pa gre za krat-

Če je kdaj veljal tisti srbski pre
govor: tresla se je gora, skotila se 
je miš — velja prav gotovo za od
nose med Veliko Britanijo in ra-
sitičnim režimom lana Smitha v 
Južni Rodeziji. Po tajnih pogovorih 
na britanski bojni ladji strašnega 
imena »Tiger« med britanskim pre
mierom VVilsonom in Smithom je 
zdaj vsa zadeva prišla pred Orga
nizacijo združenih narodov s pred
logom britanske resolucije, ki terja 
— sankcije proti Smithu. 

No, na videz so sankcije zelo 
hude: vse članice O Z N naj prepre
čijo uvoz rodezijskega azbesta, 
kroma, železa, bakra, sladkorja, to
baka, mesa in usnja. V r h tega naj 
preprečijo tudi letalski prevoz tega 
blaga. In drugič naj ne izvažajo v 
Južno Rodezijo nobenega orožja in 
vojaškega materiala. Vse to zveni 
dokaj veliko, toda zaradi tega Smith 
najbrž ne bo nič manj trdno spal. 
Naposled pa se tudi, če bi ga že na 
vladi zamenjale kdo drug, v Južni 
Rodeziji ne bi kaj bistvenega spre
menilo, ker bi prišel na oblast pač 
kdo drug njegovega kova. V seda
njih razmerah bi namreč kljub hu
demu odporu afriških držav, kljub 
pritisku dežel Commomvealtha ne 
mogli pričakovati, da bi samo za
radi gospodarskih sankcij te vrste 
že omogočili uresničiti zakonite 
pravice večine črnskega prebival
stva, da si samo vlada. Ozadje je 
namreč tako, da bi se takih sank
cij OZN prav gotovo ne držali 
Južnoafriška republika in Portugal
ska, kar pa pomeni, da bi bila še 
vedno odprta vrata, prek katerih bi 
mednarodni kapital kupoval južno-
rodezijsko blago in preprodajal svo
je blago Južni Rodeziji. To se je 

tudi doslej dogajalo z uvozom nafte 
v Južno Rodezijo, pa je Smithu 
prav nič ne manjka, ker nafta pač 
teče po portugalskih in južnoafri
ških naftovodih v Rodezijo tako, 
kot je tekla prej. 

V čem pa je potlej pomen tega 
VVilsonovega koraka? Potem ko je 
Smith na »Tigru« odločno odbil 
britanske zahteve, je VVilson ven
darle moral nekaj storiti, in to 
nekaj takega, kar Smitha ne bo pri-

T r e s l a s e j e g o r a , 

s k o t i l a s e j e m i š 

zadelo. Že prej smo omenili, da je 
britanska vlada močno izpostav
ljena pritisku dežel Commonvvealt-
ha in afriških držav, ki terjajo od
ločne ukrepe Londona proti Smithu. 
Toda laburistični vladi tudi ni vse
eno, kaj misli londonski City, se 
pravi središče britanskega kapitala. 
Od njega je odvisno, kakšen uspeh 
bodo doživela prizadevanja laburi 
stične vlade v stabilizaciji funta 
sterlinga. City je odločno za Smit
ha, ker je z njegovo vlado v Južni 
Rodeziji povezana tudi usoda bri
tanskega kapitala v tej deželi. Torej 
se mora VVilson pokazati »močne
ga« in se tako oprati pred svetov
nim javnim mnenjem, hkrati pa 
mora storiti nekaj takega, kar Smit
hu ne bo preveč škodovalo. Odtod 
torej njegov predlog, naj bi o vsej 
zadevi razpravljala organizacija 
združenih narodov, odtod tudi nje

gov predlog o gospodarskih sank
cijah proti Smithovemu režimu, v 
katerem učinkovitost pa že vnaprej 
dvomi. 

Posebej je zanimivo, da nafte 
ni na seznamu tistega blaga, ki ga 
Južni Rodeziji ne bi smeli proda
jati. Le zakaj so nanjo pozabili, ko 
pa so bili nekoč že sklepali o njej? 
Če bi se zgodilo tisto, v kar najbrž 
niti sam VVilson ne verjame, da bi 
zaprli res vse pipe, prek katerih bi 
tekla nafta v Južno Rodezijo, bi 
Smitha res hudo prizadeli, hkrati 
pa bi zadeli tudi Južnoafriško re
publiko. Malce čudno je slišati, da 
je tudi ta dežela v zvezi s politiko 
Londona do Južne Rodezije. Toda 
od takrat, ko so Južnoafriško re
publiko z veliko večino glasov vrgli 
iz Coomonvvealtha, se je britanska 
trgovina z njo močno — povečala. 
Samo lani je Britanija prodala tej 
deželi za 260 milijonov funtov bla
ga. Torej se London ne sme zame
riti Južnoafriški republiki, ki oskr
buje Smitha z nafto in bencinom, 
kar bi se prav gotovo zgodilo, če 
bi morala na britansko zahtevo to 
pipico zapreti in se odreči dobič
kom, ki jo z njo imajo. Izvoz Velike 
Britanije bi se za teh 260 milijonov 
zmanjšal. Laburistična vlada ima 
pa že sedaj hude preglavice prav 
zaradi tega, ker uvaža več kot pa 
izvaža in tako njena zunanjetrgo
vinska bilanca ni uravnovešena. 
Primanjkljaj bi bil še večji. 

Potemtakem VVilsonu ne more 
nihče očitati, da ni storil ničesar — 
predlagal je celo sankcije OZN — 
pa vendarle ni storil nič učinkovi
tega, saj bi se Smith oskrboval prek 
dežela, ki niso članice OZN. Torej 
res: tresla se je gora, skotila se je 
miš. 

koročna vlaganja z nagl im 
obratom kapita la in učinko
v i t imi rezultat i . In kar je še 
važnejše, take investicije 
imajo pravi učinek samo te
daj, če so v zvezi s s t imula 
t i vn imi zaslužki zaposlenih. 

N A S L O N I T E V 
NA P R O D U K T I V N O S T 

Najvažnejši poudarek sred
njeročnega načrta se nanaša 
na povečanje narodnega do
hodka za 70 odst., če se bo 
dvigni la produkt ivnost , med
tem ko bo večja zaposlitev 
vpl ivala komaj za 30 odst. 
T u ne mis l imo samo na bolj
šo tehnično opremo, marveč 
predvsem na boljšo organi
zacijo dela, na večjo strokov
no izobrazbo zaposlenih in 
večjo osebno prizadevnost, 
kakor tudi na boljšo izrabo 
proizvodnih zmogl j ivost i . 

Računamo, da se bo do 

1970 narodni dohodek dvigni l 
povprečno za 8 do 9 odst., iz
voz za 13 do 15 odst., uvoz 
pa le za 10 do 12 odst., med
tem ko bomo investicije za
v i ra l i — dvignile se bodo ko
maj za 6—7 odst. na leto. 
Temu nasprot i pa bo mora
la osebna potrošnja narašča
t i hitreje kot doslej — po 
letni lestvici od 8 do 10 odst. 

Stalno vprašanje vsakega 
narodnega gospodarstva in 
poslovne pol i t ike vsakega 
podjetja posebej — ko l iko da
t i za investicije in ko l iko za 
osebno potrošnjo — to vpra
šanje bomo reševali v na
slednjem obdobju, da ne b i 
sprav i l i s t i ra nadal jnj i sta
b i ln i razvoj . Vendar pa mo
ra b i t i poudarek na standar
du kot s t imulat ivnem činite
l ju dobrega poslovanja v sa
moupravni službi. 

M I L A N B A J E C 

Potrošniki jemljejo 
kredite 

Oglas trgovskega podjetja 
iz Sevnice v Dolenjskem l i 
stu, da prodaja blago (razen 
teksti la in prehrambenih ar
tiklov) tudi na kredit , je b i l 
m e d p o t r o&nikd s p r e j e t z odo
bravanjem. Odjemalc i si tako 
pr ihrani jo pot na banko, to
rej j i m je sevniško trgovsko 
podjetje napravi lo vel iko as-
lugo. 

V Krmelju spet zanima
nje za gradnje 

V K r m e l j u Je vse več pro
šenj zasebnikov, k i b i radi 
gradi U stanovanjske hiše. Da 
bodo graditel j i spomladi lah
ko zasadi l i lopate, bo potreb
no k m a l u določiti zemljišča 
za gradnjo i n naredit i zazi
da ln i načrt. 

TEDENSK! NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED 
Izvršni svet skupščine SR Slovenije je 

prejšnji teden odstopil. Skupščino je o tem 
obvestil predsednik IS Janko Smole. K o je 
utemeljeval odločitev izvršnega sveta, je med 
drugim rekel, da odstopa — skupaj z drugi
mi člani IS — zato, ker je socialno-zdravst-
veni zbor republiške skupščine blokiral nje
govo delo. To je storil s tem, da je z 44 gla
sovi proti zavrnil predlog zakona o najvišji 
meji, do katere se sme določiti stopnja os
novnega prispevka za zdravstveno zavarova
nje delavcev. Ob tej težki dilemi, ali naj po
pusti zahtevam, k i so v nasprotju z duhom 
reforme, ali naj vztraja pr i svojem predlogu, 
se je izvršni svet raje odločil za drugo. Dru
gače tudi ni mogel ravnati, zakaj prvo popu
ščanje bi jutri prineslo drugi in nato še več 
podobnih kompromisov. Tako pa reforme 
ne moremo uresničiti. 

Mnogi sprašujejo, kako je mogoče, da 
lahko samo en zbor (v skupščini je pet zbo
rov) onemogoči delo izvršnega sveta. Tega 
niso mogli razumeti še zlasti zato, ker j im je 
bilo znano, da je najpomembnejši zbor — 
gospodarski glasoval za predlog zakona. 
Vendar je treba razumeti, da možnost za 
sprejetje zakona še n i bila izčrpana. 
Izvršni svet ni čakal, ker je menil, 
da ni časa, kajti reforma terja hitre, odločne 
ukrepe. Z odstopom ni hotel nikogar izsilje-
vati, temveč je želel samo opozoriti na to, 
da nikakor ne smemo popuščati pred podob
nimi težnjami, kakršne so prišle do izraza 
v razpravi na seji socialno-zdravstvenega 
zbora. Za vse, ne samo za gospodarstvo, ve
lja zahteva reforme, da je treba dobro go
spodariti in da lahko pojemo samo toliko, 
kolikor smo ustvarili. 

V čem je pravzaprav spor? Izvršni svet 
je pripravi l predlog zakona, s katerim je ho

tel omejiti stopnjo prispevka za zdravstveno 
zavarovanje na 6 odstotkov, medtem ko je 
sociahio-zdravstveni zbor vztrajal na 7 od 
stotkih. Poslanci socialno-zdravstvenega zbo
ra so to utemeljevali s tem, da samo z zni 
žanjem stopnje ni mogoče zmanjšati potroš
nje, ker v sistemu nekaj ni v redu. Izvršni 
svet je menil, da ni mogoče iti na višjo stop-

Z a k a j j e o d s t o p i ! 

i z v r š n i s v e t ? 

njo, ker bi to pomenilo, da bi potem morali 
zvišati skupno prispevno stopnjo za socialno 
zavarovanje. Tega pa ni mogoče storiti. 
Skupna prispevna stopnja ne sme biti višja 
od sedanjih 20,5 odstotka, ker bi sicer mo
rali znova spremeniti delitev narodnega do
hodka — na škodo gospodarstva. Ako pa bi 
znotraj 20,5 odstotka prispevne stopnje zvi
šali stopnjo prispevka za zdravstveno zava
rovanje, bi zmanjkalo sredstev za dolgoroč
nejše dajatve, kot so pokojnine, invalidnine 
itd. To se pravi, da je rešitev samo v zniža 
nju stopnje prispevka za zdravstveno zava
rovanje, ker je dokazano, da je v zdravstvu 
še dovolj rezerv. Tako so navedli podatek, 
da v Sloveniji, kjer ustvarimo 556 dolarjev 
narodnega dohodka na prebivalca, prispeva 
vsak zavarovanec 33 dolarjev za zdravstveno 
zavarovanje (oziroma 39 dolarjev, če bi bila 
stopnja prispevka 7 odstotkov). V Angliji, 

kjer je narodni dohodek na prebivalca 2,5 
krat večji, prispevajo za zdravstveno zava
rovanje samo 8 oziroma 2 dolarja več kot 
v Sloveniji. 

Jugoslovanski časniki so pozitivno oceni
li odstop izvšnega sveta »kot potezo politič 
nega prepričanja, prave in odkrite odgovor
nosti pred družbo za uveljavljanje politike, 
k i jo postavlja reforma«. Tuj i tisk je komen
tiral odstop izvršnega sveta kot dokaz čeda
lje večjega pomena parlamentarizma v Ju
goslaviji in da je s tem Jugoslavija vnovič 
dokazala svojo »avantgardnost v komuni 
stičnem svetu«. 

Predsedstvo republiške skupščine je, ko 
je razpravljalo o možnostih za rešitev vladne 
krize, menilo, naj bi pristojni odbor republi 
škega zbora pripravil nov predlog zakona. 
Izvršni komite C K Z K S je poudaril, da je 
odstop pravica izvršnega sveta in da lahko 
prispeva k utrjevanju medsebojne odgovor
nosti med skupščino in IS. Obenem je menil, 
da še niso bile izčrpane vse možnosti za re
šitev problema. 

Slovenska javnost je v glavnem pozitivno 
ocenila odstop kot dokaz, da izvršni svet ne 
želi biti samo pasivni opazovalec v času iz
vajanja reforme, temveč da želi biti odgo
voren za politiko, ki jo postavlja reforma. Iz
vršni svet bi bil lahko tudi popustil pred 
zahtevami socialno-zdravstvenega zbora, to
da to bi pomenilo, da popušča tudi pred in 
teresi, k i so nasprotni reformi. Zdaj bi po
pustil pred zahtevami v zdravstvu, jutri 
drugje. Tako pa reforme ni mogoče uresni
čiti. Izvršni svet je potemtakem s svojim od
stopom povečal, zaostril odgovornost za do
sledno izvajanje politike usklajanja potroš
nje s sredstvi našega razpoložljivega 
dohodka. 

KRATKE 
Z RAZNIH STRANI 

• SPOR MED SIRIJO IN IRA
KOM — Sirska vlada jc v pone
deljek zaprla naftovod, ki pelje 
iz severnega Iraka čez sirsko oze. 
mljc do pristanišča Banias ob 
Sredozemskem morju. Sirija zah
teva namreč večjo odškodnino od 
iraške petrolejske družbe, na kar 
pa ta ni pristala. Sirska vlada je 
blokirala tudi skladišča, čepalke 
in druge naprave v Baniasu. 

B NESREČA GRŠKE LADJE — 
V viharju sc je potopila grška 
ladja »Heraklion«, na kateri je 
bilo 281 potnikov. Le 55 sc jih je 
rešilo. Ladja je plula s Krete v 
Pirej. Po nekaterih vesteh ladja 
ni bila usposobljena za plovbo. 

• SPOPAD NA KITAJSKEM — 
V spopadih med delavci in rde
čimi gardisti jc bilo na Kitajskem 
ubitih 31 ljudi, več sto pa ranje
nih. Do njih jc prišlo v pokraji
nah Cunking, Vusi in šanghaj. 
Zunanji minister Cen Ji pa je de
jal, da »zdaj še ni dozorel čas, 
da bi ustanovili mednarodne od
rede rdeče garde«. Povedal je na
mreč, da se jih več obrača na 
kitajsko ;:una:ije ministrstvo ? 
tem vprašanjem. Iz Kitajske tudi 
poročajo, da rdeči gardisti zdaj 
demonstrirajo proti partijskim » n 

državnim voditeljem Peng Cenu. 
Lo Džu Cingu in Lu Ting J iJ u -
Po nekaterih vesteh so jih že za
prli, češ da so revizionisti. 

• SUKARNO JE BIL PRESE
NEČEN — V izjavi, ki jo je po
slal sodišču, ki sodi bivšemu P 0 ' 
veljniku letalskih sil Indonezije 
Daniju, je predsednik Sukarno 
napisal, da je bil državni udar 
lani oktobra zanj presenečenje. 

B KOSIGIN SE JE VRNIL IZ 
PARIZA — Sovjetski premier Ko-
sigin je bil devet dni na urad
nem obisku v Franciji. Ta obisk 
povzroča precej skrbi bonski vla
di, ker ji pac zbliževanje nico 
Moskvo in Parizom ne gre v ra
čun. 

B MARIO ALICATA UMRL — 
Direktor glasila italijanske komu
nistične partije »Unita« Mano 
Alicata je pretekli teden umrl. 

B SE VEC DOLARJEV ZA VI
ETNAMSKO VOJNO — Predsed
nik ZDA Johnson jc potrdil vesti, 
da bo zahteval od kongresa, naj 
mu prihodnje odobri za devet do 
deset milijard več dolarjev kot 
doslej za stroške vietnamske voj
ne. Vsega skupaj bodo znašali vo
jaški stroški prihodnje proračun
sko leto okrog 75 milijard dolar
jev. 

B PREPOVEDANI POLETI S 
STARITGHTERJI — V Zahodni 
Nemčiji so prepovedali P0!e*f, 
vojaškimi letaU tipa starfignter, 
ker je doslej strmoglavilo ze 
letal tega tipa. Vzrokov niso mo
gli ugotoviti. Uvedli so pre i s l5 a.y 
in dokler ne bo poznan njen IZIU. 
teh letal ne bodo uporabljali. 

I SIRIJA POZIVA JORDANCJ 
K UPORU — Šef sirske drža ve 
Atasi je pozval jordansko u 
stvo, naj se upre kralju » ' ^ 
glavi sedanjo vlado. JordansKi t 

žim je obtožil, da »varuje n* 
Izraelu«. 



»KVALITETA ŽE, C E N A PA NE ! « Letošnji zgodnji sneg je marsikoga presenetil in prazna drvarnica ga je 
prisilila, da se kar na cesti pogaja za kurjavo. Za ta posnetek si je Darko Pavlin iz Novega mesta ta teden 

prislužil prvo nagrado za VI. fotografijo tedna (ORWO NP 18 2,8/30). 

Koče vsko-r i bn išk i 
knjigovodje združeni 

Kmetijski nasveti 

Društvo knjigovodij v Ko 
čevju šteje 270 članov, k dru
štvu pa spadajo tudi knjigo
vodje iz Ribnice , čeprav j i h 
je doslej včlanjenih bolj ma
lo Te dn i društveni tajnik iz 
Kočevja po R ibn i c i »novači« 
nove člane in upa, da j i h bo 
»nabral« okrog 60. S tem b i 
ime l i knjigovodje iz obeh ob
čin dokaj močno organizaci
jo, katere pomena ne smemo 
omalovaževati. 

Namen društva je združi
ti vse knjigovodje i n j i m po
magati p r i delu, študiju in 
izpopolnjevanju, spoznavanju 
nov ih predpisov, k i j i h n i ma
lo. V večini podjetij je raču
novodstvo zapostavljeno, pra
vijo, zato je vloga društva to
l iko pomembnejša. Društvo 
namerava v pr ihodnje delati 
v raznih sekcijah, tako da b i 
člani ime l i od njega čim več 
kor i s t i , z različnimi seminar
j i pa bodo poskrbe l i za stro
kovno izpopolnjevanje. Letos 
so že ime l i seminar za perio
dične obračune in seminar o 
revalor izaci j i osnovnih sred-

Jutri o prispevkih 
za leto 1967 

Izvršni odbor skupščine ko
munalne skupnost i socialnega 
zavarovanja delavcev v No
vem mestu bo ju t r i dopoldne 
razpravl ja l o predpis ih za 
osnovni in dodatni prispe
vek za zdravstveno zavarova
nje delavcev v letu 1967 ter o 
povračilu osebnega dohodka 
za p rv ih 30 dn i bolezni . Ob
ravnaval i bodo tudi predpis 
o udeležbi zavarovancev p r i 
nabavi zdrav i l , zatem pa se 
bodo pogovarjali o orientacij
skem finančnem načrtu skla
da za leto 1967 in določili dan 
in dnevni red za zasedanje 
skuušfine delavcev 

stev; če bo dovolj prijavljen-
cev, pa bodo organiz i rah tu
di seminar o osebnih dohod
k i h . 

Vsak drugi torek v mesecu 
se v Kočevju sestanejo ter se 
pogovorijo o svojem delu. če 
p r i tem naleti jo na težave a l i 
nejasnosti, se pomenijo o 
nj ih in skušajo najt i najpri
mernejšo rešitev. 

Letos so b i l i člani društva 
knjigovodij iz Kočevja že na 
strokovnem izletu v Cel ju. 
Ogledali so ai tovarno E m o 
in delovni postopek v tem 
podjetju ter nekatere druge 
objekte. Nedavno pa so se 
srečali v Kočevju knjigovod
je iz Kočevja, Jesenic in Ce
lja. Domačini so gostom po
kazal i kemično tovarno, ob
rat K G P v L i vo ldu , novo šo
lo, dom telesne kul ture in 
muzej. (vec) 

Na brežiškem sejmu 
V soboto, 10. decembra, so 

pr ipe l ja l i kmetovalc i na bre
žiški sejem 600 pujskov, pro
dal i pa so j i h 438. Manjše so 
prodajal i po 950 do 1.000 d in 
kg, večje pa po 700 d in kg 
žive teže. 

Na sejmišču so 
skoraj vse prodali 
N a novomeškem sejmišču 

je b i l v ponedeljek, 12. de
cembra, zelo živahen promet 
s prodajo prašičev. Naprodaj 
je bi lo 730 pujskov, razen 54 
pa so vse prodal i . Cene so se 
gibale za manjše pujske med 
15.000 in 21.000 dinar j i , večji 
pa so šli v denar po 22.000 do 
32.000 dinarjev 

PRIPRAVA KRMIL 
V zadnj ih desetletjih je proučevanje prehrane domačih 

živali tako s i lno napredovalo, d a se je že težko znajt i 
v kop i c i knj ig , znanstvenih razprav in praktičnih nasvetov, 
k i obravnavajo to področje. K j e r so znanstvenim is ledkom 
sledi l i , tam tud i uspehi niso izostal i . Samo pr imer : pred 
20 leti je b i l dosežen za tiste čase velik uspeh, ko so 
v nekem pitališču piščancev porab i l i za k i logram pr i 
rasta 4 k i lograme k r m i l , danes pa s tem ne b i b i l zadovo
ljen noben rejec več, saj najboljši porabi jo celo samo 
2 k i lograma za k i l og ram pr irasta , k i ga piščanci dosežejo 
že po dveh mesecih starost i . 

• V današnjem sestavku ne bomo govor i l i o k r m i l i h 
in nj ihovi k r m i l n i vrednosti,, temveč o vp l ivu pr iprave 
k r m i l na boljše izkoriščanje krme. V bližnji preteklost i , 
ko mnoga vprašanja prehrane domačih živali še niso b i la 
dovolj pojasnjena, so rejci precenjevali pomen priprave 
krme. P r i tem ne mis l imo na sušenje a l i s i l iranje krme, 
k i zelo vp l i va na uspeh reje, temveč na drobljenje in 
druge načine priprave krme, preden jo polagamo v jas l i . 
To je b i l čas slamoreznic, k i so j i h industr i j c i in trgovci 
na vse kr ip l je ponujal i , kmetje pa kupoval i . P r i tem 90 
pomagale takratne hrani ln ice in posoji lnice. 

• Teor i ja in praksa pa sta pokazal i drugače. N a osnovi 
merjenj in poizkusov je b i lo ugotovljeno, da rezanje i n 
drobljenje prav nič ne poveča prebavl j ivost i krme; izkuš
nje pa so ovrgle tudi drugi razlog, češ da je moči go
vedu z rezanico vs i l i t i tud i s lamo i n koruznico. K d o r pa 
danes k r m i s s lamo in koruznico, n i kaj p r ida živinorejec. 
Važen je pr irast , ne pa število repov v hlevu, k i j ih hočejo 
nekater i po vsej s i l i obdržati ob pomanjkanju krme. Tud i 
drobljenje žita ne poveča prebavl j ivost i za toliko, kot drob
ljenje stane. Izjema so sam oprašiči. T u d i govedu je bolj 
gospodarno pokladat i celo repo in peso, kot pa zrezano, 
saj je nevarnost, da se bo zadavilo, prav majhna. 

• Parjenje in kuhanje poveča prebavlj ivost samo p r i 
prašičih, p r i p lemenskih svinjah pa priporočajo presno 
hrano. Ed ino k r o m p i r moramo vedno kuhat i a l i par i t i , 
ker surov vsebuje strup — solanin. Drug i postopki : pra-
ženje zrnja, kisanje, oslajevanje a l i kvašenje nimajo po
mena zaradi boljšega izkoriščanja k r m i l , živinsko k r m o 
napravi jo okusnejšo predvsem za bolne in mlade živali 
(npr. pujske) , k i prvič sprejemajo hrano. 

Sama pr ip rava k r m i l živinorejcem torej n i dala tolikš
nega uspeha, kot so pričakovali. Mnogo več pa s i lahko 
obetamo od proučevanja hran i ln ih sestavin i n potreb 
živali. T u je narejen nesluten napredek. Čeprav cenenih, 
domačih k r m i l še zlepa ne bomo mog l i zamenjati z in
dus t r i j sk imi , s lednja vse bolj stopajo v ospredje. N a 
podlagi znanstvenih ugotovitev smo sposobni sestaviti že 
take k rmne mešanice, k i same zadostijo vse potrebe živali 
in n a m h k r a t i omogočijo zelo povečati stor i lnost v živi
norej i . P r i nas so te mešanice še drage i n j i h uporab
l jamo le kot dopolni lo . 

1 Želite imeti 
I avtomobil? 
1 ZASTAVA - ŠKODA - NSU-PRETIS 

i Podjetje 

I N O V O T E H N A | 
I NOVO MESTO, Glavni trg 11 

j Vam daje po hitrem postopku 

I potrošniški | 
I kredit | 
I • za dobo 30 mesecev | 
1 • z 2 0 % udeležbo 
I • s 7% obrestmi 

I Prav tako kot za avtomobile 
I kreditira tudi nakup 
I • televizijskih aparatov 
j • pralnih strojev 
I • štedilnikov 
I • šivalnih strojev 
I • hladilnikov 
I • mopedov ter moških ali ženskih | 

dvokoles 
I Za vse druge nakupe 
I v prodajalnah NOVOTEHNE 
I v Metliki, Krškem, Trebnjem in 
1 Novem mestu* pa izkoristite 

I novoletni j 
I popust, j 
j ki velja 12 dni: 
I od torka, 20. decembra, do vključno I 
j sobote, 31. decembra 1966! 
j 5% popust velja za vse drobne nakupe (ra-
| zen zgoraj omenjenih tehničnih predmetov, j 
I za katere vam nudi NOVOTEHNA potrošni-
I ški kredit) v skupnem znesku nad 2000 § 
I S-dinarjev! 

j Ne zamudite ugodne priložnosti! 
I Razvesel i te svoje drage na Si l - ] 
I vestrovo s praktičnim darilom! | 
n - . s 

Solidno in 
po konkurenčnih 
cenah vam bomo 
postregli 
v trgovinah 
NOVOTEHNE! 

§ * V Noveni me^tu no velja popust m trgovini AVTOMOTO g 
DELI iii BARVE-LAKI 



INES: štiri milijone kvadratnih metrov stekla v letu 1969 
Industrijski velikan, novomeška industrija stekla INIS, je nerentabilna in v izgubi - Težke posledice 
malomarnosti poljske tvrdke CEKOP iz Varšave, ki je posredovala nesoliden projekt in dobavila slabo 
opremo — INIS predlaga sanacijo v treh stopnjah, potrebuje pa sanacijsko posojilo in odložitev 
obresti od posojil in anuitet — Nekatere vzroke za Inisove težave je treba iskati tudi doma — Suro« 
vinska osnova kot opravičilo za lokacijo in potrebe po ravnem steklu sta bila osovna pogoja za 
steklarno v Novem mestu in ta dva pogoja obstajata še vedno! 

Občinska skupščina Novo mesto je včeraj razpravljala o poročilu, k i ga je 
predložila industrija stekla INIS Novo mesto. K o je lani skupščina (še v času 
izgradnje tega industrijskega velikana) poslušala poročilo, je bilo to pred
vsem informativno. Tokrat pa je INIS razgrnila pred odborniki: sanacijski načrt, 
ki obsega tr i stopnje in naj napravi proizvodnjo rentabilno, zahtevo po posojilu 
iz republiškega rezervnega sklada, s katerim b i INIS prebrodila obdobje ne
rentabilnega poslovanja, zahtevo po moratori ju v letih 1967 i n 1968 za investicijska 
posojila, dobljena od Splošne gospodarske banke v Ljubljani in Dolenjske banke 
in hranilnice iz Novega mesta, ter zahtevo za podaljšanje odplačilnega roka za 
najeta investicijska posojila od dosedanjih 10 let na daljše razdobje. Vsakomur se 
ob naštetem pač takoj vsili vprašanje: kako je mogoče, da je tako mlada tovarna, 
kot je INIS, k i je veljala družbo 3 milijarde i n 900 milijonov S—d in posojil 
in je začela s proizvodnjo komaj pred dobrim letom, nerentabilna in v izgubi? 

Vzrokov za Inisove teža
ve je več. Porazdelimo jih 
lahko v tri skupine. Osnov
ni in največji vzrok je ne-
solidnost poljske tvrdke 
CEKOP iz Varšave, ki je iz
delala investicijski projekt 
za novomeško steklarno in 
dobavila vse naprave zanjo. 

Ob tem naj kar takoj pou
darimo: prav zato, ker je 
krivec dobavitelj iz tuje dr
žave, ni tisk toliko časa po
ročal o težavah v INIS, če
prav se o tem že precej časa 
govori po novomeških uli
cah. Kadarkoli smo doslej 
želeli povedati naši javnosti 
kaj več o tem, so nas tako 
v tovarni kot tudi drugod 
zavračali s trditvijo, da gre 
pri stvari za meddržavne od
nose in da bi s poročanjem, 
dokler se zadeve ne uredijo 
po redni poti, prej škodovali 
kot pa koristili. 

Tudi drugih vzrokov 
je več! 

Naslednja dva vzroka te
žav, h katerima se bomo po
vrnili malo pozneje, sta manj 
pomembna in ju moramo 
iskati doma: drugi je v tem, 
da smo se s prevelikim za
upanjem v tujega partnerja, 
brez zadostne strokovne pod
lage in zelo na hitro odlo
čni za tako veliko investici
jo, kot je steklarna. 

Tretji vzrok pa je treba 
Iskati v kolektivu INIS. Pri 
tem moramo izvzeti pretež
ni del kolektiva in pokaza
ti na nekatere strokovnjake 
v tehničnem vodstvu, ki so 
dali od sebe premalo, pa so 
si kljub temu znali odreza
ti precejšen kos kruha. 

Preden začnemo govoriti o 
težavah, v katerih je INIS, 
pa moramo odločno pouda
riti tole: INIS je sodoben in
dustrijski velikan, ki ima 

?red seboj veliko bodočnost, 
emne oblake, ki so trenut

no nad njim, je treba od

praviti. Pri tem mora sode
lovati širša in ožja družbe
na skupnost. Mlademu ko
lektivu naših steklarjev, ki 
dan in noč stoji ob pečeh 
in strojih ter vleče lesketajo
če se steklo, moramo zažele-
ti veliko sreče in mu oblju
biti vso našo pomoč-

Glavni krivec: 
nesolidni projektanti 
in dobavitelji 
iz Poljske 

Malo prej smo že poudari
li, da je treba iskati vzro
ke za Inisove težave pred
vsem v nesolidnosti poljske 
tvrdke CEKOP, ki je izdela
la investicijski projekt in do
bavila vse strojne naprave. 

Kup zdrobljenega stekla na pro
storu pred proizvodno dvorano 
se že nekaj mesecev naglo veča. 
Kdo je kriv tega? Vsakdo v INIS 
vam bo odgovoril: »Temper pač 
in tempanje sta kriva!« Ker nam 
je na voljo premalo prostora za 
obširno razlago, kaj je to, naj 
povemo kar se da na kratko: 
temper peč je naprava (peč), ki 
segreje samotne šobe na 1500 
stopinj C, te pa nato ohladijo na 
900 stopinj C In jih potopijo v 
tekoče steklo v kodni peči. Sko
zi šobe (odprtine), nato vlečejo 
ravno (ploskovno) steklo s po
sebnimi stroji kvišku in ga na
to režejo na kose. 

2e pri pregledu idejnih projek
tov temper peči je obstajal dvom, 
da bodo predlagane temper peči 
uspešne. Dosedanji rezultati so 
ta dvom potrdili. V začetku pro
izvodnje (do Junija letos) so se 
šobe pri žganju v temper pečeh 
lomile. Dopustnega je 10 do 15 
odst. loma, ta pa je znašal več 
kot 46 odst. Zato je bila zmoglji
vost temper peči zmanjšana za 
30 odst. Vse to je vplivalo na 
količino in kvaliteto proizvede
nega stekla. 

Na zahtevo INIS so predstavniki 
tvrdke CEKOP iz Varšave v ju
liju in avgustu letos preuredili 
temper peči. Lom samotnih šob 
se je s tem zmanjšal, toda šobe 
so se začele v razbeljeni stekleni 
masi razplinjevaU in v steklu 
so se pojavili mehurčki. Zavo
ljo tega je od septembra letos 
dalje komaj tretjina stekla pri
merna za tretjevrstno in vrtnar
sko steklo, ostali dve tretjini gre
sta v črepinje. Po programu pa 
bi moralo biti 3 odst. stekla A 
kvalitete, 57 odst. stekla B kva

litete in 40 odst. 
tete. 

stekla C kvali-

linu. Ze takoj T začetku se je 
odločalo predvsem o tem, ali bo 
bodoči industrijski velikan stal 
v Novem mestu ali ne. Razumlji
vo je namreč, da se za takšen ob
jekt potegujejo mnoga mesta in 
mnoge občine. Imeti tako veli
ko steklarno pomeni hkrati imeti 
na svojem področju objekt, ki 
ustvarja velik narodni dohodek. 
Morda je tudi to vplivalo, da smo 
se potegovali bolj za to, da bi 
steklarno dobili, kot pa se po
glabljali v stvarno presojo tega, 
kar so obetali načrti. 

Ne smemo prezreti niti to, da 
se je velika investicija v INIS za
čenjala v časih, ko dinarja, ren
tabilnosti in drugih stvari še ni
smo tehtali tako, kot delamo to 
danes. Prave investicijske ome
jitve so se v našem sistemu za
čele šele leta 1965, takrat pa je 
bil INIS že skoraj dograjen. 

Veliko in zelo radi razprav
ljamo o osebni odgovornosti 
v naši družbi. Kaj, ko bi v 
tem primeru poiskali nepo
sredne krivce napak, ki smo 
jih našteli (če nam ne bo 
zmanjkalo odločnosti seve
da)? 

Predlog 
za »ozdravitev« 
v treh stopnjah 

Kakšna je pot iz težav? INIS 
predlaga načrt za sanacijo v treh 
stopnjah. V prvi bi do 28. fe
bruarja 1967 montirali novo tem
per peč, kupljeno v Zahodni 
Nemčiji. Veljala bi okoli 48 mi
lijonov Sdin. S tem bodo odpra-
rili največje nevšečnosti v proizvod
nji, vendar ta še ne bo renta
bilna. V tem času bodo z novo 
sistematizacijo ter z izboljšavo v 
notranjem transportu in pri na
kladanju zmanjšali število zapo
slenih za 37 ljudi. 

V drugi stopnji (od 1. marca do 
0. junija 1967) bodo kupili na
prave za odpravo valovitosti v 
steklu. S tem bodo izboljšali kva-Neustrezna oprema 

in pomanjkljivi računi 

Razumljivo je, da smo lani 
za občinski praznik nestrpno 
in strahoma pričakovali, ka
ko bo v INIS proizvodnja 
stekla. Začelo se je srečno, 
vsaj v prvih dneh, toda kaj 
kmalu so se začele težave. 

Iz dneva v dan bolj se je 
kazalo, da je bila poljska 
tvrdka CEKOP iz Varšave 
kot projektant in dobavitelj 
opreme zelo nesolidna. Poka
zalo se je, da so bile posa
mezne strojne naprave zelo 
pomanjkljive. Mnoge naprave 
so morali že v prvem letu po 
večkrat zamenjati, mnoge pa 
so morali stalno popravljati. 
V več primerih zmogljivosti 
naprav niso bile takšne, kot 
so bile prikazane v načrtih. 

Kaj pomenita takšna nesolidnost 
in neresnost poljskih dobavite
ljev za INIS, si bomo laže 
predstavljali, če upoštevamo, da 
teče v INIS proizvodnja nenehno, 
ne oziraje se na nočni in dnevni 
Sas ter praznike. Steklo je tre
ba vleči-takrat, kadar je mešani
ca njegovih raztopin raztopljena 
v kadni peči. Zaradi zastojev na 
posameznih strojih ni mogoče 
ustaviti proizvodnje in počakati, 
dokler ne bodo popravljeni. 

Napaka ali zastoj na enem sa
mem stroju ali napravi lahko po
vzročita ogromno škodo, zal je 
bilo tako prav v našem primeru, 
in to zaradi nesolidnosti in ne-
resnosti poljskega dobavitelja. 

Če si boste ogledali gornjo sliko, si boste laže predstavljali, kaj je to temper peč. 
Na sliki je namreč ena izmed obeh temper peči, k i sta povzročili toliko škode v 
novomeški INIS. V tej peči segrejejo šobe na 1500 stopinj C, nato j ih pustijo v 
njih, da se ohladijo na 900 stopinj C, ter prenesejo nekaj metrov daleč v kadno peč, 
kjer j ih spustijo v razbeljeno tekoče steklo. Šobe se zaradi svoje specifične teže ne 
potopijo v steklo, pač pa plavajo po njem, skozi podolžno odprtino v šobah pa nato 
vlečejo z vlečnimi stroji steklo kvišku. (Foto: Miloš Jakopec) 

Ko smo začeli misliti 
na steklarno, so bili 
drugačni č a s i . . . 

Zelo na kratko smo ugotovili 
krivdo tuje tvrdke. INIS bo zara
di njene nesolidnosti in zaradi 
povzročene škode tožil poljsko 
tvrdko CEKOP iz Varšave pred 
mednarodnim sodiščem. Zdaj pa 
se moramo vprašati še to: kako, 
da smo tako prostodušno podpisa
li pogodbo za tako veliko inves
ticijo, ki ima zdaj takšne posle
dice? 

Prvi razgovori o INIS so se 
začeli že leta 1959 in so se na
daljevali vse do takrat, ko se 
je začela izgradnja tovarne v Brš-

Kalkulacije o steklu, 
ki ga nikdar ne bo 

Človek je več kot presene
čen, ko danes sliši, da so bi
le v ekonomski utemeljitvi 
projekta za INIS kalkulaci
je za razne vrste debelejšega 
stekla, ki ga z obstoječimi 
napravami ne bodo mogli 
nikdar delati! To steklo pa 
je vrhu vsega nekajkrat draž
je kot tisto, ki ga INIS lahko 
proizvaja! Razen tega so bi
le tudi za steklo, ki ga INIS 
lahko proizvaja, v ekonom
ski utemeljitvi kalkulirane 
cene, ki so višje od veljav
nih. Cene stekla pa so pod 
kontrolo in jih tovarne ne 
smejo spreminjati! 

Nič čudnega torej, če je 
proizvodnja v načrtih obeta
la zelo veliko, danes pa se 
kaže. da ne bi bila .rentabilna, 
četudi bi se z obstoječimi polj
skimi napravami odvijala brez 
zastojev in težav! INIS ne bi 
ustvarila v prvih dveh letih 
normalne proizvodnje niti de-
larja za obvezni remont peči v 
letu 1968! 

Če bi INIS s sedanjimi na
pravami izdelala na leto 4 mi
lijone kvadratnih metrov stek
la (to je največja mogoča pro
izvodnja), bi ustvarila pri 
tem za okoli 500 milijonov 
skladov. INIS pa potrebuje 
vsako leto po 864 milijonov 
S-din za odplačilo investicij
skih posojil. To pomeni, da 
zmanjka na leto 364 milijo
nov Sdin. 

Posojila so bila najeta v 
začetku na 5 let in so jih še
le pozneje podaljšali na 10 
let, zdaj pa jih bo treba po
daljšati na 20 let. Investicija 
je bila torej nepretehtana in 
močno brezglava! Projekt ni 
zagotovil rentabilne proiz
vodnje in je bil izdelan zelo 
površno. 

liteto in povečali dohodek za 
220 milijonov Sdin (ta naprava 
stane okoli 45 milijonov Sdin). Z 
naštetim ter z avtomatično re-
zalnico in sekalnico stekla bo 
proizvodnja ob podaljšanju od
plačilnih rokov za investicijska 
posojila že rentabilna. 

V tretji stopnji (po 30. juniju 
1967) namerava INIS doseči za
nesljivo rentabilnost z naložba
mi v predelavo stekla. Izdelova
li bi profilit steklo, penosteklo, 
barvno steklo in lepljeno okras
no steklo 

Če bodo odplačilni roki inve
sticijskih posojil podaljšani na 
20 let, bo že z drugo stopnjo sa
nacije ustvarjenih konec leta 1967 
za 145 milijonov Sdin skladov; 
konec 1968. bi imeli za 122 mi
lijonov Sdin izgube (glavni re
mont peči!); konec 1969 pa bi 
spet ustvarili za 278 milijonov 
Sdin skladov. Ce doseže INIS po
leg tega še oprostitev plačila 
obresti in odlog anuitet do za
četka 1969, DO sam ustvaril po
trebna sredstva za postopno za
menjavo nekvalitetnih poljskih 
strojnih naprav in za glavni re
mont kadne peči. Samo za glavni 
remont kadne peči potrebuje 
INIS 700 milijonov Sdin! 

Brez sanacijskega 
posojila nikakor 
ne bo šlo! 

Proizvodnja ni rentabilna, ren
tabilnost pa bo zagotovil šele sa
nacijski načrt z olajšavami, ki 
jih terja INIS od družbe. Ce pro
izvodnja ni rentabilna, nastaja iz
guba. INIS potrebuje za pokritje 
izgube, nastale letos, okoli 622 
milijonov Sdin sanacijskega poso
jila, prihodnje leto pa za premo-
stitev v januarju in februarju, ko 
bodo uresničevali prvo stopnjo 
sanacijskega programa, še novih 
163 milijonov Sdin. 

ni h osebnih dohodkov nista 
v skladu s stanjem v pro
izvodnji, še zlasti pa ne s 
stanjem od septembra na
prej! 

Zakaj je morala priti 
pobuda za sanacijo 
od zunaj? 

Nihče ne more nasprotova
ti osebnim dohodkom večini 
kolektiva in delavcem, ki sto
jijo ob strojih, delajo v vro
čini in na prepihu, v nočni 
izmeni in dajejo od sebe naj
več, kar morejo. 

Toda ob tolikšnih prejem
kih posameznih strokovnja
kov se moramo vprašati: 
kako to, da je sanacijski pro
gram predložen šele po letu 
dni zastojev v tovarni, in ka
ko to, da so pobudo za tak
šno reševanje stvari morali 
dati skupščinski in politični 
organa. K j e B o pri tem 
tisti s t r o k o v n j a k i , ki 
imajo tolikšne dohodke, in 
kje je njihova strokovnost 
in odgovornost, človek neho
te pomisli, da predobro pla
čani posamezniki smatrajo 
tovarno, za katero je dala 
družba 3 milijarde in 900 mi
lijonov Sdin sredstev, kot ne-
feaj, kar so dobili od države 
zato, da bodo kot uslužbenci 
vlekli velike plače . .. 

I Ob koncu naj še enkrat pou-
• darimo: novomeška INIS 
• stoji in bo stala, v hudih 
• dneh pa smo ji dolžni p<>-
• magati vsi. Delovnemu ko-
• lektivu naših mladih stek-
• larjev naj torej še enkrat 
• zaželimo kar največ sreče 
• pri premagovanju trenut-
• ni h težav! 

M. JAKOPEC 

Plan osebnih 
dohodkov 
je prekoračen kar za 
26 milijonov Sdin! 

Čeprav se čudno sliši, je 
vendar res, da je konec okto
bra bil v INIS prekoračen 
plan osebnih dohodkov za 26 
milijonov Sdin, (za okoli 5 
odstotkov). Povprečni oseb

ni dohodki po pravilniku so 
letos 76.516 Sdin (najnižji 
48.000, najvišji 216.000). Pov
prečni osebni dohodek sku
paj z izplačili za nočno delo 
je 81.865 S-din, povprečni 
osebni dohodek z vsemi iz
plačili pa znaša 82.944 Sdin. 

Na kratko: po Novem me
stu se govori, da zaslužijo 
posamezni strokovnjaki v 
INIS po 600.000 Sdin na me
sec, pri tem pa tovarna »ne 
gre« . . . Te govorice so pre
tirane, ker je največji osebni 
dohodek ožjega kroga posa
meznikov v tehničnem vod
stvu 360.000 Sdin na mesec. 
Brez dvoma je delitev ustvar
jenega dohodka samouprav
na pravica kolektiva, toda 
hkrati mora biti osebni do
hodek upravičen z opravlje
nim delom! V INIS prizna
jo, da tak osebni dohodek 
(mislimo na tistega najvišje
ga) in prekoračitev planira-

»PUSTI M E PRI MIRU ! « Na poljsko napravo za avtomatsko polnjenje kadne peči 
s surovinami za izdelavo stekla je neznan hudomušne/ napisal s kredo: »Pusti me 
pr i miru!« Naprava se je tako kot mnoge druge stalno kvarila, zato res ni preosta
lo nič drugega, kot pustiti jo p r i miru. Nazadnje so jo zaradi neuporabnosti demon
tirali, peč pa zdaj polnijo ročno. (Foto: Miloš Jakopec) 



•nemške slike iz Vinkovcev, osiieka m Diakoua 
dvorišča tiščijo ena druge. Vse 
so pritlične, precej enake, kr i te 
z opeko, s čeli obrnjene p ro t i ce
st i , pa od nje odmaknjene, kakor 
da b i se je bale. Dvorišča loči od 
ceste in širokega prostora med 
dvema vrstama hiš v isoka lese
na a l i z idana ograja s prav tako 
v i sok im i vrat i . T u in tam so b i la 
vrata odprta in na dvoriščih, na 
cesti i n na pol ju smo v ide l i več 
traktorjev, last kmetov. Vsak je 
b i l drugačen in mnogi tak i , kot 
b i j i h b i l i l as tn ik i sami izdelal i 
doma po svojem okusu. Večina 
j i h vendarle vprega v delo konje, 
lepe i n rej ene, in pozna se j i m , 
da živijo sredi ko ruzn ih pol j . Za
rad i razsežnih površin pa je do
bra vozna živina potrebna. 

V središče Osi jeka, vel ikega 
mesta na ravn in i , smo se voz i l i 
več ki lometrov. M i m o nas, k i 
smo b i l i v avtobusu, so hitele to
varne i n skladišča pol jedelskih 
strojev s p lug i , sejalnicami, oko-
pa ln ik i , t ros i l c i za gnj i la i n dru
g im. 

Iz Brežic je odpeljal avtobus 
zjutraj , nekaj po tretj i u r i , v 
V inkovce pa je pr ispe l okrog de
vetih. T a m je sedež največjega 
sadjarskega obrata v Jugoslavi j i , 
saj mer i nič manj ko t 617 hekta
rov. Ve l i ka plantaža jablan se 
razprost i ra v B o r i n c i h , 5 k m od 
Osi jeka. Leži n a manjši, komaj 
30 m v isok i vzpetini nad vel iko 
ravnino i n je dolga 7 k m . 

Tehnični d irektor , k i nas je 
vodi l po plantaži, je povedal, da 
so delal i nasad postopoma, tako 
da je drevje staro 3 do 6 let. 
Prej so na zemljišču pridelovala 
pšenico i n koruzo . 

Sadjarstvo v oko l i c i V inkovcev 
n ima tradici je, z last i ne gojitev 
jabolk. Jabo lka so vedno uvažali 
od drugod, precej tudi iz Slove
nije. Zan imivo je, da ljudje, k i 
vodijo proizvodnjo, niso domači
ni , marveč so iz vse Hrvatske , 
največ iz okol ice Zagreba. Teh
nični d i rektor je iz Hrvatskega 
Zagorja. 

Sadna drevesca so vzgoji l i pred 
leti n a 25-hektarski začasni dre
vesnici b l i zu Samobora. 

Po asfal t i rani cesti, k i je b i l a 
narejena nalašč za nasad, smo 
pr ispe l i po blagem vzponu do 
vhoda. T a m se je cesta razširila. 
V ide l i smo vel iko tehtnico in 
vratarja. Tega dne so ob i ra l i ja
bolka. Drevesa so b i la enaka, z 
n i z k i m i debl i , kot pahnete. Vrste 
dreves so bi le kot zelene stene, 
odmika joče se v daljavo. Vrste 
so bile druga od druge' oddalje 
ne 4 do 5 in po l metra . Tako raz
poreditev so naprav i l i zaradi buj
n ih sort i n podlage. Le tn i po 
ganjki dosežejo namreč 60 cm 
do 1 metra . Z rezanjem in urav
navanjem vej so dosegli p r i dre
vesih obl iko , v kater i ta lažje 
nosijo plodove in rodijo. Ve l iko 
prednost so dal i prometu, k i je 
važen za h i t ro delo strojev p r i 
obdelavi, zdravstveni zaščiti dela 
in t ransportu. 

Invest ic i jska doba traja t r i le
ta, tako da vzdržuje nasad od 
4. do 6. leta sam pridelek — 
se prav i , da stroške pokr i va do
hodek, po šestem letu pa je pred
videno odplačevanje kred i ta . Ve
l i k i betonski bazeni so za škrop
ljenje. Voda pr i t eka po ceveh iz 
kanalov pod vzpetino, na kater i 
je nasad. 

Za posamezne dele nasada i n 
za posamična dela so poverjeni 
s trokovnjaki . Obdelovalna in oskr
bovalna dela opravi jo stro j i do
bro i n h i t ro . Z 18 škropilnicami 
(atomizerj i ) poškropijo vso po
vršino v 4 do 5 dnevih. Gnoj i jo 
po potrebi , največ z dušičnimi 
gnoj i l i , k i j i h porabi jo do 2000 
kg na hektar. — P r v i obrok dobi 
nasad že jeseni, ka r je v sadjar
s k i p raks i novo. 

Veliki kombajn J O H N D E E R E ob praznjenju rezervoarja. 

Potem smo našli upravo kme 
tijskega kombinata Osijek, k i vo
di proizvodnjo na 24.000 hekta 
r ih . To je kot 240 kv. k i lometrov 
oz i roma 2 k i l omet ra širok pas 
zemljišč, k i b i j i h lahko položili 
od Bizel jskega preko Brežic in 
ob avtomobi lsk i cesti do L jub 
ljane. Z a strokovno vodenje in 
upravljanje s tako vel iko povr
šino ima kombinat svoj šolski 
center. Oddal jen je nekaj ki lo
metrov od središča Osi jeka. Pred
stavlja ga več zgradb z učilnica 
m i , ve l iko, sodobno urejeno ku
hinjo, jedi ln ico i n stanovanji za 
l judi , k i prihajajo sem z name
nom, da b i s i p r idob i l i strokov
no znanje. V obdobj ih, ko je 
manj dela, prirejajo v centru te
čaje, z last i za l jud i , k i delajo s 
stro j i . Sta lna ob l ika strokovnega 
izobraževanja je srednja kmeti j
ska šola, imenovana tud i tehni
ška šola za praktično delo v 
proizvodnj i . N jen i absolventiž 
upravl ja jo zahtevnejše sodobne 

kmeti jske stroje. 

V kombinatu so zaposleni tudi 
inženirji i n tehnik i za načrtova-

Sadna plantaža Bor inci pr i Vinkovcih. Pogled na skladišče in glavno cesto v nasadu, k i teče 
prečno na smer vrst. 

Kmetijska sekcija občinskega društva inženirjev in tehni
kov Brežice je organizirala ob koncu septembra dvodnev
no strokovno ekskurzijo na območje jugovzhodne Slove
nije in Podravine. Udeleži l i so se je člani sekcije, nekaj 
prostih mest v avtobusu pa so zasedli tudi nekateri delo
vodje na družbenih kmetijskih posestvih pa kmetje z večjo 
tržno proizvodnjo. Spored je obsegal ogled družbenih 
kmetijskih obratov s sadjarsko, poljedelsko, živinorejsko 
in vinogradniško proizvodnjo. Zaradi nevarnosti širjenja 
parkljevke in slinavke — te sicer na omenjenem območju 

ni — je odpadel ogled živinorejskih obratov 

M e d vrs tami zemljo obdelujejo, 
plevel pa uničujejo s herb ic id i . 
N a območju nasada je več skla
dišč za gnoji la, embalažo in stre
he za spravi lo strojev. P r i gradit
v i so poskušali porab i t i čim manj 
mater ia la i n s tem znižati pro
izvodne stroške. 

P a poglejmo, kakšni so pr idel
k i ! 

L a n i so posla l i na trg 320 vago 
nov jabolk, letošnji pr idelek pa 
so oceni l i na 400 vagonov. Zarad i 
odlične kvalitete sort jonatan, 
delišes, stajman, vajnsep in lon
donski peping je b i l a prodajna 
cena v nasadu 240 S ' d in za ki lo
gram. Šampanjska reneta nekol i
ko slabše kvalitete pa je imela 
ceno nekaj nad 200 S d in za k i 
logram. Sadje so odpreml ja l i z 
avtomobi l i . Zarad i dobre zdrav
stvene zaščite je večina pr ide lka 
prve i n ekstra kvalitete. Osnovno 
sort iranje so oprav i l i ka r p r i 
obiranju, tako da so slabše sadje 
odmetal i na t la. O sadju na tleh 
so povedal i , da ga bodo pobra l i , 
če bodo ime l i dovolj časa in kup
ce. Najvažnejše je, da to sadje 
odstranijo, da bi preprečili gni
lobo. Starejše, pet do šest let 
staro drevje sort jonatan i n šam
panjska reneta je dalo 30.000 k i 
logramov jabolk na hektar, za 
naslednja leta pa računajo 50.000 
ki logramov. N j ihov pridelek je 
začel zavzemati jugoslovanski trg. 
Tud i L jubl jana, Ma r i bo r in ne
katera druga slovenska mesta so 
dobi la jabo lka od tam, kamor 
smo j i h še pred leti pošiljali iz 
Slovenije. 

Za še večji pr idelek se ljudje, 
k i upravl jajo nasad, naglo p r i 
pravljajo. D a b i izboljšali trans
port, gradijo od bližnje železnice 
odcep, k i bo speljan vse do pod
nožja nasada. Gradi jo tudi veli
ka skladišča in hladi ln ico . Hudo 
pa j i h tare pomanjkanje pada
v in , saj j i h imajo le 650 do 700 
m m , ka r je za tretj ino manj kot 
p r i nas. V sušnih let ih b i b i l 
lahko pridelek še manjši, zato 
so se odločili za namakanje. Vo 
do bodo črpali po debel ih ceveh. 

K o smo se po ogledu vračali, 
smo nekater i nameraval i zajeti 
doživetja i n nasad na f i lm in pa
pi r , vendar to skoraj n i b i lo 
mogoče. Z razglednega stolpa je 
v idet i v daljavo le 3 do 4 k m dol
ga zelena preproga, podobna go
zdu a l i grmičevju. Spoznal i smo, 
kako majhn i smo p r i nas v pr i 
delovanju sadja, z last i jabolk, in 
kako pomembna je postala kva
liteta za dobro ceno. 

še istega dne smo se z avto
busom napot i l i p ro t i Osi jeku. 
Spreml ja la nas je ena sama ve
l i ka ravnina. V določenih raz
dal jah je cesta rezala dolge vasi 
na dvoje, vasi , k jer se hiše ln 

nje i n vodenje proizvodnje. Za
nimanje za šolo je vel iko, vpis 
dober, šolo pa obiskujejo mlad i 
ljudje iz območja kombinata , kjer 
dobijo tudi zaposlitev. To je po
trebno tud i zato, ker je v druž
beni last i — pod upravo kombi
nata — le nekaj manj ko polo
v ica vseh zemljišč. 

Po programu uprave smo odšli 
na enega od obratov za poljedel
sko proizvodnjo nedaleč od Osi
jeka. P r iprav l j a l i so zemljišča za 
setev. Več težkih traktorjev je 
hkra t i obračalo zemljo. 

B l i z u živinorejskega obrata smo 
videl i površine, posejane z lucer 
no. Takrat so jo kos i l i i n svežo 
odvažali k ravam v ograjen prostor 
ob hlevih. 

N a ve l ik ih kos ih zemlje sta b i l i 
posejani koruza in s ladkorna pe
sa. Vse delajo s stroj i razen red
čenja. Tedaj so pravkar s k o m 
bajni pospravl ja l i pr ide lke. Za 
koruzo imajo dva kombajna. 
Manjšega (»new idea«) vleče trak
tor, za n j im pa teče pr iko l i ca , 

opravi jo domačini. Uspelo j i m je 
zaposl i t i vso delovno s i lo , k i je 
b i l a odveč ob podružbljanju zem
ljišč i n proizvodnje. Z oz i rom na 
vse to je tud i cena zemljišč v 
pros t i prodaj i za naše razmere 
n i zka — le oko l i 30 S d in za 
kv. meter. 

N a zasebnih površinah smo vi
del i slabšo letino, njive v večjem 
plevelu in slabšo rast. 

V Os i jeku smo ob iska l i vel iko 
s ladkorno tovarno, k i je pod upra
vo kombinata . Je starejša, trans
port v njej pa sodoben. 

Tovarna predela v enem dnevu 
280 vagonov sladkorne pese, vsa
ko uro pr idobi jo vagon i n po l 
s ladkorja, na dan tud i 37 vago
nov. K e r porabi jo vel iko vode, 
sta v tovarni huda vlaga i n vro
čina. Bis tvo postopka za pr ido
bivanje s ladkor ja je namreč v 
tem, da peso naribajo na rezan
ce (kot p r i nas repo) in s po
močjo vode in parjenja izlužijo 
s ladkor, k i ga i m a pesa 17 do 18 
odst. Iz tekočine odstranijo ne-

v katero nasipava s posebnim 
elevatorjem storže a l i pa koruz
no zrnje. Večji kombajn (»John 
Deere«) je samostojen. Uporab
ljajo ga tudi za kombajniranje 
žit, če m u zamenjajo nekatere de
le. Ima rezervoar za okrog 1500 
kg zrnja. K o je b i l po ln , ga je 
oddal tovornjaku s pr iko l i co , k i 
ga je spremlja l . Koruzn i co , k i je 
ostala za obema kombajnoma, je 
zdrob i l i n enakomerno razmetal 
po površini s i lokombajn, kakrš
nega uporabl jamo tudi ponekod 
pr i nas za spravi lo silaže. Temu 
sta s ledi la oranje in nova setev. 
Plevele uničujejo s herb ic id i . Z 
uporabo mehanizacije so zmanj
šali proizvodne stroške. 

N a nekem drugem mestu je 
delal kombajn za spravi lo slad
korne pese. T ja smo se napoti l i 
po prašni po l j sk i cesti. Komba jn 
je pesi, ko je b i la še v zemlj i , od
rezal c imo, jo pu l i l i n med dvi
ganjem pro t i rezervoarju čistil 
zemljo. Spremljevalec je povedal, 
da i m a stroj izredno zmogljivost 
in da i zpul i ter očisti v eni mi
nut i 1000 kg pese. N i s em gledal 
na m inutn i kazalec ure, toda na 
podlagi tega, ka r sem videl , sem 
se prepričal, da zmoglj ivost res 
n i bistveno drugačna od napove
dane. 

Pr ide lek pese so ime l i dober. 
Pesa je rasla na suhem, trdem 
zemljišču, iz katerega je n i b i lo 
mogoče i zpu l i t i z roko. Stro j pa 
je to z lahka stor i l . 

Ve l i ko pozornost posvečajo ure
janju po l j sk ih pot i i n cest. Te 
res niso posute z gramozom, k i 
ga v bližini nimajo, so pa redno 
oskrbovane i n gladke. Ob n j ih 
so odtočni j a r k i za vodo, tako da 
lahko vozijo t raktor j i i n tovornja
k i pr idelek izredno h i t ro v skla
dišča: koruzo v sušilnice i n žitne 
rezervoarje, peso p a neposredno 
v tovarno s ladkor ja . 

P red let i , ko niso ime l i dob r ih 
strojev i n sredstev za zatiranje 
plevela, so vse to dela l i l judje 
iz Bosne, nekaj tudi iz Prekmur-
ja . Ustrezna selitev je prenehala, 
še vedno potrebna ročna dela pa 

zaželene snovi pretežno z apnom, 
k i povzroči sesedanje. Cisto teko
čino odplavljajo, sesedeno maso, 
podobno drožem, k i že vsebuje 
s ladkor, pa stiskajo v s t iskalni 
cah. T rop iz st iskalnic mnogi po
znajo, saj smo ga pred let i upo
rabl ja l i za apnenje zemljišč. Ime
nuje se saturac i jsk i mu l j . Tekoči
no, v kater i ostaneta s ladkor ta 
voda, izparevajo, da se napravi jo 
k r i s t a l i . Z vrtečimi bobn i dobi jo 
po lsuhi s ladkor, če sušenje nada
ljujejo, pa dobijo suhi s ladkor , 
k i ga po krajšem postopku sor
t i ranja dajo v vreče. 

N a povratku smo si v D jakovu 
ogledali kombinat z 200 hektar i 
kmet i j sk ih zemljišč. Pol jedelska 
proizvodnja je podobna t ist i v 
Osi jeku, zato smo s i podrobneje 
ogledali le vinograde. Imajo okro * 
130 hektarov vinogradov, zvečine 
novih, vse pa vzgojene ob žicah. 
Najboljše uspehe dosegajo s kor-
donsko vzgojo v dveh etažah, p r i 
čemer sadijo na eno mesto po 
dve t r t i . Nekater i vzgojijo deblo 
do višine 60 cm, nato usmeri jo 
kordon v eno smer vrste, drug i 
t r t i pa zvišajo deblo na okrog 
110 c m , ko rdon pa usmeri jo v 
drugo smer vrste. Tako se rodni 
les razporedi v dveh višinah. Ob
delava, oskrba in gnojenje dajo 
vel ike pr ide lke grozdja, k i ga pre 
delajo hk ra t i z odkupl j en im groz 
d j em v novi v insk i k le t i . T a ima 
popolno mehanizaci jo za prede
lavo grozdja i n mošta v vino, k i 
ga šolajo v betonskih cisternah. 
V k le t i je zaposlenih 10 l judi , me i 
d rug im dva enologa in tri je teh 
n i k i . K l e t i b i prav lahko rek l i 
aparat za predelavo grozdja v 
kval i tetno vino. Tamkajšnja vina 
dobivajo pr iznanja na v insk ih 

sejmih. Tako je tramine? tudi 
letos dobi l v L jubl jani zlato me 
daljo. 

S led i la je poskušnja v in in po 
menek z zastopniki kombinata 
Djakovo v enem od prostorov 
kletne stavbe. K m a l u pote-n j? 
začel avtobus mer i t i k i lometre 
pro t i domu. 

A L O J Z P I R C 



Janez Trdina: 

UKLETI GRAD 
S i n u je zbolela mat i . Sel j i je 

iskat zd rav i l sk ih zel i na Gorjance 
K o izdere iz zemlje s ladko kore 
ninico, zagleda miško. 

Fant pozdravi miško: Dobro j u 
tro, ne bod i kaj huda, da te nad
legujem. Zbo le l i so m i mat i pa 
iščem j i m zdrav i l sk ih zel i . Miška 
m u vel i pr i jazno: T i s i dober s in 
i n zato t i je da l Bog , da s i tako 
dobro pogodi l . Preden preteče 
štiriindvajset u r , bodo t i mat i 
od te korenine ozdravel i , kakor 
da ne b i b i l i n i ko l i nič bo ln i . 

Fant se začudi t ak im besedam 
i n vpraša miško: K d o pa s i , da 
m i prerokuješ tako srečo in s 
p rav im človeškim glasom? 

Miška prav i : Jaz služim svoji 
gospe. Bog jo je kazn i l , meni pa 
n i dalo srce, da b i jo b i la zapu
st i la . K e r pod zemljo ne b i mo
gla preb i t i v človeškem telesu, 
me je Bog prestavi l v miško. 

Fant se začudi še bol j i n ve l i : 
Jaz te ne razumem. Razloži to 
skr ivnost bolj natanko! 

Miška odgovori : Prav rada. Po
slušaj pazl j ivo, kako i n kaj je 
b i lo , pa me boš, m i s l i m , lahko 
razumel i n z menoj vred mojo 
gospo omi lova l . Jaz s irota sem 
izgubi la mater že za otročjih let 

U s m i l i l a se me je dobra gospa 
in me vzela k sebi. N i me imela 
za podložno deklo, ampak kakor 
za svojo sestro. M o j a gospa je 
govori la vse drugo po pamet i , 
delala je vse po prav ic i , a l i bera
če je na vso moč sovražila in 
j i h goni la iz hiše z najgršimi 
besedami in pr idevk i . V hišo j i 
je prišel imeniten berač, sam Ja
nez K r i s tus . K r i s t u s pros i gospo 
za božji dar. Gospa se pa zadere 
samopašno i n vel i : Misliš, da te 
ne poznam. Ka j izkušaš uboge 
l judi? Ves svet je tvoj, pa te n i 
s ram, da prosiš za kos k ruha ! 
Dob i l ga boš takrat, ko bodo pre
b i ra l i sv. p ismo gorjanski pastir
j i , ka r se pa tako brž ne bo 
zgodilo. To, vidiš, je b i lo že pred 
več sto let i , ko n i znal še noben 
bra t i razen škofov i n se n i učil 
sv. p i sma še noben duhoven razen 
edinega papeža. Zdaj lahko sam 
presodiš, kaj je moja gospa mi
s l i la . Hote la je K r i s t u s u dat i na 
pomen, da m u ne bo dala n iko l i 
nič. K r i s t u s je prek le l predrzno 
gospo in rekel : Prek le ta bodi t i 
in preklet bodi tvoj grad, dokler 
ne bodo začeli gor janski past i r j i 
preb i rat i i n se učiti sv. p isma. 
Samo tak past ir bo utolažil bož
jo jezo in te rešil. O teh strašnih 

besedah se je zemlja potresla i n 
požrla gospo i n nje grad. Jaz sem 
to grozo oddaleč v idela i n mo ja 
gospa se m i je smi l i l a . Tek la sem 
za K r i s t u s o m in ga lepo pros i la , 
da b i smela p r i n j i ostati tud i 
pod zemljo. K r i s t u s me je pohva
l i l za to zvestobo i n m i dovol i l , 
da smem ostati p r i gospe i n da 
ne zadahnem, prestvar i l me je, 
kakor sam vidiš, v miško. Jaz 
škrtam svobodno semtertja i n 

ne t r p i m nobene sile. M o j a ubo
ga gospa pa dremlje na postel j i . 
Po glavi j i roj i jo staršne sanje, 
da neprenehoma ječi. Prebud i la pa 
se bo šele takrat, ko pride nje 
rešnik: gor janski past ir , k i bo 
tako učen, da bo preb i ra l sveto 
p ismo. S t rah me je, da j i bo tre
ba še dolgo čakati. 

čuvši take novice je začel fant 
od veselja v r i ska t i i n skakat i i n 
je rekel miški: Potolaži se. Sv. p i 
smo se nahaja že v mars ikater i 
podgorski ko l i b i in preb i ramo ga 
tudi že m i past ir j i . Ko l i k ok ra t 

sem ga b ra l a l i sam zase na 
paši a l i pa doma p r i bo ln i mate
r i . Povej m i torej , ka j m i je še 
s tor i t i , da rešim tebe i n tvojo 
dobro gospo! 

Miška se začudi i n ve l i : Hva
l jen bod i usmi l j en i Bog , k i je 
nama posla l odrešenika. A l i vedi, 
da boš pomogel ne samo men i i n 
n j i , ampak tud i sebi. M o j a gospa 
je samica in te bo vzela za moža 
i n z njo dobiš tud i graščino i n 
neizmerne zaklade, k i se v n j i 
nahajajo. K a j t i je še stor i t i , da 
prekletstvo od naju odstraniš, 
m i n i natanko znano. Po jd i z ma
no v grad, na m i z i leže bukve, 
v teh bukvah boš našel — vsako 
skrivnost i n tudi to, kako naju 
boš rešil. 

Miška mahne z repom po k i j u 
ču, k i je tičal v ska l i , i n ska la 
se odpre na steza j , kakor ve l ika 
cerkvena vrata. Fant gre za mi 
ško, k i ga pelje skoz i tako kra
sne izbe in dvorane, da po nje
govi m i s l i ni leoših n i t i v nebe-

B i l o je pozno zvečer in 
namenjen sem b i l p ro t i 
domu. Ros i lo je i n v isoko 
sem s i zavihal ovratnik 
plašča. K o sta me ločili 
od doma le še dve cesti i n 
majhen trg , se je nenado
m a u l i l a p loha. Stop i l sem 
pod obokan vhod neke 
hiše. K o m a j sem se umak
n i l dežju, ko je pod is t i 
obok pr isop iha l precej 
obi len mož srednj ih let. 
B i l o je, kot b i m u b i l 
nekdo tesno za petami. 

»Bežite?« sem vprašal 
šaljivo. 

»Da,« je sopihal . Hiast-
no s i je br i sa l čelo. 

»Kaj narobe s policijo?« 
sem vprašal v istem tonu. 

»Ne,« je rekel, »z mojo 
gospodinjo.« 

»Kaj pa?« b i b i l rad iz
vedel. 

»Hotela me je oskubi-
ti,« je m r k o odgovor i l . 

»Kako?« sem vprašal. 
»Previsoka stanar ina, sla
ba hrana i n premalo?« 

Zmaja l je. »Nič tega. Če 
bd b i lo kaj takega, je ne 
b i pobr isa l kar tako na 
vrat na nos. Ne, hotela me 
je oskubi t i , tako ko t sem 
rekel.« 

Prižgal sem s i cigareto 
i n se u m a k n i l globlje pod 
obok, ka j t i zelo radodar
no je b i lo . Pogledal sem 
obi lnega moža i n zamajal 
z glavo, šaljivec, pa še 
kakšen, sem s i m i s l i l . 

»Ne, prav nič se ne ša
lim,« je ugani l moje m i s l i . 
»Nekaj vam bom povedal. 
Imate nemara cigareto 
zame?« 

Da l sem m u cigareto. 
Prižgal s i jo je i n v ids l 
sem, da se m u trese roka. 

»Mesec dn i pred boži
čem,« je začel, »mi je 

Ferdinand Langen: 

R d e č e % b e l i m i e r t i e a m i 
brat, k i živi na deželi, po
s la l racmana.« 

»Lepo od njega,« sem s i 
drzn i l p r ipomni t i . 

odgovori l . »Brat m i je po
s la l zavitek. K o sem snel 
pokrov, je iz zavi tka pr i -
racal racman, živ.« K a r 

On pa je odločno zmajal 
z glavo. »Prvič ve, da 
sploh ne m a r a m rac,« je 
rekel , »in drugič,« — ne
kajkrat je pogoltni l sl ino 
— »je b i l še živ.« 

»Kdo?« sem vprašal. 
»Racman, kajpada,« je 

R E K L I S O . . . 

Ne bi znal popraviti svojega avtomobila, 
če bi doživel na cesti okvaro. 

H E N R Y FORD II., ameriški 
»kralj avtomobilov« 

Zaradi mene je šlo več ljudi v kino kot 
zaradi vseh seks bomb skupaj. 

B E T T E DAVIŠ, ameriška igralka 

Tudi bedak dobi včasih kakšno pametno 
mesel, le da tega ne opazi. 

DANNY K A Y E , ameriški konik 

streslo ga je. »Kaj naj b i 
storil?« 

Skomizgn i l sem z ra
meni 

»No,« je nadaljeval,« dal 
sem ga svoj i gospodinji . 
To je še najbolje, kar člo
vek lahko stor i v takšnem 
pr imeru . Gospođino a je 
dala racmana v kletko in 
mu redno dajala pičo, ker 
ga je hotela spitat i do 
božiča. K l i c a l a ga je Ja
kob. To je moje ime, ra
zumete.« 

Pokimal sem. 
»Toda gospodinja se je 

v vseh dolg ih tednih, ko 
?a je pitala, p r i vad i l a nanj . 
K l i c a l a ga je: ,Moja ma l i 
Jakobček.' Dolge ure je 
grul i la pred njegovo klet
ko . N i s i ga upa la zakla
ti.« 

» In ste ga Baklal i vi,« 
sem domneval . 

Toda to je b i l napačen 
sklep. Zgrožen je stopi l za 
korak nazaj. »Saj ne mo
r em ub i t i nitd muhe, kaj 

šele raco . . .« je rekel z 
gnusom v glasu. 

»Torej še živi?« sem 
vprašal. 

Zaskrbl jeno me je po
gledal i n zmajal z glavo. 
»Moja gospodinja ima še 
enega podnajemnika, štu
denta,« je nadaljeval, »ki 
študira medicino. Ta je 
vedel, kako živali brez bo
lečin pomagati na oni svet. 
Za eno noč je v takni l rac
mana v posodo z etrom. 
In zjutraj je b i l racman 
tog i n trd.« 

Znova me je zaskrblje
no pogledal, jaz pa sem 
pok ima l , češ saj čutim z 
vami . 

»Potem je gospodinja 
racmana oskubila,« je na
daljeval, »in ko je to opra
v i la , ga je položila na 
okensko pol ico, da b i se 
zatopi la v kuharsko knj i 
go. Medtem ko je prouče
vala recepte, je v kuh in j i 
za seboj zaslišala tap, tap, 
tap . . . Razumete, kaj se 
je zgodilo?!« 

»Ne,« sem rekel . 
»No,« je rekel , »racman 

je b i l od etra le omam
ljen. In pred odpr t im ok
nom se je spet zd rami l . 
In se je tap, tap, tap, tap, 
tap, tap, sprehajal po ku
hin j i . Oskuben in najbolj
še volje. N i b i lo moč gle
dati!« 

»In kaj je s tor i la gospo
dinja?« sem vprašal. 

»Saj sem že rekel,« je 
nadaljeval, »da n i bi lo 
moč gledati, kako se osku-
beni, goli racman prehaja 
po kuh in j i . Zato m u je 
mo ja gospodinja splet la 
pulover. Lep pulover. Rdeč 
z be l im i črticami. I n po
tem je še dolgo živel.« 
Odvrgel je ogorek. 

V i d e l sem, da je že ma
lone pojenjalo deževati, i n 
sem se hotel odprav i t i . 
Toda mož me je zadržal. 
»Ko sem drev i prišel po 
stopnicah navzdol , sem 
videl , da mo ja gospodinja 
spet plete pulover,« je re
ke l hlastno. 

»In,« sem vprašal. 
»Zame,« je rekel še bolj 

hlastno, »rekla je, da je 
zame.« 

» » In b i l je spet takšen 
rdeč,« je rekel i n se stre
sel, »rdeč, z be l im i črtica
mi.« 

Vprašujoče sem ga po
gledal. 

Za h ip je molčal. Dež r 
čisto pojenjal. Tedaj pa je 
iz moža, k i je s ta l poleg 
mene, p lani lo . »Zdaj ve
ste. In jaz nočem, da bi 
me oskub i l i . Razumete! 
Obdržati hočem svoja k r i 
la!« 

In preden sem splon 
mogel pomis l i t i na to, je 
iztegnil roke in okorno i n 
štorasto odv ihra l okol i 
vogla. 

( P R E V O D : 

A lenka Bole-Vrabec) 

s ih . O d zlata i n srebra se je vse 
lesketalo i n bleščalo, da m u je 
k a r v id jemalo. N ik j e r n i zapa
z i l nič lesa, nič železa: vse po
hištvo i n orodje je b i lo ul i to iz 
najžlahtnejših r u d i n izdelano po 
vseh p rav i l i h najvišje umetnost i . 
Fant je s t rme l i n z i ja l ; ves osu
pel i n omaml jen po t o l i k ih drago
cenostih n i mogel nič govorit i i n 
skoro še d ihat i ne. K o ga pa do
vede miška v spalnico in zagleda 
na postel j i spečo gospo, ga nje 
čudovita lepota tako prevzame, da 
je obstal , kako r da b i okamenel 
in se zamakn i l , kakor da se na
haja v nebesih i n zamika v božje 
obličje. S si lo ga miška potegne 
v drugo izbo, kjer so ležale na 
mi z i skrivnostne bukve. 

Fant začne brat i , a l i komaj pre
bere po l s t rani , se zruši na t la 
i n zajoka tako b r idko , da s i za
čne tud i miška solze br i sa t i i n 
ga vpraša, kaj ga je tako strašno 
zabolelo. 

Fant pove miški, da ne more 
rešiti uklete gospe. Bukve govo
re, da mora b i t i odrešenik ne
dolžen, on pa je svojo nedolžnost 
zaprav i l na paši že v dvanajstem 
letu. 

Miški se je mi lo stor i lo , ko je 
videla, da bosta mora l i z gospo 
še nadalje ostati pod zemljo, ven
dar jo je tolažilo upanje, da ute
gne p r i t i v k ra tkem kak drug 
podgorski past ir , k i ne bo samo 
preb i ra l sv. p isma, ampak nos i l 
še tudi angelsko oblačilo nedolž
nost i . Fantu je rek la : Prav rada 
b i te dobro obdar i la , a l i zlato 
in srebro, k i ga povsod vidiš, n i 
moje, sama t i p a ne morem ve
l iko dat i . Razglejva smeti , k i j i h 
je vrgla na dvorišče še moja go
spa. K a r se najde v n j ih , se sme 
pobrat i i n odnesti brez greha. 
To pravico sem p r i gospe imela 
zmerom. 

Miška in fant sta prebrskala 
smeti i n našla v n j ih biserov in 
drugih kamenčkov za več tisoč 
goldinarjev vrednosti . Vse kar sta 
našla, je vzel fant s seboj domov. 

S s ladko koreninico je ozdrav i l 
še t ist i dan bolno mater, bisere 
in drage kamenčke je pa proda l 
in s i k u p i l gosposko pristavo in 
vel iko kmeti jo . Oženiti se n i ho
tel n iko l i , ker n i mogel pozabit i 
svoje uklete, zanj za vekomaj 
izgubljene l jubice. 

Iz rimske zgodovine 
Po neuspelem poskusu 

Katiline je začela groziti 
republiki nevarnost s stra
ni Cezarja, razumnega in 
spretnega politika, ki je s 
Krasom in Pompejem skle
nil triumvirat, da bi se po
lastil oblasti. To mu je 
tudi uspelo. Nato se je lo
til osvajanja Galije, Bal
kana in Egipta. Medtem 
si je tudi zagotovil oblast 
v Rimu, potem ko je z 
znanimi besedami »Kocka 
je padla« prekoračil reči
co Riibikon, zadnjo oviro 
na svoji poti. 

V Mali Aziji je Mitrida-
tovega sina Farnaka potol
kel tako hitro, da je spo
ročil o tem v Rim samo 
tri besede: »Prišel, videl, 
zmagal.« 

Po tej zmagi se je napo
til proti Afriki. Baje se je 

takrat, ko je stopil z lad
je na afriška tla, spotaknil 
in se zavalil v pesek. Ker 
bi si njegova vojska ta pa
dec lahko razlagala kot 
slabo znamenje, je bistri 
državnik brž vzkliknil: 

»Te že držim, te že 
imam v svojih rokah, Af
rika!« 

Zmagi na celini je dodal 
še zmago v Španiji, se na
to vrnil v Rim in tam po
časi in neomejeno zago
spodoval. 

Nekoč je prišel s prija' 
telji v majhno mestece, 
kjer so ga spremljevalci 
vprašali, če tudi tu šivi 
spor za oblast in vlado. Ce
zar pa se je zamislil in de
jal: 

»Raje bi bil tu prvi, kot 
v Rimu drugi.« 

AFORIZMI 

Kolikor je stvar večja, toliko laže jo iščeš. 
Toda ko iščeš idejo, je ravno narobe. 
So ljudje, ki lahko plavajo proti toku celo 
v popolnoma mirni vodi. 

Ključnih problemov ne boš rešil s kl jučem * a 

konzerve. 
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Tudi v kočevski občini naj bi bila 

kultura - naše vsakdanje življenje 
Vsakdo se zapira v svoj 
mali krog! 

Iz vsega tega s ledi , da vprašanje 
kul turnega dviga prebivalstva ne 
more b i t i samo vprašanje majhne
ga kroga l jud i , še manj pa moremo 
imet i ku l turno dejavnost za konj i 
ček nekaj posameznikov. Ta dejav
nost zadeva vse nas, r a z l i ka je sa
mo v tem, da so t i s t i , k i imajo več 
smis la za te dobrine, oz i roma se po
kl icno ukvarjajo z mlad ino , še pre
cej bol j odgovorni p red družbo i n 
generacijo, k i raste pred našimi 
očmi. 

* cvje i n kočevska občina sta 
nekaj posebnega. Imata samosvoje 
poteze, k i narekujejo samosvojo 
ku l turno po l i t iko . 

Kočevje je mlado, saj je po vojni 
skoraj popo lnoma menjalo svoje 
prebivalstvo. Zras lo je n a ruševinah 
v novo, lepo, mlado mesto! Njegovo 
prebivalstvo še n i ko lekt iv , še n i 
celota, kot so stara mesta z bogato 
ku l turno tradic i jo . M l a d i prebiva lc i 
so s i tu us tvar i l i družine, prihajajo 
do nov ih komfor tn ih stanovanj, p r i 
tem pa ostajajo i zo l i ran i d rug od 
drugega. Vsak je zakovan v svoj oz
k i k rog in v pehanje za čim višjim 
standardom. Zbližala nas bo samo 
ku l tu ra , samo ob uživanju kul tur
nih dobr in bomo začutili, da so po
leg nas še drug i l judje i n da smo 
pravzaprav samo delček celote, k i 
se j i prav i mesto Kočevje. 

Mladina - predvsem 
ta čaka! 

Lahko t rd imo, da se obračajo 
stvar i v Kočevju na bolje. V r s t a 
znakov je, da naše prizadevanje n i 
zaman, samo vztrajat i moramo i n 
ne odnehati na po l pot i . 

č e bomo z last i m lad ino vzgajali 
v srčni k u l t u r i i n prav i lnem vred
notenju umetnost i , se bo čez čas go
tovo poznalo. M i s l i m , da se vs i , k i 
delamo n a tem področju, ne čuti
mo več tako osamljene i n prepušče
ne sami sebi . Svet kulturno-prosvet-
nih organizaci j je po mojem organ, 
k i naj reg istr i ra vse potrebe i n za
čuti vsak vzgib i n p r emik na tem 
pol ju ter poskuša usmerjat i vse 

ku l turno življenje mesta in okol ice. 
Vsakdo , k i hoče resno i n iskreno 
pomagati , bo dobrodošel. Ponav
l jam, da se moramo predvsem 
ukvar ja t i z mlad ino . Ver jemimo, 
da je ta še zelo sprejemlj iva za po
zit ivne vrednote, da ka r čaka, da j i 
kdo iskreno i n dobrohotno odpre 
vrata v svet lepote i n umetnost i , da 
želi sodelovati — samo nikogar n i , 
k i b i jo vodi l , oz i roma k i b i j i po
kaza l pot. 

P r ed šole so postavljene velike i n 
odgovorne naloge. Imamo mladin
sko i n p ion i rsko organizaci jo, D P M , 
šolska ku l tu rna društva — pa se 
naposled odkr i to vprašajmo, kaj so 
vse te organizacije naredile za vzgo
jo, srčno ku l turo i n estetsko izo
brazbo mladine, kaj smo dal i mladi 
n i zunaj šole, kako smo jo zaposli
l i v prostem času! Razčlenimo tud i 
to, kako so izrabljene šolske knjiž
nice i n še, kaj in ko l iko s i mlad ina 
izposoja v javn i knjižnici, ko l iko 
k u l t u r n i h pr iredi tev smo j i da l i , 
vsem m l a d i m od predšolcev do gim
nazijcev. Pol je dela je prostrano in 
m u n i v idet i konca, m lad ina pa je 
hvaležna za vsako pobudo, čaka, a 
žal prevečkrat zaman. 

Podeželje ni izobčeno 
K a k o p a je na podeželju? — 

Kočevska občina je ena najbolj 
redko naseljenih v Sloveni j i — s 
si lno ma jhn im odstotkov mladine. 
To je dognanje, k i postavl ja pred 
nas spet posebne naloge. M i s l i m , 
da trenutno ne moremo naprav i t i 
drugega, kot ohrani t i to, kar je že 
vpeljano. Vsaj sk romna gostovanja 
društev pa b i dala prebivalcem ob
čutek, da niso sami i n da nanje 
nismo pozabi l i . 

Kočevsko društvo Svoboda b i s 
svo j imi sekc i jami lahko dalo na go
stovanj ih lepe pr ireditve. Pomagat i 
b i mo ra l i odročnim vasem, da b i 
b i l i vsaj prostor i , k jer se l judje 
zbirajo ob te lev iz i jskih oddajah a l i 
f i lmsk ih predstavah, lepo, okusno, 
domače opremljeni , da b i se l judje 
v n j ih ka r najbolje počutili. Z las t i 
po z im i b i ne smela b i t i nobena več
j a vas brez potujoče knjižnice, ob
časnih zan imiv ih predavanj, redn ih 
f i lmov potujočega k ina in podob

nega. Vprašanje donosnost i tu sp loh 
ne pr ide v poštev, saj je znano, da 
se vsa ta dejavnost na takem tere
nu ne more vzdrževati sama. 

Kulturne »storitve« naj 
bodo za vsak žep! 

E n a k o velja za vso ku l turno de
javnost, ne samo p r i nas, marveč 
po vsem svetu. Ku l tu rne dobr ine 
so tako drage, da ne moremo pr i 
čakovati i n zahtevati, da j i h bo po
trošnik plačal v celoti . 

Imamo oprav i t i z dejavnostjo, k i 
je nujno navezana na denarno po
moč družbe. Ob tem pa je znano, da 
bosta delavec i n vsak prebivalec to
l iko več žrtvovala za ku l turo , ko l i 
kor večjo potrebo bosta čutila po 
njej. Predvsem na začetku, ko na
vajamo l jud i na uživanje ku l tu rn ih 
dobr in , ne bd smel i preveč zahte
vati od žepov posameznikov. 

Navedel sem nekaj vprašanj, k i 
tarejo slovensko l judstvo, Kočevje 
pa še prav posebno. S l i k a n i rožna
ta, povoda pa tud i n i za obup. Mar
sikaj smo že zamudi l i , mars ika j pa 
lahko še napravimo, samo odlašati 
ne b i sme l i več. 

Opažamo, da se je ustvar i lo top
lo ku l turno ozračje povsod, kjer je 
prodgr lo v zavest vsakega občana 
spoznanje, da je ku l turno življenje 
potrebno. Občine, k i so ekonomsko 
šibkejše, kot je naša, so mogle na
prav i t i prave čudeže na področju 
kul ture , če so le imele za seboj ra
zumevanje vseh l jud i — od delavca 
v tovarni do najvišjega funkcionar
ja. 

Če se nam bo (v Kočevju) posre
čilo ustvar i t i močan sk lad za ku l 
turno dejavnost in če bomo našli 
podporo p r i vsakem delavcu, k i 
uprav l ja podjetje in odloča o sred
stv ih za ku l turo , če bomo našli tu
d i dovolj požrtvovalnih l jud i , k i so 
pr iprav l j en i delat i na tem področju, 
bomo že vel iko dosegli. Znova pou
dar jam, da računamo p r i tem res 
na vsakega občana, skra tka na vse, 
k i j i m je ku l turna podoba našega 
prebivalca, z last i še mladega člove
ka, p r i s r cu i n se čutijo zanjo od
govorne. 

MILOŠ H U M E K 

NA KNJIŽNEM TRGU V PRIHODNJEM L E T U 

„Guliverjeva potovanja" in ostalo 
Pisan program Državne založbe Slovenije vzbuja 

pozornost že pred izidom prvih knjig 

V z b i r k i Svetovni k l a s i k i 
bodo v letu 1967 med p r v i m i 
kn j i gami izšla '3wiftova »Gu
liverjeva potovanja«. K a k o r 
se spominjamo, govor i ro
man o b rodo lomcu Gul iver-
j u , k i ga mor je vrže n a otok 
m a l i h L i l iputancev , nato pa 
ga usoda zanese v Brobd ing-
nag in v druge čudne dežele. 
Delo bo izšlo v skrajšani ob
l i k i . 

V i s t i z b i r k i je napovedan 
obsežni r oman »Princ in dvor. 
na dama« japonske pisatel j i
ce S h i k i b u . Pr ikazu je klobčič 
zgodb i n epizod življenja na 
cesarskem dvoru, razen tega 
pa reahstično popisuje druž
bene razmere. 

»Pisma iz mojega mlina« so 
zgodbe francoskega pisate l ja 
Daudeta. Povedana je druž
bena d rama 19. stoletja: raz
kro j obrtniškega de la zarad i 
razvijajoče ae tebmčne civi
l izaci je v provansa lskem oko
lju. 

Nič manj obsežno ni delo 
Henrv ja Jamesa »Golobičja 
krila«, k i bo izšlo v i s t i zbir
k i . James je ameriški pisa
te l j , psihološki real ist , kot 
Pravi jo, v njegov zgodbi o le
p i Londončanki in. m ladem 
Časnikarju pa se zvrst i jo ne
šteta p r i z o r i , k i bodo bralce 
Vznemir i l i i n pr i tegn i l i . 

Za zb i rko »Kultura i n zgo
dovina« je pr iprav l j ena »Zgo
dovina češkoslovaške« češke
ga avtorja Vaolava Husa. V 

delu je H u s obdela l zgodovino 
svoje dežele o d začetkov do 
srede 20. stoletja. 

»Azija in zahodno gospos
tvo« je delo indi jskega pisa
telja Pandkkarja, v ka terem 
je drugače obravnavano ob
dobje ko l on ia ln ih časov v 
Az i j i , kot ga znajo p r ikaza t i 
mnogi zahodni avtor j i . Panik-

kar obravnava neštete r e v o 
del antične l i terarne i n k u l 
turne zgodovine. 

Zelo zan imiva kn j i ga iz te 

zb i rke bo izšla z nas lovom 
»Zgodovinske ob l ike spolnega 
življenja«, k i sta j u napisala 
Smiljanič i n Mijuškovič. Ze 
naslov pove, kakšno delo bo
mo b ra l i . K n j i g a pa je v bis
tvu študija o spo lnem življe
nju sko z i čas. 

Za zb i rko »Biografije« so 
pr iprav l jena dela: T rovat — 
»Puškinovo življenje« v diveh 
de l ih , Anthonv — »Elizabeta 
I. Angleška«, k i opisuje živ
ljenje Sheakaspearove sodob-
nice — vladarice, i n Bokay 
— »Demoni in metulji« — ro
man o i ta l i janskem opernem 
skladate l ju Pucc ln i ju . 

Literarni večer 
v Trebnjem 

13. decembra je občinski 
odbor Prešernove družbe pri
redil v avli osnovne šole v 
Trebnjem literarni večer, na 
katerem so brali svoja dela 
književniki Miško Kranjec, 
Smiljan Rozman in Branko 
Žužek. 

• SLAVNI ESCORAL, sta
rinski dvorec 45 km severno 
od Madrida, bi bil skoraj uni
čil požar, ki je pred nekaj 
dnevi izbruhnil na lesenem 
podstrešju. Dragocene slike 
El Greca, Tiziana, Boscha in 
Velasqueze so komaj rešili. 

SLOVENJ GRADEC POD ŽAROMETI 

miru, humanosti 
in prijateljstva 

Božidarju Jakcu in še petim domačin in tujim 
likovnim umetnikom so podelili častno občanstvo 

10. decembra zvečer so v 
razstavišču novega Umetnost
nega pavi l jona v Slovenj 
Gradcu odpr l i mednarodno 
l ikovno razstavo »Mir, huma
nost in prijateljstvo med na
rodi«. Slavnost i so se udele
žili nekater i državni in re
publiški voditel j i i n predstav
n i k i družbeno-političnih orga
nizaci j , domači m tuj i l ikov
n i umetn ik i , tu j i gostje s 
predsednico mednarodne ži
rije Agdo Rbssel na čelu in 

Cankarjeva 
»Gospa Judit« 

Te dn i je prišla med bral 
ce »Gospa Judit«, ena naj
boljših povesti in drobnih 
umetnin slovenskega pisate
lja Ivana Cankar ja . Mlad in
ska knj iga jo je izdala (zbir
ka Zenit) z namenom, da b i 
knjižico dobi lo čimveč l jubi
teljev umetniške besede, se 
seznanilo s pisate l jev imi po
gledi na umetnost i n družbo 
njegovega časa ter z življe
njem gospe Jud i t , oz i roma 
z neumr l j i v im hrepenenjem 
njene duše. 

Shakespeare: 
»Julij Cezar« 

V knjižnici K o n d o r (Mla
d inska knjiga) je izšla Sha
kespearova tragedija »Julij 
Cezar«, kot jo je prevedel 
še Oton Zupančič. Spremno 
besedo i n razlage je knj ig i 
napisal V l a d i m i r K r a l j . 

ostalo občinstvo, k i je zased
lo dvorano do zadnjega ko
tička. V umetniškem progra
m u s ta sodelovala orkester 
Slovenske f i lharmonije in 
Slovenski oktet. Razglasi l i so 
tudi častno občanstvo, k i ga 
je slovenjgraška občinska 
skupščina podel i la l i kovn im 
umetn ikom Božidarju Jakcu , 
K r s t u Hegedušiču, Petru L u -
bardi , "VVernerju Bergu , Ossi-
pu Zadk inu i n Henrv ju Mo-
oru. 

Umetnostni pavi l jon je sve
tel sad dolgoletnih ku l tu rn ih 
prizadevanj v mestu pod Urs-
Ijo goro. V tej m i r u , huma
nosti i n pri jatel jstvu med na
rod i , predvsem pa k u l t u r i 
posvečeni hiši, k i so j i po
stavi l i temelje br igad i r j i , sezi
da l i pa so jo velenjski z idar j i , 
so v soboto pros lav l ja l i sa
me vel ike s tvar i : dan člove-
čanskih pravic , otvoritev sve
tovne razstave z ro j s tn im 
dnem razstavišča ter 800-let-
n ico Slovenj Gradca . Pros la
va je izžarela v enkratno de
klaraci jo človečanskih pravic , 
prel i to v jezik umetnost i i n 
kot spev mestu, k i n i postalo 
samo s imbo l za vel iko k u l 
turno rast iz kul turne tradi 
cije, marveč nekaj več, kot 
je rekel A ly K h a l i l , odposla
nec generalnega sekretarja 
O Z N U Tanta: »Slovenj Gra
dec šteje samo 3000 prebival
cev, toda t i trije tisoči so 
verni i n predani l jubi te l j i 
svobode.« 

G L E D A L I Š K I M G O S T O V A N J E M N A R O B 

Zavrnjena ponudba? 
Zavod za ku l turno dejav

nost v Novem mestu je to 
gledališko sezono uvedel 
popoldanske predstave, k i 
so namenjene m lad in i . To 
prijetno novost je mars i 
kdo toplo pozdrav i l , saj 
pomeni m lademu človeku 
obisk gledališke predstave 
poklicne družine ku l turno 
doživetje. T u lahko pr i 
sluhne i z b o m i gledališki 
izreki i n spozna delo, k i 
pred n j im prvič zaživi tu
di n a o d r u , morda dokaj 
drugače, kot s i ga je pred
stavl jal , ko ga je b ra l . N a 
Zavodu za ku l tu rno dejav
nost sem izvedel, da bodo 
popoldanske predstave u -
k i n j e n e , Če bo n a n j i h 
še v naprej tako malo 
obiskovalcev. 

Donedavna so mora l i d i 
j ak i novomeških šol obi
skovati l jubl janske gleda
liške predstave v L jubl ja
ni. I zgubi l i so ves dan, k i 
je sicer namenjen p o 

u k u (če izvzamemo dve 
u r i v gledališču in morda 
še obisk kake razstave). 
Gledališka predstava v N o 
vem mestu stane d i jaka 
200 s ta r ih d in , v L jub l jan i 
morda 3000 d i « , če vraču
namo dokaj dražje vstop
nice, potne stroške in osta
lo. N a predstavi v Novem 
mesta di jak ne izguba ce
lega dneva. 

Nerazuml j i vo se zdi , da 
novomeška mlad ina n i z 
obema rokama zgrabi la 
ponujene usluge Zavoda za 
ku l turno dejavnost. Vel ja
lo b i , d a se r d i j ak i po
govore predavatel j i sloven
skega jez ika i n starši. 
Prav dobro b i b i lo , ko b i 
predavatelj i slovenskega 
jez ika s top i l i v tesnejši 
st ik z Zavodom i n se do
govor i l i za tako program
sko po l i t iko , k i b i b i l a 
usklajena s potrebami šol. 

P. BRESČAK 

Sto let šole na P r e l o k i 
Dokler so bi le šole odvisne 
od cerkve, je župnik kot 
predstojnik šole nadzoroval 
vse učiteljevo delo. V r h te
ga je učitelja nadzoroval tu
d i ok ra jn i šolski nadzorn ik , 
k i je b i l dekan, ter še višji 
škofijski šolski nadzorn ik . S i 
cer pa je cerkev tud i po po
po lnem podržavljanju šole z 
državnim zakonom o l jud
s k i h šolah z dne 14. ma ja 1889 
še dalje obdržala v svoj ih 
rokah mora lno vzgojo i n ver
s k i pouk — verouk je b i l pr
vi predmet v spričevalih — 
vse do izvedbe ločitve šole 
od cerkve po osvoboditv i . 

K e r do leta 1869 vzdrževa
nje učiteljev še n i b i lo ure
jeno z redno plačo, so mo
r a l i starši šolarjev plačevati 
šolnino kot prispevek k uči

te l j sk im dohodkom. Učiteljevi 
dohodk i za delo v šoli so b i 
l i tako pičli, da je mora l ve
zati svojo pedagoško službo 
z organistovsko i n cerkovni-
ško. Zato so b i l i ob razp isu 
učiteljskega mesta jav l jeni tu
d i l e tn i p re j emki vseh t reh 
služb skupaj . Tako vezane 
službe je učiteljem Gdrejal 
škofijski konzistor i j v spo ia-
z u m u z državo, šolskim ob
činam je b i lo to prav, ker 
j i m n i b i lo treba vzdrževati 
za vsako od teh služb pose
bnega uslužbenca. Letna pla
ča je obstajala iz dena.'ja i n 
bere, k i je b i l a lahko samo 
prostovol jna. Preloškemu uči
telju so b i l i z napovedjo nje
govih prejemkov določeni let
n i dohodk i samo za oprav
ljanje učiteljske in cerkjvni-

ške službe, za organistovsko 
p a n i d o b i l nič. Za učiteljsko 
službo m u je mora lo 110 hiš 
izplačati letno po 1 gld, t . j . 
skupaj 140 gld., za ^erkovni-
ško službo pa so m u iste h i 
še dale v denarju le 35 gld 
ter v b e r i 27 mern ikov i n 6 
meric prosa, ka r je preraču
nano v denar znašalo 12 gld 
in 20 krajcarjev. V r h tega je 
dob i l za cerkovniško službo 
še 4 goldinarje kot štolnino 
od porok. O d vseh naštetih 
pre jemkov v znesku 131 gld 
i n 20 krajcarjev je m o r a l od
šteti 30 g ld za svojega cerkov-
niškega pomočnika, 10 gld 
za čiščenje šole ter 1 g d i n 
14 krajcarjev za pobiranje be
re. Tako je ime l 150 gld i n 
6 krajcarjev čistih l oka ln ih 
letnih dohodkov, h katerim 

je pr ispeval k ran j sk i d r i e l n i 
šolski fond 50 gld dodatka. 
Za kurjavo je dob i l lutno 6 
klafter drv . 

Učiteljsko delo se je bolj 
sprost i lo po letu 1869, ko je 
vzdržavanje učiteljev prevzela 
država. Vendar so na mno
gih vaških šolah učitelji še 
dalje opravl jah tud i cip.ani-
stovsko službo, d a so s i po
magal i ob n i zk i učiteljski 
plači. 

P r v i učitelj Pavel Borštnik 
je ostal na P re l ok i do kon
ca šolskega leta 1878, Ki se je 
v t is t i dob i zaključevalo ko
nec avgusta z i zp i tom. Z a 
Borštnikom se je zvrst i lo na 
P r e l ok i do danes k a r 51 uči

teljev i n učiteljic. Dal j časa 
ko t on sta učitelje val i na 
P r e l ok i le Ro za B o l k a (od 
17. nov. 1923 do j u l . 1938) i n 
F r i d e r i k a Z u p a n (od ?3. ok
tobra 1934 do jul. 1937), po

lov ica učiteljev p a je odšla 
drugam že pred prete-com 
enega leta. E n učitelj je že 
d rug i dan po svojem priho
d u zapust i l to službeno me
sto. O d učiteljev v šolski 
k r o n i k i n i omenjen Janez 
Strehovec, ker n i vanjo nih
če zapisal podatkov za čas 
o d 19. I I . 1898 do 22. I X . 1900. 
Po Ročnem zap isn iku za slo
venske učitelje je na P r e l ok i 
učiteljeval v šol. letu 1898/99. 
šola je b i l a petkrat po več 
mesecev vakantna, dvakrat pa 
je delovala kot ekskurendna, 
i n s icer od 1. maja 1888 do 
15. ju l i j a istega leta, ko je 
hod i l poučevat na P r c l oko 
po dvakrat n a teden uči
telj Jos ip Re ich z V in ice , ter 
od 14. X . 1920 do 5. IV . 1921, 
ko je dvakrat na teden učil 
znani fo lk lor is t Božo Račič 
prihajajoč iz Adlešič. 

(Konec prihodnjič) 



Z ZADNJE S E J E OBČINSKE SKUPŠČINE KOČEVJE 

Krepko prerešetana zdravstvena služb 
Zdravstvena služba se je Izboljšala, a ima še vedno pomanjkljivosti — 
Zdravstveni dom še nima statuta in pravilnikov, kar tudi vpliva, da notranji 
odnosi niso v redu — Zdravstvo naj se razvija v okviru materialnih možnosti 
— Občina naj zagotovi denar za okrevanje otrok — V Osilnici potrebujejo 

vsaj za nekaj mesecev zobozdravnika 

N a zadnji seji občinske 
skupščine Kočevje, k i je b i 
la 22. novembra, so razprav
l ja l i največ o zdravstveni 
službi, in sicer o presel i tv i 
vseh služb zdravstvenega za
voda v novo moderno stav
bo, o združitvi obratn ih am
bulant pod enotno upravo 
zdravstvenega doma in o 
zdravstvu v gospodarski re
fo rmi . 

Poročilo je ugotavljalo, da 
je družba glede na svoje ma
terialne možnosti stor i la vse, 
da b i b i la zdravstvena služ
ba v občini dobra, čeprav se 
je zdravstvena služba po pre
sel itvi v novi zdravstveni 
dom občutno- izboljšala, ima 
še vedno več pomanjkl j ivo
st i . Tako je splošna ambulan
ta preobremenjena z delom, 
medtem ko je v obratnih 
ambulantah običajno manjši 
obisk na zaposlenega zdrav
n ika . Zdravstveni dom še ni
m a s tatuta in ostal ih pravi l 
n ikov, kar tud i vpl iva, da od
nosi v ko lekt ivu niso zado
vol j iv i . Pogosto pr ide tudi 
do raznih zapetljajev p r i na
grajevanju dežurstva, nadu
rah, hišnih ob isk ih , ki lome
t r in i i td . Večkrat so zdrav
stveni delavci plačani za de
lo, k i so ga oprav i l i v red
nem delovnem času, kot da 
so ga oprav i l i v nadurah. 

Združitev obeh obratnih 
ambulant n i pr ines la priča
kovanega izboljšanja, saj 
zdravn ik i teh ambulant ne 
pomagajo splošnim zdravni
kom, k i imajo običajno več 
dela. N a področju preventi
ve delata obratni ambulant i 
odločno premalo, za kar pa 
so tudi opravičljivi razlogi, 
kot: pomanjkanje ustreznih 
zdravnikov, nerešeno financi
ranje i n nerazumevanje sa
moupravn ih organov podje
tij za zahteve ter odločitve 
obratn ih zdravnikov. 

Gospodarska re forma je 
pokazala, da se bo zdravstve
na služba lahko razvi jala le 
v okv i ru mater ia ln ih možno
st i . V zdravstvenem domu so 
zato že spreje l i nekatere 
ukrepe. Odpovedal i so več 
štipendij, neko l iko pocenil i 
dežurstvo, u k i n i l i eno delov-

Sodelovanje SZDL in KS 
V Mozt ju so na konferenc 

krajevne organizacije SZDI 
zahtevali , naj bri se v bodoč« 
odbor S Z D L pogosteje šesta 
ja l i n še naprej tesno sodelo 
va l s krajevno skupnostjo 
Ugotovi l i so, da je zavest čla 
nov S Z D L zadovolj iva, nj iho 
vo delo p a prešibko. Razer 
tega so sk len i l i poživiti dek 
mladine, razprav l ja l i pa so tu 
d i o pri ihodnjih vol i tvah. 

no mesto in delno odpove
da l i plačevanje telefonov za 
zdravnike. Verjetno b i bi lo 
treba stor i t i še nekatere dru
ge ukrepe, k i j i h je b i lo ne
kaj navedenih tudi v poročilu 
in v razpravi . 

V razprav i je najprej sode
loval dr . M i r a n Cilenšek, di
rektor zdravstvenega doma, 
k i je meni l , da je poročilo 
enostransko. Po njegovem 
naj b i uspešnost zdravstve
ne službe mer i l i tako, da b i 
pr imer ja l i današnje zdravstve
no stanje občanov s k a k i m 
prejšnjim obdobjem. K r i t i z i 
ral je še preslabo sodelo
vanje občinske uprave in 
zdravstvenega doma ter po
jasni l nekatere dele poročila 
oz i roma dal pr ipombe nanj. 

Inž. Franc Goršič je naj
prej dal nekaj pr imerjav za 
našo republ iko za zadnj ih de
set let (1956—1965). V tem ob
dobju je narodni dohodek 
porastel za 371 odstotkov, 
otroški dodatki za 110 odstot
kov, stroški zdravstvenega 
varstva brez nadomest i l pa 
kar za 620 odstotkov. T i po
datk i kažejo, da smo prav 
p r i i zdatk ih za zdravstveno 
varstvo krepko prekoračili 
svoje možnosti. Zdravstveni 
delavci b i mora l i o tem več 
razmišljati, posebno zdaj, ko 
uveljavljamo gospodarsko re
formo. Zdravstvene organiza
cije morajo enako resno reše

vat i svoje probleme, kot j i h 
ostale delovne organizacije, 
posebno gospodarske. Prav 
zato, ker sta družbena in pro
računska potrošnja presegli 
rast narodnega dohodka, 
smo uvedl i gospodarsko re
formo. Gospodarstvo je res 
dolžno prispevat i za družbe
no potrošnjo, v m d a r v skla
du z možnostmi, se prav i z 
rastjo narodnega dohodka, v 
nasprotnem p r ime ru bomo 
zašli v podobne težave kot 
pred reformo. 

Hedv ika P intar je opozori
la, da je s predpis i ukinjeno 
okrevanje otrok na račun 
skladov socialnega zavarova
nja, zdravje otrok v občini 
pa n i rožnato. Debel i rtič je 
zdaj rezerviral glavni odbor 
Rdečega križa za potrebe ob
čin, k i pa morajo otroške ko 
lonije tud i plačati. Prav za
to je potrebno zagotoviti v 
občinskem proračunu denar 
za zdravljenje otrok ob mor
ju , razen tega pa tudi za 
zdravljenje v višinskih okre
vališčih. 

Anton Štimec, odbornik iz 
Osi lnice, je predlagal, naj b i 
se zobozdravstvena ambulanta 
iz Vasi-Fare presel i la za ne
kaj mesecev v Osi ln ico , kjer 
občani nujno potrebujejo zo
bozdravnika. 

V razpravi so sodelovali še 
Jože Benc ina , Tone Šercer in 
dr . Andre j Žagar. 

Reforma sprožila 
®r^a^evanje KGP 

Kmet i j sko gozdarsko po
sestvo Kočevje, k i ima obra
te (Cvišlarji, Koprivndk, Mla 
ka, L i vo ld , S ta r i log, Draga, 
Mozel j , Grčarice, Podpreska, 
Vel ike Lašče, R ibn i ca , Stara 
cerkev i n Kočevje) na ob
močju treh občin, je doseglo 
v p r v ih devetih mesecih p r i 
zaračunanem iztržku (faktu
r i rana realizacija) 82 odstot
kov letnega načrta, p r i celot
nem dohodku pa 74 odstot
kov, kar j/3 v prvem p r ime ru 
za 21 odstotkov več kot lan i , 
v drugem pa za 16 odstotkov 
več. K m e t i j s k i obrat i so v 
tem času i z t r ž i 22,039.862 
Nd in , gozdarski pa 23,786.112 
Nd in . 

Ne glede n a težave, k i j i h 
imajo obrat i , pa ne gre pre
zreti tega, da so ukrep i go
spodarske reforme v kolekt i 
vu le sprožili prizadevanje za 
boljšo organizacijo dela, po
večanjem delovne stor i lnost i , 
za boljše gospodarjenje in se
veda večje osebne dohodke. 

-v 

Za dan JLA v Kočevju 
18. decembra ob 10. u r i v Šeškovem domu oddaja 

»Pokaži, ka j znaš o N O B , J L A i n razvoju oblasti 
v NOB«. Sodelujejo: osnovna in glasbena šola, 
g imnazi ja in J L A iz Ribnice . 

20. decembra ob 16. u r i f i lm »Kozara« za odrasle. 
Brezplačno. 

21. decembra ob 9. u r i f i lm »Kozara« za šolarje. — 
Brezplačno. 

21. decembra ob 19. u r i slavnostna akademija v Še
škovem domu. 

22. decembra ob 9. u r i J L A pr i r ed i sprejem pionirjev, 
mladincev i n zastopnikov delovnih organizaci j 
v dvorani občinske skupščine 

22. decembra ob 18. u r i srečanje borcev, svojcev pad
l ih i n predstavnikov delovnih, družbenih in poli
tičnih organizaci j s predstavnik i J L A v hotelu 
Pugled. 
Razen tega bodo v teh. dneh še razgovori pred

stavnikov J L A i n Z R O P z učenci v šolah, po šolah 
bodo pr ikazova l i razne f i lme i t d . 

Letošnje praznovanje dneva J L A i n hk ra t i 25-
letnice ustanovitve naše armade bo v kočevski ob
čini posebno svečano. P r i organizaci j i prireditev 
sodelujejo: občinski odbor Z Z B , J L A , delovne, druž
bene in politične organizacije in šole. Za kr i t je stro
škov prireditev so prispevale vse delovne organiza
cije v občini skupaj oko l i 600.000 Sd in . 

Rožni studenec rekreacijsko središče mmln 
Dela bo še precej — Nekaj denarja je že zagotovljenega — Kočevju je 

potreben rekreacijski center 

V Kočevju že več let raz
pravljajo o uredi tv i Rožnega 
studenca v rekreaci jsko sre
dišče za mesto Kočevje. Za
deva zaradi pomanjkanja de
narja počasi napreduje, ven
dar pa je b i lo v zadnjem ča
su spet začutiti večjo delav
nost na tem področju. 

Tako je o uredi tv i Rožne
ga studenca v rekreaci jsko 

središče razpravl ja la na eni 
zadnj ih sej občinska skup
ščina, hotel Pugled se p r i 
prav l ja na postavitev manj
šega gostinskega lokala v 
Rožnem studencu, urbanist i 
pa resneje pr ipravl ja jo urba
nistično obdelavo tega ob
močja. 

Za ureditev Rožnega stu
denca bo potrebno še precej 
dela. Predvsem bo treba iz
brat i središče tega rekreacij
skega ozemlja, prestavit i ka
nal , k i pr i t eka v Rinžo z Mla 
ke, ured i t i peš pot i i n cesto 
do Rožnega studenca, pro
učiti Rinžo (predvsem zara
d i predv idenih nov ih jezov), 
ured i t i park i rne prostore, 
igrišča, sanitari je, dostope do 
Rinže, e lektr i f ikaci jo i n dru
go. 

Dela je precej. Denarja je 
že nekaj, vendar ne dovol j . 
Prav zato še ne moremo 

predvidevati , kdaj bo Rožni 
studenec res postal rekrea
ci jsko središče Kočevja. 

Dedek Mraz se še 
ni opomogel 

K o t smo zvedeli p r i Zvezi 
prijateljev mladine, se kočev
sk i dedek M r a z k l jub zgod
nj i z im i i n snegu še n i opo
mogel od gospodarske refor
me. Tako letos že drugo leto 
ne bo raznih večjih prazno
vanj, kot so: sprevod dedka 
Mraza , razne prireditve za 
otroke, k i se j i h je v pretek
l ih let ih udeležil tud i dedek 
Mraz , i n pod. T u d i letos bo, 
kot že lan i , ob iska l dedek 
Mraz le otroke v nekater ih 
delovnih ko lekt i v ih , šolah m 
drugod, medtem ko ostal ih 
prireditev v mest«, k i b i bi le 
namenjene vsem ot rokom, ne 
bo. 

Nujno je elektrificirati tudi vas Seč 
Krajevna organizacija SZDL Polom rešuje tudi komunalne zadeve, ker tu 
nimajo skupnosti — Za predsednika krajevnega odbora SZDL izvoljen Tone 

Fabijan 

Prva konferenca krajevne 
organizacije S Z D L v kočev
s k i občini je b i la 21. novem
bra v Po lomu. N a njej so iz
vo l i l i tudi nov odbor in nad
zorni odbor. Nadalje so izvo
l i l i za predsednika K O Z S D L 
Toneta Fabi jana, za člana ob
činske konference pa Toneta 
Hočevarja. 

K e r na območju Po loma ni
majo krajevne skupnost i , re
šuje komunalne zadeve K O 
S Z D L . Prav zato so na kon
ferenci razpravl ja l i predvsem 
o komuna ln ih vprašanjih. 
Ugotovi l i so, da je potrebno 
e lektr i f ic i rat i vas Seč. Vašča-
ni bodo s prostovo l jn im de
lom i zkopal i jame in vozi l i 
drogove, ostala dela pa bo 
opravi l obrat E l ek t ro . Ostal i 
komuna ln i prob lemi so: ure
ditev pokopališča, popravi lo 
pot i do Preval j , napeljava te
lefonske zveze do Po loma in 

poz imi boljše pluženje ceste. 
N a konferenci so k r i t i z i r a l i 

tudi občinsko skupščino, ker 
krajevne skupnost i dobe dota
ci jo, krajevni odbor i S Z D L , k i 
opravljajo tudi posle K S na 
območjih, kjer K S niso bi le 
ustanovljene, pa ne. Sk len i l i 
so, da bodo tudi p r i n j ih 
ustanovi l i krajevno skupnost, 
če bo občinska skupščina na
daljevala sedanjo prakso 
dodeljevanja dotaci j . P r i reše
vanju nekater ih komuna ln ih 
zadev pa b i na območju Po
loma lahko • pomagalo tudi 
K G P , saj so občani tega ob
močja zaposleni p r i tem ko
lekt ivu. Seveda bo mora l kra
jevni odbor S Z D L (ali krajev
na skupnost, če jo bodo usta-

Draga: resneje 
reševati komunalne 

zadeve 
N a konferenci krajevne or

ganizacije S Z D L v Drag i so 
ugotovi l i , da bo potrebno v 
bodoče komunalne probleme 
na n j ihovem območju reševa
t i resneje. M e d temi so: ure
ditev gasilskega doma, mrt
vašnice, razsvetljave v smer i 
Lazca i n dokončna ureditev 
vodovoda. Po z im i so še teža
ve z dovozom k r u h a , pluže
njem cest in e lektr iko. K o so 
razprav l ja l i o k u l t u r i , so me
n i l i , da b i mora l i b i t i na tem 
področju prosvetni delavci 
bolj delavni . Razen tega s i že
le potujoče knjižnice. 

Pred vrati so 
konference ZK 

N a zadnj i se j i občinskega 
komite ja Z K so se pogovor ih 
o pr ip ravah na letne konferen
ce osnovnih organizaci j , ki bo
do v decembru i n januar ju , 
medtem ko bo občinska kon
ferenca februarja. Kritično 
so ocen i l i tud i teze za sedmo 
sejo C K Z K S . 

D R O B N E IZ K O Č E V J A 
B VREME Z MRAZOM je pri- kozarcu, ki ima duh po pelinkov-

sililo ptice, da so priletele bliže cu. Očitno je, da še ne znajo po-
naselij in celo v mesto po hrano, vsod pomivati posode. Kozarec bi 
Ptičjih krmilnic pa je manj kot moral biti pomit s ščetko, in ne 
lani, celo okrog šole jih ni videti, površno z roko, kar gost dobro 
Pticam Je treba pomagati, saj so opazi. Tudi okrušenih kozarcev ne 
okras naših gozdov in koristne, bi smeli prinašati gostom. Strež-
Krmilnice bi naj obesili, kjerkoli no osebje bi moralo biti enotno 
je mogoče, in vanje nasuli ptičje oblečeno. Nenavadno je tudi, če 
hrane. ti kdo postreže v visokih škor-

H KADAR ULICE POKRIJE n J i h i n z velikimi prstani na ro
snog, ga orjemo in odmetavamo k a * l - . , „ „ „ _ ,. , 
- eni sem, drugi tja, kanalizacije , B LETOS JE BILO polhovo le
pa se nihče ne spomni. Sneg za- t 0 - v ®olSi vasi pod Livoldskim 
maši kanale in vodi onemogoči v r

n
h ° m , s o , . J ' h „ ulovih več kot 

odtok, zato je v mestu luž in 3X00, okoli Kočevske Reke pa je 
brozge več kot dovolj. Tisti, ki Ml lov še boljši in so ujeli vec 
so za to odgovorni, imajo avto- kot 10.000 polhov. Odkupovalci ki 
mobile hodijo po vaseh, plačujejo polšje 

kože dražje kot KOTEKS. Zanimi-
9 NEPRIJETNO JE , če dobiš vo je, da imamo v Kočevju sta-

v tem ali onem, sicer urejenem rega upokojenca, ki sam stroji 
gostinskem obratu brizganec v kože in dela polhovke. 

novil i ) naprav i t i program po
trebnih komuna ln ih del , ker 
dobe dotacijo le kra j i , k i 
imajo izdelane programe. 

206 milijonov škode zaradi poplav 
Največ škode na stanovanjskih zgradbah in v go
spodarskih organizacijah — Komisije še vedno 

ocenjujejo škodo 

Po p r v i h ocenah je nedavna 
poplava v kočevski občini 
(mesto Kočevje, Struge i n 
Obkolpje ) povzročila za pre
ko 206 mi l i jonov S d i n škode. 
Po teh ocenah je b i lo n a sta
novanjskih zgradbah za 71,2 
mi l i j ona S d i n škode, v gospo
da r sk ih organizaci jah za 70,2 

mi l i j ona Sd in , na javnih ob
jekt ih (šole, D o m telesne ku l 
ture, kegljišče, športni ob
j ek t i itd.) za 28 mi l i jonov 
Sd in , na mestn ih površinah 
(pa rk i itd.) za 10 mi l i jonov 
S d i n i n na komuna ln ih ob
jekt ih (ceste, kanal izaci ja , 

telefon itd.) za 27 mi l i jonov 
Sd in . 

škodo, k i jo je povzročila 
poplava, še vedno ocenjujejo. 
V gospodarskih organizaci jah 
so ustanovljene za to poseb
ne komis i je , razen tega pa 
sta na delu še posebna občin
ska komis i j a i n DOZ . šele ko 
bodo vse te komis i je končale 
z delom, bo znano, ko l iko 
škode je v občini povzročila 
nedavna poplava, k i je b i la 
največja v zadnj ih 33 let ih. 

Ko je potok, ki se pri Dolu izliva v Kolpo, najbolj narastel, je voda skoraj do 
stropa zalila kleti v Majerletovi hiši v Dolu. Na hiši se lepo vidi, do kod J e 

segala voda (spodnji temni del). (Foto: Prime) 



V zdravstvu je preveč administracije 
(Nadaljevanje s 1. str.) 

b i l i po nj ihovem z znižanjem 
pr ispevka pr izadet i samo za
varovanci . 

Razprava o višini pr ispevka 
za zdravstvo je b i l a le okvir
na tema p r i obravnavanju 
težav socialnega zavarovanja 
i n zdravstva, k i so se poja
vi le z reformo. Javno so na 
seji vprašali, kje so notranje 
rezerve v zdravstvu. Te brez 
dvoma obstajajo, čeprav ne 
b i mogl i t rd i t i , da to velja 
za ribniški zdravstveni dom. 
Ugotovimo lahko, da so tam 
varčevali in da je b i l stalež 
bolnikov zelo majhen. Toda 
z varčevanjem bo treba za
četi povsod! Zanimivo je, da 
so bi l i v ribniškem zdravstve
nem domu zaradi varčevanja 
celo pr izadet i . Medobčinski 
zdravstveni center je ribniški 
zdravstveni dom prikrajšal 
p r i del i tv i sredstev. Zato je 
razumlj ivo, da zdravstveni 
dom zahteva v bodoče svo
jega predstavnika v centru. 

V zdravstvu je preveč ad
ministrac i je . Preden pride 
bo ln ik do zdravnika, mora 
skoz i številne paragrafe in 

izpo ln i t i vrsto različnih ob
razcev. Vse to b i lahko poe
nostavi l i . T u d i p r i sklepanju 
pogodb med soc ia ln im zava
rovanjem i n zdravstvom n i 
enotnih mer i l , zato se te po
godbe zelo razl ikujejo med 
seboj. 

N a seji so se udeleženci 
seznanil i s programom de
javnost i komunalne skupno
st i socialnega zavarovanja 
L jubl jana v pr ihodnjem letu 
in dah k temu nekatere pr i 
pombe. Dalj časa so se za
držali p r i predlogu za raz
širjeno zavarovanje in zdrav
ljenje v naravnih zdravi l i 
ščih. Poudar ja l i so, naj b i 
b i la to res zdravilišča, i n ne 
zabavišča, saj je bolan člo
vek potreben zdravljenja, ne 
zabave. Zdravilišča naj b i do
b i la status bolnišnice. K e r je 
bi lo več predlogov za razšir
jeno zavarovanje — zdravlje
nje v zdraviliščih, so se čla
ni sveta v R ibn i c i odločili 
za tako razširjeno zavarova
nje, p r i čemer b i mora l za
varovanec plačevati 1,12 N d i n 
na mesec. Udeleženci so . se 
tudi s tr in ja l i s pr ispevkom 
0,14 N d i n na mesec za raz-

Škode je za 408 milijonov! 
V zadnj i številki našega l ista smo poročali o ško

di , k i jo je povzročila poplava v Ribniški do l in i . 
K o je komis i ja za ocenjevanje svoje delo dokonča
la, je bi lo ugotovljeno, da je škoda precej večja, 
saj znaša skupno 408 mil i jonov s tar ih dinarjev. Sa
mo v središču Ribnice je škode za 35 mi l i jonov sta
r ih dinarjev, na cestah IV. in V . reda ter na raz
nih krajevnih objekt ih pa so oceni l i škodo na 79 
mil i jonov star ih dinarjev. Naras la voda je povzro
čila na posevkih, oz imnicah, k r m i in poginul i živi
ni za 67 mil i jonov star i l i dinarjev škode. Za 165 mi
lijonov s tar ih dinarjev pa so bile oškodovane sta
novanjske stavbe, oprema, pročelja hiš in napelja
ve. Poškodovanih je bi lo 100 stanovanjskih hiš v 
družbeni in zasebni lastnini , podjetja pa so utr
pela za 62 mi l i jonov star ih dinarjev škode. 

Del škode bo povrni la zavarovalnica, največji 
del pa bo bremeni l posameznike. Prav b i bi lo, da 
hi občinski organi to upoštevali p r i davščinah. 

21 let odbornik! 
Med mnog imi rekorder j i je 

Lojze Zbašnik iz Dolenje va
si prav gotovo svojevrsten 
rekorder, saj je že 21 let od
born ik ! Tako j ko je prišel iz 
vojske, je postal član K L O 
Dolenja vas, nato je b i l od
bornik občine Dolenja vas, po 
združitvi pa odbornik občine 
Ribnica . Rad al i nerad je bi l 
Lojze ob vsakih vol i tvah na 
kandidatn i l is t i in vsakič iz
voljen. Ljudje ga imajo radi , 
ker vedo, da je delaven. Ra
zen odborniške i m a še celo 
kopico razn ih dolžnosti. Mno
go ur je presedel v teh 21 le
t ih na razn ih sejah! N a bliž
nj ih vol i tvah se bo Lojze, kot 
prav i sam, končno le ločil od 
svojega odborniškega »pokli
ca« . .. Gotovo si bo nato po 
steno oddahni l . 

Najbrž b i bi lo prav ko b i 
ob tej priložnosti n jemu in 
dragim dolgoletnim odhor-
k o m i z rek l i na pr imeren na
čin javno priznanje! 

Denar za pluženje 
ceste že porabljen 
Prezgodnj i sneg je povzro

čil tudi nepredvidene stroške 
za pluženje snega. V ribniški 
občimi je za to odgovorno 
Stanovanjsko komunalno po
djetje. Občina da vsako leto 
določeno vsoto denarja za ko
munalno dejavnost, med to 
pa je vključeno tudi pluženje 
snega. K o t pravi jo p r i Stano
vanjskem podjetju, so zaradi 
omejenih sredstev za komu-
munalno dejavnost denar za 
pluženje že porab i l i . Ljudje 
iz nekater ih krajev, na pr i 
mer z Gore i n iz Loškega po
toka, pa negodujejo, da letos 
ceste, k i vodijo v njihove va
si , niso bi le plužene. Pomaga
ti so s i morah kar sami . Da 
b i s tvar i ured i l i , b i b i lo prav, 
da b i pluženje snega, poseb
no v odročnih kra j ih , - ureje
val i skupno s kra jevn imi 
sredstvi . 

širjeno zavarovanje otrok — 
za nj ihovo zdravljenje v na
ravnih zdraviliščih. Za vse 
to bo potreben tud i pr ista
nek zavarovancev v delovnih 
ko lekt iv ih . 

K . ORAŽEM 

Cesta brez 
gospodarja 

Ceste navadno del imo na 
asfaltirane i n makadamske, 
na državne, občinske i n va
ške. Predvsem od premožno
sti las tn ika je odvisna kako
vost cestišča, pa tudi od te
ga, ko l iko ga uporabljajo. 

V R ibn i c i imajo cesto, k i 
n i ne asfalt irana ne maka
damska n i t i državna, še naj
bolj podobna je vaškemu ko
lovozu. To je cesta od Inlesa 
prot i Kov inskemu podjetju, 
vendar naziva »cesta« sploh 
ne zasluži, številna vozi la so 
jo tako zmlela, da se celo 
pešec težko prebije čez šte
vilne velike jame i n po šte
v i ln ih rebr ih , poskus z avto
mob i l om pa že mej i na sa
momor — za vozi lo i n voz
n i ka . . . 

Po razporeditv i cest spada 
ta kolovoz pod občinsko 
upravo, vendar je občina na 
drugem koncu Ribnice , pre
cej daleč proč. Čigava je to
rej cesta in kdo (če sploh 
kdo) sk rb i za to pot? 

Konference 
so se začele 

V ribniški občini se bodo 
konference krajevnih organi
zacij S Z D L začele danes, za
ključene pa bodo 22. decem
bra. Doslej so znani dnevi za 
tele krajevne organizacije: 17. 
decembra v Grčaricah ob 17., 
v Sušjah ob 18.. v Jur jev ic i 
pa ob 19. u r i . 18. decembra 
bodo ime l i ob 10. u r i konfe
renco na Go r i , ob 14. pa v 
Loškem potoku in v V e l i k i h 
Pol janah. 

Več resnosti! 
Sneg prinaša nevšečno

st i , k i se j i m ne moremo 
izogniti , pa tudi take, k i 
bi j i h z malo dobre volje 
lahko premagali . V m is l ih 
imam cesto R ibn ica—Tra
va. Že prv i sneg pred 14 
dnevi je prek in i l avtobus
n i promet za t r i dn i . To
da tega ni b i l kr iv sneg, 
temveč p r iko l i ca (menda 
podjetje Avto Kočevje), 
k i je nekje na Laz ih pr i 
Loškem potoku obtičala v 
snegu. Cele t r i dn i je bi lo 
torej treba, da so pr iko l i 
co sprav i l i s ceste in na 
redi l i prosto pot. Tud i 
sneg, k i .je zapadel za 29. 
november, je zavr l pro
met, k i še 2. decembra n i 
mogel steči na odseku 
med Sodražico in Travo 
Treba bi bi lo malo več 
resnosti med pr is to jn imi , 
da ljudje, k i se vozijo v 
službo z avtobusi, ne bi 
bi l i ob zaslužek! 

»TRGOVINE 
NE DAMO!« 

N a G o r i nad Sodražico 
imajo vaščani trgovino, k i 
sicer ne posluje s po ln im 
de lovnim časom, vendar 
za kraj zadostuje. Zato je 
l jud i zelo razbur i la vest, 
da bo trgovina po novem 
letu ukinjena, njene pro
store pa b i uporab i la kme
t i j ska zadruga iz Ribnice 
za prodajo potrebščin za 
kmeti jstvo. Kmetova l c i 
pravi jo, da j i m je bolj po
trebna trgovina, češ da 
umetna gnoji la in drugo 
lahko dobe iz bližnje So-
dražice. Sporna trgovina 
je v zadružnem domu, 
kjer ima prostor tud i šo
la in gasi lci . D o m je b i l 
zgrajen s pr ispevkom pre
bivalcev Gore, občine in 
zadruge. Kra jevna skup
nost Gora , k i se bo r i za 
obstoj trgovine, je celo 
pr iprav l jena prevzeti ce
lotno zgradbo v svoje up
ravljanje. Podrobno se bo
mo o tem pogovor i l i na 
bližnji letni konferenčni 
S Z D L , — r 

Doklej še samo 
o križih in težavah? 

A l i lahko krajevna skup
nost na;redi kaj brez denarja, 
a l i sp loh lahko gospodari, da 
občanom tisto, ka r od nje 
pričakujejo, in si naposled 
pr idob i njihovo zaupanje? 
Tako se je spraševal svet 
krajevne skupnost i Ve l ike 
Poljane na nedavni seji , sk l i 
cani zato, da bi se p r ed zbo
rom volivcev pomeni l i o na
činu gospodarjenja in sploh 
o vsem, ka r je oviralo krajev
no skupnost, da n i kren i la 
naprej, marveč se je stalno 
povraćala k enim i n is t im 
vprašanjem: kaj napravi t i s 
tem ma jhn im številom tiso
čakov, k i j i h dobi od proda
nega lesa i n k i j ih da občin
ski skupščina kot dotacijo? 

N a seji so člani sveta me
n i l i , d a , b i mora l i brezpogoj
no upoštevati vse, kar je za
pisano v statutu (o dejavno
sti , sredstv ih itd.) i n da b i 
mora l i občinski odborn ik i za 
krajevno skupnost češče za
stavljati odločne besede. N a 
vse to bodo m i s l i l i , ko se bo
do na bližnjem zboru voliv
cev, k i bo 18. decembra ob 
14. u r i na V e l i k i h Pol janah, 
pogovarjali med drug im tu
di o kandidat ih za nove ob
činske odbornike. -lj-

Seja občinske 
skupščine Ribnica 

Seja občinske skupščine 
R ibn ica bo 23. decembra ob 
8. u r i . N a dnevnem redu bo 
predv idoma predlog poročila 
o izpolnjevanju pro i zvodnih 
programov r gospodarskih 
organizaci jah, poročilo o do
toku prispevkov in davščin v 
občinski proračun i n še ne
katere druge zadeve. Seja bo 
javna. Tud i doslej je b i l a ve
l i ka večina sej javnih, ven
dar se j i h razen vabl jenih 
ostali občani niso udeležili. 

»Pomagajte, poplava mi je vse uničila!" 
Vsaka naravna nesreča pust i za 

seboj nepopisno razdejanje i n ško
do, k i jo je potem včasih dokaj 
težko nadomesti t i . 

Ljudje smo pač tak i , da rad i 
pomagamo drugemu v nesreči. Pa 
tudi tak i , k i rad i izkoriščamo pr i 
pravljenost drug ih za pomoč. 

škodo, k i jo je naprav i lo nedav
no divjanje vode v R ibn i c i , znaša 
nekaj sto mi l i jonov. M n o g i m je 
voda p r i d r l a v spalnice, se vrt inei-
la okrog postelj i n pohištva, uničila 
j i m je skoraj vse. Mnogo živali je 
pogini lo: zajcev, kokoši, prašičev. 
Preko 300 mi l i jonov bo vse škode, 
menijo. 

Mi l i j onov . . . Mars ika j je šlo po 
vodi. Zelje i n načrti. 

Poznam nekoga, k i m u je voda 
poplavi la stanovanje. Nov pod je 
ime l v njem, pa se je zmočil i n ga 
bo mora l odstrani t i . Odšel je na 
občino in zahteval potrd i lo , da m u 
je voda vse uničila in da med ob
čani lahko zb i ra prostovoljne pr i 
spevke. Zase. Dob i l je zvezek z ob
činskim žigom, v katerega naij se 
darovalc i podpišejo in vpišejo viši
no pr ispevka. In odprav i l se je od 
vasi do vasi , od hiše do hiše. 

»Pomagajte m i , voda m i je vse 
uničila . . .« 

Ljudje so pomagal i i n še poma
gajo. V denarju, lesu, kakor pač 
kdo more. Nihče ne odreče pomo

či, čeprav je b i l morda tudi sam 
pr i zadet . . . 

Saj ima dovoljenje, da lahko na
b i ra prispevke . . . Toda — a l i je 
to edina rešitev? 

Občani so pr iprav l jen i pomagati 
poplavl jencem. To pomoč p a b i b i lo 
treba prav i lno usmer i t i , zb i ra t i vse 
prispevke vseh občanov i n potem 
pomagati t i s t im, k i so pomoči res 
potrebni . Poznam namreč tud i l ju
d i , k i j i m je voda resnično vse a l i 
skoraj vse uničila. Poznam l jud i , 
k i j i h je voda resnično prizadela, 
pa vseeno nimajo z občinskim ži
gom opremljenega zvezka, v kate
rega občani vpisujejo prostovol jne 
prispevke . . . 

F. GRIVEC 

Spominsko obeležje telovadcem in športnikom, k i 
so padli v N O V ali umrli kot žrtve fašističnega tero
rja, so odkril i novembra v avli Doma Partizana v 
Ribnici. Obeležje je delo akademskega kiparja Stane
ta Jarma iz Kočevja, odkrito pa je bilo v okviru 
proslav 60- letnice telesne vzgoje v Ribniški dolini. 
Slovesnosti se je udeležil tudi Janez Zemljarič, pred
sednik Zveze za telesno kulturo SRS, obeležje pa je 
odkrila E l a Kržanova, znana borka in telesnovzgojna 
delavka (Foto: Mlakar) 

DROBNE IZ DOLENJE VASI 
• OB NEDAVNIH POPLAVAH 

JE U D I DOLENJO VAS MOČNO 
PRIZADELO. Vode, ki so od so-
draškega konca pridrvele nad Rib
nico, so se potem zlile proti Do
lenji vasi in Prigorici in hitro je 
bilo veliko hiš poplavljenih. Pred
vsem je voda gospodarila po Pri
gorici, kjer se je razlivala celo 
preko glavne ceste, pa tudi v Do
jenji vasi je potok Ribnica pre
stopil bregove kot le malokdaj. 
Seveda bi bila škoda še večja, če 
bi se ljudje ne postavili pravočas
no v bran. Kljub vsemu pa, je v 
Prigorici in Dolenji vasi škode za 
preko 33 milijonov starih dinar
jev — na stavbah, strojih in ozim
nicah. Zanimivo je, da voda in 
Rakitnice skoro ni poplavljala, 
vsaj ne bolj kot ob navadnem de
ževju. Ob tem so ljudje opozorili 
na glavni vzrok poplave — regula
cijo Bistrice. Po poglobljeni stru
gi voda iz gornjega konca občine 
hitro odteče, v spodnjem, na dole-
njevaškem polju in poljih južno 
od Ribnice, pa se ustavi, tako da 
najboljša polja v dolini vedno bolj 
ogroža voda. Nujna je torej na
daljnja regulacija in ureditev voda 
v Ribniški dolini, tudi na območju 
Dolenje vasi. Ce drugega ne, bi 
morali očistiti vsaj nekaj večjih 
požiralnikov, ki niso bili očiščeni 
že okrog 25 let. 

• KAKOR MNOGE DRUGE JE 
TUDI KRAJEVNA SKUPNOST V 
DOLENJI VASI ZAŽIVELA. Ne si 
cer tako, kot bi morala, vendar 
prvi načrti so že tu. Na pomlad 

nameravajo dokončno urediti sre
dišče vasi — zelenice, okrasno 
drevje, popraviti pa nameravajo 
nekaj vaških poti, ki že dalj časa 
niso bile urejene. Krajevna skup
nost pomaga novoustanovljenemu 
nogometnemu klubu Lončar pri 
urejanju igrišča. Krajevna skup
nost je tudi dobila lastne prosto
re, nekdanji krajevni urad, kjer 
imajo pisarno in občasne sestanke. 

• V DOLENJI VASI SPOMLA
DANSKIH VOLITEV NE BO. 
Zveznemu in republiškemu po
slancu bo trajal mandat še dve le
ti, prav tako tudi obema odbomi-
koma v občinski skupščini. 

• PREJŠNJI MESEC JE K O 
MUNALNO STANOVANJSKO PO
DJETJE IZ RIBNICE za silo po-
pravilo most v Dolenji vasi. Po
pravila je bil že hudo potreben, 
saj so ga kvarile velike luknje. 
Nekoč je skozi eno takih lukenj 
padel otrok v vodo. Most je zdaj 
uporaben za osebni promet, pri
hodnje leto pa, kakor obljubljajo 
na komunalnem podjetju, in če bo 
denar, bodo napravili primernejše
ga. 

• NA AVTOBUSNEM POSTAJA
LIŠČU V DOLENJI VASI bi bilo 
nujno postaviti manjšo čakalnico. 
Vsak dan čaka na križišču avto
buse proti Kočevju in Ljubljani 
nekaj deset potnikov, vendar ni 
prijetno stati pod milim nebom v 
mrazu, snegu in dežju. Morda bi 
krajevna skupnost skupaj z vašča
ni razmislila o tern? (vec) 

Kmetijsko gozdarsko posestvo 
Kočevje 

p r o d a 
po sk lepu delavskega sveta n a J A V N I DRAŽBI od
večna osnovna sredstva kmeti jske in gozdarske stro
ke, med drug im 

VEČ MOTORNIH ŽAG 
TIPA JO-BU IN 
DROBNE MEHANIZACIJE 
Lic i tac i ja bo 19. 12. 1966 ob 9. u r i na obrat ih : 
Centralno skladišče v Kočevju 
G O Podpreska 
G O Ve l ike Lašče 
G O Grčarice 
G O Mozel j 

Naslednja l ic i tac i ja bo 9. I. 1967 ob 9. u r i iz-
ključno v Centralnem skladišču v Kočevju. 

Pred l ic i taci jo je treba položiti 10-odstotno 
kavci jo od i zk l icne cene na blagajni podjetja 
oz i roma obrata. 

R E Š E T O 
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Samo en trd oreh je še ostal - živinoreja! 
Minilo je tri četrt leta, v katerem si je kmetijska zadruga Črnomel j zasta
vila nalogo: doseči poslovanje brez izgube — Ali bo namera uspela? Pred 
kratkim je o tem razpravljal zadružni svet — Kaj so ugotovili, kakšen je 
trenutno položaj zadruge in kako sodelujejo s kmetovalci, smo zvedeli 

v razgovoru z direktorjem inž. Radom Dvoršakom 

— Naš sanaci jski program 
v glavnem poteka po planu, 
zaostajamo le v posameznih 
točkah, k i zadevajo živinorejo. 
Po prav ic i povem; naše poslo
vanje k l jub vsem prizadeva
njem še n i tako, kot smo ra
čunah, vendar pa ob koncu 
leta ne bomo več pros i l i za 
sanacijske kredite iz republ i
škega rezervenega sklada. 

Medtem ko so pretekla leta 
izkazovale izgubo prav vse 
panoge: celo trgovina, stroj
n i park, rast l inska i n živino
rejska proizvodnja, smo v le
tošnjih 9 mesecih že povsod 
uvedb rentabi lno poslovanje, 
razen p r i živinoreji. 

V lastni proizvodnj i smo 
dosegli p r i rej i živine sicer 
boljši uspeh kot v preteklem 
letu, toda ce lokupnih možnih 
k r m n i h dn i smo j i h i zkor is t i 
l i le 8 odst namesto 35 odst. 
To je tudi glavna napaka v 
izvajanju našega sanacijske
ga programa. 

— Lahko navedete nekaj 
številk, k i pa vendarle govo
rijo o napredku in prizadeva
nju kolekt iva v letošnjem le
tu? 

— L a m je bi lo v zadrugi 
230 zaposlenih, letos nas je 

V Vranovičih 
so ustanovili 

svojo organizacijo 
N a podlagi odbora podruž

nice se je na m i n u l i konferen
c i S Z D L članstvo izreklo za 
samostojno krajevno organi
zacijo, v kater i bodo vključe
n i tudi občani iz vasi Paviči-
či i n Zastava. Občani so se 
na konferenci največ zan imal i 
za povračilo škode, k i jo je 
napravi lo Cestno podjetje ob 
gradnj i asfaltne ceste Me t l i ka 
—Črnomelj, razen tega pa še 
za gradnjo vodovoda. Pogo
vor i l i so se o dograditv i ga
si lskega doma i n o pr ihod
njem delu organizacije. 

Vabljeni vsi 
Črnomaljčani! 
člane Socialistične zveze 

in druge občane s področ
ja mesta Črnomelj, Loke , 
Kočevja, Sv ibn ika in Voj
ne vasi vabimo n a 

konferenco S Z D L , 
k i bo v ponedeljek, 19. de
cembra ob 19. u r i v D o m u 
l judske prosvete. Razprav
l ja l i bomo o de lu Socia l i 
stične zveze ter o vseh 
pomembnih vprašanjih, k i 
zadevajo občane. Navzoči 
bodo tud i republiški po
slanci . 

176. K l j u b tolikšnemu zmanj
šanju števila zaposlenih p a 
smo dosegli v 9 mesecih 6,8 
mi l i j ona d in celotnega dohod
ka, lani v tem času pa samo 
3,8 mi l i j ona dinarjev. To po
meni za 79 odst. več! Napre
dek izkazujemo še v doseže
nem netoproduktu na zaposle
nega: lani 442.000 d in , letos 
1,165.000 d i n a l i 2,6-krat več. 
Prav tako je narasla tud i ren
tabi lnost: na 100 d i n vlože
n ih sredstev smo v letu 1965 
dobi l i 9,2 d in , letos že 16,5 
din. Razen teh je še več dru
gih pokazovalcev napredka, 
toda vseh ne moremo našteti. 

130 milijonov din samo 
za mleko 

N a vprašanje, kako so na
predovah odnosi z zasebnimi 
kmetovalc i , je inž. Dvoršak 
odgovori l : 

— N a področju odkupa in 
kooperac i jsk ih poslov smo 
precej nared i l i , največji uspeh 
pa smo dosegli p r i odkupu 
mleka . Do konca septembra 
smo lani odkup i l i 760.000 l i 
trov mleka , letos pa v istem 
času 1,030.000 l i trov. Računa
mo, da bomo do konca leta 
izplačali l judem samo za od
dano mleko oko l i 130 mil i jo
nov dinarjev, če upoštevamo, 
da je v vsej občini predpisa
n i h oko l i 54 mihjonov dav
kov od kmeti jskega dohodka, 
zraven tega še obveznosti do 
zdravstvenega zavarovanja, 
ugotovimo, da lahko kmetje 
75 odst. vseh obveznosti krije
jo samo s prodajo mleka . 

— K o l i k o r vem, se večkrat 
sliši, da bo odkup mleka uk i 
njen, zato se zd i kmetovalcem 
oddaja m leka kaj negotov za
služek. 

— Take govorice res več
krat nastajajo, so pa popol
noma neosnovane. M leko bo
mo vedno odkupoval i , le me
r i l a za kval iteto bodo vedno 
ostrejša. N i vsako belo mle
ko dobro! Odkup mleka ima 
na našem področju še vel iko 
bodočnost. S pop isom smo 
ugotovi l i , da imajo kmetje v 
hlev ih oko l i 3500 krav. če b i 
vsaka od teh dala na leto 1000 
l i trov mleka (rentabi lna reja 
pa je pr i 2000 l i t r ih ) i n d a še 
del tega obdržijo za domačo 
uporabo, b i to pomeni lo oko l i 
3 mi l i jone l i t rov m l eka n a le
to. Računajmo še dlje: če b i 
samo 70 odst. teh krav imelo 
teleta, b i ime l i kmetje na le
to 2450 telet. Če b i j i h proda
l i , b i dob i l i zanje 184 mil i jo
nov dinarjev. 

— A l i so kmetje seznanje
n i s temi možnostmi in a l i 
vedo, kako morajo ravnat i , da 
b i dosegli boljšo kval i teto 
mleka? 

Č R N O M A L J S K I DROBIR 
• V NOVI PRODAJALNI VELE -

TKKSTLLA so v ponedeljek zaceli 
prodajati s precejšnjim popustom 
žensko perilo (predvsem kvalitet
ne izdelke tovarne BETI), razne 
pletenine in metrsko blago. Pri 
posameznih artiklih dosega popust 
tudi 40 odst., zato ni čudno, če je 
te dni v trgovini tolikšen promet. 
Pred dnevi je aranžer iz Ljubljane 
tudi že lepo uredil novoletne iz
ložbo. 

• ČETUDI POPLAVE mesta Cr-
nomelj niso prizadele, bi prebival
cem posameznih ulic skoroda prav 
prišli čolni. Nekatere ceste so pol
ne jam, jame pa polne luž. Ena 
najslabše vzdrževanih je Ulica he
roja Starine. Prav prod stanovanj
skim blokom so jame in luže to
likšne, da je stanovalcem močno 
otežkočen dostop iz hiše. 

• PRETEKLI T E D E N SO veliki 
lepaki vabili občane na tradicio
nalni lovski ples, ki ga je v so
boto priredila lovska družina Loka 

v prostorih gostišča Grad. Za to 
prireditev je vsako leto precej za
nimanja. 

• DOBRO BELOKRANJSKO VI
NO je začela pred kratkim točiti 
tudi v drobni prodaji kmetijska 
zadruga Črnomelj. V prostorih za
druge strežejo kupcem vsak delav
nik od 11. do 12. ure ter popol
dne od 16. do 10. ure. 

• PREKO PODRUŽNICE zavo
da za zaposlovanje išče službo več 
žensk, med njimi tudi dosti mlaj
ših deklet iz okolice. Vsaka bi šla 
rada v tovarno in raje doma čaka 
na zaposlitev, kot da bi šla za go
spodinjsko pomočnico. To je da
nes zelo iskan poklic! Na črno
maljski zavod za zaposlovanje se 
obračajo posamezni uradi za za
poslitev iz raznih krajev Slovenije, 
pa tudi posamezniki, toda vsi do
bijo enak odgovor: »Ne moremo 
vam ustreči. Delovne sile je sicer 
dovolj, a za gospodinjsko pomoč
nico noče iti nobena.« 

— Že dalj časa j i m vse to 
dopovedujemo n a razn ih se
stankih, a ugotavl jamo, da n i 
dost i zaleglo. Pr ihodnje leto 
nameravamo prav na tem 
področju s kmetova lc i siste
matično strokovno delati . 

Varčevanje pri semenih 
prinaša škodo 

— K o govorimo o odnosih 
s kmetovalc i , moram prizna
t i , da je zadruga zelo slabo 
odigrala svojo vlogo p r i pro
daji semen. Semena so res 
draga, vseeno pa n ismo kme
tov prepričali o tem, kako 
škodujejo sami sebi, ko p r i 
nakupu semen varčujejo. Pro
dal i smo oko l i 12 ton semen, 
mora l i pa b i j i h od 60 do 80 
ton, če štejemo zraven še 
kromp i r . 

Prav tako smo proda l i dost i 
manj umetn ih gnoji l , kot 
smo predvideval i in kot so 
znašale potrebe. Kmet je so po
k u p i l i le 16.000 ton gnoj i l , gle
de na razpoložljive površine 
pa b i mora l i prodat i vsaj 40 
tisoč ton umetn ih gnoj i l . 

Na koncu še beseda 
o kuvertah z OD 

— Splošno znano je, da so 
osebni dohodki v vašem ko

lekt ivu zelo majhni , h k r a t i 
pa l judje vedo, da vs i trdo 
delate. Lahko o tem poveste 
kaj več? 

— V zadrugi zasluži 53 odst. 
vseh zaposlenih 41.000 do 
60.000 d in na mesec, 20 odst. 
naših l jud i pre jema 61.000 do 
70.000 dinarjev, 15 odst. j i h 
zasluži manj kot 40.000 d in , 
preostal ih 12 odst. pa dob i 
več kot 70.000 d in . Zaenkrat 
imamo res najnižje dohodke, 
ko l iko pa vsak posameznik 
dela, lahko vsi vidi jo. 

— Jaz se ne b i potegovala 
za službo p r i vas .. . 

— Zdaj ne, morda pa kdaj 
kasneje. Ne bo p r i tem osta
lo, o tem sem prepričan! 

R. B. 

Pridite na konferer.ee 
SZDL! 

Te dn i se bodo n a področju črnomaljske občine 
zvrst i le poslednje letne konference kra jevnih orga
nizaci j Socialistične zveze. 

17. decembra bo ob 18. uri konferenca S Z D L v 
Butoraju p r i M a r i j i Požek; 

17. decembra bo ob 19. uri v črmošnjicah v os
novni šoli; 

18. decembra ob 14. uri na Talčjem vrhu v ga
s i l skem domu; 

18. decembra ob 14. uri na Sinjem vrhu v osnov
n i šoli; 

18. decembra ob 14. uri v Stranski vasi v gasil
skem domu; 

19. decembra ob 19. uri v Črnomlju v d o m u ljud
ske prosvete. 

Vab l j en i vs i občani! 

Črnomelj je v znanju premagal Ravne 
V soboto zvečer je b i l a ve

l i k a dvorana črnomaljskega 
Prosvetnega doma povsem za
sedena s poslušalci i n gledal
c i tekmovanja, v katerem sta 
se v znanju o N O B i n viet
namsk i vojni pomer i l i mest i 
Črnomelj i n Ravne. Oddajo so 
z zanimanjem spreml ja l i tud i 
številni občani p r i rad i j sk ih 
spre jemnikih. 

Tr i je d i jak i črnomaljske 
gimnazije: Janez Star iha , An
drej Sever m Mar jan Tkalčič 
so ime l i ob prvem javnem na
stopu precej treme, ker so 
tekmoval i z izkušeno raven
sko ekipo. Vseeno pa j i h na

spro tn ik i niso premagal i . S 
prav i ln im i odgovori s področ-

Lovci naj pazijo 
na posevke 

Medvedje so letos naprav i l i 
precej škode na obgozdnih 
parcelah, zato je lovska dru
žina v L o k i zaprosi la za od
stre l dveh medvedov. Svet za 
kmeti jstvo i n gozdarstvo ob
činske skupščine Črnomelj je 
prošnjo odobr i l , h k r a t i pa pr i 
poročil lovcem, naj malo bol j 
pazijo na kmet i jske posevke 
in travnike, ko gredo na lov. 

Ni dovolj, če so le trije delavni! 
4. decembra je b i la v Dra-

gatušu krajevna konferenca 
S Z D L , kjer so ugotovi l i , da 
je b i l a letos delovna le pešči
ca članov odbora: predsednik, 
tajnica i n blagajnik, medtem 
ko drug i niso upravičili za
upanja, k i so j i m ga z izvolit
vijo i zkazal i člani. Vse delo 
je slonelo v glavnem na pred
sedniku organizacije V l adu 
žepiču in tajnici F a n i k i To-
man. Nekater i člani odbora 
pa niso oprav i l i n i t i svoje os
novne dolžnosti. Tako odbor
n ika iz Knežine in Sel nista 
pobrala članarine. 

Precej so razprav l ja l i o 
mlad in i , ker so glede početja 
nekater ih ljudje vedno bolj 
zaskrbl jeni . Sk l en i l i so, naj 
novi odbor pritegne v član

stvo čimveč m lad ih l jud i , ker 
se je izkazalo, da j i h doslej 
sploh n i v organizaci j i . 

Občani so se zanimal i še za 
delo krajevne skupnost i ter 
za razna vprašanja s področ
ja kmet i jstva i n gozdarstva. 
Kmet je so nezadovoljna z le
tošnjim odkupom kromp i r j a , 
saj je mnog im ta pr ide lek 
ostal v k le t i . 

Napovedana ukini tev želez
niške proge je razbur i la ob
čane tudi na tej konferenci , 
z last i še zato, ker so že tako 
prikrajšani za obl jubl jeno 
gradnjo ceste Črnomelj—Vini
ca. K e r so ljudje iz teh kra
jev med vojno to l iko pretrpe l i 
in žrtvovali za N O B , b i uk in i 
tev železnice poleg gospodar

ske škode nedvomno povzro
čila tudi politični prob lem. 

M A R A BRODARIČ 

Razpisane so 
IV. delavske 
športne igre 

V začetku decembra je ko
mis i j a za šport in rekreaci jo 
p r i občinskem s ind ika lnem 
svetu Črnomelj razpisala or
ganizacijo IV . delavskih šport
n ih iger v občini, k i bodo ".ra
jale od začetka januarja 1967 
do dneva mladost i — 25. ma
ja. 

Tekmovanja se lahko udele
že člani 18 smd ika ln ih podruž
nic, pomer i l i pa se bodo v 
strel janju, kegl janju, odboj k i , 
ma l em nogometu, šahu i n ko
lesarjenju. 

Tekmovalne ekipe morajo 
pr i jav i t i udeležbo najkasneje 
do 24. decembra; želijo pa, 
naj se pr i jav i jo le t i s t i , k i bo
do v resnic i tekmova l i . 

j a glasbe in književnosti so 
se odrezal i tud i gledalci v 
dvorani , po nekaj točk pa so 
dopr ines l i še jazz ansambel 
in izvajalci godbe na glavni
ke. 

Vsem, k i so prispe val i k 
zmagi Črnomlja (rezultat 
24:23), iskreno čestitamo! Čr
nomal jska ek ipa se bo 11. 
marca v četrtfinalni t ekmi 
srečala s tekmovalc i iz M u r 
ske Sobote. 

Samo štirje 
delavci navzoči 
Nič čudnega, če so na kra 

jevni konferenci S Z D L v K a -
nižarici k r i t i z i r a l i s lab odnos 
zaposlenih v r u d n i k u do dela 
v Socialistični zvezi. Ugotov
ljeno je, da se rudniški delav
c i i n uslužbenci ne udeležu
jejo n i t i sestankov, ka r se je 
tud i tokrat zgodilo, k o so n a 
konferenco prišli le štirje de
lavc i . 

Razprav l ja l i so največ o na
povedani uk in i t v i železniške 
proge ter poudarjala, da rud
n ik brez te proge ne bo mogel 
obratovat i , ker je poslovanje 
že zdaj na mej i rentabi lnost i . 

V Stari Lipi so 
kritizirali odkup 

N a letni konferenci Socia l i 
stične zveze v S ta r i L i p i so 
kritično razprav l ja l i o jesen
skem odkupu kmet i j sk ih pr i 
delkov, z last i živine i n k rom
pir ja . Kmet j e sd želijo tesnej
šega sodelovanja s kmet i j sk i 
m i strokovnjaka, od ka te r ih 
pričakujejo vsaj pomoč z na
sveti . 

N a konferenci so se dogovo
rili za poprav i lo vaških po t i 
in napeljavo industr i jskega 
toka, razen tega p a spreje l i 
obširen delovni načrt za pr i 
hodnje leto. Z a predsednika 
krajevne organizacije so po
novno i zvo l i l i Mat i j o Kobetiča 
iz Drežnika. 

Ob vsakem dežju, posebno pa, kadar se topi sneg, na
stajajo pred bencinsko črpalko v Črnomlju jezerca, za
radi katerih se že leto dni pritožujejo vozniki motornih 
vozil in pešci, a nič ne zaleže. Pravijo, da bi nevšečnost 
lahko odpravili z majhnimi stroški, toda z malo več 

dobre volje. (Foto: R ia Bačer) 

Bogat spored ob dnevu JLA 
Družbeno-politične organizacije v Črnomlju so skupno 

z garn izonom pr iprav i l e v počastitev letošnjega 22. decem
bra, dneva J L A , bogat spored pr ireditev. 

O d 12. do 16. decembra bodo predstavn ik i garnizona i n 
bivši bo rc i ob iska l i vse osnovne šole. Učencem bodo pred
vaja l i f i lme o J L A ter se z n j i m i pogovarjal i o N O B in 
razvoju naše armade. 

O d 15. do 20. decembra bodo po osnovnih šolah in 
v g imnaz i j i p i sa l i naloge o J L A , t r i najboljše pa bo gar
n izon nagrad i l . 

17. decembra bo v Črnomlju tovariško srečanje prvo-
borcev. 

19. decembra bo v D o m u ku l ture ob 16. u r i za pr ipad
nike J L A predavanje o N O B v B e l i k ra j i n i . Predvaja l i j i m 
bodo tud i f i lm Be l a kra j ina . 

O d 20. do 24. decembra bo črnomaljski garnizon v mla
d insk i sobi p r i r ed i l razstavo o razvoju J L A . Odpr ta bo 
od 7. do 19. ure. 

O d 15. do 21. decembra se bodo zv rs t i l a športna sre
čanja v šahu, nami znem tenisu in s tre l janju m e d ek ipami 
Črnomlja, garnizona i n Met l ike . 

21. decembra bo v garnizonu zbor enot, ki j i h bodo 
ob iska l i predstavnik i javnost i in mladine . Zanje so pr i 
p r a v i l i t ud i razstavo orožja. Ob 18. uri bo v D o m u l jud
ske prosvete svečana akademija, ob 19. u r i pa bodo po 
vseh be lokran jsk ih gričih zagorel i kresov i . Ob 20. uri je 
napovedano tovariško srečanje oficirjev garnizona s pred
s tavn ik i javnost i . 

22. decembra bodo svečanosti zaključene n a sprejemu, 
k i ga p r i r ed i komandant garnizona v d o m u J L A . 

K O V I C E € l i 

http://konferer.ee


Heffpšani- so za ponoven samoprispevek 
9. decembra je b i l v Met l i 

k i zbor volivcev, n a katerem 
sta predsednik občinske skup
ščine Franc Vrviščar i n na
čelnik oddelka za gospodar
stvo Si lvo Prevaljšek, razloži
la osnutek srednjeročnega 
družbenega plana občine. 

Občani so b i l i zadovol jni , 
da so v družbenem s l a n u 

predvidel i potrebno gradnjo 
prosvetnega in kul turnega do
m a ter gasilskega doma, žele
l i pa so, naj b i v pr ihodnj ih 
petih let ih poprav i l i tudi 
grad in ured i l i okol ico Obr
ha. Glede drug ih postavk dru
žbenega plana niso imel i pr i 
pomb. 

K o so razpravl ja l i o bodo-

22 odbornikom poteče mandat 
Spomlad i 1967 poteče man

dat 12 odborn ikom občin
skega zbora in 10 odborn ikom 
zbora delovnih skupnost i Ob
činske skupščine Met l i ka . D a 
b i vo l i l c i vedeli, kje bodo mo
ra l i predlagati nove kadidate 
za občinske odbornike, nava
jamo imena t ist ih, k i se j i m 
izteče 4-letna mandatna doba. 

V občinskem zboru poteče 
mandat F rancu Jakljeviču i n 
F rancu Vrviščarju iz Met l ike , 
Ivanu županiču i z P r imos tka , 
M a r t i n u P lu tu iz Drašič, Iva-

V soboto pridejo 
spet Fontanotovci 
V soboto, 17. decembra, bo 

Met l iko spet ob iska la delega
ci ja ital i janske part izanske 
brigade F O N T A N O T , k i je b i 
la ustanovljena 19. decembra 
1944 na Suhor ju . Delegacij i 
i ta l i jansk ih partizanov bodo 
v soboto v prostor ih občin
ske skupščine p r i r ed i l i spre
jem, v nedeljo pa bodo skup
no z občinskim odborom Z Z B 
organiz i ra l i slovesnost s pola
ganjem vencev na Suhor ju in 
v Rosaln icah, kjer so poko
pani bo rc i brigade F O N T A 
NOT . 

Delegacija te ital i janske br i 
gade že nekaj let pr ihaja v 
Belo kraj ino, zato je z doma
čin: navezala že prisrčne sti
ke. 

nu Radošu iz Bojanje vasi, 
Antonu Tomcu iz Lokvice , 
Stanetu Rozmanu iz Radovi-
ce, Jožetu Nemaniču s Su-
horja, N i k u Belopavloviču, iz
vol jenemu v Hras tu , Janku 
iPečariču iz C u r i l , Ma t i j i F i -
laku iz Gradca ter Ivanu Pez-
d i r cu iz Podzemlja.. 

Iz zbora delovnih skupnosti 
pa poteče mandat Petru Vu j -
čiču, izvol jenemu v B E T I , An
dreju S m u k u iz Novoteksa, 
Zvonetu Je rmanu iz Lepisa, 
Antonu Grašiču in R u d i j u D i 
m u iz Komunalnega podjetja, 
Ma r t i nu črnuglju, izvol jenemu 
med zasebnimi obr tn ik i , Fran
cu Kobe tu za delovne skupno
st i Mercator , Tobak, Elek-
tro, Peko, Pekar i ja , Borovo, 
V i n s k a klet , S i l os i , P T T i n 
2 T P ter inž. Janezu Gačniku, 
Stanetu Rajer ju in S tanku 
Ba juku iz kmeti jske zadruge. 

Prav tako poteče spomladi 
mandat republiškima poslan
cema Leopoldu Krese tu in 
prof. Janezu Kambiču, k i so 
ju metliški vo l i lc i i zvo l i l i 
skupno z občani črnomaljske 
občine. 

čem razvoju mesta, so b i l i 
vs i , razen nekaj r edk ih iz
j em, za sprejetje ponovnega 
samoprispevka, namenjenega 
načrtom i n d rug im pr ip ra 
vam za gradnjo kul turne in 
gasilske stavbe, ter za razši
ritev črpalnih naprav in vodo
voda. 

P r i obravnavi razvoja trgo
vine so vol ivc i želeli, naj b i 
občina dosegla sporazum s 
tremi zasebniki glede odpro
daje prostorov, kjer b i lahko 
takoj u red i l i sodobno mesni
co, k i jo Metličani zelo po
grešajo. Čakanje v vrstah se 
je v M e t l i k i ohrani lo vse do 
danes, toda le v mesnicah, 
zato n i čudno, če so potro
šniki tega naveličani. 

Z delom krajevne 
skupnosti niso 

zadovoljni 
V S l amn i vasi se je raz

prava na zboru volivcev i n na 
krajevni konferenci S Z D L su
ka la največ oko l i dela doma
če krajevne skupnost i , s ka
ter im občana niso zadovoljni. 
Men i l i so, da b i lahko precej 
težav, k i j i h imajo z vaško 
hišo in poprav i l i s labih po
t i , odprav i l i , ko b i b i l a kra
jevna skupnost bolj delavna. 
Tako pa niso i zkor i s t i l i n i t i 
denarja, k i so ga dob i l i iz 
občinskega proračuna. 

Vaščani so se pritoževali še 
glede slabega električnega to
ka, k i j i m onemogoča upora
bo strojev, in zaradi tega, 
ker b i rad i oddajali mleko, 
a odkup ni organiz iran. 

Takole so pretekli petek pod štampoharjevim kozolcem 
v Gradcu otvorili letošnjo sezono kolin. Podoben prizor 
pa lahko pred novoletnimi prazniki vidimo še pod mar
sikaterim belokranjskim kozolcem (Foto: Ria Bačer) 

Konferenca 
brez 

predsednika 
10. decembra so se na Gra-

bovcu sestali vo l ivc i i n člani 
S Z D L ter obravnaval i družbe
n i p lan razvoja občine do le
ta 1970 i n krajevne težave. 

Čudno pa je b i lo , da se 
konference S Z D L n i udeležil 
predsednik organizacije. Zve
del i so, da je tedaj doma ku
hal žganje. Posebne razprave 
o srednjeročnem planu razvo
j a n i b i lo , pač p a so več go
vor i l i o kmeti jstvu in poma
njkanju električnega toka. 
Vaščani iz Grabovca i n neka
ter ih drug ih vasi dobivajo 
električni tok iz Ozl ja, zato 
se večkrat zgodi, da ob naj
manjši okvar i ostanejo tud i 
več dn i brez luči, ker hrvaš
k i monter ne more takoj po
prav i t i okvare. Želeli so, naj 
b i v bodoče za poprav i la po
skrbe l metliški monter. 

P r i vol i tvah novega odbora 
ni prišlo do sprememb. Od
bor je v glavnem ostal še 
naprej, le na mesto blagajni
ka, k i je odstopi l , so i zvo l i l i 
Antona Stojnica. Za delegata 
na občinski konferenca S Z D L 
pa so i zbra l i Antona Urbasa. 

Podzemelj: že 10 let ni bilo take udeležbe 
V Podzemlju se je na ne

davnem zboru volivcev, zdru
ženem s krajevno konferen
co S Z D L , zbralo to l iko obča
nov, kot že 10 let ne. Odkar 
ljudje vidi jo napredek, k i ga 

Še en nov MERCAT0RJEV lokal v Metliki 
26. novembra je bila v Metliki odprta prva prodaj 
ter mlečnih izdelkov — Podjetje MERCATOR je ze 

alna sadja in zelenjave 
o ustreglo potrošnikom 

2e več let so s i Metličani 
želeli prodajalne sadja i n ze
lenjave, vendar so mora l i na
njo čakati vse do letošnjega 
praznika . republ ike . Tedaj 
pa j i m je podjetje Merca
tor lahko ustreglo. Čeprav 
je to podjetje v novembru 
odprlo v Me t l i k i že novo špe
cerijsko trgovino, blagovnico 
p r i M a k a r j u i n trgovino v 
tovarni B E T I , je investiralo 
še oko l i 2 mi l i j ona denar
jev za potrebno opremo i n 
hladi lno napravo v novi ze
lenjavni trgovini poleg peka-
rije. 

Razno zelenjavno blago je 
Mercator prodajal že prej v 
star i šturmovi trgovini , toda 
tam stranke zaradi slabo 
opremljenega lokala in tes
n ih prostorov blaga dostikrat 
niso videle. V novi proda
ja ln i pa lahko potrošnike vse 
drugače postrežejo in tudi 
i zb ira je mnogo večja. Pro
dajajo pomaranče, l imone, 
jabolka, hruške, solato, če
bulo, korenje, zelje, mleko, 
smetano, s i r ter konzervira
no sadje in zelenjavo 

Razveseljivo je tudi to, da 
so delovni čas pr i l agod i l i . po
trebam potrošnikov: trgovi
na je odprta vsak dan od 6. 
do 11. ure ter od 14. do 16. 
ure popoldne, tedaj, ko go
spodinje nakupujejo. Lokaci 
ja je vsem všeč, ker je trgo
v ina t ik pekarije. Tako lahko 
potrošniki v eni stavbi kupi-

s p r e j e m a in o d d a 
ja v a š e ž e l j e 

Iščemo fotografijo tedna 
Fotografi je, k i nam j i h pošiljate v konkurenc i za foto-

grafijo tedna, so tedna do tedna boljše. Dogodki zadnj ih 
dn i in domači l judje so vse bolj osrednj i mot i v i vaših 
posnetkov. T o p a je b i l tudi naš namen i n veseli smo 
takega uspeha! Seveda se nekater i mot i v i večkrat ponav
ljajo, zato izberemo za fotografijo tedna tisto, k i je naj
bol j or ig inalna. Tokra t je to priznanje i n 

prvo nagrado-100 N din 
dob i l Darko Pav l in iz Novega mesta za posnetek »KVA
L I T E T A 2 E . . . « . Drugo nagrado (zavitek papir ja 13x13 
cm) je dob i l V i l i Videnič iz Krškega za »BETONIRANJE 
CESTIŠČA«, tret jo (prav tako) Stane I sk ra iz Krškega 
za »BARAKO J E ODNESLO«, četrto pa spet Darko Pav l in 
za »TRUD J E POPLAČAN«. — Posnetke M ihe Briškega iz 
Kočevja o poplav i sta tehnično slabša i n pozna, z imsk i 
mot iv pa bomo ob p r v i priložnosti ob jav i l i . T u d i dve 
z i m s k i razglednici Poldeta Mikliča bomo objav i l i še ta 
mesec, njegova t rgov ina z igračami za dedka M r a z a pa 
je le za las izpadla iz konkurence najboljših. F ranc Mod i c 
iz Ljubl jane je svoje posnetke prepozno posla l , da b i j i h 
še lahko upoštevali za šesto fotografijo tedna, bomo pa 
vsaj enega objav i l i . — Sesti teden srno prejel i 15 foto
grafij od šestih avtorjev. 

R o k za šesto »Fotografijo tedna« je ponedeljek, 19. de
cembra, do opoldne! Nagrada za fotografijo tedna je 
10.000 Sd in , druga, tret ja i n četrta nagrada pa so zav i tk i 
fotografskega papir ja 13 x 18 cm! 

ODLOČITE SE TUDI VI: 
naročite si Dcienjski Ust 

na svoj naslov! 

jo k r u h , mleko in sadje. Tr
govina je sicer majhna, toda 
lepo urejena. M a n j k a j i le 
napisna tabla na vhodnih vra
t ih. 

V naslednjih petih letih 
230 novih stanovanj 

Osnutek programa razvoja 
občine Met l i ka do leta 1970 
predvideva, da bo gradnja 
stanovanj postopoma narašča
la. Računajo, da bo v tem ob
dobju zgrajenih 230 novih sta
novanj , ka r pomeni letno pov
prečno 7 stanovanj na 1000 
prebivalcev. 

V osnutku je nadalje reče
no, naj delovne organizacije v 
bodoče s kredi t i ranjem pod
pirajo zasebno gradnjo stano
vanjskih hiš, z združenimi 
sredstvi pa naj b i zgradi l i 
skupen samsk i dom za zapo
slene. 

je dosegla vas v zadnj ih dveh 
let ih s pomočjo krajevne 
skupnost i i n Socialistične 
zveze, pr ihaja na sestanke 
vedno več občanov. S števi
l om članov v organizaci j i pa 
niso zadovoljni, zato bodo 
skušali pr idob i t i še nov ih. 

Predsednik občinske skup
ščine je pojasnjeval družbe
ni p lan razvoja občine ter 
odgovarjal na vprašanja vo
livcev, razen tega so podrob
neje obravnavah pet pogla
v i tn ih vaških vprašanj: po
stavitev zasilnega objekta za 
avtobusno čakalnico, nujno 
prestavitev pokopališča, grad
njo gasilskega i n kulturnega 
doma, gradnjo vodovoda ter 
napeljavo industr i jskega to
ka. 

Občani so se pritoževali, 
ker so na občim že večkrat 
pros i l i za izdajo lokacijske
ga dovoljenja za gradnjo ga-
si lsko-kulturnega doma, a so 
j i m prošnjo vselej zavrni l i . 
Zdaj so na zboru volivcev 
zahtevah, naj čimprej pride 
v vas občinska komis i ja , k i 
bo skupno z občani našla 
pr imeren prostor za gradnjo 
doma, prav tako p a za pre
selitev pokopališča, s katero 
n i mogoče več odlašati. Ob 
cerkv i za nove grobove n i 
več prostora, niže pa zaradi 

meHiškiti^fednik 

talne vode ni mogoče poko
pavati. 

V Podzemlju so se tudi le
tos odločili za samoprispevk, 
in sicer za gradnjo vodovo
da. Sk len i l i so, da bodo de
nar zb i ra l i p r i krajevni skup
nosti, uporab i l i pa ga bodo 
takrat, ko bodo točno znane 
možnosti za gradnjo. Glede 
napeljave industr i jskega to
ka, k i ga želijo v več vaseh, 
pa so se dogovorih, da bo 
krajevna skupnost izdelala 
prioritetno l isto potreb ter 
zbrala podatke, ko l iko so ob
čani sami pr iprav l jeni prispe
vati , nakar bodo tok posto
poma napeljevali. 

SVET OSNOVNE 
ŠOLE V METLIKI 

r a z p i s u j e 

razprodajo 
starega pohištva 

Razprodaja bo za zasebni
ke in delovne organizacije 
v torek, 20. 12. 1966, od 
10. do 13. ure v prostor ih 
gradu v M e t l i k i (možnost 

j ogleda od 9. ure dalje). 
I Naprodaj bodo stol i , mize, 
! omare in drugo. 

Iščemo fotografijo tedna 
Fotografi je za »Fotografijo tedna« morajo b i t i narejene 

na formatu vsaj 18x18 cm , lahko pa so tud i večje. S foto
grafijo je treba poslat i tud i opis dogodka, k i ga pr ikazuje, 
predvsem pa podatke, kdaj in kje je b i l a posneta, kdo 
in kaj je na s l i k i i n podatke o f i lmu, osve-l itvenem času 
in zas lonki . 

UREDNIŠTVO DOLENJSKEGA LISTA 

Bile so le obljube... 
Ko se je poleti začelo 

govoriti o ukinitvi šole 
na Selih pri Jugorju, ni
smo bili starši otrok nič 
kaj veseli, a so nas prepri
čali. V začetku septembra 
je odbornik Peter Badovi-
nac sklical zbor volivcev, 
na katerega so prišli tudi 
referent za šolstvo iz Met
like Ivan žele, ravnatelji
ca šole Suhor, Vladka 
Škof in bivša učiteljica s 
Sel. 

Povedali so nam, da bo 
šola samo začasno ukinje
na, ker je v njej premalo 
otrok za normalni pouk in 
da so otroci hudo prikraj
šani pri kombiniranem 
pouku, kakršnega bi mo
rali imeti, če bi šola še IUI-
prej obstajala. Rekli so, 
da se bodo otroci vozili 
na Suhor z rednimi avto
busi in da bo tako zanje 
bolje. 

Ko pa smo občani vpra
šali, kdo bo za otroke od
govarjal, nam niso odgo
vorili, pač pa nam je tov. 
škofova dejala: »Otrokom 
se nima kaj zgodili! Po
skrbeli borno, da bodo lah
ko čakali na avtobus v 
Badovinčevi gostilni (pro
ti primerni nagradi), na 
podoben način pa bomo 
uredili tudi s sprevodni 
kom avtobusa, da bo med 
vožnjo popazil na otroke« 

Zdaj vidimo, da so bile 
to le prazne besede. V 
praksi je tako, da morajo 
iti otroci z Jugorja od do
ma že ob 11. uri, pouk pa 
imajo šele ob 13. uri. Ko 
gredo iz šole domov, mo
rajo že pol ure pred kon
cem pouka na avtobus, ta
ko da je zadnja ura zanje 
praktično izgubljena. Vse 
to pa so starši še prenesli, 
dokler se ni zgodilo tole: 

Anica Ivanšek iz Malin, 
ki hodi v drugi razred os
novne šole Suhor, je 26. 
oktobra zamudila avtobus, 
ker je učiteljica ni pustila 
pravočasno od pouka. De 
klica je jokala pred gostil
no Jelenič, zato so šli dru
gi v šolo povedat. Učitelji
ca je dala Anici 50 din za 
drugi avtobus, ki bi moral 
priti okoli 18. ure, toda 
dekletce ni bilo zadovolj
no, ker se je pripravljalo 
k nevihti. Otroka je bilo 
strati! Potem se je učitelji
ca odločila za avtostop 
Ustavila je neki avtomo
bil, izročila punčko v var
stvo vozniku in ga prosila, 
naj jo odpelje do Jugorja. 

Voznik je storil, kar je 
obljubil, toda deklica je 
jokala spet, ko je ostala 
sama na 2,5 km dolgi po
ti do donm- Bila je že te
ma, nevihta je že divjala, 
zato je vso pot na glas 
jokala tri klicala mamo. 
Ta je doma zaslutila, da 

se je z otrokom Jiekaj zgo
dilo, zato je šla Anici na
proti. Ze od daleč je sliša
la njen jok, končno pa sta 
se obe mokri od dežja, 
vendarle našli. 

Otroka je začelo tresti 
od mraza in čeprav ga je 
mati doma takoj položila 
v toplo posteljo, ni bilo 
dovolj. Anica je dobila 
pljučnico, nato še ošpice. 
Morala je od zdravnika do 
zdravnika. 

Ker je zima že tu, otro
ci pa še vedno čakajo na 
avtobus pod kapom in ne 
na toplem, kakor so nam 
obljubili, se starši upravi
čeno bojimo, da ne bo za
radi prešolanja še kdo od 
otrok zbolel. Sprašujemo 
se, kje so vse lepe besede 
in obljube, izrečene tedaj, 
ko smo govorili o ukinitvi 
šole. 

JOŽE PAŠIC. 
predsednik KO SZDL 

Jugorje 



Morda želite 
da bi vaši prijatelji, znanci, sorodniki 
doma in na tujem ali pa vaši sosedje 
prejemali odslej 

$ Do konca decembra 1966 ga lahko 
- če nam takoj sporočite njihov 
točen naslov! Potem se bodo na 
naš list prav gotovo sami naročili 
za stalno, saj ne bodo mogli živeti 
brez novic in vesti iz znanih doma
čih krajev. 

Tokrat 509 novih! 
Sest lep ih i n uspešnih d n i je za nami : samo v 

ponedeljek dopoldne smo dob i l i 202 nova naročnika, 
v torek zjutraj pa še 127! Iz vseh s t ran i , iz vseh ob
čin so vsak dan prihajale naročilnice: 

Marija Jakovina iz »Torbice« v Sodražicd j i h je 
pos la la 6, Ivan Rober Iz R ibnice 8, Andrej Pogačar 
iz kočevskega I TASA 7, Rudi Ameršek iz Sevnice 
še 36, Ivan Merhar Iz kočevskega L I K A 12, Edo 
Marušič iz Kočevja 6, Kati Vrtovšek iz sevniške 
Kop i ta rne 6, Tone Flajs i z Mizarskega zadruge v 
Sevnic i 5, Peter Jančan, d i jak črnomaljske gimna-
KTje (s sodelavci-dijaki) kar 47, i zmed pošt p a mo
ramo posebej pohva l i t i : 

Anton Omerza, pošta Dolenja vas —- 5 nov ih , 
Marica Topolovšek, K o p r i v n i c a — 6, Milka Smuko-
vič, pošta Podbočje — 5, Alojz šute j z V in i ce — 21, 
Pavel Kastelic z V in i ce — 10, Anton škrajnar z M i r 
ne — 11, Franc Sršen z B lance — 6, Roman Gorenc 
iz šentruperta — 11, Viktor Uhan iz šentruperta 

— 8, Jakob Šafer iz Stopič — 6, pismonoše iz novo
meške pošte — skupaj 16 nov ih naročnikov; pošta 
Brežice — 5 naročnikov, Cerklje ob Krki — 12 na
ročnikov, Globoko — 9, Črnomelj — 8, Kostanjevica 
oit Krki — 5, Krško — 12, Leskovec — 5, Metlika 
— 8, Straža — 8, Šentjernej — 7, škocjan — 6, Do
lenja vas — 5, Sodražica — 5, Blanca — 6, Sevnica 
— 6, Tržišče — 5, Mokronog — 8, Kočevje — 2, 
Ribnica — 3 itd. 

P O S N E M A J T E J I H — S S K U P N I M I MOČMI 
B O M O P R E J A L I S L E J URESNIČILI G E S L O : 

V ' V S A K O HIŠO D O L E N J S K I L I S T ! 

Knjižne nagrade 
Iz vrst novdh naročnikov smo v torek opoldne 

izžrebali še 5 nov ih redn ih bralcev našega tednika: 
Dragica Mušič, Tanča gora 10, p. Dragatuš; Ma

rija Bartolj, Vrh 5, p. Šentrupert; Janez Juršinič, 
Hrast 14, p. V i n i c a p r i Črnomlju; Helena Močivnik, 
Po l j ska pot 10, Sevnica; Alojz Ješelnik, Kidričeva 1, 
Kočevje. 

Knjige smo izžrebancem poslali danes po pošti. 

v vsako hišo 

Jugoslovanske številke ¥ ogledalu statistike 
Kako živimo — Koliko zaslužimo —• Koliko porabimo za hrano — Koliko 

je predmetov višjega standarda? 

V Jugoslav i j i , k i i m a 255.804 
kvadratne k i lometre , živi da
nes oko l i 19,756.000 prebival
cev. Po u radn ih napovedih pa 
nas bo 1968 čez 20 mi l i jonov. 

Po površini i n številu pre
bivalstva štejemo Jugoslavi jo 
med p r v ih 10 držav Evrope . 
K a r zadeva ekonomsko razvi
tost, pa sodi med srednje ra
zvite države s 550 do lar j i na
rodnega dohodka n a prebi
valca. 

K a d a r se vprašamo, kako 
živimo, tedaj postanejo poj
ma »osebni dohodk i , zaslu
žek, cene, standard« i n po
dobno glavni predmet naših 
pogovorov. 

KAKRŠEN J E K O C ? 

Z a naš življenjski standard 
se lahko uporab i star prego
vor: »Računaj s svo j im ko
cem«. V povo jn ih le t ih moč
nega gospodarskega »booma« 
in družbenih sprememb, k i 
smo j i h doživljali, so vpliva
le različne okoliščine, da smo 
ta narodn i koc včasih razte
gn i l i , včasih pa spodvi l i . P r i 
nas človek nalet i na vse zna

čilnosti standarda take deže
le, k i se na vso moč priza
deva, da b i se otresla za
ostalosti i n se uvrs t i l a med 
bolj razvite dežele. 

In vendar se stalno dviga
jo nomina ln i in realni zasluž
k i Jugoslovanov. M e d let i 
1958 in 1963 so se povprečni 
zaslužki iz de lovnih razmeri j 
povečali na leto za 14 odst. 
V letu 1964 i n v p r v i po lov ic i 
1965 pa smo zapisal i , da so 
se zaslužki dv ign i l i za p r i 
bližno eno četrtino v pr imer
jav i z letom 1963. Ta skok pa 
je b i l naglo zavrt z ju l i j em 
1965, ko smo pričeli izvajati 
gospodarsko reformo. N jen 
namen je, da sprav i v sk lad 
proizvodnjo s potrošnjo, da 
gospodarstvo prestavi z ek
stenzivnega na rentabilnejši 
tir , da učvrsti domače trži
šče, u t rd i d inar , proizvajalce 
pa vključi v tekmovanje na 
svetovnem tržišču. Jugoslavi
ja je že v p rvem letu izvaja
nja gospodarske reforme od
strani la kroničen pr imanj 
kl jaj v plačilni b i l anc i , d inar 
pa je na najboljši pot i , da 

bo postal konvert ib i len še 
pred predv iden im r okom 
1970. 

REALNI ZASLUŽKI 
NARAŠČAJO 

Temel jn i namen reforme je 
v sta lnem dvigu standarda 
prebivalstva, vendar v sk ladu 
s povečanjem delovne stor i l 
nost i . 

Rea ln i zaslužki zaposlenih 
Jugoslovanov, k i so se po re
fo rmi znižali, so se v začet
k u tega leta usta l i l i . O d te
daj p a se neprestano dvigajo. 
V p r v i h letošnjih mesecih so 
se zaslužki povečali za 9 od
stotkov. 

R A Z N E V R S T E POTROŠNJE 

D a se standard stalno dvi
ga, govore tud i podatk i o gi
banju potrošnje. Jugoslovan 
poje in popije povprečrio~~na 
leto 163 k g žitaric, 136 kg ze
lenjave, 63 kg sadja, 24 kg 
mesa, 13,4 k g maščob, 20 kg 
s ladkor ja , 67 l i t rov mleka , 75 
jajc i td . V prehran i Jugoslo
vanov je delež mesa in dru-

Tokrat smo dobili kar 1695 rešitev! 
Pr izadevni reševalci na

gradne križanke so nas pr i 
jetno razveseli l i , saj so po
sla l i k a r 1605 rešitev! Iz po
sameznih občin j i h je b i lo 
takole: i z brežiške 103, i z 
črnomaljske 133, kočevske 156, 
krške 154, metliške 45, novo
meške 481, ribniške 90, sev
niške 120 i n i z trebanjske 92, 
drugo pa odpade na razne 
kraje v Sloveni j i i n Jugosla
v i j i . Nekaj rešitev so nam 
pos la l i tud i posamezni zvesti 
bra lc i i z inozemstva. 

V ponedeljek popoldne je 
komis i ja našega uredništva in 
uprave, v kater i so b i l i inž. 
Mar jan Legan, Danica F r l an 
in T i l k a Divjak, izžrebala ob
l jubl jenih 30 nagrad. Žreb 
j ih je razdel i l takole: 

£ 20.000 Sd in dobi A lenka 
Povh. Paderšičevo naselje na 
G r m u , Novo mesto; 

9 10.000 Sd in dobi Pavel 
Mo l an i z Trebeža 22, p Ar-
tiče p r i Brežicah; 

O 8.000 Sd in dobi Jožko 
Požun, Cesta heroja M a r o k a 
11, Sevnica; 

O 6.000 Sd in dobi Fan i No
vak i z Kočevja, Roška cesta 
štev. 6; 

O 5.000 Stihi bo dob i l Jo
že Žlogar, 3. b razred Eko 

nomske šole v Novem mestu. 
® 25 knjižnih dar i l pa 

smo danes odposlal i nasled
n j im izžrebancem: Dani lo 
Pav l in , Črnomelj, Part i zanska 
pot 12; M a r i j a Rangus, Šent
jernej 105; Neža Pire , p. Le-
skovec 130 p r i Krškem; Ja
nez Verderber , Dragatuš 21; 
Danica Henigman, Rak i tn i ca 
61, p. Dolenja vas; Andre j 
Mrvič, V . P. 4519/9, B i t o l a ; 
Valent ina Novak, Savska ce
sta 27 v Sevnic i ; R u d i Božič, 
Zabukovje 69 p r i Sevnic i ; 
Terezi ja Kostevc, Trnje 36 
pr i Brežicah; M i n c a Zakonj-
šek, Brestanica 115/a; F ranc 
Vrečic, Novo mesto, Pader-
šičeva 10; Zdenka B la tn ik , Ar-
tiče 58; Franc Zakrajšek, 
Doln j i Podboršt 11 p r i Treb
njem; Cvetko Arko , Ko lo 
dvorska 18 v Kočevju; Sonja 

Krejačič, G loboko 5 p r i Bre
žicah; E l k o Obrekar, M i r n a 
peč 58. 

Frančiška Gabr i jan, L i v o l d 
41 p r i Kočevju; Mar i j a 
Nghishekvva, S t ranska vas 44, 
p. Novo mesto; Jože Šimec, 
Gr ib l j e 66, p. Gradac v Be
l i k ra j in i ; Franček Vovk, Do l . 
Topl ice 25; Umber t Marušič, 
Kob lar je 2, p. Stara cerkev; 
Olga Fabjančič, Senovo 49; 
S lav i ca Just inek, Šentjanž 11 
na Do l . ; Ivan Veselic, Vrhov-
ci 11, p. Adlešiči, i n Alojz 
Ramuta, V . P. 2000 — V E 1, 
Niš, Srb i j a . 

Izžrebanim reševalcem če
stitamo, hkra t i pa sporoča
mo vsem l jubite l jem križank, 
da j i m bomo za Novo leto 
spet p r ip rav i l i pri jetno pre
senečenje i n še več nagrad 
kakor tokrat ! 

REŠITEV NAGRADNE KRIŽANKE 
VODORAVNO: 1. Jugoslavija, 

11. Dolenjska, 19. PV, 21. akoiav-
no, 22. opravek, 24. univerza, 26. 
nad, 27. potnik, 29 enakost, 31. 
Stran, 32. et, 33. revija, 34. okel, 
35. Nero, 36. oblak, 28. zidar, 40. 
Senovo, 42. šminka, 43. ob, 44. 
Nama, 45. sloji, 46. robot, 50. 
kita, 51. EB, 52. car, 54. dreta, 
55. kroji, 57. ovirati, 59. igra, 60. 
prstan, 66 reva, 67. obala, 68. EC, 
69. Na, 70. teritoriji, 73. epi, 74. 

Šentjernejski zdravnik dr. Jože Podobnik ni samo do
ber zdravnik, ampak tudi velik ljubitelj domačih živali. 
Vsako prosto urico posveti svojim nekaj sto golobom, 
kokošim, racam in goskam. Njegov najljubši hoby pa 
je sedemmesečna psica Tarza, k i kar pridno uboga. Na 
sliki: Tarza z lahkoto preskoči tudi več kot 2 metra 
visoko ograjo, seveda samo na ukaz strogega drctšerja. 

(Foto: P. Miklič) 

ena, 75. antilopa, 77. Avala, 80. 
era, 82. prt, 83. II, 84. sto, 85. 
srakoper, 87. slinav, 90. NS, 91. 
kis, 93. omelo, 94. vrat, 95. ujeti, 
96. otvoritev, 100. orni, 101. bas, 
102. vigvami, 103. red, 104. Anton, 
106. Na, 107. osat, 109. nič, 111. 
do, 112. pi, 113. mrena, 116. op., 
117. vime, 118. astat, 120. esteti-
čen, 123. K E , 124. Oran, 128. kar
tati, 129. acetilen, 131. nasipati, 
134. ti, 135. tat, 137. NI, 138. 
emisija, 140. Edo, 141. Sirija, 144. 
olive, 145. osolek, 146. tolažba, 
147. očak. 

NAVPIČNO: 1. Janez Trdina, 2. 
ukati, 3. god, 4. or., 5. saper, 6. 
Lvov, 7. anti, 8. vonj, 9. jok, 10. 
AP, 11. danes, 12. ovalen, 13. lek, 
14. ekonomija, 15. jutro, 16. SN, 
17. kis, 18. avtomobili, 19. pral
nica, 20. vznak, 23. rek, 25. erbij, 
28. IA, 30. sevati, 33. rabotati, 37. 
kaprica, 39. dober, 41. nakovalo, 
42. šleva, 47. organisti, 48. ta, 49. 
skrivališče, 53. atentat, 56. Re, 
57. Obir, 58. Ra, 60. pro, 61. rips, 
62. statve, 63. to, 64. ara, 65. NI, 
67. opera, 71. Elvira, 72. jarem, 
74. Ernest, 76. ti, 78. ako, 79. 
APV, 81. as, 82. pijanost, 85. 
smodnik, 86. Er, 88. lubadarji, 89. 
vikniti, 90. Novo mesto, 91. kova
nec 92. Simo, 97. vgnetati, 98. ti
soči, 99. vrt, 105. Opatija, 108. 
Apeles, 110. imenik, 114. RS, 115. 
Atene, 119. tatic, 121. iti, 122. Ne
mo, 124. osat, 125. RI, 126. Apel, 
127. nada, 128. ki, 130. Nil, 132. 
AJ, 133. tož., 136. Al, 139. se, 141. 
SA, 142. RO, 143. ak. 

Računski stroj 
pomaga kmetovalcem 
V čehoslovaškem poljedel

stvu čedalje več uporabl jajo 
računsko tehniko. S pomoč
jo računskega stro ja so na 
sto l ic i za ekonomiko na po
l jedelskem inštitutu v Koši-
cah nared i l i načrt proizvod
nje do leta 1970 za »Senjo«, 
eno največjih kmet i j sk ih go
spodarstev na Slovaškem. Pa
metn i stroj na p r imer pr ipo
roča, da se podvoj i površina 
sadovnjakov i n početverijo 
v inogradi . 

P r ob l em živinoreje pa je 
računski stroj rešil na tale 
način: ka r največ povečati 
število krav, k i dajejo nad 
3.300 l i t rov m leka na leto. 

gih živinskih izdelkov manj
ši v pr imer jav i z bolj razvit i
m i deželami. 

V letu 1965 je znesla po
raba električne energije na 
enega prebivalca 815 kilovat-
nih u r , premoga 1.641 kg, su
rove nafte 155 l i t rov , j ek la 
92 kg , m i l a 2,2 kg , tkan in 
20 kvadra tn ih metrov, obut
ve čez dva para . 

Zaznamovan je nagel po
rast nakupovanja industr i j 
s k i h proizvodov trajne vred
nost i (električni aparat i v 
gospodinjstvu, televizorj i , mo
toc ik l i , avtomobi l i i td ) . P r i 
vsem tem pa še n ismo dose
gli bol j razv i t ih dežel. 

Danes pr ide en rad i j sk i 
aparat na 7 prebivalcev, te
levizor na 34, avtomobi l pa 
na 103 prebivalce. Domača 
industr i ja električnih apara
tov, rad i j sk ih sprejemnikov, 
televizorjev, kr i j e domače po
trebe, medtem ko domača av
tomobi lska industr i ja z zmog
l j ivostjo 35.000 voz i l ne more 
zadovoljevati čedalje večje 
porabe. Zato smo k l jub ome
j i t vam i n v i sok im car inam 
uvoz i l i v p r v ih osmih mese
cih tega leta 11.500 avtomo
bi lov. 

Glede na današnji kur z in 
nivo gospodarskega razvoja 
dežele i n standarda prebival
stva smemo realno pričako
vati , da bodo Jugoslovani v 
letu 1970 dosegli s predvide
n i m i 800 dolar j i osebnega do
hodka na prebivalca življenj
sko raven srednje razv i t ih de
žel. 

Ž. L A Z A R E V I C 

pB •JICNI S V E T . V D O L E N J K I N I trgovini v Šentjerneju je vse živo malih prijateljev, k i komaj čakajo, 
da j ih bo dedek Mraz odnesel pr idn im otrokom. (Foto: Polde Miklič). 

DOMOV BREZ 

» Vsaj 200 novih '»moped! 
Rudi Ameršek je star ko

maj 20 let. Njegovo ime 
lahko v času, odkar pote
k a naša akc i ja za pr idobi
vanje nov ih naročnikov, za
sledite vsak teden v naših 
poročilih. Najvažnejše pa 
je to, da so ob Amerško-
vem imenu v naših poroči
l i h vedno največje števil
ke. Gotovo ste se tud i v i 
že vprašali: »Le kdo je ta 
Ameršek, k i i m a tolikšen 
uspeh?« Na j v a m torej 
predstavimo našega re
korder ja : 

« 
^'Naročnike sem za-

&\ V ̂ b i v a t i 22. novem-
b^ ' . > j p r e d d o b r i m i 
tr^fef lni V K O P I T A R 
J I 3 j ih dob i l 96, vse 
o s ^ . k i drugod. Vsako-
g9*i°^am, us tav im i n 
v p ^ ' če je naročnik 
p e t e g a us ta i n če b i 

W vs i poznajo i n le 
ri^T? okleva. M a r s i k d o 
P° se je že namerami rj*iti, p a n i vedel, 
t t ^ . H j e . Neka t e r im je 
t r ^ tovora ma lo vec, 

R u d i Ameršek je k u r i r 
v K O P I T A R N I Sevnica. J e 

poročen, i m a enega otro
k a , vojaščine še n i odslu
žil, p ravkar p a s i z ida hi
šo. V k r a t k e m pomenku 
je o sebi i n o akc i j i pove
da l tole: 

»Priznati moram, d a sem 
postal naročnik .Dolenjca' 
šele v tej akc i j i . To je bi
l a p r va naročilnica, k i sem 
jo i zpo ln i l . D o m a smo ime
l i ,Dolenjca', k i ga je na
ročil brat že p r e d leti-
B r a t pa se je poročil &1 

je pred dvema mesecema 
odšel od hiše. B i l o je P u ' 
sto i n zato sem prvo n & ' 
ročilnico i zpo ln i l zase. 

rn u r ^£? t m a n J - Vsako-
l e #?C ! ?m, da je Do-
vjSt, S h.,dornač l ist , naš 
je P \ % l S e ° n a s ^ d a 

^ j stane samo 
rtl^d,?^' Pa še to se 
p V ^ H obrok ih , 
v« ^ p r i d o b i v a j o no-
p » , X v Podjetj ih, 
or^ V f Povedal tole: 
r o ^ V ^ n e deske na-

moči dob i t i ! 
d ^ t ^ i ^ O D e s i š 1 1 3 

oo; 1 i n naročilni
c i ' 1 1 to i u m e d Mudi, 
o* i C f 0 v o r i t i ! Upam, 
2°°> & hL p r i d o b i l vsaj 
SfSflA i ^ ' če bo šlo po 
ped ' ''j!*°hcu akci je mo-

Kam je izginil medved Marko? 
Nekateri trdijo, da je ušel in plaši šolarje; drugi pa, da je medved Marko 

že predelan v salame 

Iz bolj a l i manj zaneslj ivih 
v irov — namreč od lovcev 
— smo zvedeli, da je pred 
k r a t k i m izg in i l neznano k a m 
medved M a r k o , katerega ta
ko rekoč krušni oče je b i l 
lovec Janez Pogačnik z Brega 
pr i R i bn i c i . 

Medved M a r k o je b i l ena 
izmed večjih ribniških zna
menitost i , saj je o njem pi 
salo precej domačih časopi
sov, razen tega pa je b i l pra
va turistična znamenitost 
Ribniške doline. Inozemci so 
si ga ogledovali, ga s l ika l i 
i n celo f i lma l i . 

P red k a k i m i t remi tedni pa 
je že udomačeni medved iz
g in i l . K a m je šel, n i vedel 

al i hotel povedati n i t i lovec 
Janez Pogačnik, p r i katerem 
je M a r k o že od svoje nežne 
mladost i stanoval. 

Lovc i pripovedujejo o skriv
nostnem izginotju različne 
zgodbe. Nekater i trdi jo , da 
je ušel in da se potepa oko
l i Lazov ter plaši otroke, ko 
hodijo v šolo a l i domov. Pra
vijo, da se je M a r k o rad 
igra l z odras l imi i n o t rok i 
ter da to poskuša tudi sedaj, 
otroc i pa ne vedo, da je t is t i 
medved prav Marko , i n be-
že. 

Drug i lovc i pravi jo, d a je 
M a r k o že dvakrat prenočil 
pod nek im kozolcem, ker se 
je navadi l na udobje. Doda
jajo tud i , da je na nekem 
dvorišču v Zlebiču požrl ku 
ram oblodo (hrano) . 

Spet tretj i trdi jo , da je 
šel i legalno v Ital i jo. Lahko 
tudi , da ga je ustre l i l nek i 
inozemski lovec, ko je b i l 
M a r k o pr ivezan z ver igami. 

Četrti namigujejo, da so 
ga pojedl i jagr i a l i ga pre
delal i v salame. P r i tem se 
opirajo na pisanje v časopi
sih, češ da so nek i lovc i i z 
ribniške občine pojedl i tud i 

Jajčaste glave 
Glave Evropejcev dobi

vajo vedno bolj jajčasto 
obl iko. To so s proučeva
nji ugotovi l i znanstevnik i 
po vsej E v r o p i , predvsem 
v F ranc i j i i n Švici- O d 100 
družin v f rancoski pokra
j in i Po i t ou se p r i 84 jasno 
kažejo vedno bol j ovalno 
izobl ikovane lobanje. T a 
pojav, k i je nedavnega iz
vora, zadeva skoraj iz
ključno generacijo zadnj ih 
dvajsetih let. Ugledni fran
cosk i s t rokovnjak i meni
jo, da g—1 za pravo genet
sko evoluci jo. 

precejšen del konja, k i je b i l 
na mrhovišču pr iprav l jen za 
medvede. Namigujejo pa še, 
da se je zgodilo podobno 
kot s konjem tud i z neko 
telico. 

Večina lovcev, s ka te r im i 
smo govori l i , je prepričana, 
da kra l jevsk i kosmatinec 
M a r k o ne bo več hodi l po 

snežno bel ih odejah Ribniške 
doline i n njenih zelenih ga
j ih , ker je verjetno odšel za 
vedno v večna lovišča. 

K o bomo zvedeli resnico, 
k a m je i zg in i l pr i l jubl jeni 
kosmatinec M a r k o , vas bo
mo o tem obvesti l i , če ne 
bo to s tor i la že prej kakšna 
lovska organizacija. 

Tale medved ni Marko, ampak medvedka Meta, k i je 
odšla podobno, kot odhajajo občani s podeželja v me
sto. Odjavila je stalno prebivališče v kočevskih gozdo
vih in se za stalno naselila v živalskem vrtu v Ljubljani. 
V civihzaciji se je navadila na boljšo nastanitev, je bon
bone, čika tobak in podobno. Toda kaj bo, kaj bo z 
medvedi in z ljudmi, če bodo morah (nekateri pravijo 
zaradi reforme) iz mestnega udobja spet domov na 

podeželje! (Foto: Prime) 

4. nadaljevanje 

Naša o b k o l j e n a a r m a d a j e b i l a ogorčene bo j e i n o d b i 
j a l a n e p r e s t a n e sovražnikov u u . ..•auu. K a k o r je r a z v i d n o 
iz nemških d o k u m e n t o v , i z poroči la p o v e l j n i k a a r m a d e M . 
F . L u k i n a i n i z poroči l i z tega r a z d o b j a , j e a k t i v n o de lova
n j e naših s i l , k i so b i l e o b k o l j e n e , v e za lo p o m e m b n e sov
ražnikove s i l e , k i so p r o d i r a l e p r o t i M o s k v i . 

Deve t e ga o k t o b r a so enote desnega k r i l a z a h o d n e g a 
bojišča (22., 29. i n 31. a r m a d a ) v ogorčenih b o j i h prišle 
n a črto Seližarevo-Jeljci O l e n i n o Sičevka. T u p a se j e p r i 
čelo bo l j o r g a n i z i r a n o u m i k a n j e . 

Ponoči o d 5. n a 6. o k t o b e r s e m s k u p a j s č lanom vo j 
nega s v e t a N . A . B u l g a n i n o m prišel n a področ je Gžatska. 
S k l e n i l a s va , d a se n a j p r e j s e s t aneva z marša lom S. M . 
B u d j o m i j e m , p o v e l j n i k o m r e z e r v n e g a bojišča. Štab j e b i l 
v p o d z e m n i h j a m a h v g o z d u v z h o d n o o d Gžatska. B u d j o m i j 
p a j e b i l m e d t e m v v a s i c i b l i z u Gžatska, v kočuri, k i j o 
j e v a r o v a l t a n k . R a d a b i z vede la , ka j b o u k r e n i l o pove l j 
s t v o r e z e r v n e g a boj išča v z v e z i s to težko s i t u a c i j o , v ka te -

Iz v e l i k e d o m o v i n s k e v o j n e 1941—1945: o s t a n e k n e k e g a d e l a 
r a zb i t e h i t l e r j e v s k e a r m a d e p r e d M o s k v o p r e d a j a orož je 
( F o t o : T A N J U G ) 

r i so se znašli d e l i 43. a r m a d e . N a p o d l a g i p o d a t k o v , k i 
s m o j i h d o b i l i i z g ene ra lnega štaba, b i m o r a l a b i t i 49. ar
m a d a r e z e r v n e g a bojišča n a m e j i področ ja Sičevka-Gžatsk. 
I z p o g o v o r a z B u d j o n n i j e m se j e p o k a z a l o , d a j e b i l a 49. 
a r m a d a m e d t e m že p o s l a n a p r o t i j u g o v z h o d u . I z tega 
s l e d i , d a n a o d s e k u Gžatsk-Sičevka n i b i l o n o b e n i h enot . 

S p r i v o l j e n j e m S T A V K E j e b i l štab z a h o d n e g a bojišča 
premeščen n a področ je K r a s n o v i d o v a , z a h o d n o o d Možaj-
s k a . 

N I B I L O D O V O L J OROŽJA 

Z g o d o v i n a r j i , k i preučujejo g r a d i v o o b i t k i z a M o s k v o , 
n u j n o p r i h a j a j o d o vprašanja: kakšni so b i l i v z r o k i , d a je 
naša v o j s k a prišla v t a k o težaven položaj p r e d M o s k v o 
v začetku o k t o b r a 1941. R a d b i n a k r a t k o razložil s vo j e 
m n e n j e o t e m . 

Prvič. P r i p o m i n j a m , d a se j e strateška i n i c i a t i v a n a 
v s e m sovjetsko-nemškem boj išču v t i s t e m času z a h a j a l a v 
sovražnikovih r o k a h . P r emoč v moštvu i n orožju, po
s ebno v t a n k i h i n l e t a l i h , j e b i l a t u d i n a z a h o d n e m boj išču 
n a sovražnikovi s t r a n i . N i s m o i m e l i d o v o l j orožja, s t re
l i v a i n v o j n e t e h n i k e . G o s t o s t t o p o v i n t a n k o v n a e n k i 
l o m e t e r j e b i l a n e p o m e m b n a : t a n k o v — 1,6, t o p o v — 7, 
p r o t i t a n k o v s k i h topov — 1,5. R e z e r v n e g a s t r e l i v a je b i l o 
p r e d začetkom sovražnikovih n a p a d o v v n e k a t e r i h e n o t a h 
o d p o l o v i c e d o d v e h b o r b e n i h k o m p l e t o v . 

R A K A 
NA TEM MESTU 

b o m o čez 14 d n i začeli o b j a v l j a t i z a n i m i v i n poučen 
ses tavek : 

Č L O V E K B O Z M A G A L T U D I N A D R A K O M 
K a j p r a v i j o s v e t o v n i učenjaki o »bolezni stolet ja« , k i je 
s a m o l e t o s terjala n a d 2 m i l i j o n a žrtev? — K j e je »š ibka 
točka« r a k o v i h o b o l e n j ? — D o s e d a n j e izkušnje s kemično 
t e r a p i j o — P r i r o d n a o d p o r n o s t — O p o m i n k a d i l c e m — 
S l a v n i i z u m i t e l j c e p i v a p r o t i otroški o h r o m e l o s t i d r . A l b e r t 
S a b i n v b o j u p r o t i povzroč i te l jem r a k a . 

N e z a m u d i t e začetka n a d v s e poučnega p o d l i s t k a , k i b o 
o p r e m l j e n t u d i z i z v i r n i m i f o t o g r a f i j a m i : U Č E N J A K I Z 
V S E G A S V E T A V A M G O V O R I J O O R A K U ! 



( N a d a l j e v a n j e s 1. s t r . ) 

naloge za pomladanske volit
ve in vzporedno s tem vlogo 
družbenopolitičnih organiza
cij p r i predvo l i ln ih pr ipravah. 

Skupščina je imela v minu
l ih dveh letih povprečno po 
eno sejo na 31 dn i . N a vseh 
sejah sta oba zbora zasedala 
skupaj . Samostojno se je 
zbor delovnih skupnost i se
stal le enkrat, ko je obrav
naval in priporočil de lovn im 
organizaci jam združevanje 
sredstev za f inanciranje inve
stici j v šolstvu. 

Ana l i za ugotavlja, da zbor de
lovnih skupnost i ne odigrava 
vloge, k i m u je namenjena, 
i n podpredsednik skupščine 
Franc Bukov inskv je celo 
sprožil vprašanje, če je po
temtakem obstoj dveh zborov 
še naprej potreben. M e n i l je, 
da b i skupščina kot enoten 
zbor z us t rezn im sestavom 
lahko uspešno urejala vse 
skupne probleme občanov. 
Sicer pa je tud i sedanja 
s t ruk tura odbornikov zelo sl i 
čna. 

Vprašanja, k i so splošnega 
pomena za vso občino, skup
ščina po statutu lahko obrav
nava na splošnih zbor ih sku
paj s predstavnik i družbeno
političnih organizaci j . V mi 
nu l ih dveh let ih se je sploš
n i zbor sestal t r ikra t . Izkuš
nje kažejo, da je ta samo
upravna obhka dela skupšči
ne zelo dobra, saj so na ta 
način sprejeti sk lep i izraz vo
lje in hotenja vseh činiteljev 
v občini, to pa je pomembno 
zlasti za izvrševanje sklepov 
v praks i . Odborn ik i glede te
ga niso enakih m i s l i . 

Da b i b i l a ocena dela skup
ščine temeljitejša, so dobi l i 
vsi odborn ik i vprašalnik, na 
katerega pa je, žal, odgovori
lo komaj 31 anketirancev, to 
je polovica. Tude delovne sku
pnosti so dobile vprašalnike, 
odzvalo pa se j i h je le 44 
al i 63 odst. 

N a 20 sejah so b i l a n a dnev
nem redu vprašanja i n pred
logi odbornikov. Odborn ik i so 
postavi l i vsega skupaj 34 
vprašanj in predlogov. V an
ket i j i h je večina odgovori la, 
da so b i l i z odgovori zado
vol jni . Nekater i meni jo, da 
predstavnik i uprave a l i skup
ščine v odgovorih vse preveč 
brani jo lastna stališča. S 
prakso vprašanj i n odgovo
rov b i kazalo nadaljevati , saj 

BREŽIŠKA 
KRONIKA NESREČ 

Pretekli teden so se ponesrečili 
in iskali pomoči v brežiški bol
nišnici: 

Franca Kr/.m.i. inv. upokojen
ca z Malega vrha, je nekdo pri 
lovu obstrelil; Pranja Stiperski, 
kmeta iz Lukovca, je nekdo napa
del in mu prizadel poškodbe po 
glavi; Frančiška Oblak, osebna 
upokojenka iz Brezovega, je pad
la po stopnicah in si poškodovala 
glavo. 

Občinska skupščina steber samouprave 
je to uspešna obhka poveza
ve med vol ivc i , odbo rn ik i i n 
skupščino v obeh smereh. 
Vprašanja so razen tega neke 
vrste nadzor nad de lom skup
ščine organov i n njene upra . 
ve. 

Pregled zadev, o kater ih je 
pr isto jna odločata skupščina, 
kaže, da je ta še vedno po 
nepotrebnem obremenjena s 
številnimi vprašanji i n zade
vami strokovnega značaja, k i 
b i j i h lahko reševali drugi 
organi, zavodi, delovne orga
nizacije ah samoupravne sku
pnosti . Tako b i v pr ihodnje 
laže zmanjšali obseg dnevnih 
redov in skladno s tem iz
boljšali ustvar ja lno odloča
nje skupščine. IPreob remen je-
nost skupščine nujno povzro
ča naveličanost odbornikov, 
zato bo še naprej treba pre
našati določene zadeve v p r i 
stojnost svetov i n drug ih or
ganov. Obravnava statutov i n 
potrjevanje elaboratov za pre
hod na skrajšan delovni te
den sodita že med take zade
ve, o ka te r ih odloča skupšči
na le formalno, ker n ima ni
t i časa n i t i n i strokovno us
posobljena za tehtnejšo raz
pravo o teh predp is ih . 

Ko t tvorec i n obl ikovalec 
družbenopohtičnih, gospodar
sk ih i n samoupravnih odno
sov v občini je skupščina v 
zadnj ih dveh let ih precej na
predovala. Pred dvema leto
ma je b i l a pobuda državnih 
organov za delo skupščine 
udeležena z 61 odst., občani, 
delovne in druge organizacije 
v vseh ob l ikah samouprave 
pa s 30 odst. Razmerje 3:2 
v kor is t državnim organom se 
je zdaj obrn i lo v kor i s t sa
mouprav i občanov. 

M N O G A PRIPOROČILA 
ROMAJO V PREDALE 
V m i n u l i h dveh let ih je 

skupščina sprejela ka r 27 pr i 
poročil in eno resolucijo, k i 
niso pravne narave in teme
lje na samoupravnih intere
s ih de lovnih organizaci j i n 
občanov. Priporočila so zaje
mala skoraj vsa področja 
družbenega življenja od go
spodarstva do šolstva i n soci
alnega varstva. 

To se vse lepo sliši, toda 
delovne skupnost i mnogokrat 
ne obravnavajo priporočil n i 
t i ne obveščajo občinske 
skupščine o svoj ih stališčih 
do teh smernic . Organom 
skupščine tako največkrat 
uspeh priporočil n i znan. Vse 
to vzbuja prepričanje, da de
lovne organizacije vidi jo v 
skupščini vse prepogosto le 
razširjen vpl iv občinske upra
ve, ne pa osrednjega stebra 
samouprave v občini. To poj
movanje b i se bistveno spre
meni lo, če bd zbor delovnih 
skupnost i od igra l odločilnej-
šo vlogo in bol j kot doslej 

N O V O V B R E Ž I C A H 
• V NEDELJO SO V DOMU 

JLA zborovali taborniki partizan
skega odreda MATIJE GUBCA. To 
je bilo njihovo redno letno sreča
nje, na katerem so poročali o de
lovnih uspehih med dvema občni
ma zboroma, seznanili člane s fi
nančnim poslovanjem in spregovo
rili o načrtih za prihodnje obdob
je. Izvolili so novo upravo odreda 
in nadzorni odbor. Najbolj požrvo-
valnim in delovnim tabornikom so 
podelili p r i T n n n i a , nagrade in po
hvale. 

9 DRUŠTVO PRIJATELJEV 
MLADINE V BREŽICAH obvešča 
starše, naj pripeljejo 25. decembra 
ob 15. uri v gasilski dom v Sentle-
nartu predšolske otroke iz Gornje
ga Lenarta, Lenarta, Brezine, bliž
njega dela Crnca in Cundrovca k 
sprejemu dedka Mraza. Malčke iz 
Bukoška bo obdaril dedek Mraz v 
gasilskem domu v Bu košku isti 
dan ob 1C. ure. 

Predšolske otroke iz Trnja, Za
kola, in dela črnca pa bo dedek 
Mraz pozdravil v sredo, 28. decem
bra, skupa) z brežiškimi otroki v 
prosvetnem domu in jim izročil 
skromna darila. 

• TRGOVSKO PODJETJE KRKA 
je spet pripravilo bogato razpro

dajo tekstilnega blaga. V poslo
valnici z neprekinjenim delovnim 
časom se vsak dan ustavlja veliko 
kupcev in sleherni izmed njih si 
rad izbere kos blaga po znižanih 
cenah. Mnogo pokupijo ljudje tudi 
za novoletno obdaritev v družini. 
Znatno so znižane cene pletenin iz 
umetnih vlaken in moške srajce. 

• PAPIRNICA SE JE PRAVO
ČASNO ZALOŽILA s čestitkami za 
novoletne praznike. Ljudje jih prid-
no kupujejo, dokler v trgovini še 
ni prevelike gneče. Tudi okraskov 
za novoletno jelko imajo v PA
PIRNICI veliko naprodaj. Z njimi 
so se založile še poslovalnica LJUD
SKE POTROŠNJE in nekatere dru
ge trgovine. 

H KLJUB NEUGODNEMU VRE 
MEN U lepo napredujejo dela na 
tržnici. V bližini je pred kratkim 
odprlo bife Gostinsko podjetje, s 
čimer so zelo ustregli kupcem in 
prodajalcem na tržnici. 

• NOVI NADVOZ NA Cesti 21. 
maja je dobil novo ograjo, okolico 
pa bodo zaradi nasipa asfaltirali 
šele spomladi, če bo letos še kaj 
ugodnega vremena, bodo vseeno 
začeli z asfatltiranjem, in sicer od 
križišča Ceste 21. maja do konca 

BREŽIŠKE VESTI 

povezoval interese delovnih 
organizacij z de lom skupšči
ne. 

SPODBUDNE MISLI 
IZ RAZPRAVE 

Za besedo je med razpra
vo najprej p ros i l predsednik 
kra j . odb. S Z D L na Jeseni
cah tov. žokalj. M e d drug im 
je dejal, da se Socialistična 
zveza z ustanovitvi jo krajev
n ih skupnost i n i ostresla šte
v i l n ih komuna ln ih proble
mov. Te skupnost i dobe pre
majhno mater ia lno podporo, 
da b i lahko izpolnjevale naj
nujnejše želje občanov, i n 
tako se mnoge zadeve spet 
prenašajo na politične orga
nizacije. 

Odborn ik Lesinšek iz Glo
bokega je poudar i l , da so 
dnevni redi za skupščinske 
seje preobširni in da b i kaza
lo dat i več zadev v obravna
vo svetom. Predlagal je, naj 
bi p r i vprašanjih, kd zadeva
jo podjetja, sodelovali v 
skupščini zastopniki delovnih 
organizacij i n n j ihov ih samo
upravnih organov i n se vkl ju
čili v razpravo ter tako po
magal i zboroma do tehtnej-
še obravnave. 

O zbor ih volivcev je dejal, 
da so ljudje na deželi še ved
no zainteresirani zanje, da pa 
so občani razočarani nad 
kra jevnimi skupnostmi , k i ob 
tako sk romn ih sredstvih n i 
majo možnosti za uveljavlja
nje in gospodarjenje. 

O delu poslancev sta govo
r i l a poslanec gospodarskega 
zbora Ivan Živič in poslanec 
republiškega zbora Mirko 
Kambič. Tovariš Živič je med 
drug im poudar i l , da so po
slanci dosegli zadnje čase 
precej boljši odnos do po
s lanskih vprašanj v skupšči
ni i n da proces uveljavljanja 
poslancev razveseljivo napre
duje. Tov. Kambič je dejal, 
da morajo vo l ivc i pojmova
nje poslanca korenito spre
menit i , saj še vedno pričaku
jejo od njega obljube in de
nar. Poslanec denarja ne mo
re de l i t i i n zadnj i p lenum 
obč. odbora S Z D L je jasno 
poudar i l , da je odločanje ko
lekt ivna zadeva samouprav
n ih organov i n ne domena 
posameznikov. Nadal je je tov. 
Kambič še dejal, da je od 
volivcev odvisno, kako bodo 
za svoje probleme zaintere
s i ra l i poslance. Vo l i v c i mora
jo povedati, kaj ne velja, i n 
tako bo poslanec lahko pre
nesel nj ihova stališča naprej . 

Odborn ik zbora delovnih 
skupnost i tov. Harapin je 
k r i t i z i r a l odnos delovnih or
ganizacij do izvol jenih pred
stavnikov v obč. skupščini. 
Dobre stike ima samo z vo
l i vc i v matičnem podjetju, 
medtem ko ga v drugem pod
jetju vsa štiri leta n i t i enkrat 
niso povabi l i na sejo. T a k i h 
pr imerov je verjetno več in 
odborn ik i niso vzdrževali po
trebnih stikov med de lovnimi 
organizaci jami In skupščino. 

Vinko Jurkas je razpravl ja l 
o vprašanju enega a l i dveh 
zborov občinske skupščine. 
Men i l je. da sta dva zbora 
še vedno potrebna i n da b i 
bi lo delo skupščine lahko te-
meljitejše, če b i nekatere za
deve obravnavala zbora loče
no. P r i obranavanju pomemb
n ih gospodarskih zadev pa b i 
lahko pr isostvoval sejam tu
d i svet za gospodarstvo. Svo
je delo bo v prihodnje m o r a l 
izboljšati predvsem zbor de
lovnih skupnost i . 

Janez Pirnat je v svoji raz
prav i obravnaval vlogo druž
benopolitičnih organizaci j , 
predvsem Socialistične zveze 
v vo l i lnem sistemu. Dejal je, 
da izbire bodočih odbornikov 
in poslancev n i mogoče pre
pust i t i s t ih i j i i n da morajo 
prav družbenopolitične orga
nizacije p r ip rav i t i l jud i na to, 
da bodo premišljeno odločali, 
kdo naj j i h zastopa v pred
stavniških organih. N i torej 
vseeno, kdo izmed evidenti-
fi>T\*\\ o v * ~ „ ~ . . 1 ^ 1 . n nastopa 

kot kandidat , saj zahteva od-
borniška ah poslanska funk
ci ja poleg široke razgledano
st i , delavnosti , strokovne us
posobljenosti i n osebnih vr
l i n tud i vel iko duševnih na
porov. 

Razprav i o de lu skupščine 
je sledilo poročilo sodnika 
Gaberščka, predsednika ko
misi je za pregled statutov de
lovnih organizaci j , o zapozne
lem i n površnem urejanju teh 
predpisov v ko lekt iv ih . Raz
prave k l jub kritičnemu polo
žaju n i b i lo , čeprav bo rok 
za sprejetje teh aktov pote
kel že konec decembra. 

J . T E P P E Y 

Ocenjevanje g a s i ? ,#Jh eml 
N a drug i seji operativnega 

štaba občinske gasilske zve
ze Brežice so obravnaval i po
tek i n ocenjevanje dela ga
s i l sk ih društev. Komis i j e so 
obiskale že vseh 31 enot ter 
ugotavljale nj ihovo aktivnost. 
N a seji štaba pa so analizi
ra l i tud i vzroke za nedelav
nost nekater ih centrov i n ga
s i l sk ih enot. 

Ugotovi l i so, da več kot po
lov ica gasi lskih enot n ima 
potrebne tehnične opreme, 
čeprav so letos gasi lci v ob
čini dob i l i 3 nove gasilske 
avtomobile i n precej druge 
opreme. Pr imanjkuje tudi 
operativnega kadra , k l jub te
m u da je letos končalo tečaj 

24 mlajših gas i lsk ih podčast
nikov. N a seji so grajal i še 
nedelavnost obeh brežiških 
društev (mestnega i n gasilce 
v tovarni pohištva), sicer pa 
so komis i je ocenile delo 4 
najboljših društev takole: 

N a p rvem mestu so Skop i -
ce s 693 točkami, sledijo 
Spodnja Pohanca 635, Obrež
je 626 i n Mostec s 621 točka
m i . Za končno oceno bodo 
zbra l i še druge potrebne po
datke. 

štab je razpravl ja l tud i o 
delu v z imsk i sezoni ter skle
n i l , naj društva pri javi jo ob
čne zbore vsaj do 25. decem
bra . 

Dedek Mraz šest dni med otroki 
Občinska Zveza prijateljev mladine organizira odhod dedka Mraza po vseh 
šolah v občini — Skromna darila bodo dobili vsi malčki in vsi šolarji — 

Sprejemi dedka Mraza bodo združeni s kulturnimi programi 

• Novoletno veselje je že 
na pragu! Občinska Zveza 
prijateljev mladine v Breži
cah pr iprav l ja obhod dedka 
M r a z a po vsej občini in vabi 
starše i n mlad ino , naj se pol-
noštevilno zberejo na spreje
m i h . Vsak otrok bo prejel iz 
rok dedka Mra za skromno 
dari lce, zato vabijo pri jatel j i 
mladine zlasti starše predšol
sk ih malčkov, naj pripeljejo 
svoje otroke na prireditve. 
Razpored preberite v nasled
nj ih vrst icah: 

• 25. decembra ob 14. u r i bo 
dedek Mraz obdar i l predšol
ske otroke iz Krške vasi v 
gasi lskem domu v Krški vasi. 
Isto popoldne ob 15. u r i se bo 
s spremstvom ustavi l v gasil
skem domu v šentlenartu, 
kjer naj ga prav tako priča
kajo predšolski o t roc i s star
ši. U r o kasneje je napovedan 
obisk v Bukošku prav tako 
za najmlajše. 

• V ponedeljek, 26. decem
bra ob 8. u r i dopoldne, bo 
obdaritev predšolskih otrok v 

otroškem vr tcu v Cerk l jah, 
ob deveti u r i ob isk med šo
lar j i v Cerk l jah , ob H . u r i pa 
naj ga pričakajo šolski in 
predšolski o t roc i v šoli v B u -
šeči vasi . 

• 26. decembra popoldne 
ob 15. u r i bo spre jem dedka 
Mra za za predšolske obroke 
v prosvetnem domu v Dobo-
v i , ob 17. u r i pa prireditev za 
vse otroke v Kape lah . 

• Osnovno šolo v Artfčah 
bo ob iska l dedek M r a z 27. de
cembra ob 8. u r i zjutraj, kjer 
bo skupna obdaritev za šolar
je in predšolske otroke. Ob 
10. u r i isto dopoldne bo pr i 
šel dedek Mraz v Globoko, 
kjer bo prav tako prireditev 
za vse otroke. Ob 12. u r i naj 
ga pričakajo otroc i v Pišecah 
v p ros to r ih osnovne šole. Od 
tam se bo dedek M r a z napo
tili v Dobovo, kjer bo ob 14. 
u r i obdar i l šolarje. Zatem se 
bo ustavi l še v otroškem vrt
cu v Brežicah. T a m je napo
vedan njegov p r ihod ob 17.. 
u r i . 

• V sredo, 28. decembra, 
bo sprejem v osnovni šoli na 
Bize l j skem. Pr ireditev bo 
skupaj za šolske i n predšol
ske otroke. Ob 11. u r i se bo 
dedek M r a z ustavi l v osnovni 
šoli v S ta r i vasi , k jer ga bo
do razen šolarjev pričakali 
tud i najmlajši. 

Popoldne istega dne je v 
Brežicah v prosvetnem domu 
napovedan obisk vsem pred
šolskim o t rokom. 

B Naslednj i dan. 29. de
cembra, bo ob iska l dedek 
M r a z ob 9. u r i osnovno šolo 
na V e l i k i Do l in i i n obdar i l 
šolske ter predšolske otroke. 
Nato se bo odpel jal p ro t i 
Čatežu, kjer ga bodo v osnov
n i šoli pričakovali prav tako 
šolarji i n malčki skupaj . Z a 
učence brežiške osnovne šole 
bo novoletna pr ireditev po
poldne ob 14. u r i v prosvet
nem domu. Ist i dan ob 17. u r i 
bo dedek M r a z ob iska l še vse 
male bo lnike na otroškem 
oddelku brežiške bolnišnice 
in tako zaključil svoj krožni 
obhod med o t rok i v občini. 

DELOVNE ORGANIZACIJE SE PREVEČ OBOTAVLJAJO 

V statutih je še marsikaj narobe 
V brežiški občini je skupščina potrdila doslej le 13 statutov, vseh delovnih 
organizacij pa je 44 — Odlaganje na zadnji rok ima slabe posledice — Ko
misija je zaradi časovne stiske prisiljena pregledovati statute na hitro — 
Statuti in drugi predpisi ne bi smeli biti prilagojeni trenutnim razmeram — 

Nadzor nad zakonitostjo pri izvajanju predpisov še vedno ni urejen 

Konec leta bo pretekel po
daljšani rok za sprejem sta
tutov v delovnih organizaci
jah. Do tega časa pa mo
rajo ko lekt iv i sprejeti tudi 
splošne predpise, k i začasno 
urejajo odnose med zaposle
n i m i . 

Kom i s i j a , imenovana p r i 
občinski skupščini za pregled 
statutov in pomoč de lovnim 
organizaci jam p r i n j ihovem 
sestavljanju, ugotavlja, da 
gre de lovnim organizaci jam 
to delo počasi od rok. Skup
ščina je do sedaj sprejela le 
13 statutov, vseh delovnih or
ganizacij pa je 44. Do prve
ga marca je predložilo statu
te 31 del . organizaci j . Mars i 
kje so mora l i statut napra
v i t i na novo, tako neurejeni 
so b i l i . Nas lednj i rok za 
predložitev je b i l 31. oktober. 
T u d i tega roka se niso drža
l i povsod. 

K o m i s i j i povzroča odlaga
nje na zadnje dneve precej 
preglavic. Preobremenjujejo 
jo z de lom, časovna st iska 

MALI OGLAS, 
ki ga objavite v Dolenjskem 
listu — zanesljiv uspeh! Pre
bere ga 100 tisoč gospodinj, 
vdovcev, kmetovalcev, dijakov, 
uslužbenk in vojakov doma in 
po svetu! — Poskusite! 

pa tudi ne omogoča dovolj 
temeljitega pregleda. P r i pre
tresanju statutov imajo čla
n i komis i je vtis, da kolekt i 
v i z vsebino statutov niso se
znanjeni, da p r i sestavljanju 
n i sodeloval širši k rog l jud i , 
ampak le po en član. Tak i 
statuti so s labi . 

Mnog i statuti so b i h pr i 
pravl jeni na hi t ro , pogosto
krat s prepisovanjem razn ih 
vzorcev, ka r je deloma ra
zumlj ivo. T u d i laičnost, to je 
neprecizno določanje prav ic 
i n dolžnosti, sodi med veli
ke hibe teh samoupravnih 
aktov, često je vsebina do
bra , je pa tako nejasno izra
žena, da p r i praktični upora
bi nastanejo negotovosti ah 
celo spor i . 

Manjšim de lovnim organi
zaci jam je komis i j a predloži
la , naj združijo s statutom 
tud i p rav i ln ik o delovnih od
nosih, vendar mnoge delov
ne organizacije temu nasve
tu niso sledile. Takšni razbi
t i splošni akt i pa povzroča
jo težave komis i j i p r i pregle
dovanju, sodišču p r i i skanju 
pravi lne uporabe predpisov, 
predvsem pa organizaci jam 
samim, ker se kaj lahko vr i 
nejo vmes neskladnost i . 

Delovne organizacije posve
čajo nadalje zelo malo pozor
nost i j e z iku i n statuti so po
gosto napisani v zelo s labi 
slovenščini. Iz splošnih pred

pisov i n statutov izhaja mar
sikdaj težnja po pr i lagodi tv i 
t renutn im razmeram. Z las t i 
je to opazi t i p r i določanju 
odpovednih rokov, p r i dolo
čanju razlogov za izključitev 
iz ko lekt iva in p r i določanju 
pogojev za d i rektor ja in dru
ge vodilne delavce. K o m i s i j a 
meni , da je to izigravanje za
konsk ih predpisov, ka te r ih 
namen je zaščititi delavca i n 
izključiti vse osebne odnose. 
V zvezi s tem ugotavlja, da 
nadzor nad zakonitostjo p r i 
izvrševanju predpisov o de
lovnih razmer j ih n i urejen 
in bo prej a l i slej treba po
skrbet i tud i za to. 

Pomoč še ni 
vmešavanje! 

T ik pred zaključkom 
številke smo dob i l i daljši 
prispevek občinskega sin
dikalnega sveta iz Brežic, 
Id odgovarja na sestavke, 
prebrane v rad iu Brežice 
dne 13., 20. in 27. novem
bra, o razmerah v Čate-
ških Topl icah. K e r je 
i lanek predolg za današ
njo številko, ga bomo ob
javi l i p r ihodnj i četrtek. 

UREDNIŠTVO 



38 otrok iz Krškega v posebnih šolah 
Načrti za ustanovitev posebne šole za Spodnje Posavje v Krškem se zaradi 
pomanjkanja prostorov niso posrečil i — Počakali bodo na izgradnjo nove 

osnovne šole na Vidmu in nato staro preuredili v posebno šolo 

šolanje duševno motenih 
otrok povzroča sk rb i vsem 
občinam v Spodnjem Posav-
j u . V Krškem je bi lo do se
daj pr i jav l jenih za posebno 
šolo 194 otrok. Od tega j i h 
je 116 že psihološko in zdrav-

V ponedeljek 
na seji skupščine 

Občinska skupščina v K r 
škem se bo sestala 19. de
cembra. Odbo rn ik i bodo skle-
pa l i o rebalansu proračuna. 
Odlok o občinskem proraču
n u bodo usk lad i l i z doseda
n j i m dotokom dohodkov i n s 
spremenjenimi potrebami po 
i zdatk ih . 

S ledi la bo razprava o de
vetmesečnem gospodarjenju v 
delovnih organizaci jah. Poro-
čilr je p r ip rav i l oddelek za 
gospodarstvo. Zatem bo skup
ščina razpravl ja la o f inanci-
vetmesečnem gospodarjenju v 
prvem tromesečju prihodnje
ga leta in sprejela ustrezen 
odlok. 

N a vrs t i bo še razprava o 
pogodbi med ObS i n Zavo
dom za komunalno dejavnost 
za gospodarjenje s t i s t imi 
s tanovanjskimi hišami, k i j ih 
je zavodu dodel i la v uprav
ljanje obč. skupščina. 

Rudarji obiskali bolne 
tovariše 

Upravn i odbor sindakalne 
podružnice rudn ika na Seno
vem je sprejel sklep, da bodo 
pred nov im letom rudar j i 
ob i ska l i bolne tovariše, k i se 
zdravi jo doma, v bolnišnicah 
aM v zdraviliščih. B o l n i k o m 
bodo izročili dar i l a in novo
letne čestitke. 

ruško pregledanih. Komis i j a 
j i h je izločila 26, ker je me
ni la , da t i lahko napredujejo 
v rednih šolah. Nekaj otrok 
bo komis i ja pregledala še le
tos. 

Iz občine Krško je trenut
no vpisanih v posebnih šoiah 
38 otrok. Največ j i h obiskuje 
posebno šolo v Krškem, in 
sicer kar 24. V šmihelu se 
j ih šola pet, v Cel ju šest in 
v V ipav i tri je. Za 15 priza
detih otrok na omenjenih šo
lah n i prostora in občinska 
skupščina n ima n i t i dovolj 
denarja, da b i zanje plačeva
la šolnino. Predstavnik i skup
ščine so sk l i ca l i že več se
stankov s šolniki i n pred
stavniki brežiške i n sevniške 
občine z namenom, da b i to 
vprašanje rešili enotno za 
vse Spodnje Posavje. 

Akci jo je zavrlo pomanj
kanje prostorov. Skupščina 
je najprej predvidela odkup 
zgradbe komunalnega zavoda 
za socialno zavarovanje v 
Krškem, vendar se ta načrt 
ni posrečil. Komis i j a , k i je 
zgradbo pregledala, je ugoto
vi la, da stoj i le-ta na nepri
mernem kra ju i n da tud i raz
poreditev prostorov ne ustre
za za take namene. 

Po vsem tem menijo v K r 
škem, da bo najbolje, če po
čakajo na izgradnjo nove 
osnovne šole na V i d m u , na
kar b i sedanjo osnovno šolo 
preuredi l i v posebno šolo in-
ternatskega t ipa. 

V občini so za silo rešili 
šolanje duševno in telesno 
prizadet ih otrok z ustanovi
tvijo oddelkov p r i redni šoli 
v Kršem, vendar ta n ima 
ustreznih prostorov ne dovolj 
učnih pripomočkov. Opažajo 
tudi , da imajo nekateri starši 
odpor do te šole in da niso 

dovolj poučeni o učnih in 
vzgojnih smotr ih teh ustanov. 
N a rodi te l jsk ih sestankih bo
do zaradi tega poskušali star-
šem pojasnit i , da je za mo
tene otroke taka šola edino 
pr imerna . Vsakdo bi mora l 
b i t i vesel, če so za otroka 
našli prosto mesto, kaj t i šol 
te vrste je p r i nas še vel iko 
premalo. 

Odgovor na vpraša
nje rudarjev 

Kadrovsko-soc ia ln i oddelek 
rudn ika daje odgovor na jav
no vprašanje rudarjev: 

Preteklo leto je b i lo od 6145 
akt i vn ih zavarovancev i n 16730 
zavarovanih oseb s področja 
krške zavarovalne skupnost i 
v zdraviliščih 519 l jud i . N a 
zdravl jenju je b i lo 36 rudar
jev i n 28 svojcev, ka r znaša le 
12,35 odstotkov. Če upošteva
mo škodljivost jamskega dela 
za zdravje i n pokl icne bo lezni j 

k i so temu posledica, je to 
malo. Zavedati pa se je treba, 
da je skoraj vsak četrti ru 
dar še brez diagnoze. 

Republiška 
razstava 
v Krškem 

V ponedeljek, 12. decembra 
ob 18. u r i , so v Krškem od
p r l i 10. republiško razstavo 
umetniške fotografije. V so
delovanju s Foto-kino zvezo 
Slovenije je razstavo pr ip ra 
v i l fotoklub Krško. Otvor i t v i 
so pr isostvoval i številni k u l 
t u r n i delavci, predstavnik i 
organizacij i z Krškega i n 
gostje iz L jubl jane ter M a r i 
bora. Organizator j i so pre je l i 
od 89 avtorjev iz 18 sloven
sk ih k lubov 619 fotografij. 
S t rokovna žirija je i zbra la 
za razstavo 163 fotografij 56 
avtorjev. Največ s l ik je iz 
mar iborskega fotokluba. 

Žirija je podel i la naslednje 
nagrade: za posamezno foto
grafijo je dobi l zlato medaljo 
Ivo čerle i z M a r i b o r a za fo
tografijo »Misli«. S rebrn i me
dal j i sta dobi la Zmago Jeraj 
iz Ma r i bo ra i n Je lka S imon-
čič i z Ljubl jane. Bronasto 
medaljo pa je dobi l poleg še 
dveh razstavljavcev tud i M i 
loš Medved iz Krškega. Za 
kolekci jo štirih fotografij je 
dob i l zlato medaljo Peter Le
šnik iz Mar ibo ra . »Puharjev 
pokal« je prejel foto k lub iz 
M a r i b o r a v trajno last. P la
keto fotokluba Krško pa je 
dob i l Stojan Ke rb l e r i z Ma
ribora, Id je razstavi l največ 
fotografij. 

Razstava bo odprta do 22. 
decembra 1966. 

M . V E S E L 

V GOSTIŠČA SAMO LJUDI S PRIMERNO IZOBRAZBO 

Lani so Krcani stočili 3466 hI vina 
Napredek korakoma prodira tudi med gostince — V občini Krško so šele 
lani naložili večje vsote za prenovitev lokalov — Zasebniki premalo urejajo 

svoja gostišča na lastno pobudo 

Vzporedno z načrti za na
predek tur i zma so začeli v 
občini Krško dajati večji po
men tud i razvoju gostinstva. 
Dolga leta v tej panogi niso 
zabeležili pomembnejših in

vesticij . Gostišča so kazala 
precejšnjo neurejenost in niz
ko ku l turno raven, zato je bi
lo nujno, da j i m je družba 
pust i la več mater ia ln ih mož
nost i za razvoj. 

Večje vsote za ureditev 
družbenih gostišč so bi le na
ložene šele lan i . Tedaj so 
prenovi l i restavracijo P O D 
G O R J A N C I , ured i l i kuhinjo 
in druge prostore v hotelu 
SREMIČ, dopo ln i l i opremo v 
gostiščih P O D L I P O v Bre
stanici i n v restavraci j i S E 
N O V O , A G R O K O M B I N A T pa 
je odpr l gostišče na Sremiču. 
Tud i zasebniki so izboljševa
l i svoje obrate, toda manj 
na lastno pobudo kot na za
htevo sanitarne inšpekcije. 

Iztržek v gostinstvu se po
večuje vsako leto in tudi pro
daja pijač narašča. Lan i so 
v krški občini stočili gostin
c i 3.466 hektol i t rov v ina, ka r 
je za 52 odst. več kot leta 
1964. Zganja so v gostiščih 
pop i l i 386 hektol i trov a l i za 
3,5 odst. manj kot leto dni 
prej . Zelo h i t ro narašča po
raba breza lkoholn ih pijač, 
vendar še vedno menijo, da 
je preskromna. 

Gospodarstvenik i in tur i 
stični delavci poudarjajo, da 
za razvoj gostinstva urejanje 

lokalov še ne zadostuje. Pro
met bo odvisen vse bolj od 
strokovne usposobljenosti za
poslenih, od kul turne po
strežbe in prijetnega počutja 
gostov. Sedanji sestav delav
cev v gostinstvu pa še ne za
gotavlja dovolj hitrega na
predka, zato občina že za
ostruje pogoje p r i izdajanju 
dovoljenj za nova gostišča, 
delodajalcem pa priporoča, 
naj sprejemajo na prazna de
lovna mesta le delavca s pr i 
merno gostinsko izobrazbo. 

Težave senovske 
šoie 

Senovsko šolo obiskuje nad 
600 otrok s Senovega i n oko
lice. N a šoli zadevajo vedno 
na vrsto težav, k i j ih zaradi 
pomanjkanja sredstev ne mo
rejo reševati. N imajo dovolj 
učilnic, oprema je stara, klo
pi pa so tako stare, da b i j i h 
lahko da l i v muzej , saj mo
rajo učenci podlagati pod 
zvezke knjige, da lahko piše
jo. Prevoz v šolo je že leta 
nerešljivo vprašanje, ker n i 
sredstev. S pomočjo staršev 
so rešili vprašanje mal ice : v 
nab i ra ln i akc i j i so zbra l i za 
mlečno kuhin jo 1600 k g k rom
pir ja , 450 k g zelja i n 250 kg 
fižola v skupn i vrednost i 2000 
N d in . 

DROBNE 
S SENOVEGA 

• UPRAVNI ODBOR RUDNIKA 
je senovski in koprivniški Dsnovnl 
šol: za praznovanje novoletne jel
ke prispeval 800 oziroma 200 Ndin. 

• SENOVSKI KRAJEVNI SKU 
PNOSTI je upravni odbor rudnika 
prispeval 1000 Ndin za popravilo 
cestne razsvetljave. 

• RUDARJI Z BRESTANIŠKE
GA OBMOČJA se bodo med zim
skim časom vozili na delo po in
dustrijski železnici. Strojni obrat 
rudnika bo usposobil vagonček za 
osebni prevoz. 

• REZERVNI OFICIRJI IN 
PODOFICIRJI bodo zborovali 18. 
decembra. Pred zborom bodo mo
rali pregledati, koliko članov šte
je njihova organizacija, ker jih je 
precej odšlo s Senovsga, ne da bi 
s3 odjavili. 

• NAJNEVARNEJŠE CESTNO 
KRIŽIŠČE za zgornjem Senovem 
je dobilo ogledalo. Odslej bo križi
šče pregledno in ne bo več pome
nilo nevarnosti za voznike motor
nih vozil. 

• ZA DAN JLA na Senovem 
ne bo proslave, ki so jo doslej 

vsako leto organizirali rezervni 
oficirji, ker so v finančni stiski. 
V počastitev tega dne so organizi
rali le film Partizanski dokumenti 
in kratek govor. 

• 51 KMETOV — BORCEV, ki 
imajo priznan status borca, in 169 
družinskih članov prebiva na se-
novskem območju. 19 članov pre
jema redne preživnine 1830 din 
mesečno, 17 članov je prejelo en
kratno podporo 300 din na leto. 

• SINDIKALNI AKTIVI IN 
PODODBORI v rudniku bodo do 
srede januarja imeli Občne zbore, 
do 20. febr. pa bodo imele let
no konferenco sindikalne podruž
nice. Prej bodo evidentirali kandi
date za zbore, na zborih pa bodo 
izvolili kandidate za občinsko 
skupščino. 

Med posameznimi fotografijami na 10. republiški raz
stavi umetniške fotografije v Krškem je zmagala ! 

Cerletova »Misli«. Zanjo je dobil zlato medaljo. ] 
] 

RAZPRAVA O PRORAČUNU OBČINE KRŠKO 

Še 304.715 N dinarjev v šolski sklad 
Svet za finance in družbeni plan predlaga spremembe v občinskem prora
čunu — Povečani bodo predvsem izdatki za razne podpore, oskrbnine v 
domovih, rejnine, priznavalnine ipd. — Nekateri proračunski porabniki bodo 
morali omejiti predvidene izdatke — Bistveno se je povečal predvsem 

šolski sklad 

Svet za finance in družbeni plan 
občinske skupščine v Krškem je 
minuli teden znova pretresel dose
danje izdatke in dohodke občin
skega proračuna in pripravil pred
log za spremembo. Dokončno bo o 
rebalansu odločala občinska skup
ščina na prvi prihodnji seji. 

Izdatki letošnjega proračuna se 
bodo predvidoma morali omejiti 
sa 162.190 Ndin. Nekateri proračun
ski porabniki bodo dobili več, ne
kateri manj, nekateri pa bodo za
držali za svoje potrebe enake vso
te, kot je bilo predviđeno po pla
nu za 1966. Povečane so predvsem 
podpore, oskrbnine v domovih, rej
nine za odrasle in otroke, prizna
valnine borcem, prispevki za 
zdravstveno zavarovanje in po
dobno. 

Izdatki za vzdrževanje komunal
nih objektov so znižani na mini-

Prepir zaradi vodo
voda na Šutni 

P r e d let i je Anton Kodrič 
s šutne dal pobudo za vodo
vod i n za gradnjo tud i ve l iko 
pr ispeval . Dokončali so ga z 
družbenimi sredstvi , ke r je 
b i l vodovod namenjen pet im 
hišam iz bližnje okol ice . Le
tos pa je prišlo do prepirov, 
v katere je mora la poseči ob
činska skupščina. Vodovod bo 
progras i la za skupno last ob
čanov i n tako preprečila, da 
b i s i posameznik las t i l prav i 
co do njega. P r i i zgradnj i so 
pomagal i v s i občani, vsak po 
svoj ih močeh, pomagala p a je 
tud i družba, zato so do vode 
upravičena vsa sosednja go
spodinjstva. 

ČE ŽELITE 
odgovor a l i naslov iz ma
l ih oglasov, priložite vaše
m u vprašanju dopisnico 
a l i mam k o za SO d in . 

UPRAVA LISTA 

mum. Predlog navaja razliko 
11.000 Ndin. Tudi krajevne skup
nosti bodo prikrajšane. Do sedaj 
so prejele 27.000 Ndin, po planu 
pa bi morale dobiti še 3000 Ndin. 
Kaže, da se bodo morale zadovo
ljiti z dosedanjo vsoto. Nekoliko 
bo zmanjšan tudi regres za mleko 
in regres za dijaške vozne karte. 
Za bližajoče se praznovanje novo
letne jelke Je svet predlagal 1000 
Ndin več, kot je bilo predvideno. 
Brez dodatnega prispevka bi ob
činska Zveza prijateljev mladine le 
težko pripravila obiske dedka Mra
za med otroki. Vseh sprememb tu 
nismo našteli, bralce bomo po
drobneje obvestili o njih potem, 
ko bo izrekla o njih svojo odloči
tev skupščina. 

Z rebalansom bo pridobil dodat
na sredstva predvsem šolski sklad. 
Po predlogu sveta za finance naj 
bi ga povečali za 304.715 Ndin. To 
je precejšnja vsota, ki bo omogo
čila, da se bodo izboljšali osebni 
dohodki delavcev v prosveti. Z nji
hove strani je bilo zadnje čase iz
redno veliko protestov, zlasti še, 
ker so prejemki prosvetnih delav
cev v sosednji občini precej večji. 
Povprečje se bo najbrž tudi v pri
hodnje razlikovalo, pomembno pa 
je predvsem to, da razlika ne bo 
čezmerna. Odborniki bodo verjet
no razpravljali o dodatku šolske
mu skladu z velikim razumeva
njem, kakršno so pokazali že tudi 
člani sveta pri oblikovanju pred
logov za spremembe. 

Upravn i odbor in razpisna komis i j a za razpis 
delovnih mest p r i 

SPLOŠNEM KLEPARSTVU 
KOSTANJEVICA NA KRKI 

r a z p i s u j e naslednja delovna mesta: 

1. DIREKTORJA 
2. TEHNIČNEGA VODJO 
3. RAČUNOVODJO 

P o g o j i za zasedbo: pod točko 
1. s t ro jn i inženir z 1-letno prakso, s tro jn i tehnik a l i 

v isokokva l i f i c i ran delavec s 6 let i prakse na vo
d i ln ih delovnih mest ih v kov insk i s t rok i ; 

2. s t ro jn i tehnik a l i v isokokva l i f i c i ran delavec s 5 leti 
prakse na vod i ln ih mest ih v kov insk i s t rok i ; 

3. popolna srednja šola ah njej enaka in 5 let pra
kse v računovodstvu. 

Poskusna doba je t r i mesece. Stanovanje n i zago
tovljeno. Pismene pri jave sprejema 10 dn i po razpi
su Splošno kleparstvo, Kostanjev ica na K r k i . 

B A R A K O J E O D N E S L O . P r i gradnji novega mostu v Krškem je narasla Sava 
napravila na gradbišču precej škode. Reševati so pomagali vsi delavci, saj je voda 
odnašala le6 in rušila barake (tretja nagrada za VI . fotografijo tedna — E F K E 

20 5,6/60). Foto: Stane Iskra, Krško. 



Kljub kvalitetnemu delu - majhen dohodek 
Že spomladi smo pisali o težavah, ki jih ima in ki še čakajo krmeljsko 
Metalno — Kot kažejo podatki o t r ičetr t le tnem gospodarjenju, so se neobe-
tajoča predvidevanja tudi uresničila — Ko podjetje proda svoje izdelke 
in poravna račune za material, mu preostane premalo dohodka, da bi se 

hitreje moderniziralo 

Zaradi višjih cen, k i j i h je 
gospodarska re forma prizna
la naši temel jni indust r i j i , se 
je občutno poslabšalo stanje 
v nekater ih vejah predeloval
ne industr i je , posebno tam, 
kjer izdelujejo invest ic i jsko 
opremo, po kater i je po re
formi povpraševanje precej 
pojenjalo. 

K r m e l j s k a Meta lna je zna
na po kval i te tn ih i zde lk ih in
vestici jske opreme. Stara 
nemška tv rdka K r u p p , s ka
tero sodeluje p r i gradnj i ra
finerije B a k a r in železarne 

Skopje, n i še nobenkrat ugo
varjala zaradi kvalitete dela, 
kar potrjuje gornja trditev. 
Toda k l jub dobremu delu je 
Meta lna v precejšnji s t i sk i in 
ne kaže, da se bo iz nje kaj 
k m a l u izkopala. 

čeprav je ime l k rme l j sk i 
obrat letos prav tolikšno rea
l izaci jo kot lan i , se je doho
dek v tem času zmanjšal za 
dobro tretj ino. Obrat se je 
mora l preusmer i t i v izdela
vo težjih kons t rukc i j , za kar 
pa n ima dovolj sodobne tež
ke opreme in jo le s težavo 

po ma l em sprot i dokupu je. 
Skoraj nemogoče pa je pred
lagati delavcem znižanje za
služkov na račun skladov, saj 
so n j ihov i osebni dohodki 
nižji, kot so v povprečju v 
gospodarstvu sevniške obči
ne, čeprav opravljajo najtež
je delo. 

Obrat je torej v resnih 
škripcih. K e r se izboljšanje 
ne ponuja samo po sebi, bo 
treba temelj ito premis l i t i , 
kaj b i b i lo najbolje naredi t i . 
Nekater i v idi jo i zhod v tem, 
da b i proizvodnjo delno pre-

Enkratna napaka — trajne posledice 
V sevniškem kmetijskem kombinatu proučujejo, kaj je treba ukreniti, da 

bodo boštanjski hlevi v bodoče dajali namesto izgube - dohodek 

N i dolgo tega, ka r so ban
ke, k i so posojale denar za 
naložbe v kmeti jstvo, v po
drobnost i določale tehnologi
jo, naj je šlo za katerokol i 
kmet i jsko panogo. S tem je 
b i la vzeta spodbuda in ve
ljava t i s t im odgovornim stro
kovn im l judem, k i so nalož
be prevzel i v gospodarjenje, 
s tem pa tud i vse tveganje 
in posledice narejenih na
pak. N a kra tko rečeno: n i 
bi lo prav ih poslovnih odno
sov, postopkom pa je botro
vala še b i rokrac i ja , k i je 
prošnje za kredi t val jala po 
pisarnah tudi po pol leta. 
Kmet i j ske gospodarske orga
nizacije so predračune inve
st ic i j prilagajale bančnim za
htevam in j i h večkrat sploh 
niso mogl i uporabi t i za prak
tično delo. 

V Sloveni j i je v t istem ča
su zraslo precej kmet i j sk ih 
obratov, za katere b i b i lo 
zdaj bolje, da j i h sploh ne 
bi bi lo, saj kmet i j sk im de
lovn im organizaci jam skoraj 
ne prinašajo dohodka, pač pa 
celo izgubo. Čeprav s i n a 
pr imer ekonomične reje go
veda brez dovolj travnatega 
sveta ne moremo mis l i t i , so 
k l jub tem pomis l ekom stro
kovnjakov nastajal i hlevi 
brez t ravnikov i n pašnikov 
v p r ime rn i bližini. 

E d e n izmed tak ih hlevov 
na Dolenjskem je boštanjski, 
k i i m a za približno 100 molz
nic i n za čez 200 pitancev ko
maj nekaj desetin hektarjev 
zemlje v p r ime rn i bližini za 
pridelovanje osnovne krme . 
Dok ler so bi le zaradi izjem
no ugodnega izvoza cene vi
soke, je krml jenje z močnimi 
k r m i l i nekako šlo, brž ko 
pa je cena padla, se je obrat 
znašel v težavah. D a ne b i 
izgube še povečevali, so po
leti i z hleva prodah precej
šen del pitancev, stojišča pa 
so ostala prazna. Tako se
veda n i moglo dolgo i t i . 

V kombinatu so začeli vse 
bolj razmišljati, kaj naredi t i 
z na nepravo mesto postav
l j en imi hlevi , k i v p r ime rn i 

Cesto Loka-Breg 
je treba posipati 

Odsek medobčinske ceste 
Radeče—Sevnica med Loko i n 
Bregom je po ln j am, k i so 
široke tud i po po l metra . Ta
k a cesta je vse prej ko t var
n a za vozi la, pa tudi pešci se 
pritožujejo, ker j i h voz i la po-
šfcropdjo od nog do glave, če 
je cesta blatna. Gramoza pa 
n i od nikoder , čeprav ga je 
ob savski s trugi i n v loški 
gramoznic i dovol j . Je to ma
lomarno - i a l i kaj? 

SAMSKI J^STNIK 

V samostanih pa se je razvijala 
sholastična medicina, k i je črpala 
(1886-1889), Janez Leveč (1887-1889), 
svojo modrost in učenost iz gr.ških 
in r imskih virov. 

Nasploh je zdravstvo le počasi 
napredovalo. Še daleč v srednji vek 
so na podeželju, tako tudi v Mokro
nogu, zdravili ljudi padarji in ra-
narniki, ki so bili hkrati tudi brivci. 
Med njimi je bilo mnogo vračev in 
mazačev, medtem ko so v mestih v 
17. stoletju že delali pravi zdravniki, 
katerih ugled je hitro naraščal. T i 
aprobirani in diplomirani doktorji, 
ki so se podpisovali z dr. med in 
dr. phil., pa niso opravljali nobenih 
kirurških del in operacij. Te so pre
puščali nižjim kolegom — ranarni-
kom, kamnorezcem in drugim. Sa
mi pa so postavljali diagnoze in pi
sali recepte. Večina njih je bila v 
službi mest ali deželnih stanov in 
so se imenovali »fiziki«, medtem ko 
so drugi nosili naslov »medici«. 

V 18. stoletju sem zasledil v Mo
kronogu padarja Franca Hostnika 
in Mihaela Subiea (seznam trških 

prebivalcev Mokronoga iz leta 1770). 
Okol i 1796 je bi l v Mokronogu »iz
kušeni kirurg« Janez Schusters (za
pisnik trškega sodišča), k i je postal 
kasneje šolski preglednik v Mokro
nogu. 

Leta 1797 je divjala v Mokrono
gu huda epidemska bolezen (najbrž 
griža). Tist i čas je živel v trgu 
okrožni zdravnik Schleiffer, k i je 
napisal zdravniško spričevalo kapla
nu Jožefu Kopr iv i . 

V 19. stoletju se je v Mokrono
gu naselil dr. Poher, prv i promovi
rani doktor medicine (spričevalo 
za pljučno bolnega kaplana Podbor-
ška leta 1817). Istega leta najdemo v 
Mokronogu še dr. Franka, ki je tudi 
zdravil tega kaplana. 

Leta 1829 naletimo v Mokronogu 
na zdravnika dr. Eržena (spričevalo 
o duševni bolezni župnika Verčiča). 

V letu 1838 je bil krajevni zdrav
nik v Mokronogu dr. Franc Papež 
(spričevalo kaplanu Janezu Klopčiču 
o njegovi jetrni bolezni, ki naj bi bi
la posledica v Kostanjevici prebolele 
»kolere« ali izmenične mrzlice). 

Leta 1849 so v Mokronogu prvič 
cepili otroke proti kozam. 

O mokronoških kasnejših zdrav
nikih ne vemo dosti. Okol i 1880 se 
omenja okrožni zdravnik dr. Saurau, 
dopisnik »Tagblatta«. Kasneje je ži
vel v trgu distriktni padar Ignac 
Mahorčič, ki je bi l tudi ranarnik. 
Ljudje so m u rekli »kruhopapavec«, 
ker je menda rad kruh jedel ali pa 
zato, ker verjetno ni dosti koristil. 
Umr l je leta 1902. 

Nasledil ga je dr. B. MaleriČ 
(1902—1903). Za nj im je prišel dr. 
Matija Hočevar (ribniški rojak), 
energičen in sposoben zdravnik, si
cer pa bolj robatega značaja. K o je 
1913. odšel v Domžale, ga je nasle
dil ribniški rojak dr. Albin češarek, 
dobra duša in sposoben zdravnik, 
vnet narodnjak in Sokol. Z uspe
hom je deloval kot igralec pri Bral
nem društvu. Leta 1924 je odšel v 
Trebnje, kasneje pa na Bled. Za n j * " 1 

je prišel v Mokronog dr. Leopold 
Mejač in leta 1928 dr. Stane škulj. 
ki je bil zelo sposoben zdravnik-
Ostal je v trgu do 1934, ko je odšel 

usmer i l i na izdelavo serij
sk ih proizvodov. To možnost 
b i veljalo dobro proučiti. 

M . L . 

VELIKI CIRNIK: bodo 
otroci morali gaziti 

v celo? 
Vaščani Ve l ikega C i r n i k a i n 

nekater ih okoliških vasd že 
sedaj opozarjajo cestno služ
bo, da se naj dobro p r i p rav i 
za letošnjo z imo. To pravi jo 
predvsem zaradi učencev viš
j i h razredov, k i se mora jo 
prebi jat i po celem snegu v 
dol ino v šolo, k i je oddalje
na za poldrugo uro hoje od
raslega človeka. V s i premo
čeni i n p r emrz l i potem ne 
morejo s ledit i pouku i n lan i 
se je večkrat zgodilo, da so 
j i h zaradi tega pred koncem 
pouka pos la l i domov 

Bo Log dobil svoj 
klubski prostor? 

V Logu je čez 30 mladin
cev, k i še niso povezani v 
mlad insk i aktiv. D a b i ta 
lahko zaživel, b i nujno po
treboval i svoj prostor. Prav 
tako je brez njega tud i tam
kajšnja krajevna organizaci ja 
S Z D L . Pred k r a t k i m pa se je 
ponudi la priložnost: iz pro
storov nekdanje gostilne se 
je s t ranka izsel i la, m lad inc i 
pa so 18. novembra vložili 
prošnjo na Stanovanjsko pod
jetje v Sevnico, da b i tam 
dobi l i k lubsk i prostor, če
prav je hiša v zasebni last i , 
razpolaga s prostorom Sta
novanjsko podjetje, ker je 
prispevalo del denarja za pre. 
novitev. 

bližini nimajo dovolj zem
ljišč. Prodajna cena mleka 
al i mesa ne more prenesti 
dragih prevozov osnovne kr
me na razdal j i čez deset k i 
lometrov. D a bodo uspešno 
redi l i krave, j i h bodo mora l i 
v pr ihodnje čez poletje pa
sti na Trat i i n v okol ic i Šent
janža, kjer bo potrebno ure
d i t i čredinske pašnike, staje 
z izmolzišči in napeljati vo
do. V pitališču bodo pital i 
predvsem mlajše živali, p r i 

kater ih pokažejo računi, da 
se še izplača pitanje z moč
n i m i k r m i l i . Tud i hleve bo 
potrebno izpopoln i t i , saj sa
mo streha, k i je brez to
plotne izolacije, zaradi veli
kega nihanja toplote v hlevu 
slabo vp l iva na molznost. 

Skra tka : dobro se bo tre
ba potrudi t i , da bo takratna 
napaka za kombinat i n nje
gov kolekt iv čim manj bo
leča. 

M . L E G A N 

Z ZBOROV VOLIVCEV NA OBMOČJU TRŽIŠČA 

Mnogo skupnih križev in težav 
Prvo decembrsko nedeljo so bili zbori volivcev tudi na območju KU Tržišče. 
Dober obisk v Tržišču, na Telčah in v Gabrijelah je pokazal, da imajo vaščani 

mnogo skupnih zadev 

£ TRŽIŠČE. V poročilu 
predsednika krajevne skupno
st i i n odborn ika Ivana Mur
na je b i lo rečeno, da dobi 
krajevna skupnost premalo 
denarja, da b i lahko izdatne
je pomagala vaščanom mno
gih vasi , k i so pokazal i pre
cej volje do dela. Izrazit tak 
pr imer je b i l p r i napeljavi 
vode v Mostecu. D a b i se po
večali dohodk i krajevne skup
nosti , so na zboru zahtevali, 
naj j i odstopi K P D Dob ves 
dohodek od peskokopa v 
K a p l j i vasi . S pol mi l i j ona 
d inar j i , ko l i ko r j i h je letos 
imela krajevna skupnost, je 
težko vzdrževati 34 k m va
ških cest i n pot i , pa čeprav 
prebivalc i pomagajo s pro
stovo l jn im de lom. Za pr ihod
nje leto predvidevajo celo 
21.500 prostovol jn ih delovnih 
ur , pr iprav l j en i pa so tud i 
prispevati les za opremo dvo
rane v novozgrajenem b loku . 

Tržiški vodovod je star že 
čez 65 let i n je v tako neza
vidl j ivem stanju, da zahteva 
hi t ro ukrepanje. K e r tud i vo-
dar ina neredno pr i teka, so 
na zboru sk len i l i , da je tre
ba takoj vgradi t i vodomere, 
zapreti javne pipe, ker ima
jo tekočo vodo vse hiše, ter 
redno pobirat i vodarino. 

9 TELČE. Običajno v tem 
kra ju n i javnega shoda, da 

Turistično društvo 
v novih prostorih 

Sevniško turistično dru
štvo s i je uredi lo prostore v 
zgradbi občinske skupščine, 
kjer lahko tur is t i dobe infor
macije vsak petek od 7. do 
17. ure. 

na njem ne -b i govorih o po
trebi gradnje nove šole. Ta
ko je b i lo tudi tokrat. L jud
je so ob l jub i l i , da bodo pr i 
spevali les i n s tem zmanj
šali stroške. N a zboru so tu
d i povedal i , da b i potrebo
val i boljšo zvezo s k ra j i v 
novomeški občini i n da je 
treba m i s l i t i na gradnjo ce
ste Telče—škocjan, za že 
zgrajeno cesto Telče—Laze 
pa so zahtevali oskrbn ika . 
Vaščani Jepr jeka so pros i l i , 
naj b i j i m sani tarna inšpek
ci ja pregledala izv i rek pod 

vasjo, da b i ga potem upo
rabl ja l i za pitno vodo, če 
bodo ugotovitve to dopušča
le. 

6 G A B R I J E L E . T u d i Ga-
brijelčani b i ime l i radi te
kočo pi tno vodo, kot so po
vedali na zboru v hiši Dra
ga B e r k a . Mnogo so nego
dovah zaradi v i sok ih prispev
kov za socialno zavarovanje, 
k r i t i z i r a l i pa so tud i d imni
karje i n še sedaj neureje
no stanje nekater ih zemljišč, 
k i so b i la arondirana. 

Kam se lahko uvrstite? 
V družbenem sektor ju gospodarstva sevniške ob

čine je trenutno zaposlenih 2530 l judi , ka r je za 
spoznanje manj kot j i h je b i lo lan i . Če b i j i h raz
v rs t i l i po višini zaslužkov v letošnjem letu, b i ugo
tov i l i "naslednje; do 40 tisočakov je na mesec za
služilo 60 l jud i , 278 j i h je prejemalo od 40.000 do 
50.000, 400 j i h je imelo prejemke od 50.000 do 60.000, 
443 zaposlenih je ob prvem dobi io v kuver t i 60.000 
do 70.000, od 70.000 do 80.000 je zaslužilo 347 l judi , 
od 80.000 do 100.000 j i h je dobilo 301, od 100.000 
do 120.000 — 130, od 120.000 do 140.000 — 72, med
tem ko j i h je imelo 79 prejemke nad 140.000 S-din. 

V negospodarstvu je trenutno zaposlenih 360 
l jud i . V septembru so b i l i n j ihov i pre jemki na
slednj i : do 40.000 — 22 l jud i , od 40.000 do 50.000 — 
45, od 50.000 do 60.000 — 33, od 60.000 do 70.000 — 
50, od 70.000 do 80.000 — 61, od 80.000 do 100.000 
— 55, od 100.000 do 120.000 — 32, od 120.000 do 
140.000 — 13 i n nad 140.000 — 22 zaposlenih. 

Aktivi - dobra oblika dela 
N a sevniškem občinskem 

komi te ju Z K pr ipravl ja jo let
ne konference, k i bodo v po
sameznih osnovnih organiza
c i jah v decembru i n januar
ju . K o t so se dogovor i l i na 
nedavnem sestanku s sekre
tarj i , bodo osrednje točke 
dnevnega reda med drug im: 
reorganizaci ja i n razprava o 

PODVRH: kaj bo 
z nekdanjo šolo? 

Stavba nekdanje osnovne 
šole na Podvrhu že dalj časa 
sameva in vse bolj se bliža 
čas, ko bo začela vidneje raz
padati . Tamkajšnjim organi
zaci jam stavbe ne kaže ob
navl jat i , ker b i b i la v skupne 
namene premalo izkoriščena 
in b i b i lo škoda denarja za 
popravi lo . Javn i shodi tam
kajšnjih vaščanov so kar p r i 
Ivanu Jazljecu. Da stavbe ne 
bi poprav l ja l i , so mnenja tu
di na sevniški občinski upra
vi , k jer pravi jo, da b i jo bi lo 
najbolje prodat i kakemu za
sebniku. 

konkre tn ih ukrep ih , k i j i h 
zahteva družbena in gospo
darska reforma. 

K o t uspešno ob l iko dela 
gojijo v sevniški občini sho
de aktivov — komunistov i z 
vrst prosvetnih delavcev, bor
cev, ku l turn ikov a l i d rug ih 
skup in delovnih l jud i , kjer 
lahko temeljiteje razpravl ja
jo o temel jnih vprašanjih, k i 
zadevajo te l jud i . 13. decem
bra se je spet zbra l akt iv 
prosvetnih delavcev i n se po
svetoval o vsebinskih vpraša
nj ih izobraževanja i n vzgoje. 

Savsko šolo so obnovili 
Nekdanja savska šola v 

Sevnici je b i l a do nedavnega 
v zelo slabem stanju. Poafep-
je, kjer ima prostore šola 
lesne stroke, so obnov i l i : pre
novi l i so fasado, že prej pa 
tudi notranje prostore. 

Matični urad Tržišče 
V zadnjih treh mesecih je bil 

doma rojen en deček. Umrli so: 
Jožko Novak, otrok iz Telčic.8, 6 
let; Jožefa Mrgole, gospodinja iz 
Tek' 25, 74 let in Marjeta Bovhan, 
soc. podpiranka iz Telč 24, 77 le*. 



N O V A R A Z P R A V A O S T A R E M S P O R U 

Dajte nam puške, pa bomo naredili red! 
Stanetu Mahu v snomm 

Sprave, kot kaže, ne bodo dali ne zakoni ne predpisi, dosegli pa bi jo, če 
bi lovci zmanjšali število divjih prašičev in razmnožili manj škodljive divje 
živali — Družine bi se morale tudi bolj potruditi, da bi divjad s krmišči 

bolj zadrževale v gozdovih 

»Lovci naj nam docela povrnejo škodo, k i jo nare
di divjad na naših njivah. M i je zanje ne bomo redili,« 
so izjavili odborniki Novak, F. Pekolj in F. Trlep, k i za
stopajo volivce s področja lovskih družin Dobrniča in 
Vel . Gabra, kjer naredijo divji prašiči in jeleni na po
sevkih največ škode. Lovec Ribič s Trebelnega se je 
postavil za lovce in vprašal: »Koga bi kmetje zaradi 
tega napadli, če lovcev in lovske organizacije sploh 

ne bi bilo, prašiči pa b i vseeno ri l i po njivah.« »Lovci 
nimamo od divjadi nobene materialne koristi, čeprav 
zanjo porabimo marsikatero uro prostega časa in pre
cej denarja iz svojega žepa. M i nismo pridobitna go
spodarska organizacija, smo le društvo, k i si prizadeva 
ohraniti v gozdovih divje živali, k i so v okras pokraji
ni,« ga je podpr l V ladimir Silvester, ravnatelj miren-
ske šole. 

Vsele j , kadar je b i lo lov
stvo na dnevnem redu, je bi
la razprava burna i n zanimi
va, včasih je neprizadete si
l i l a celo k smehu. Tako je 
bi lo tudi na zadnji seji ob
činske skupščine 1. decem
bra . Spor , k i se med kmeto
valc i i n lovci vleče že leta 
i n leta, je še vedno živ. 
Predvsem na območju lovske 
družine Dobrnič i n Ve l . Ga
ber se obe s t ran i ka r ne mo
reta sporazumeti . V saka do
kazuje svoj prav. 

T u d i l ovsk i zakon, k i je 
b i l sprejet v letošnjem ju l i 
j u , ne daje osnove, da b i se 
lovci i n kmetovalc i pom i r i l i . 
Po zakonu b i namreč mora l i 
kmetje, k i zahtevajo odškod
nino, zavarovati njive na kra
jevno običajen način. Lovc i 
zatrjujejo, da je p r i nas to 
predvsem dobro ograjevanje 

njiv, kmetje pa zatrjujejo, da 
so s tem zelo ve l ik i stroški 
in da divjačine ne pozna, 

kdor t rd i , da b i ograja lahko 
zadržala lačno divjad. »Dovo
lite nam spust i t i tok v žice 
a l i pa nam dajte v roke pu
ške, pa bomo sami nared i l i 
red,« so p r i b i l i svoje zahteve. 

Verjetno je tukaj rešitev, 
i n sicer ne v električnem to
k u , pač pa v puški v rokah 
lovcev, k i lahko zmanjšajo 
število div jadi , k i dela na nji
vah najbolj občutno škodo. 
N a območju lovske družine 
Ve l . Gaber so res največje 
možnosti za inozemski tur i 
stični lov, kot zatrjuje poro
čilo, toda ta lov i n div jad ne 
smeta tako pr izadet i prebi
valcev že tako in tako naj
bolj revnih predelov. Prete

htat i je treba, če tako števil
na ve l ika div jad res prinaša 
večjo kor is t , kot pa je škoda, 
k i jo povzroči. 

Nič ne pomaga, predstav
n i k i l ovsk ih družin bodo mo
r a l i na bazenskem odboru 
prerešetati mars ika j , od od
nosov do kmeti jstva in goz
darstva pa do svoj ih orga
n izac i j sk ih zadev. Družine bo
do mora le uvesti enotnejše 
lovsko gospodarjenje, z ob
činsko skupščino sk len i t i po
godbo o gospodarjenju z lovi
šči, na podlagi boni t i ranja 
lovišč naredi t i l ovsk i kata
ster, k i bo omogočil smotr
nejše gospodarjenje. Poveča
t i bo treba stalež manj škod
ljive divjadi na račun tiste, 
k i kmetom povzroča vel iko 
škode, ka r bo vsaj delno 
zagladilo spor med kmeto
valc i , gozdarji i n lovc i , k i so 
lahko vs i hk ra t i družbeno ko
r i s tn i . M . L E G A N 

kpunalim vprašanjem prvo nesle 
Na krajevni konferenci Socialistične zveze v Trebnjem, 
ki je bila v četrtek, 8. decembra, so govorili predvsem 
o nalogah krajevne skupnosti. Trebnje naj bi prihodnje 
leto dobile mrliško vežico, tržnico, še eno prodajalno 
čevljev in prodajalno konfekcije, so k programu orga
nizacije predlagali udeleženci. Znova naj se ustanovi 
turistično društvo. Za novega predsednika krajevnega 
odbora Socialistične zveze je bi l izbran inž. Jurij Zi-
danšek. 

Kot je pokazala razprava problemi, kar je delalo vtis, 
o obširnem poročilu dose- da smo na seji krajevne 
danjega predsednika Ivana skupnosti. Programu te mla-
Mrazka, prebivalce Trebnjega de samoupravne tvorbe so 
in bližnjih vasi najbolj žulijo na konferenci naložili še no-
mnogi neurejeni komunalni ve naloge, da se ji v bodoče 

G R A D I T E L J I , P O Z O R ! 
G R A D B E N O O P E K A R S K O P O D J E T J E M I R N A N A D O L E N J S K E M 

O P E K A R N A P R E L E S J E 
n u d i vsem potrošnikom izredno priložnost za nakup 

OPEKE PO ZNIŽANI CENI 
v času od 15. decembra 1966 do 15. januarja 1967 

opeka N F marke 150 po 40 S-din za I. razred i n po 38 S-din za II . razred 
opeka N F marke 110 po 38 S-din za I. razred in po 36 S-din za I I . razred 
opeka N F vseh mark, delno okmšena po 32 S-din za 1 kos 
opeka N F v kosih nad y.: opeke po 15 S-din za 1 kos 
opeka N F v kosih y2 opeke po 15 S-din za 1 kos 

V ceni je že vračunan tudi prometni davek. — Naštete cene veljajo franko 
vozi la kupca , razen p r i vagonski pošiljki, kjer zaračunavamo za nakladanje 
še po 2 S-din. 

H k r a t i obveščamo kupce, da po želji dostavl jamo opeko tudi z našimi ka
mion i , po zelo ugodnih cenah! 

obeta obilo dela. Odobravah 
so spodbudo krajevne skup
nosti , da je prihodnje leto 
potrebno zgradit i mrliško ve
žico na trebanjskem poko
pališču, predlagali pa so tu
d i , naj bi kra j dobi l tržni
co, kjer b i kmetje lahko pro
dajal i kmeti jske pr ide lke. Ve
l iko besed je bi lo o trgovi
nah, ker kot kaže, k l jub 
izboljšavam še vedno ne za
dovoljujejo kupcev. K r a j naj 
b i v prihodnje dobi l še eno 
prodajalno čevljev i n trgovi
no konfekcije, za kar je tre
ba zainteresirati matična pod
jetja. B i l o je tudi rečeno, 
naj s i krajevna skupnost po
išče druge možne vire do
hodka, da bo lahko izpo ln i la 
naloge, več delavnosti pa bo 
mora l pokazati tudi njen 
svet. 

Tov. Janez Gartnar in tov. 
Petrovič sta obširno govori la 
o potrebi ponovne oživitve 
turističnega društva, saj s i 
z le tom mednarodnega turiz
m a lahko obetamo mnogo 
večji obisk tu j ih gostov, k i 
b i se tudi v Trebnjem po
gosteje in dalj zadrževali, če 
b i b i l kraj lepo urejen, sna
žen i n ljudje pr i jazn i . 

N a konferenci so komunal
na vprašanja zavzela tolikšen 
obseg, da skoraj n i bi lo ča
sa temeljiteje spregovorit i o 
prav tako oz i roma še važnej
ših vprašanjih: o političnem 
delu organizacije, o ku l tu rn i 
dejavnosti, o vzgoji i n izo
braževanju, o mlad in i , o te
lesni ku l tu r i , čeprav b i bi lo 
o tem mars ika j povedati . 

v Kranj . Padel je leta 1942 blizu Kra 
nja, ko je hitel na pomoč ranjenim 
partizanom nad Besnico. 

Od 1934 do 1945 je bi l krajevni 
zdravnik v Mokronogu dr. Drago 
Mušič, za nj im pa do 1954 dr. Raj-
ko Fenc. 

V zobarstvu je deloval v trgu do 
1954 Stane G rm, kasneje pa je pri
hajal kot dentist v trg (en ali dva 
dni v tednu) Ivan Pavšič iz Novega 
mesta. 

ŠOLSTVO V M O K R O N O G U 

Že cesarica Mari ja Terezija (1740-
-1780) je izdala zakon o obveznem 
šolanju vseh državljanov. Vendar 
je ta zakon veljal le za nižje, to je 
ljudske šole, medtem ko so ostale 
višje šole domena plemenitašev. Le 
prav izjemoma so mogli biti spreje
ti na višje šole tudi nadarjeni sino
vi podložnikov. Kl jub zakonu pa so 
ljudske šole le počasi ustanavljali. 
Največ je bilo takrat zasilnih šol, v 
katerih je še vedno učila duhovšči
na ali pa organisti, povečini samo 
ob nedeljah. Cesar Jožef II. je 1787 
izdal zakon o splošnem šolanju vseh 
državljanov in o zidanju šolskih 
poslopij. T o d a tudi ta zakon ni po
spešil ljudskega šolanja. 

Kdaj je bila v Mokronogu usta
novljena šola, ne vemo točno. Gle
de na to, da je v farnem zvoniku 
bil poseben šolski zvon (z letnico 
1800), pa lahko sklepam, da so ta

krat najbrž že imeli šolski pouk. 
Prejšnje čase so namreč pred pou
kom zvonili. Na kraju, kjer je do 
1945 stala tako imenovana »stara šo
la«, to je enonadstropno poslopje 
pod gradom, je še mnogo prej stala 
majhna pritlična hišica z dvema so
bama. Prva je bila šolska soba, v ka
teri je bilo prostora komaj za 20 
otrok, v drugi sobi pa je bilo učite
ljevo stanovanje. Vemo, da je med 
leti 1808 do 1814 (torej za časa Fran
cozov) tukaj učiteljeval Matija Tom
šič. Za nj im so služili kot učitelji: 
Preveč, šerko, Zadražnik, Palčič, Ma
tija Jurman, Drijani in Jožef šerek, 
k i je učiteljeval do konca šolskega 
leta 1837. Za nj im je prišel učitelj 
Jože Potokar, k i je leta 1839 še po
učeval v omenjenem šolskem po
slopju. Tisto leto pa so prvotno šo
lo podrl i in na istem kraju sezidali 
novo enonadstropno šolsko poslop
je, k i je veljalo okoli 700 goldinar
jev. V njem se je začel pouk na
slednje leto. 

Leta 1875 so enorazredno osnov
no šolo razširili v trirazredno, učitelj 
Potokar pa je bi l imenovan za nad-
učitelja. Svojo službo je opravljal 
zelo vestno in izredno marljivo do 
upokojitve 1879. V letu 1873 je bi l 
za drugega učitelja imenovan Dra-
gotin Kaliger, tretje mesto pa je do
bila učiteljica Amali ja Regnarde. Po 
upokojitvi Potokarja, k i je bi l za 
svoje velike zasluge 1877 odlikovan 
s srebrnim križcem s krono, je bi l 

20. oktobra 1879 imenovan za nad-
učitelja v Mokronogu Anton Grčar, 
ki je bi l do tedaj nadučitelj v Sent-
rupertu. V Mokronogu je poučeval 
do 1. septembra 1892, ko se je prese
li l na novo službeno mesto v Radov
ljico na Gorenjskem. Na njegovo 
mesto pa je 22. decembra 1892 pri
šel dotedanji litijski nadučitelj J . 
Ravnikar. 

V tistih časih so v Mokronogu 
službovali še naslednji učitelji in 
učiteljice: Ana Bauer (1877-1887), 
Ernestina Clarici (1879-1883), Mari 
ja Mihel (1883-1885), Dragotin Trost 
Edva rd Vohinc (1898), od 1889 Lu-
dovika Košenini in od 1890 Amalija 
Donati. 

Leta 1890 je bila trirazrednica 
razširjena v štirirazrednico. Vs i štir
je razredi so bi l i urejeni v zgoraj 
imenovanem šolskem poslopju, ki 
je bilo prvotno namenjeno za eno-
razrednico, za učiteljevo in cerkov
nik ovo stanovanje. Naj omenimo 
še, da je 13. maja 1888 šola dobila 
novo bandero. 

J . Ravnikar je 1903 odšel v po
koj. Za nj im je bil imenovan za nad
učitelj a v Mokronogu Ludvik Fet-
tich-Frankheim, dotedanji naduči
telj v Postojni. Nekaj časa pred na
stopom novega nadučitelja je vodi
la šolo Ludovika Košenini. 5. avgu
sta 1908 je umr l nadučitelj Fettich-
Frankheim, k i je bi l pokopan v Mo
kronogu. 

Neizprosna smrt je spet 
razredčila vrste nekdanjih 
borcev za svobodo. Vedno 
nasmejan, družaben in nese
bičen tovariš, kakršnega sta 
vzgojili partija in revolucija, 
je moral v prerani grob, star 
komaj 42 let — Stane Mah. 

Pokojni Stane je bil sin 
malega kmeta iz Martinje 
vasi pri Šentlovrencu. Z bra
tom Jožetom, ki ga že dolgo 

pokriva gomila cankarjevcev 
na Javorici, se je vključil v 
vrste borcev za svobodo. Ko
maj 18 let star se je leta 
1943 priključil cankarjevcem 
in z njimi delil dobro in sla
bo do končne zmage. Pod 
zastavo S KO J je Stane kot 
njen pripadnik branil čast 
naroda, ki mu je pripadal 
Maščevati je hotel svojega 

brata in tovari.se. L » , „ po
gumen in ponosen vojaK ter 
dober starešina. Red za hra
brost, red zasluge za narod 
tretje stopnje, medalja za 
hrabrost in druga odlikova
nja to potrjujejo. Postal je 
kapetan zmagovite jugoslo
vanske armade. 

Bolezen mu je preprečila, 
da bi bil še naprej v voja
ški službi, zato je bil upo
kojen. Toda čeprav je bil 
bolan, je delal med nami 
kot priljubljen politični de
lavec. Več let je bil sekretar 
osnovne organizacije ZKJ, 
dolgoletni predsednik krajev
nega odbora ZB šentlovrenc, 
okrajni in občinski odbor
nik, predsednik krajevnega 
odbora SZDL itd. 

Ko smo zvedeli za njegovo 
smrt, kar nismo mogli ver
jeti, da je to resnica. Odšel 
je tiho. kakor je živel. Radi 
smo ga imeli ne ?amo sosed
je in ožji tovariši, temveč 
vsi, ki smo ga poznali. Za 
vsakogar je imel prijazno 
besedo. Dokaz za to je bilo 
številno cvetje in obiski, ko 
je ležal na mrtvaškem odru 
ter zadnji sprevod, ki se ga 
je udeležilo čez 2000 ljudi. 
Na pogreb so prišli ljudje 
iz vse Temeniške doline, na 
zadnji poti pa so ga spre
mili tudi njegovo vojni to
variši iz mnogih krajev na
še ožje domovine ter mu 
tako izkazali poslednjo čast. 

TONE Ž.IBERT 

Priznavalnine - na rešetu 
Na Predlog komisije za zadeve borcev naj bi se 
v trebanjski občini zmanjšalo število priznavalnin 
za polovico — Povprečna priznavalnina, ki jo je 
doslej prejemalo 68 ljudi, pa naj bi se povečala 

od 12.500 na 14.700 starih dinarjev 

Priznavalnine so bile uve
dene z namenom, da družba 
pomaga socialno ogroženim 
borcem in akt iv is tom. K e r pa 
so nezadostna mer i la preveč 
ohlapno določala, kdo jo je 
upravičen prejemati , so b i l i 
p r imer i , da so jo dobival i 
tudi t is t i , k i je niso b i l i naj
bolj potrebni . To je izzvalo 
ponekod celo negodovanje 
davkoplačevalcev. 

Da b i občinska skupščina 
uredi la priznavalnine, je pred 
k r a t k i m dopolni la že prej 
sprejeti odlok in podrobneje 
določila, kakšnim l judem naj 
družba v bodoče še daje to 
družbeno pomoč. S pomočjo 
komisi je za zadeve borcev 
N O V in krajevnih organiza
cij Z B so na občinski upra
v i nared i l i pregled življenj
sk ih razmer uživalcev prizna
valnin, da b i dob i l i čimbolj 
verno podobo. N a osnovi teh 
podatkov je b i l narejen pred
log o dopolnitvah odloka o 

pr iznavalninah, k i vsebuje 
mer i la , kdo je do pomoči 
upravičen. M e d temi mer i l i 
so najbolj odločujoče premo
ženjske razmere prosi lcev, 
zatem starost, zdravje in šte
vi lo nepreskrbl jenih otrok v 
družini. Podrobnost i so do
ločene v od loku, k i je ob
javl jen v Uradnem vestniku 
Dolenjske. 

MERCATORJEVO 
presenečenje 

za Trebnje 
Trgovsko podjetje Mercator 

je pred k r a t k i m zagotovilo, 
da bo prihodnje leto uredi lo 
v prostor ih velike trgovine s 
prehramben imi pro izvodi v 
Trebnjem prvo samopostrež
no trgovino v kra ju . Sedanjo 
opremo za klasično trgovino 
bodo v tem p r ime ru preseli
l i v preurejeno trgovino v 
Dol . Nemško vas. 

Skoraj na vseh konferencah krajevnih organizacij So
cialistične zveze v trebanjski občini kmetje vprašujejo 
o letošnjih cenah krompirja in o težavah pri prodaji. 
Na odpremno postajo sicer pride vagon ali dva, kar pa 
hitro napolnijo, vrste naloženih voz pa čakajo, kot kaže 

prizor s trebanjske postaje. (Foto: M . Legan) 

TBEBANJSKEpOVlI 

http://tovari.se


NA L E T N I H K O N F E R E N C A H SZDL KRITIČNO O DELU 

Komunalna vprašanja, samoprispevki, kandidati 
Občani in člani SZDL v novomeški občini so se v minulih dneh sestali na 

konferencah v devetih krajih 

GABRJE: cesta in 
družbeni prostor 

Govor i l i so predvsem o 
ured i tv i ceste Brusn ice—Ga-
brje in usposobitv i družbene
ga prostora. K o so sprejel i 
samoprispevek i n ob l jub i l i 
prostovol jno delati , so jamči-
l i , da bodo prvo nalogo re
šili s prizadeto delovno or
ganizacijo, drugo pa z last
n i m i sredstvi i n s prosto
vo l jn im delom. Druga naloga 
je bolj zahtevna zato, ker se 
zavedajo, da ne bo napredka 
v vasi , če ne bodo ime l i pro
stora, kjer b i se zb i ra l i mla
d ina i n drug i občani. N a 
konferenci so evident ira l i 
kandidate: Jožeta Gazvodo, 

Nove kandidate 
že predlagajo 

Evident i ranje možnih kandi
datov za odbornike občinske 
skupščine i n republiške po
slance v novomeški občini ži
vahno potekajo. N a letnih 
konferencah Socialistične zve
ze so doslej ev ident ira l i že 
oko l i 30 kandidatov. K o bodo 
začeli dostavl jat i predloge tu
d i občni zbor i s ind ika ln ih po
družnic, bo zbrana vrs ta pred
logov za zbor občinske skup
ščine in štiri zbore republiške 
skupščine. 

Tako bomo evident ira l i kan
didata za novega poslanca v 
republiški zbor namesto V ik 
torja Avbl ja in Staneta Dolen
ca; v gospodarski zbor name
sto Dragice Rome; v socialno-
zdravstveni zbor namesto Lu 
dv ika Simoniča; v kul turno-
prosvetni zbor namesto prof. 
Ve l jka Trohe in v organiza-
cijsko-politični zbor namesto 
Kr i s t ine Plut . sd 

Včeraj o sanacijskem 
programu za »INIS« 

Za sejo občinske skupščine, 
sklicano za včeraj dopoldne 
v Novem mest u, so dobili od
borniki zajeten sveženj gra
diva Dnevni red je predvidel 
razpravo o urbanističnem 
programu Novega mesta in 
Dolenjskih Toplic ter o loka
cijskih dovoljenjih. Osrednjo 
pozornost je dobila proble
matika v INIS (sanacijski 
program). Zatem je prišla na 
vrsto razprava o prenosu sta
novanjskih hiš in poslovnih 
prostorov. Razen tega je bil 
za včeraj napovedan sprejem 
odloka o ustanovitvi sklada 
za borce in sklepa o razpisu 
referenduma o zidanju nove 
osnovnie šole v Novem mestu. 

Rada Božiča in Lojzeta Jak
liča. Občinski odbor S Z D L je 
zastopal predsednik S lavko 
Dok i . 

OTOČEC: velika 
udeležba 

Sestanek občanov v okviru kra
jevne skupnosti je opozoril na 
nekatera nerešena vprašanja, ki 
se jih nameravajo zdaj lotiti. Do
bro bi bilo, ko bi bili večjo po
zornost posvetili turističnemu raz
voju kraja, ki ima za to vse 
možnosti. Kaže, kot bi na to pa
nogo vse preveč radi pozabili. Za 
kandidate so bili evidentirani: Ti
ne Tomšič, Zam* Vidrih, Jože 
Florjančič in Tone Kraševec. Ob
činsko organizacijo je zastopal 
prof. Jože škufoa. 

ČADRAŽE: 
stari - mladi! 

N a konferenci so kritično 
spregovori l i o delu njihovega 
K O S Z D L . Oglas ih so se zla
s t i mlajši, k i so se čutili pre
več zapostavljene. Dobrona
merne pr ipombe so vselej 
dobrodošle, ne gre pa postav
l jat i v ospredje vprašanja, 
a l i s tar i a l i m lad i , saj je važ
no le to, a l i je občan priprav
l jen delat i v organizaci j i a l i 
ne. Sodbe in ocene je lahko 
dat i le na podlagi dela i n v 
nobeni drug i zvezi. Konfe
rence se je udeležil tud i Ja
nez Potočar iz Novega mesta. 

STOPIČE: rojstvo 
nove organizacije 

Žalostno, toda resnično je, da 
do zdaj v Stopičah ni bilo mogo
če govoriti o organizaciji SZDL. 
Zaradi slabe kadrovske sestave 
dejavnosti sploh ni bilo. Na letni 
konferenci, ki je bila skupaj s 
krajevno skupnostjo 11. decem
bra, so izvolili novo vodstvo or
ganizacije, ki ji je začel predse-

Beležka s seje 
Občinski svet Zveze kul tur-

no-prosvetnih organizacij je 
na seji 6. decembra razprav
l ja l o delu v pr ihodnjem le
tu in sk len i l med drug im obi
skat i večja dolenjska sredi
šča, da b i kul turne delavce 
i n vodje prosvetnih društev 
i n gledaliških s k u p i n prido
b i l i za dolenjsko p ion i rsko 
zborovsko i n gledališko revi
jo, k i b i jo p r i r ed i l i v No
vem mestu. 

Govo r i l i so tudi o program
s k i po l i t i k i Zavoda za kul tur
no dejavnost v Novem me
stu i n sk l en i l i , da se glede 
popo ldanskih gledaliških pred
stav za šolsko in ostalo mla
dino pogovore s predstavni
k i šol oz i roma predavatel j i 
materinščine i n mlad inc i v 
podjet j ih i n ustanovah. 

O b r a z s t a v i J o ž e t a T i s n i k a r j a 
Današnji čas je naklo

njen abstraktnemu, nefigu-
ra lnamu, avtomatskemu s l i 
kanju , ker je to s imbo l naše 
tehnizirane družbe, odsev 
sveta, k i ga današnji človek 
v id i . To l i ko je dogajanja i n 
problemov oko l i nas j da le 
stežka dojamemo celotno 
podobo. Lažje je i n navaje
n i smo gledati i n ocenjevati 
nekaj, ka r je le ozek del te
ga sveta. Tako so tudi l ikov
n i k i rešeni spon. Domišljija, 
konstrukc i ja , presenetl j ivi po
segi imajo prosto pot. Seve
da )e tu še težje ugotovit i 
r ibarjenje v ka lnem, oziro
ma porušeno je sakralno 
gledanje na umetnost. Nj iho
v i i zde lk i nas mnogokrat na
vdušujejo z domiselnostjo, 
l ikovno, estetsko, nekje pa 
nas puščajo neprizadete. 

Cisto drugačen pa je svet 
s l ikar ja - samouka iz Slove-
njega Gradca. To je svet re

snice. Zastor odgrnjen, da 
v id imo človeka, ne ko t b i ga 
radi , ke r smo p r i tem pr i za 
deti, temveč človeka, ko t je. 
Nočemo gledati o t roka — k i 
k lopa na sec i rn i m i z i , čeprav 
nam je o p o m i n za neodgo
vorno početje, nočemo gleda
t i svojega dragega v odprto 
telo, svo j ih staršev, prijate
ljev. Nočemo videt i l jud i na 
sedmini , k i se l jubi jo i n jem
ljejo smr t i pomembnost. Od
vratno, prav imo. Nočemo. 
Tiščimo oči. A vemo le. 
• On ne tišči oči. Odp i r a j ih 
drug im. Nelagodnost, mrač
nost, v iz i ja uničenja: karne
val, l jubezen, radost. To so 
sestavine s l ikar ja , k i v i d i i n 
živi življenje. Zato ga n a m 
lahko tako prizadeto in od
k r i t o pr ikazuje . 

S l i k a r Jože T i sn ika r raz
stavlja v Do len jsk i ga ler i i i 
od 16. 12. do 30. 12. 1966. 

A. FLORJANČIČ 

dovati Mirko Lovko. Novo vod
stvo obeta polno delo. Občani so 
večkrat spraševali po reorganiza
ciji, vendar sami v njej niso bili 
pripravljeni delati. Razpravi ob
čanov je prisostvoval Ivan Hro-
vatič. 

ŠKOCJAN: čestitke 
krajevni skupnosti! 

Številni občani, k i so se 
udeležili nedeljske konferen
ce, so obravnaval i vprašanja, 
k i j i h je svet krajevne skup
nosti z njihovo pomočjo do
bro rešil. N a sestanku obča
n i niso varčevali s pr i znanj i 
za organizacijo. Zahteval i so, 
da bi tudi nadalje tako uspe
šno delala. Odpr ta vprašanja 
bodo še lahko rešili, če bodo 
složni in še tako vneti . Mor
da b i bi lo prav, da b i nekol i
ko bolj zaživela S Z D L , da se 
ne bi utopi la v delu krajevne 
skupnost i . Za kandidate so 
b i l i ev ident irani : Pavel Zu-
pet, S lavka Janežič in Roman 
Celesnik. Občinski odbor 
S Z D L je zastopal Slavko 
Vute . 

V R H P O U E : največ o 
komunalnih vprašanjih 

Na letni konferenci so obravna
vali predvsem komunalna vpraša
nja, ki jih nameravajo reševati 
pod okriljem krajevne skupnosti. 
Odločili so se tudi, da bodo spre
jeli samoprispevek. Franc škof je 
zastopal občinski odbor SZDL. 

DOL. STRAŽA: sklep 
o samoprispevku 

Ve l iko so govor i l i o spo
mladansk ih vol i tvah in evi
dent i ra l i Jožeta T u r k a za 
kandidata. Spreje l i so tud i 
sklep o uvedbi samoprispev
ka . Nobene besede pa niso 
r ek l i o novem gasi lskem do
m u , k i so ga letos zgradi l i . 
N a konferenci je b i l v imenu 
občinske delegacije S Z D L 
Uroš Dular . 

STRAŽA: samopri
spevek sprejet! 

Razprava je b i la živahna, 
saj je potrebno v Straži kot 

industr i j skem središču vpra
šanja drugače reševati, kot 
so b i l i vajeni do nedavnega. 
K o t kaže, se zavedajo nalo
ge, korak z bolj razv i t im i 
kra j i pa poskušajo ujeti ob 
izvajanju delovnega progra
ma, k i ga ima krajevna skup
nost. N a konferenci, kjer so 
govor i l i o delu drug ih druž-
beno-političnih organizaci j , 
je b i lo premalo mladine. Ne
mara so takšni shodi name
njeni vsem, tud i m lad im . 
Ev ident i ra l i so dva kandida
ta: Milana Ženico in Staneta 
šobra. Občinski odbor je za
stopal Uroš Dular . sd 

Sporočilo dedka Mraza 
Dedek M r a z nam je posla l brzojavko z obvesti

lom, da bo letos obdaroval otroke v dvorani Doma 
kulture v Novem mestu v dneh od 26. do 30. de
cembra. R a d p a se bo oglasi l tud i v k a k i šoli a l i 
podjetju, kjer b i to želeli. 

Zato vabimo starše, podjetja, šole i n zavode, da 
pravočasno sporočijo svoje želje Zavodu za kul tur
no dejavnost v Novem mestu. Vsakokra t bo dedek 
Mraz tudi nastopi l p r i z imsk i pravljični i g r i c i Sne
ženi mož, k i jo bomo upr i z o r i l i 26., 27., 28. i n 29. 
decembra, vsakokrat ob 15. u r i v novomeškem Do
m u kul ture . Z a pr i redi tve zb i ra dedek M r a z dar i la 
v Zavodu za ku l turno dejavnost od 24. decembra 
naprej vsak dan od 8. do 12. ure. 

Vs topn ina je za otroke 1 Nd in , za odrasle oa 
1.5 N d i n . 

Vse informaci je dobite v p i sarn i Zavoda za kul
turno dejavnost v Novem mestu osebno a l i pa po 
telefonu št. 21-210. 

Se bo vrtiljak pouka res ustavil? 
Po Novem mestu se je razvedelo, da namerava osnovna šola Katja Rupena 
uvesti novost: samo popoldanski pouk za učence nižjih razredov in samo 
dopoldanski pouk za šolarje od 5. razreda dalje — V imenu staršev, ki 
ugibajo, zakaj tako (mnogi so tudi proti!), smo prosili za razgovor tov. 

Majdo Jereb, pomočnico ravnateljice: 

— A l i ste na nedavni kon
ferenci res sk len i l i uvesti 
spremenjen način pouka? 

— O tem smo razprav l ja l i , 
vendar do odločitve še n i 
prišlo, ker še delamo potreb
ne analize in zb iramo podat
ke, da b i ugotovi l i , a l i je ta
ka odločitev utemeljena. 

— Zakaj je sprememba ur
n ika sploh potrebna? 

— Starši otrok, k i hodijo 
v višje razrede, že nekaj let 
zahtevajo dopoldanski pouk. 
N a vseh redovalnih konferen
cah ugotavl jamo tud i , da je 
učni uspeh v višjih razredih 
osemletke slabši kakor v niž
j i h . Ob dejstvu, da je šolska 
stavba k l jub nekaj učilni
cam, k i j i h dobimo zaradi iz
selitve ekonomske šole, pre
majhna, skušamo najt i ustre
zno rešitev. Upoštevati mora
mo, da imajo otroc i v višjih 
razredih po predmetn iku do
ločenih 32 do 34 ur pouka 
na teden, medtem ko je za 
nižje razrede predvidenih na 
teden le 22 do 27 učnih ur . 
Letos imamo tud i 89 prešo-
lan ih učencev več iz podruž-

Oder s 100 sedeži 
V Novem mestu ni primer

ne dvoranice za manjše pri
reditve, literarne in bralne 
večere ter manjše nastope. 
Pogostokrat so take manjše 
oziroma intimnejše pri editv^1 

v avli študijske knjižnice, v 
Dolenjski galeriji aH v Domu 
kulture. Kot jc avla tehnično 
zahtevnejši prostor, saj velik 
del prostora zavzema stopni
šče i ograjo, pa se drugod 
zopet besede zaradi razsežno
sti ali pa neodgovarjajočega 
ambienta razgube oziroma ne 
učinkujejo tako, kot bi sicer. 
Potreba po majhnem prosto
ru za take občasne priredi-
tve, kot so npr. literarni in 
bralni večeri prominentnih 
slovenskih ustvarjalcev, manj
še razstave in ostale občasne 
prireditve, je prav velika. Ne
navadno je, da takega prosto
ra v Novem mestu nimamo. 

Zvedeli smo, da se prav te 
dni s tem problemom ukvar-
jajo na krajevni skupnosti v 
Novem mestu, o tem govore 
v študijski knjižnici in na 
občinskem svetu zveze kul-
tumo-prosvetnih organizacij. 
Študijska knjižnica je dala v 
ta namen prostor, kjer je bi
la nekoč tiskarna. Prostor je 
prav primeren za oder. saj bi 
bilo v njem lahko okoli sto 
sedežev, je v središču mesta 
in do sedaj pravzaprav neiz
koriščen. Pravijo, da bi bilo 
pr-trebno okoli dva milijona 
dinarjev, pa bi bil uporaben. 

Oder mladih, ki se je s svo
jim delom uveljavil, bi tako 
bilko dobil svoj prostor, kjer 

Sedaj 
s pro

bi vadili in nastopali, 
morajo zaradi stiske 
stori oziroma zato, ker sploh 
nimajo svojega prostora, va
diti v garderobi med kino 
predstavami. Potrebnost take 
dvoranice, kot bo pod študij
sko knjižnico, se jc pokazala 
tudi pri zadnji prireditvi Od
ra mladih, večeru kitajske li
rike. Ta je bil v čitalnici štu
dijske knjižnice in pokazalo 
se je, da je bila čitalnica pre
majhna, saj je moralo večje 
število poslušalcev stati. Z 
adaptacijo prostora pod štu
dijsko knjižnico bi Novo me
sto lahko dobilo tudi lutkov
no gledališče, tukaj bi bile 
lahko tudi razstave. Morda je 
v današnjem položaja res 
preuranjeno govoriti o gradnji 
kake večje dvorane v Novem 
mestu, menim pa, da je po
nujeni prostor še kaka pri
ložnost, da si mesto z majh
no vsoto pridobi dvoranico, 
komorni oder, kot ga imajo 
vsa večja slovenska mesta. 

Upravnik študijske knjižni
ce tov. Bogo Komelj meni, 
da bi v enem izmed prosto
rov, kjer so še stranke, lahko 
imeli novomeški mladinski 
klub. Znano je, da mlad'na 
nima prostora, kjer bi se 
shajala. 

Skratka: v najkrajšem času 
je potrebno dobiti denar za 
adaptacijo spodnjih prosto-
rov v zgradbi študijske knjiž
nice in tako ustvariti pogoje 
za globjo vsebino javne-ra kul
turnega življenja v Novem 
mcvstu. 

P. BRESCAK 

ničnih šol. Razen tega b i ra
d i omogočili dopoldanski 
pouk predvsem o t rokom iz 
oko l i 4 k m oddal jenih kra
jev, kot so: Ragovo, B r o d , 
Muhaber , Dolenje in Gorenje 
Kamence, M a l a i n Ve l i ka 
Bučna vas, Cegelnica, Potoč
na vas, H u d o , Gotna vas, 
Grobl je , Da l jn i v rh i n 2ab-
jak. Ot roc i iz navedenih va
s i prihajajo od popoldanske
ga pouka domov v t rd i temi, 
oko l i 21. ure. To res ne gre 
i n n j ihov i starši se upraviče
no potegujejo za spremenje
n i urn ik . 

— A l i ste upoštevati tud i , 
da bodo šolarčki nižjih raz
redov, kater ih starši so za
posleni, p r i tem prikrajšani? 
S starši bodo lahko skupaj 
le v večernem času. 

— Vse to vemo in upošte
vamo. Vprašanje je le, kdo 
je bolj prizadet: manjši a l i 
večji otroc i . Iščemo rešitve, 
kakor sem že povedala. Ima
mo namreč 30 učilnic in 48 
oddelkov. Dopo ldansk i pouk 
za učence višjih razredov je 
potreben. Imajo ga povsod, 
na vseh osemletkah v ob
močju novomeškega zavoda 
za prosvetno-pedagoško služ
bo, razen p r i nas. Ce torej 
uvedemo zanje dopoldanski 
pouk ter še po en dopoldan
s k i razred za nižješolce iz 

Turnir 
četrtokategornikov 

7. decembra se je pričel eefcrtfi-
nalni turnir za prvenstvo Novega 
mesta. Na turnirju sodeluje 12 
igralcev, prvi štirje pa bodo do
bili i n . kategorijo in pravico na
stopiti na polfinalnem turniriu. 

Po 3. kolu vodita s po 3 točkami 
Marko Picek in Kitanovič pred 
Scapom 2 in pol, Šepetavcem 2 
(1), Skandalijem 2 itd. Turnirske 
partije igrajo vsako sredo in pe
tek od 18. do 22. ure v šahovski 
sobi (v prvem nadstropju stare 
pošte). F. A. 

oddal jenih krajev, zmanjka 
učilnic že za učence vseh pe
t ih razredov. Ne v i d im druge 
možnosti, kot mestne otroke 
iz nižjih razredov učiti samo 
popoldne. 

— A l i se člani vašega uči
teljskega zbora strinjajo z 
nov im predlogom? 

— Predmetn i učitelji so vs i 
zanj, razredni pa pro t i . 

— Lahko poveste še, kdaj 
bo prišlo do končne odločit
ve? 

— Preden se bomo odloči
l i za tako pomembno spre
membo, ob kater i bo del 
otrok in staršev prizadet, bo
mo p r ip rav i l i vse potrebno 
gradivo, s ka te r im bomo do
kazal i upravičenost novega 
urn ika . Vsekakor pa so go
vorice, da bomo pouk po no
vem uvedl i že zdaj, neosno
vane. N a spremembe ne ra
čunamo prej kot ob zaključ
k u I. pol let ja a l i celo šele 
ob koncu šolskega leta. 

— V ozadju vsega tega je 
najbrž potreba po gradnj i 
nove šole? 

— Nova šola je potrebna. 
To vs i vemo. Potreboval i pa 
b i šolo z 20 učilnicami, če 
b i hotel i uvesti v vseh raz
redih samo dopoldanski 
pouk. Naraščajoče število 
prešolanih učencev iz po
družničnih šol i n pa številni 
p r v i razred i vprašanje grad
nje nove šole vedno bol j za
ostrujejo. 

0 O vsem tem imajo starši 
% priložnost spregovorit i na 
® bližnjih sestankih S Z D L 
© in na zbor ih volivcev ter 
6 nakazat i tud i rešitve. Men-
0 da pa je jasno, da ne mo-
£ remo postavl jat i zahteve 
9 po nov i šoli, če n ismo 
% pr iprav l j en i zanjo prispe
t i va l i tud i iz svojega žepa 
9 — v ob l ik i krajevnega sa-
9 mopr ispeka . 

RIA BACER 

Povečana dejavnost RK pozimi 
Ob začetku z imske sezone, 

k i je navadno najplodnejša v 
de lu organizaci j , so se nedav
no tega v Novem mestu se-
šli predstavnik i vseh krajev
n i h organizacij Rdečega k r i 
ža s področja novomeške ob
čine ter razprav l ja l i o po
trebnem delu v bodočem ob
dobju. 

Sk l en i l i so povečati obseg 
zdravstvenega prosvetl jevanja, 
oživeti akt ivnost p r i zb i ran ju 
krvodajalcev ter izboljšati 
odnose dela med kra jevn imi 
organizaci jami R K , šolami i n 
podmladk i . 

K m a l u zatem je b i la v No
vem mestu tud i širša konfe
renca z mentor j i podmlad
kov na šolah v novomeški, 
t rebanjski , metliški i n črno
ma l j sk i občini. Udeleženci so 
p r ip rav i l i več zan imiv ih refe

ratov o de lu podmladkov na 
šolah ter izmenja l i mnogo 
ko r i s tn ih izkušenj. Ob tej p r i 
ložnosti je d r . Pečaver širše 
razložil nujno potrebno te
snejše sodelovanje med zdrav
stveno službo, šolami i n vzgo
j i te l j i . 

Razprav l ja l i so tud i o zače
t i podmladkarsk i akc i j i za 
zbiranje zdrav i ln ih zelišč, k i 
se bo nadaljevala tud i v no
vem šolskem letu. Računajo 
namreč na mater ia ln i uspeh 
te akci je, ke r bodo mora la 
podjetja, k i zbirajo zelišča 
od otrok, del svojega zasluž
ka le odstopit i šolam oziro
m a podmladkom R K . Tako 
upajo tud i podmladkar j i i n 
p i on i r sk i odredi ustvar i t i ne
kaj lastnih sredstev. 

M . T R A T A R 



OBRAČUN KS NOVO M&STO PRIPRAVLJEN 

Za letos veliko kljub veliki „izgubi" 
Samo za komunalno dejavnost je šlo letos več kot 135 milijonov S dinarjev 

Čeprav j e novomška k r a j e v n a s k u p n o s t v p r v i p o l o v i c i 
letošnjega l e ta u m a k n i l a s k l e p o u v e d b i k r a j e v n e g a 
s a m o p r i s p e v k a m tako praktično » izgubi la« več deset 
m i l i j o n o v S d i n . n i m a l o n a p r a v i l a . Poroči lo , k i ga j e 
svet s k u p n o s t i že o b r a v n a v a l , k l e n o g o v o r i o d e l u i n 
u s p e h i h n a vseli področj ih, k i j i h j e l e tos k r a j e v n a 
s k u p n o s t še z l a s t i r a z v i j a l a : T a so : k o m u n a l a , p rosve -
ta in k u l t u r a , z d r a v s t v o i n s o c i a l n o v a r s t v o . 

K o m u n a l n a dejavnost je za
znamovala vrsto nov ih prido
bitev, načrtov in pobud. 

Novo mesu, je dobi lo p r i 
Indust r i j i obutve postajališče 
za lokalne avtobuse, asfalt na 
Koštialovi u l i c i , medtem ko 
Trd inovo cesto še urejajo. 
Asfal tni pas, sodobno raz
svetljavo in kanal izaci jo je 
pred nedavnim dobi la tudi 
bršlinska cesta. Letos b i as
fa l t i ra l i še Dalmat inovo u l i 
co. P r i vseh večjih de l ih so s 
sredstv i pomagale i n poma
gajo delovne organizacije i n 
občinska skupščina. 

Sama krajevna skupnost je 
obnovi la ograjo v šolski u l i 
c i in postavi la železno ogra
jo na mostu v Šmihelu. V 
Novem mestu je rešila tud i 
vprašanje čolnarne, gostišča 
na L o k i in drugo. 

Pobuda vaščanov in krajev
ne skupnost i , da b i v Gotn i 
vasi podaljšali kanal izaci jo, 
n i obrodi la , ker n i b i lo de
narja. Kaže, da bodo bolj 
srečni Cegelničani, k i so se 
odločili ured i t i vodovod, saj 
so že dob i l i načrte, delovne 
organizacije in drug i pa so 

j i m ob l jub i l i denarno pomoč. 
Pod okr i l j em krajevne skup

nosti so posamezni k ra j i v 
novomeški oko l i c i letos ure
d i l i več ki lometrov pot i . N a 
vaško cesto Jedinščica — Re-
gerča vas — Gotna vas so 
pr ipe l ja l i 40 m J gramoza. Va
ščani so prostovol jno očistili 
jarke, pr ipe l ja l i i n razgrni l i 
gramoz ter porab i l i za to 60 
ur. 60 m 5 gramoza so nasul i 
tudi na Volčičevo ul ico v No
vem mestu in vaško cesto Ir
ca vas — B r o d . P r i tem so 
občani oprav i l i 80 prostovolj
n i h ur . 

Z a komuna lna dela je bilo 
porabljeno 135 mi l i jonov 450 
tisoč S-din. Kra jevna skup
nost p r i tem n i imela zgolj 
posredniške vloge, da b i sa
mo pr istav l ja la svoj »lonček«, 
marveč je mars ika j uredi la s 
svo j imi sredstvi . O tem govo
r i tud i izdatek — 1,600.000 S 
din , kar p r i njenih sredstvih 
n i malo. 

E n i zadovoljni % dobr im 
studencem, drugi pa . . . 

K o m i s i j i , k i sta j u na po
deželje poslala svet krajevne 

Vojaki bodo obiskali občane 
Pred dnevom J L A — 22. 

decembrom bo večja skup ina 
vojakov obiskala občane na 
terenu i n proizvajalce v de
lovnih organizaci jah. 

V soboto, 17. decembra, bo 
prvo srečanje v šentjernejski 
I S K R I , kjer si bodo gostje 
ogledali proizvodnjo, nato pa 
bodo ko lekt ivu pr i r ed i l i ku l 
tu rn i program. 

V nedeljo, 18. decembra, bo
do podoben program izvajal i 
v šmarjeti, in sicer ob 15. 
uri, prav tako v škocjanu, 
kjer je prireditev napoveda
na ob 18. uri. 

V. ponedeljek, 19. decembra, 
bo ista skup ina ob iska la No-
voles v Straži ter tamkajš

n j im občanom predvajala 
kval i teten spored. 

Predvidevajo, da bodo več
je skupine vojakov obiskale 
tudi tovarno Novoteks in In
dustr i jo motorn ih vozi l . Ob 
tej priložnosti s i bodo pr i 
padnik i J L A ogledali proiz
vodni proces, hkra t i pa bodo 
navezali st ike s proizvaja lc i . 

sd 

skupnost i in občinski odbor 
R K , sta dognali , da b i b i lo 
treba uredi t i studence pred
vsem v I r c i vasi , na B r o d u 
in škerjančah. Tamkajšnje 
prebivalstvo namreč uživa ne
zdravo vodo. V s i vaščani pa 
niso navdušeni za obnovo 
studencev, ampak b i raje vo
dovod. Zanj se zlast i potegu
jeta B r o d in del Irce vasi ter 
želita, da b i tja podaljšali 
vodovod. 

P r i obravnavi 35 prošenj 

Sociainozdravstvena kom i 
si ja krajevne skupnost i je 
sodelovala p r i obravnavi 35 
prošenj, k i so j i h na Center 
za socialno delo a l i druge za
vode in ustanove naslavl ja l i 
občani. To so bile predvsem 
prošnje za socialno pomoč, 
odpis bolniških stroškov, po
moč otroškemu varstvu in 
rejnine. K o m i s i j a je pomaga
la s svo j imi predlogi tudi 
uprav i za dohodke, kater i 
so davčni zavezanci pošiljali 
prošnje za zmanjšanje pr i 
spevkov od kmet i j sk ih dejav
nost i . 

Pobudnica za odpravo 
problemov v kulturi 

N a pobudo krajevne skup
nosti je svet za ku l turo i n 
prosveto sk leni l predlagati 
občinski skupščini, naj po
maga domu kvl ture i n štu
di jsk i knjižnici M i r ana Jarca , 
da se bodo iz doma izse l i l i 
stanovalci in da bo knjižni
ca lahko uredi la p ion i rsko 
sobo ter prostor za godbo na 
pihala. Svet za ku l turo je 
hkrat i priporočil de lovnim 
organizaci jam, naj pomagajo 
knjižnici, k i potrebuje oko
l i 2 mi l i j ona S-din, da bo v 
pr ihodnjem letu lahko ures
ničila svoje načrte. 

Kra jevna skupnost se je tu
di zavdela, da je občinska 
skupščina z odločbo dodel i la 
družbenim , organizaci jam v 
šmihelu stavbo, k i jo je ime
la I M V . 

Trije trnji v mladinskem delu 
Še marsikje bi mladina rada delala po nareku 

od »zgoraj« 

Konference SZDL 
v prihodnjem tednu 
15. 12. ob 19. uri v K a n d i j i I; 
16. 12. ob 16. uri v Orehovic i ; 
17. 12. ob 19. uri v Gotn i vasi ; 
18. 12. ob 9. uri na Uršnih se-
Idh; ob 7. uri v šmarjeti, ob 
14. uri v Maharoveu. Vab l j en i ! 

Občinski k o m i t e Z M S v N o v e m m e s t u je n e d a v n o 
n a se j i o b r a v n a v a l končane k o n f e r e n c e m l a d i n s k i h 
a k t i v o v v p o d j e t j i h , šolah i n n a podeželju. S k l e n i l je , 
d a b o z a občinsko m l a d i n s k o k o n f e r e n c o , k i b o d r u g o 
n e d e l j o v j a n u a r j u , p r i p r a v i l g r a d i v o , v k a t e r e m b o d o 
o b d e l a n a p r e d v s e m vprašanja p r o s t o r o v , k a d r o v i n 
d e n a r j a . 

V delovnih organizacijah je mla 
dina na konferencah ugotavljala, 
da v samoupravnih organih mladi 
se vedno niso zastopani tako, 
kot bi bilo primerno in nujno. Pa 

LEKARNA 
NOVO MESTO 
o b v e š č a 
zdravstvene zavode i n prebivalstvo, da bo 
letni popis blaga po naslednjem razporedu: 

LEKARNA NOVO MESTO: 
27. decembra 1966 popoldne ter 28. i n 29. de
cembra 1966 ves dan. 28. in 29. decembra 1966 
bo l ekarna zaprta. 

LEKARNIŠKA POSTAJA 
ŠENTJERNEJ: 

22. decembra 1966. Postaja bo ta dan zaprta. 

LEKARNIŠKA POSTAJA 
DOL. TOPLICE: 

22. decembra 1966. Postaja bo ta dan zaprta. 

LEKARNIŠKI DEPO V 
ŽUŽEMBERKU IN ŠKOCJANU: 

30. decembra 1966. 

V navedenem-času bomo izdajal i zdrav i la samo na 
NUJNE RECEPTE ! 

tudi ZMS kot njihova prg inizaci-
ja >»• ni to, kar bi morala biti — 
je še vse preveč samo organizato
rica proslav in prireditev, kar tpa-
da tudi na njeno delovno območ
je, ni pa glavno. Tolikanj teže pro
dro mladi tam, kjer imajo samo
upravljanje bolj za formalno nuj
nost, kot življenjsko potrebo. Po
sledice takega stanja so seveda 
očitne in prinašajo skrbi. Med 
drugim mladi nuradi postanejo 
člani ZK; kot pove evidenca, jc 
bilo letos bore malo mladih spre
jeto v to organizacijo. Domala 
povsod so sklenili, da se bodo po
tegovali za boljšo obveščenost o 
dogajanjih v svojih delovnih orga
nizacijah, hkrati pa še, da bodo 
iskali stike z drugimi organizaci
jami in samoupravnimi organi. 

Šolska mladina je na konferen
cah, ki so bile na koncu prejšnje
ga in na začetku tega šolskega le
ta, zastavljala pogovor o idejnosti 
pouka, potrebni novi vsebini mla
dinskih ur in drugem. Drobni pro
blemi (socialno stanje posamezni
kov, štipendije) so šli, žal, mimo. 
Čutiti je, da šolajoča se mladina, 
vključena v ZMS, še vedno čaka 
recepte za to, kaj naj dela, čeprav 
je narekov od »zgoraj« ?e davno 
konec. 

Značilno za podeželsko mladino 
je — to se je izkazalo tudi na nje
nih konferencah — da Se ni pov
sod našla ustreznega dela v druž
benem okolju. Seveda IO tudi 
svetle izjeme, ob katerih velja z 
veseljem podčrtati, da ;e ni pov
sod tako brezdušno. — F)no naj
boljših konferenc so im*li v Stra
ži. Straška mladina je med dru
gim zahtevala kar najtemnejše sti
ke s krajevno skupnostjo in je 
glasno povedala, da je temu sa
moupravnemu združenju občanov 
Straže in okoliških kr-ajev pri
pravljena kar najizdatneje poma
gati. 

T R U D J E POPLAČAN. Vse leto se kmet trudi, da bo njegov prašič kar najbolj 
debel, in zdaj je prišel čas, ko je treba pogledati, koliko sala se je nabralo pod 
kožo. Vse kaže, da sta mesarja zadovoljna in da bo »domači praznik« veselje vseh 
v hiši (tretja nagrada za VI . fotografijo tedna — O R W O N P 18 2,8/30). Foto: 

Darko Pavlin, Novo mesto. 

Povsod: 
za novo 

šolo! 
Za nami je večina kon

ferenc krajevnih organiza
cij S Z D L v Novem mestu, 
k i so bile združene z zbor i 
občanov novomeške kra
jevne skupnost i . Povsod so 
po pregledu dosedanje de
javnosti i zvo l i l i nova vod
stva krajevnih organizacij 
i n predlagal i tudi kandida
te za nove odbornike ObS 
in nove l judske poslance. 
Med kra jevn imi vprašanji 
pa je b i l a povsod v ospred
j u gradnja nove osnovne 
šole v Novem mestu. 

Z veseljem poročamo, da 
so na vseh konferencah 
člani S Z D L in občani novo
meške krajevne skupnost i 
pozdrav i l i zamisel o grad
n j i nujno potrebne nove 
osnovne šole, saj vs i vedo, 
da se sedanja duši v pre
natrpanih prostor ih s pr i 
bližno 1600 šolarji! N a 
vseh konferencah so ob
čani z navdušenjem spreje
l i predlog vodstva krajev
ne skupnost i , da naj ob
činska skupščina za reši
tev tega pomembnega 
vprašanja razpiše referen
dum. 

Tako so tudi na I. tere
n u v ponedeljek zvečer po
t rd i l i predlog krajevne 
skupnost i , da naj b i b i l 
krajevni samoprispevek 1 
odstotek, dohodka zaposle
n ih , medtem ko so za upo
kojence in zaposlene delav
ce z nižjimi dohodk i pred
lagali , naj b i b ih p r v i kot 
drug i do 60.000 S d in do
hodka oproščeni samopri
spevka. Nihče n i b i l pro t i 
referendumu, predlagal i pa 
so hkra t i , da naj ObS or
ganiz ira tud i še dodatne 
prispevke iz delovnih or
ganizacij. Mnog i občani bo
do verjetno rade volje po
dar i l i za gradnjo nove šo
le tudi svoje obveznice 
skopskega posoj i la. 

Pr ipravl jenost občanov, 
da zagotovijo svo j im otro
k o m šolanje v dostojnih 
razmerah, je zelo vel ika. 
Kra jevna skupnost Novo 
mesto pros i delovne orga
nizacije in posameznike, da 
že zdaj razmišljajo o do
datnih ob l ikah pomoči za 
gradnjo nove šole. Prispev
ke nakazujte na žiro račun: 
521-3-98, Kra jevna skup
nost Novo mesto (za novo 
šolo). 

P R E D L O G I Z K A N D I J E : 

Več naj da, kdor ima več! 
Novomeščani z levega in 

desnega brega K r k e i n Brš-
linčani so se na konferencah 
Socialistične zveze v pretek
l em tednu i n začetku tega 
tedna zedin i l i v mišljenju, da 
je Novemu mestu res potreb
na še ena osnovna šola, r ek l i 
pa so, da se bodo za gradnjo 
in ustrezen samoprispevek 

Najprej: komu 
peskokopi? 

V Žužemberku so na konfe
renci Socialistične zveze 10. 
decembra predvsem obravna
va l i samoprispevek za leto 
1967, s ka t e r im b i zgrad i l i 
šolsko dvorišče. To nalogo 
naj b i dobi la krajevna skup
nost. Občani i n predstavnik i 
krajevne skupnost i so meni
l i , da krajevnega samopris
pevka ne bodo mogl i uvesti 
prej , dokler ne bo odločeno, 
kdo naj dejansko gospodari 
s peskokopi . Zdaj dajejo pe
skokop i dohodek kmet i j sk i 
zadrugi, ta pa menda ne go
spodari tako, kot b i morala . 
N a konferenci so meni l i , da 
bd bi lo prav, da b i peskokope 
čimprej dobi la v gospodarje
nje krajevna skupnost, ker 
b i potem lahko vedeli, kol ik
šen b i b i l njen lastni doho
dek i n ko l iko b i naj za šolsko 
igrišče pr ispeval i občani s sa-
mop r i spevkom. 

demokratičneje odločali na 
predvidenem referendumu. 
N iso se s t r in ja l i s tem, da 
bi obveljala predlagana eno
tna stopnja za samoprispevek 
(1 odst.), marveč so men ih , 
naj b i več plačal t is t i , kdo r 
ima večje osebne dohodke. 
Obvel ja la b i naj torej pro
gresivna lestvica. 

N a vseh konferencah so ob
čani odobr i l i poročilo krajev
ne skupnost i o njenem de lu 
in so poudar i l i , da b i mora
la dobi t i krajevna skupnoset 
v pr ihodn jem letu več sred
stev i n imel i tesnejše st ike 
z de lovn imi organizaci jami 
zdravstvenega, kulturno-pro-
svetnega i n drug ih področij, 
za katera je prebivalstvo naj
bolj zainteresirano. 

Šentjernejčani so gle
dali »Charlvjevo teto«« 
V nedeljo, 10. decembra po

poldne, je na šentjernejskem 
odru gostovala d ramska sku
p ina K U D France Prešeren 
iz Trnovegp. s komedi jo 
»Charlvjeva teta«. Dvorana je 
b i l a natrpana. L jub l j ansk im 
gostom so obiskovalca hvalež
ni za pri jetno popoldne. Prav 
b i b i lo , k o b i tud i Šentjer
nej ska m lad ina pr ip rav i l a 
kakšno igro i n razvedr i la p r i 
reditev željno prebivalstvo. 

P. MIKLIČ 

Novomeška kronika 
• STUDIJSKA KNJIŽNICA »MI

RANA JARCA« je pred kratkim 
uvedla novost: dijaki in drugi obi
skovalci imajo vstop v čitalnico le 
v copatah. Ta sklep so sporočili 
šolam in dijaki ga že upoštevajo. 
Dobro bi bilo, če bi poskrbeli še 
za mir v čitalnici, ker nekateri na 
glas govorijo in se celo smejejo. 

• V SPODNJI SAMOPOSTREŽ
NI TRGOVINI so pred kratkim 
prodajali žvečilne gumi je — po
dobne italijanskim. Ker so bili v 
obliki cigaret, so jih otroci poku
pili v enem dopoldnevu. 

• MOST ZA PEŠCE OB ŽELEZ
NIŠKEM MOSTU je zadnje čase 
brez luči. Neonske razsvetljave ni 
več, ker so ponekod cevi razbite, 
drugod jih sploh ni več. Napako 
bi bilo treba popraviti ter poskre-
ti za pregon zlikavcev. 

• NA OPUŠČENEM OTRO
ŠKEM IGRIŠČU za poslopjem 
FTT bi lahko pozimi namestili ne
kaj krmilnic za ptice. S tem bi 

Upokojenci sporočajo 
• V prostorih kluba novomeš

kih upokojencev bo 20. decembra 
ob 19. uri Bogomil Lilija preda
val »O Varšavi«. Vabljeni! Vstop
nine ne bo. 

• 19. decembra začne vaditi 
pevski zbor Društva upokojencev. 
Vaje bodo vsak ponedeljek ob 19. 
url v prostorih vajenske šole. 

lačnim pticam pomagali, hkrati pa 
poskrbeli za lepše okolje igrišča. 

• 19. DECEMBRA SE BO ZA
ČEL na Partizanski cesti 5 v Kan
diji ob 16. uri popoldne krojno-ši-
valni tečaj. Interesenti dobijo vsa 
podrobnejša navodila v trgovini 
Sneguljčica. 

• VLOGA ZK V SISTEMU sa
moupravljanja in reorganizacija 
ZK — je naslov predavanja Vlada 
Lenardiča z visoke šole za poli
tične vede v Ljubljani, ki ga bo 
imel 16. decembra ob 18.30 v Do
mu JLA. Vabimo k čim večji ude
ležbi! Vstopnine ne bo. 

B PRI ZADNJEM GOSTOVANJU 
celjskega gledališča, ki je v Pro
svetnem domu nastopilo s »Tremi 
mušketirji«, so gledalci v avli po
grešali garderobo. Med predstavo 
so morali plašče držati v rokah, 
zato je bil marsikdo nejevoljen. 
Naj bi se ta pomanjkljivost ne po
novila! 

• PRI OBRTNIKU na Glavnem 
trgu so pretekli »eden začeli pro
dajati moške in ženske plašče z 
20 do 40-odstotnim popustom. Pro
daja po znižanih cenah bo trajala 
vse do novega leta, če . . . ne bodo 
prej zaloge pošle. 

• GIBANJE PREBIVALSTVA — 
Rodile so: Fani Blatnik 1E Slakove 
2 — Tomaža, Marija Kravs z Za
grebške ceste, blok B — Alenko, 
Alojzija Blatnik iz Adamičeve 8 
— Zdenko in Tilka Zoran s Trdi
nove 2 — Boruta. 

Št . 49 (872) D O L E N J S K I L I S T 1 » 



Kočevje: 
prva tekmovanja 

v počasti tev 
dneva JLA 

V Kočevju so se pričele prve 
prireditve v počastitev dneva JLA. 
11. decembra so se pomerili 
športniki — pripadniki JLA in 
člani ZROP iz Ribnice in Kočev
ja. Tekmovanja je organizarala 
enota kočevske vojne pošte. 

H Streljanje (moštva s po 5 
strelci z 20 streli): 1. ZROP Ko
čevje 692 krogov, 2. JLA Ribnica 
653, 3. ZROP Ribnica 532. Posa
mezniki: 1. Vučimirovič (JLA Ri
bnica) 162 krogov, 2.—3. 2vat in 
Granda (oba ZROP Kočevje) po 
153, 4. Gorše (ZROP Ribnica) 151. 

• šah (ekipe po 6 igralcev): 1. 
ZROP Kočevje 9 točk, 2. JLA Rib
nica 7 in pol, 3. ZROP Ribnica 1 
in pol. — Najbolj razburljiva je 
bila igra Mohar—Djurič pri sta
nju 3:2 za Kočevje. Zmagal je iz
kušeni Mohar, ZROP Kočevje pa 
je premagalo JLA Ribnica s 4:2. 

• Kegljanje (6x100 lučajev): 1. 
ZROP 1 Kočevje 2246 kegljev, 2. 
ZROP II Kočevje 2123, 3. ZROP 
Ribnica 1793, 4. JLA Ribnica 1740. 
Posamezniki: 1. Kočevar (Kočev
je) 412 kegljev, 2. Henigman 
(Koč.) 406, 3. Sajovec (Koč.) 405. 
Kegljišče je bilo zavoljo poplave 
slabše kot navadno. 

Priznanja je v imenu občinske
ga odbora ZZB Kočevje izročil 
Peter Sobar. A. ARKO 

Na obletnico smrti znanega športnika in stro
kovnjaka za gradnje športnih objektov inž. Stanka 
Bloudka podeljuje slovenska republiška zveza za 
telesno kulturo že dve leti Bloudkovo nagrado oziro
ma Bloudkovo plaketo za največje športne dosežke 
na Slovenskem. Takšno priznanje je dobil letos tudi 
profesor Jože Glonar, znani telesnovzgojni delavec, 
pedagog in organizator v Novem mestu. 

Pred vojno aktivni tekmo
valec in atlet Jože Glonar, ki 
je žel uspehe na tujih in do
mačih tekmovanjih, je po 
osvoboditvi — s prihodom v 
Novo mesto — končal svoje 
boogato tekmovalno obdobje, 
ni pa se odrekel športnemu 
življenju. Na tekmovališčih je 
preživel še dobršen del mla
dosti. Predal se je delu na 
področju vzgoje kadrov in se 
vztrajno zavzemal za zgradi
tev športnih objektov. Pri 
tem je imel precej srečno 
roko. saj je dobilo Novo me
sto ob izdatni pomoči druž
bene skupnosti vrsto lepih ob
jektov, ki so danes mestu ne 
v okras, mavec tudi v ponos. 
Ko je bilo to dobljeno, se jc 

Jože Glonar temeljiteje po
svetil vzgoji kadrov in mno
ge neznane tekmovalce po-
vedel v vrste republiških in 
zveznih reprezentantov. Svo
jih naporov ni varčeval pri 
nikomer, za katerega se je 
zavzel. Njegove športne in 
splošne kvalitete niso ostale 
skrite tistim, Jci cenijo njego
vo delo. Odločitev, da je za 
vse to prejel Bloudkovo pla
keto, je vsakdo pozdravil. 

Profesorju Glonarju pa je 
Bloudkova plaketa le bolj 
skromno priznanje za vse, kar 
je naredil. Hkrati lahko upa
mo, da bomo Jožeta še vedno 
srečavali na atletskih stezah 
in zasneženih poljanah, kjer 

KOSTANJEVIŠKI JAMARJI N A P R E D U J E J O : Kostanjeviški jamarji bi radi uredili 
kostanjeviško jamo, tako da bi si jo lahko ogledali tudi turisti. Nekaj sredstev 
j im je obljubila občinska skupščina, vendar to ne bo dovolj. K lub tudi nima 
dovolj opreme, da bi člani lahko obiskovali globlje jame. — 29. novembra so se 
kostanjeviški jamarji odpraviU v jamo pod Javorovico pri Pleterjah. 2al pa ji 
niso mogli priti do dna, ker niso imeli dovolj lestev, čeprav je jama globoka le 

okrog 20 metrov (Foto: Jože Zagore, Prekopa) 

Črmošnjice - dolenjski zimskošportni center 
Prihodnje leto bo vlečnica dolga že 700 metrov — Na letošnjem koledarju 
ObZTK Novo mesto je vrsta pomembnih tekmovanj — Skrbeti je treba tudi 

za dobre smučarje 

Novomeška občinska zveza za 
telesno kulturo je za letošnjo zi
mo pripravila pester koledar smu
čarskih in sankaških prireditev. 
Večina prireditev — razen ene — 
bo v Crmošnjicah, ki so 23,5 km 
oddaljene od Novega mesta. 

V ponedeljek so bila zaključena 
zadnja dela pri vlečnici, ki so jo 
od prejšnjih 600 m podaljšali na 
645 m. Dvignili so namreč gornji 
eestop, ki je bil zelo neprikladen, 
in napravili nov plato. Po načrtu 
bi morala biti dela končana že 
prej, vendar je delavce presenetil 
eneg. Vlečnica je dobila tudi no
vo sidro, tako da so zdaj štiri. 
Kot je povedal Robert Romih, bo 
ObZTK Novo mesto prihodnje le
to vlečnico podaljšala tudi v spod
njem delu, tako da bo dolžina po
tem znašala nad 700 metrov. 

Veleslalomska progra nad Cr-
mošnjicami bo prve smučarje spre
jela sredi decembra. ObZTK Novo 
mesto je že pripravila koledar naj
važnejših tekmovanj, ki se bodo 
začela v drugi polovici januarja. 

15. januarja bodo v Crmošnjicah 
tekmovali dolenjski gozdarji za 
tradicionalni Fricov pokal v vele
slalomu. Edino večje tekmovanje 
v Novem mestu bo 22. januarja, 
ko se bodo na Recljevem hribu za 
medobčinske naslove borili pionir
ji, pionirke, mladinci in mladin
ke. 29. januarja bo v Crmošnjicah 
medobčinsko prvenstvo za pokal 
Vinka Paderšiča, na katerem bo
do sodelovali smučarji JZ Dolenj
skega in iz Zasavja. Prehodni po
kal branijo smučarji Trbovelj Iz 
leta 1965, medtem ko letos tekmo
vanja zaradi pomanjkanja snega 
ni bilo. Istočasno bo medobčinsko 
prvenstvo občin Trebnje, Črno
melj, Metlika in Novo mesto za 
posameznike in ekipe. 

Od 29. januarja do 4. februarja 
bo v Crmošnjicah nadaljevalni te
čaj perspektivnih mladih smučar
jev. Na njem bo sodelovalo okrog 
35 smučarjev, vse stroške pa bo 
krila novomeška občinska Zveza za 
telesno kulturo. 

5. februarja bodo Crmošnioe 

Slabo vreme zavrlo 
program 

Slabo vreme, predvsem 
p a nedavna ve l ika popla
va, je vp l iva lo tud i na po
tek programa slavja 60-let-
nlce telesne vzgoje v Rib
niški do l in i . 

Tako ao preložena za ne
določen čas skakalna in 
smučarska tekmovanja. 
Vse pa kaže, d a bodo ta 
tekmovanja med z i m s k i m i 
šolskimi počitnicami, ko 
bo v Laškem potoku ah 
na Go r i tud i smučarski 

tečaj za mladino. Tekmo
vanje v smučarskih skok ih 
bo v Sodražici, smučarski 
tek, združen s s t re l sk im 
tekmovanjem, pa v Lo
škem potoku. 

Z a nedoločen čas je pre
ložen tud i sprejem telesno-
vzgojnih i n športnih de
lavcev p r i predsedniku 
občinske skupščine, šolska 
športna igrišča v Do lenj i 
vasi, Sodražici i n Loškem \ 
potoku bodo odpr l i spo
mlad i . 

sprejele najboljše pionirke in pio
nirje na conskem smučarskem pr
venstvu. To je prvo smučarsko pr
venstvo, ki ga je novomeški ObZTK 
zaupala republiška smučarska zve
za. Na njem bodo sodelovali mla
di smučarji Dolenjske, Notranjske 
in Ljubljane — skupaj več kot sto. 
Pomerili se bodo v veleslalomu, 
najboljši pa se bodo uvrstili v re
publiški finale. 

12. februarja bodo letos prvič na 
sporedu sindikalne zimskošportne 
igre. člani delovnih organizacij se 
bodo pomerili v veleslalomu in 
sankiinju. 19. februarja pa bo nad 
Ormošnjicami zadnje večje tekmo
vanje: medobčinsko prvenstvo za 
mladince in mladinke. 

S tem pa program ObZTK No
vo mesto za letošnjo zimo še ni 
izčrpan. Novomeščani bodo posla
li vsaj na dvoje republiških tek
movanj, verjetno na Gorenjsko, 
mlade smučarje, predvsem mladin
ce in mladinke ali starejše pionir
je. 

Vse torej kaže, da bodo črmoš
njice kmalu postale pravi zimsko
športni center, čemu govori v prid 
tudi neposredna bižina Dolenjskih 
Toplic 

SLAVKO SPLIHAL 

PO končanem jesenskem delu te
kmovanja v ljubljanski nogometni 
ligi je prvo mesto nepričakovano 
osvojilo moštvo Bele krajine iz 
Črnomlja, pri tem pa ima še ne-
odigrano tekmo. 

NK Bela krajina bo prihodnje 
leto praznoval 35-letnico obstoja. 
Uspeh v tekmovanju je najlepše 
darilo ob jubileju. NK Bela kraji
na je ? jesenskem delu lige dose
gel 9 zmag, en neodločen rezultat 
in en poraz. Najboljšo igro je po
kazalo moštvo T tekmah z Novim 
mestom (7:0), z Induplati (3:0) in 
s Savo v Tacnu (5:1), se pravi: 
prav z neposrednimi konkurenti 
za prvo mesto. Igralce je zlasti 
treba pohvaliti zaradi trdne disci
pline na treningih in na tekmah, 
saj ni bil nihče izključen. 

je preživel že toliko svojega 
življenja. 

V imenu številnih prijateljev 
in športnih delavcev čestita
mo projesorju Jožetu Glonar
ju za odličje m mu želimo še 
veliko uspehov pri nadaljnjem 
delu! sd 

Najboljše 
odbojkarje 

ima prosveta 
Čeprav je zima, se delavske 

športne igre v Kočevju nadaljuje
jo. Za. odbojko se je prijavilo 
osem moštev. Prva skupina je 
igrala takole: LIP — KEMIČNA 
0:2. ITAS — PROSVETA 0:2, K E 
MIČNA — PROSVETA 1:2, LIK 
— ITAS 2:0, ITAL — KEMIČNA 
1:2 in PROSVETA — LIK 2:0. 
Razvrstitev: 1. PROSVETA, 2. 
KEMIČNA, 3. LIK, 4. ITAS. 

Tekme druge skupine bodo 18. 
decembra. Zmagovalka prve sku
pine PROSVETA se bo 25. de
cembra pomerila z zmagovalcem 
druge skupine v finalni tekmi. 

Do zdaj sta navdušili tekmi, v 
katerih so se pomerili PROSVE
TA in KEMIČNA ter KEMIČNA 
in ITAS. 

čutiti je, da so pozimi igralci 
bolj sproščeni, čas do tekmova
nja so izrabili za igre v namiz
nem tenisu, telovadili na orodjih 
itd. 

Tekmovanju je prisostvovalo 
številno občinstvo, zvečine iz sin
dikalnih podružnic, katerih ekipe 
so tekmovale. 

A. ARJCO 

Obračun rokometašev 
V sredo so se na zadnji letoš

nji seji zbrali člani in vodstvo ro
kometne sekcije, kjer so razčle
nili uspehe in delo v letošnji se
zoni. Izvolili so tudi nov, 11-član-
ski odbor, v katerem so pretež
no mladi ljudje, za predsedni
ka pa so izbrali Viktorja Kolar-
ja. 

Ob tej priložnosti so določili 
trenerje, ki bodo že v zimskem 
času pripravili ekipe na novo tek
movalno sezono. Pionirski vrsti 
bo vodil Polde Rovan, mladince 
Niko Paulič, člane in članice pa 
Darko Šetinc. 
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Mladinsko prvenstvo 
v kegljanju 

Mladinskega prvenstva v keglja
nju v disciplini 2 x 100 lučajev, ki 
ga je priredil kegljaški klub Pio
nir, se je udeležilo 10 tekmoval
cev, čeprav so prvič nastopili v 
tej disciplini, so bili rezultati do
kaj dobri in prepričani smo, da 
bodo z redno vadbo pod strokov
nim vodstvom še bolj napredova
li. Rezultati: 1. Zvone Kalčič 731; 
2. Zlatko Romih 718; 3. Franc Dre-
nlk 689 podrtih kegljev itd. Opa
zili smo, da so tekmovalci v dru
gem nastopu že vidno napredovali 
in kaže, da bomo imeli v bodoče 
v tej športni panogi dobre tekmo
valce. Želimo, da bi tudi klubi 
začeli z vzgojo mladih tekmoval
cev v tem športu, ki nd več go
stilniški, kot je bil nekdaj, hkrati 
pa zbližuje vso mladinno, pred
vsem pa delavsko, ki si drugega 
razvedrila ne more privoščiti. 

R. R. 

Državnega reprezentanta v metu 
kopja Marjana špilarja smo zmo
tili v telovadnici, kjer je treniral 
skupaj z mladimi novomeškimi 
atleti. Prvo vprašanje je seveda 
bilo, na kakšne rezultate računa 
v prihodnji sezoni. 

»Nerad bi napovedoval rezultate. 
Dve sezoni sem bil poškodovan: 
poškodovano sem imel desno ra
mo, ki še zdaj ni taks, kot bi 
morala biti, in meniskus na desnd 
nogi. Treniral sem zelo malo, za-

Lestvica po končanem jesenskem 

d f 1 UB. krajina 11 9 1 1 52:13 19 
2. Induplati (J) 12 9 1 2 43:19 19 
3. Sava (T) 12 8 2 2 40:20 18 
4. Novo mesto 11 8 0 3 35:23 16 
5. Usnjar (V) 11 G 2 3 31:15 14 
6. Rog (K) 11 7 0 4 30:22 14 
7. Rakek U 5 1 5 19:19 H 
8. Medvode 12 4 1 7 31:46 9 
9. Dob 12 4 1 7 22:37 9 

10. Domžale 12 4 1 7 19:35 9 
11 Ihan 12 3 2 7 18:25 8 
12. Enotnost U 1 1 9 24:54 3 
13. Svit (K) 12 0 3 9 11:46 3 

Izven konkurence: 
Rudar B (Tr) 13 G 3 4 36:28 15 

Tri tekm? — Enotnost : Novo 
mesto, Rog : Usnjar in Rakek : 
Bela krajina še niso bile odigran.v 

Pogovor z zdravnikom 

KRATKOVIDNOST M 
DALJNOVIDNOST 

Oči so precej komp l i c i r an aparat za gledanje; najlažje 
ga pr imer jamo s fotografskim aparatom. S is tem lečja i n 
mišičja v očesu povzroča, da pade s l i ka predmeta, k i ga 
gledamo, n a očesno ozadje, n a mrežnico, k i je sestavljena 
tako, d a zazna s l i ko . P reko vidnega živca prenašamo 
vtise, k i j i h zazna mrežnica, v v idn i center v možganih, 
k i s l iko spozna i n tolmači. K e r imamo dvoje oči, v id imo 
zato prostorno, g lobinsko, plastično. P rav i l oma zaznamo 
tud i barve. • 

če p a iz kakšnega vz roka s l i ka predmeta na mrežnici 
n i ostra, je spoznavanje predmetov, k i j i h gledamo, ote
ženo. Takra t moramo k očesnemu zdravn iku , da n a m 
predpiše ustrezna očala, k i napako naših oči popravi jo. 

K a d a r gre za k ra tkov idno oko, bo ln ik sam opazi , da 
so predmet i , k i so bol j oddal jeni , nekako zamegleni, zrna-
zani a l i p a j i h sp loh ne ločimo. Nasprotno pa zelo dobro 
v i d i bližje predmete, oelo osbreje od pravov idn ih l jud i . 
Bere »z nosom«, kot prav imo. Kn j i go s i prinese zelo 
b l i zu oči. će pa gloda v daljavo i n nekaj opazuje, p r ip re 
oči s t repaln icami , da je očesna reža ožja, in zaradi tega 
nekol iko bolje v id i . 

Kra tkov idnos t je lahko stalna (stacionarna); pojav i se 
v času šolanja i n raste počasi, kakor organizem. Ustav i se 
s končanim te lesnim razvojem i n je ponavadi n i zka , to 
je do —3 dioptr i je , le včasih srednja, to je do —6 diop
tri je. T u d i napredujoča kratkov idnost (progresivna) se 
pojavi navadno v šolski dob i i n napreduje ka r naprej 
ter se ustavi šele p r i —20 do —30 dioptr i jah. T a ob l i ka 
lahko v i d popo lnoma uniči. 

P r i daLjnovidnih očeh gre pa za nasproten pojav: 
bo ln ik v daljavo zelo dobro v id i , n ikako r pa ne v id i 
dobro v bližini. P r i b ran ju se m u zamegle črke i n začne 
ga bolet i glava. Večinoma dal jnovidni nimajo visoke 
stopnje dal jov idnost i , k i je že nad +3 dioptr i je , pač pa 
nizko, pod +3 dioptr i je . 

V starost i izgubl ja oko zmožnost pri lagajanja n a bližino 
in na daljavo. Leča namreč izgubi prožnost. K e r prožnost 
pojenja počasi, z let i , tudi stopnja starovidnost i počasi 
raste. Bo ln i k opazi , da se m u p r i bran ju zamegli , i n s i 
pomaga tako, da drži knj igo a l i časopis neko l iko dalj 
od sebe. Sčasoma m u »roka postane prekratka«, potrebna 
so očala za delo v bližini. Stnrovidnost nastopi med 45. 
in 50. letom starost i . 

Včasih se pojavl ja še neka napaka p r i gledanju: bo ln ik 
opazi, da predmeti , k i j i h gleda, n imajo p rav i ln ih ob l ik , 
čeprav ve, da so pravi lno ob l ikovani . Tako v id i npr . točko 
kot črto, črto kot precej debelejšo, pa zmaknjeno črto. 
V tem p r ime ru gre za ast igmat ; zem, k i je spet lahko 
zelo različen, pač glede na os. 

Vsem tem napakam je potrebno posvečati dovolj po
zornost i , posebno velja to za mlade l jud i v predšolski 
in šolski dob i . Napake se odpravi jo le z ust rezn imi očali, 
k i j i h predpiše očesni zdravnik. 

Naj dodam za lažje ra27iimevanje še to, da potreba po 
očalih ne trp i odlašanja in da je kratkov idnost a l i daljno
vidnost na vsakem očesu navadno različna, lahko tud i 
kombin i rana z ast igmat izmom te a l i druge vrste, poleg 
tega pa eno a l i drugo oko še škili navzven a l i navznoter. 

Dr.BOŽO O B L A K 

V ŠMIHELU NOVA TABORNIŠKA ENOTA 

70 navdušenih medvedkov 
8. decembra so na osnovni šoli 

v Smihelu pri Novem mestu usta
novili taborniško enoto. Več kot 
70 otrok se je zbralo v razredu 
kjer smo jim člani odredove upra
ve Gorjanskih tabornikov iz No
vega mesta predstavili svojo or
ganizacijo. Starešina OGT Tone 
Gošnik jim je pripovedoval o živ
ljenju pri tabornikih, pomočnik 
starešine prof. Marjan Dobovšek 
pa je pripravil za mlade novin
ce dobro uro pestrega programa, 
šmihelski medvedki in čebelice 
so že kar p n i dan spoznali, kako 
vesela in hkrati koristna je nji
hova nova druščina, katere člani 
so pravkar postali, četa medved
kov in čebelic na šmihelski šoli 
je razdeljena na sedem vodov. 

to tudi rezultati niso bili taki, ka
kršne bi sicer lahko dosegel. Zdaj 
treniram z mladimi, med katerimi 
imata največ perspektiv Penca in 
Slak, ob pomoči Tinela Zaletclja, 
nekdanjega državnega reprezentan
ta v teku na 200 metrov. Največ 
pozornosti posvečamo vajam za 
moč in hitrost. Močno pogrešam 
trenerja, ki bi mi lahko veliko po
magal tako pri treningu kot na 
tekmovanjih, če bi ga imel, prav 
gotovo ne bi imel vsako leto no
vih poškodb. Ne zdi se mi prav, 
da mi oziroma nam Atletska zveza 
Jugoslavije posveča tako malo po
zornosti.« 

— In kakšne so želje za prihod
njo sezono? 

»Zelja je seveda veliko, možno
sti pa precej manj. Najbolj bi mi 
koristila velika tekmovanja. Upam, 
da bom lahko sodeloval na atlet
skem dvoboju Jugoslavija — ČSSR, 
ki bo na češkoslovaškem, na bal
kanskem prvenstvu v Istambulu in 
na tekmovanju državnih atletskih 
reprezentanc za pokal Evrope v 
Zahodni Nemčiji. Zlasti za pokal 
Evrope, kjer bo v vsaki disciplini 
nastopil le en atlet za vsako dr
žavo, bom imel hudega konkuren
ta v Galicu.« 

— Na Meksiko ne upate? 
»Ne, ker bo zveza zaradi po

manjkanja finančnih sredstev po
stavila Z/olo visoke norme.« 

— Bo Miletičev državni rekord 
76,74 m padel v prihodnji sezoni? 

»Leta 1964 sem v Rimu dosegel 

Vodnike m njihove pomočnike 
so otroci izvolili na prvem sestan
ku, četo bo vodila tov. Ivanka 
Petrič, pomagale pa ji bodo in-
struktorice iz novomeške peda
goške gimnazije, 

Odredova uprava OGT Je pred 
kratkim obiskala tudi četo na no
vomeški osnovni šoli, 9. decem
bra pa četo na gimnaziji. Vod
stvo odreda si prizadeva obno
viti nekdanjo aktivnost organiza
cije v Novem mestu in taki ne
posredni stiki s članstvom so 
dobra pobuda za boljše delo. če
ta na gimnaziji bo pripravila de
cembra večjo terensko akcijo, pri
hodnje leto januarja zimski ta
bor na Gorjancih, februarja pa 
taborniško zabavno prireditev. 

svojo najboljšo mamko 73,01 m, 
potem pa sem bil dve loti nosko-
dovan. Oktobra letos sem* spet 
prišel v formo, ko sem na mitingu 
v Novem mestu vrgel kopje 72,31 
metrov daleč, vendar Je bila se
zona že pri kraju, če so mi pri
hodnje loto poškodbe ne bodo po
novile, si seveda želim, da bi do
segel znamko 77 metrov.« 

Tine Zaletelj je ob tem pripom
nil: »Marjan ima povsem realne 
možnosti, da doseže nov državni 
rekord. Pri tem je treba upošteva
ti, da so pogoji, v katerih treni' 
ra, vse prej kot primerni, da o 
ugodnostih nekaterih drugih repre
zentantov ne govorimo, če Marja
nu ne bi metanje kopja pomenilo 
tudi osebnega zadovoljstva in raz
vedrila, bi že zdavnaj odnehal — 
in marsikdo na njegovem mestu 
bi. če bi imel boljše pogoje, si 
upam trditi, da bi kopje vrgel tu
di 80 metrov daleč.« 

SLAVKO SPLIHAL 

llaš zmagovalec 
Dijaki dijaškega doma v B r s I J ! 

nu so nedavno končali šahovski 
turnir, na katerem je zmagal Ilas 
(učiteljišče) z 10,5 točke. Slede. 
Krošelj 8,5, Petkovšek 8. Polovic 
8, Gasior 7,5, Znideršič T itd. 

V .šahovskem dvoboju med uči
teljiščem in srednjo kmetijsko so
lo tokTat ni bilo zmagovalca: dvo
boj se je končal z rezultatom *•*• 

•PrsiIde &MM dobil Bloudkovo disketo 

Marjan Špilar: » K u p želja - brez možnosti« 

B E L A KRAJINA v vodstvu 



PISMA UREDNIŠTVU 
Neredna dostava 

pošte v Loko 
Tovariš urednik! 
Generalni načrt o razvoju 

poštnega prometa narekuje 
drugačen način prevoza pošt
nih pošiljk, kot je bil do ne
davnega, ki pa je za večino 
pošt, telegrafov in telefonov 
ugodnejši in cenejši. S tem v 
zvezi je bil v PTT podjetjih 
uveden sistem zbirnih centrov. 

To pomeni, da se vse po
šiljke naslovnikov določenega 
področja stekajo v najbližji 
zbirni center, od tam pa se 
prevažajo poštam, ki so vklju
čene v posamezne centre. Ge
neralni načrt določa, da mo
ra vsako PTT podjetje na svo
jem področju razen drugega 
dela organizirati tudi prevoz 
poštnih pošiljk. 

Potujoča pošta, ki je vozila 
z vlakom iz Maribora do Za
greba in nazaj, in je bila z 
njo pošta Loka pri Zidanem 
mostu veliko let v kartiralni 
zvezi, je bila z uvedbo novega 
voznega reda ukinjena kot 
nepotrebna Če bi jo hoteli 
zadržati za potrebe nekaj pošt 
našega področja, med kateri
mi je tudi pošta Loka pri Zi
danem mostu, bi jo morali 
sami financirati. Letno bi mo
rali po izračunu za julij 1965 
plačati zanjo 53,169.432 S di
narjev ( v tem znesku so 
upoštevani stroški za vleko, 
vzdrževanje vagonov, osebni 
dohodki in dnevnice delavcev, 
amortizacija, obresti in zava
rovanje vagonov). Te rešitve 
nismo izbrali, ker smo lahko 
organizirali prevoz sklepov z 
lastnim furgonom iz Brežic 
preko Sevnice v Šentjanž in 
obratno. Na relaciji Sevnica— 
Loka pri Zidanem mostu ob
ratuje avtobus, ki odhaja iz 
Sevnice po prihodu našega 
furgona. S tem avtobusom je 
pošta Loka pri Zidanem mo
stu do nedavnega prejemala 
poštne pošiljke. 

Ker pa je zaradi slabe ceste 
prihajalo do zamud našega 
tur gona. smo z 20. 11. 1966 od
redili prevoz pošte za pošto 
Loka pri Zidanem mostu z 
avtobusom iz Brežic. 

Ta organizacija prevoza po
šte na področju obravnavane 
pošte je pod sedanjimi pogo
ji edina možna rešitev. Vse 
potujoče pošte, ki so priklju
čene vlakom, ki vozijo skozi 
Loko pri Zidanem mostu, pre
važajo poštne pošiljke pravi
loma samo med tranzitnimi 
centri. 

Da bi odpravili očitne po
manjkljivosti, bomo tudi v 
bodoče izkoristili vsako izved

ljivo možnost glede novih voz
nih redov, ugodnejših avto
busnih zvez, boljših cest itd., 
da bi čimprej ugodili upra
vičenim potrebam uporabni
kov PTT storitev. 

JOŽE KUKEC 

PTT upokojenci 
smo hvaležni! 

Veliko upokojenih PTT de
lavcev, mnogi z družinskimi 
člani, se je udeležilo zbora 
delavcev novomeškega Podjet
ja za PTT promet 28. avgusta 
letos na Vinomeru pri Metli
ki. Srečanje upokojenih pošt
nih delavcev je bilo tovariško 
in iskreno. 

Minilo je več mesecev in 
prišel je dan rejmblike, upo
kojenci pa spet nismo bili 
pozabljeni. Novomeške je ne
kaj dni pred praznikom obi
skal predstavnik podjetja, 
jim čestital in jim želel tudi 
v novem letu vso srečo. Vsi 
obiskani smo dobili tudi pi
smeno čestitko kolektiva s pri
loženim darilom. 

Vse to kaže, da upokojenci 
nismo pozabljeni. Hvaležni 
smo za pozornost vsem de
lavcem Podjetja za PTT pro
met, v novem letu pa jim tu
di mi želimo obilo delovnih 
uspehov. 

Novomeški PTT 
upokojenci 

Moji umrli starši 
nimajo pokoja 
Tov. urednik! 

Iz sodišča v Trebnjem 
sem dobil zavrnjeno proš
njo, češ da sem zamudil rok 
prijave. Grob mojih staršev 
bo še naprej skrunjen. Po 
zemlji, ki prekriva moje 
rajnke, bodo še naprej tep
tali in metali ovenele rože. 

Pred tremi leti se je zače
lo. Upravnik pokopališča v 
šentlovrencu F. G. je samo-
voijno prestavil spomenika 
in okvira tako, da sta sedaj 
krsti mojih staršev delno 
pod zunanjo stranjo okvira, 
delno pa segata v sosednji 
grob, kjer počivajo sorodni
ki Ane Ostanek. Ker je ona 
hodila po tistem mestu, pod 
katerim sta krsti mojih 
rajnkih, je prišlo do spora. 
Sodnijsko sem zahteval, da 
so pri delnem izkopu v lan
skem februarju ugotovili, da 
je med krstami mojih star
šev in Ivana Ostanka le 28 
centimetrov prostora. Pred
lagal sem. naj bi na tem 

mestu uredili stezo, toda 
moja prošnja je ostala brez 
uspeha. 

Veliko zdaj razmišljam o 
tem. Ali je moj oče, ki je 
med narodnoosvobodilno bor
bo izgubil sina in bil zaprt 
zaradi tega, ker je podpiral 
partizane, to zaslužil? Ali je 
prav, da mu še zdaj ne pri
voščijo miru tisti, ki so v ti
stih hudih časih kaj malo 
naredili za našo stvar? 

KAREL SLAK. 
Sentlovrenc na Dol. 

Zapihal je osvežujoč veter nad Krko 
Ribiči novomeške ribiške družine zahtevajo popolno zaščito Krke 

Dobro obiskan občni zbor novomeške ribiške dru
žine 4. decembra je naredil vtis, da so se odnosi med 
članstvom končno le uredili. Slabi odnosi med dru
žinskimi odborniki so bili v zadnjih letih večkrat kri 
vi za slabe uspehe. Kaže, da je neprijetnih trenutkov 
konec. Za to gre priznanje dosedanjemu odboru, 
želeli pa bi, da bi tudi novi 17-članski odbor ne do
volil posameznikom, da bi ribaril i v kalnem. 

Epidemija ošpic 
v Dragašu 

Ep idemi j a ošpic na Kosme-
tu je zajela 36 vasi občine 
Dragaš i n nekaj vasi sosed
nj ih občin ob albansko-jugo-
s lovanski mej i . Doslej je 
umr lo že 88 otrok. V ogrože
ne vasi so prispele zdravstve
ne ekipe i z Prištine in Beo
grada. N j ihova pomoč je 
nujna, ka j t i obiskovat i je tre
ba obolele otroke po domo
vih, ker j i h starši nočejo pr i 
peljati v bolnišnico. To so 
namreč precej zaostale vasi , 
kjer je še dost i nezaupanja v 
sodobno zdravljenje. Ljudje 
povedo, da imajo v hiši bol
n ika šele takrat, ko je pogo
sto že prepozno. 

Letos je prišlo k nam ne
pr imerno več tu j ih ribičev, k i 
j i h je romantična K r k a pova
b i l a prek neko l iko bolj ure
jene turistične propagande. 
V družinsko blagajno so tuj
c i p r ines l i oko l i 5 mi l i jonov 
S d in , ob l jub i l i p a so, da 
bodo prihodnjič še več pusti
l i p r i nas, če bo K r k a še 
bol j bogata z r i bam i . Tu j i 
ribiči so za 1 kg m l o v l j en ih 
r ib plačevali po več tisoča
kov, domači pa le po nekaj 
sto takov. Ribiči so na dru
žinskem občnem zboru meni
l i , da je treba ribiški tur i zem 
p r i nas še bolj utrjevati , tuj
cem pa pomagati , da bodo 
stalni obiskovalc i K r k e . 

Nadalje so ribiči ugotovi l i , 
da je naravni pr irastek r i b 
manjši od odlova. Zato so 
razen 10 mil i jonov, k i so j ih 

za povečanje ribjega prirast
ka porab i l i letos, nameni l i za 
naraščaj v pr ihodn jem letu 
kar 12 mi l i jonov S d in . 

K r k o je treba zaščititi! Ne 
b i smel i dovol i t i , da b i njeno 
vodo kvar i le razne odpadne 
vode, okol ico pa naselja vi
kendov. S posebno resolucijo 
bodo ribiči predlagal i , da b i 
m lad insk i kr ivo lov v zgor
njem toku K r k e označili s 
krajo, na prste pa je treba 
stopit i vsem, k i s i bodo ne
dovoljeno prilaščali družbeno 
lastnino (ribe). 

R ibo lovn i režim se bistveno 
ne bo menjal , saj so na ob
čnem zboru zagotovil i , da bo
do nadaljeval i sedanjo pol i t i 
ko. 

Za dober zgled je treba do
sedanjemu odboru, k i je od
k l on i l ponujeno nagrado 500 

Aktivna mladina v novomeški Tovarni zdravil 
M l a d i v K r k i so na letni 

konferenci razprav l ja l i o 
uspehih in neuspehih v letu 
1966. M lad ina je delovala 
predvsem na dveh področjih: 
poživili so športno dejavnost 
in stopi l i v tesnejše stike z 
mladino zagrebške tovarne 
»Jugodijetetika« in beograj
sko Galeniko. T i s t i k i naj b i 
v bodoče postal i s ta ln i . 

N a konferenci so se pred
stavnik i uprave ter delav
skega sveta pohvalno i z raz i l i 
o akt ivnost i mladine v tovar
n i , široka d iskusi ja , k i se je 
razv i la po poročilih, je do
kaz, da se mlad ina zanima 
za samoupravl janje, delitev 
osebnega dohodka in druge 

Matični urad Art iče 
V oktobru in novembru ni bilo 

rojstev izven porodnišnice. Poro
čili so se: Stanislav Novak, kme
tovalec iz Blatnega, in Jožefa 
Omerzel, poljedelka iz Križ; Jože 
Levak, zidar iz Artič, in Antonija 
Kostevc. trgovska pomočnica z 
Malega vrha; Rupert Lapuh, mizar
ski pomočnik iz Starega grada, in 
Kristina Meserko, krojačica iz 
Spodnje Pohance; Alojz Glas. kme
tovalec iz Stolovnika, in Marija 
Cirjak, poljedelka iz Dečnih sel; 
Božidar Bogolin, učitelj glasbene 
šole iz šentlenarta, in Štefanija 
Novak, poljedelka iz Arnovih sel. 
Umrla je: Ana Krošelj, preuž::ka-
rica iz Arnovih sel, 95 let. 

probleme v svoji delovni or
ganizacij i . 

M L A D I N A G L A V N I P O B U D 
N I K S O D E L O V A N J A 
Z O S N O V N O O R G A N I Z A C I 
JO Z K 

N a konferenci so kritično 
oceni l i sodelovanje m lad ih z 
osnovno organizacijo Z K , k i 
je v K r k i slabo organizirana. 
Spre je l i so sklep, naj bo v 
bodoče mlad ina glavni po
budnik za sodelovanje z 
osnovno organizacijo Z K , k i 
b i se kazalo v skupn ih se
stankih in enotnih stališčih. 

Izredno zanimanje je po
kazala mlad ina za šport i n 
je s t re t j im mestom na de
lavsk ih športnih igrah dose
gla svoj največji uspeh na 
tem področju, športniki so 
sodelovali tudi z Jugodijete-
t iko, medtem ko bo pr ihod
nje leto sodelovala v teh sre
čanjih še Galen ika . Mnogo 
so na letni konferenci govo
r i l i o vlogi počitniške zveze 
in o ku l tu rn i dejavnosti , ta
ko da b i kar največ mladine 
res lahko aktivno delalo. 
M lad inska organizacija bo 
prihodnje leto zaradi vse več
jega zanimanja ustanovi la fo
to krožek. 

Letošnja mlad inska konfe
renca je uspela v vseh po
gledih. Pester in obširen pro
gram so mlad i že začeli iz
vajati, saj se je po konferen
c i 15-članski sekretariat s tov. 
Rep incem na čelu že večkrat 
sestal. Konference so se po
leg ostal ih gostov udeležili 
tudi predstavnik i mladinske 
organizacije Jugodijetetike in 
Galenike ter novomeške 
osnovne šole in člani občin
skega komite ja Z M S . 

M A R J A N GREGORČIČ 

tisoč S dan, češ naj se pora
bi ta denar za r ib j i pr irastek, 
izreči javno pohvalo. 

N a p rv i seji novoizvoljene
ga odbora ribiške družine v 
Novem mestu so za predsedni
ka ponovno i zvo l i l i dr . Toneta 
šavlja. Podpredsednik družine 
je dr. Ivo Podrgajs, tajnik pa 
Brane Suhy. Uresničitev posa
meznih nalog so pover i l i še 
drug im odborn ikom, tako da 
v pr ihodnje lahko pričakuje
mo uspešno delo ribiške dru
žine. S. D. 

Kuželj zanimiv 
za turiste 

Kuželj v K o l p s k i do l in i po
staja zaradi i z rednih narav
n ih lepot vedno bolj zanimiv 
za turiste. Po let i obiskujejo 
kraje pod ve l i k im i h r i b i , po
k r i t i m i z gozdovi, najraje r i 
biči, pa tud i taborn ik i . 

Vaščani so se pred k r a t k i m 
začeli pr iprav l ja t i na popravi
lo mostu , k i je b i l poškodo
van še med vojno. Z močnimi 
traverzami bodo most okrepi
l i , da ne bo prišlo do nesre
če. To je nujno potrebno za 
domačine in za razvijajoči se 
tur izem. 

JOŽE K R I 2 

Program ZROP 
za prihodnje leto 

Pred kratikm je imela ko
misija za rezervne oficirje in 
podoficirje pri občinskem od
boru ZZB NOV Ribnica sejo, 
na kateri so se pogovorih o 
programu za sezono 1966/67. 
Razpravljali so tudi o stro
kovnem izobraževanju članov 
združenja ZROP ter o pripra
vah na proslavo 22. decem
bra, praznika JLA. 

WWMIUillii!llll!MIIIIIM 

j KRI, KI REŠUJE ŽIVLJENJE j 
Pretekli teden so darovali kri na novomeški transfuzijski j 

H iostaji: Anton Furlan, Anton Čopič, Marjan Bukovec, Ivan I 
g Draginc, Jože Muhič, Franc Kostrevc, Anton Hrovat, Stanko I 
H Vire, Alojz Aš in Milan Marn, člani kolektiva Pionir, Novo I 
g nesto; Stane Hočevar in Mirko Ferbežar, člana kolektiva I 
g Iskra, Novo mesto; Alojz Bojč, član kolektiva Koteks, Ljub- g 
g Ijana; Alojz Kovačič, Ivan Pavlenč, inž. Jože Kure, Stane I 
g Cesar, Jože Mohar, Martin Petretič, Jože Brulc, Franc Povše, I 
g lože Ovniček in Branko Puljak, člani kolektiva GG Novo me- g 
1 ito; Francka Bolite, gospodinja iz Vinje vasi; Nežka Drčar, n 
g Marjeta Kastelic in Anica Boljka, članice kolektiva SDK No- g 
g m mesto; Ivanka Struna, članica kolektiva Dolenjska banka, g 
g Novo mesto; Bogdan Vidoš, Lea Močan, Marjana Maver, Cedo g 
g lakovljevič, Andrej Počrvina, Franček Smcrdu, Boris Petan- g 
g čič, Apolonija Kren, Marija štubljar, Peter Sterk. Radivoj I 
g Trelc, Jože Udovič, Janja Zapet in Barica Videčnik, dijaki • 
m novomeške gimnazije. 

Vsaka žena bi morala vsaj dvakrat na leto h ginekologu! 
Med boleznimi, ki tarejo današnjo ženo, so pogostne 
novotvorbe na genitalijah. O teh stvareh pa žene pre
malo vedo ali imajo napačne predstave, zato nam je 
ginekolog dr. Ljubo Kretič napisal poučen sestavek: 

Pri novotvorbah na ženskem 
spolovilu moramo v prvi vrsti 
ugotoviti, ali gre za zločeste 
(maligne, rakaste) ali za nezlo-
česte (benigne) novotvorbe. V 
obeh pr imer ih govore žene o 
»bulah« na spolovilu, vendar je 
pr i tem bistvena razlika. P r i 
zločestih gre za neomejeno raz
raščanje spremenjenih celic in 
za uničevanje organa, v kate
rem se razraščajo; celice se ši
rijo v bližnjo in daljno okoli-

Piše: dr. Ljubo Kretič 

co ter postopno uničuje
jo vse telo. Pr i nezloče-
stih pa se celice razraščajo le 
omejeno v obliko bule, k i po
vzroča ženi neprijetnosti bodisi 
zaradi velikosti, bodisi zaradi 
mesta, kjer bula nastaja, ali pa 
zaradi sprememb, k i v buli na
stajajo. Ker vzrok za nastanek 
novotvorb še n i znan, j ih seve
da ne moremo preprečiti, osta
ja pa možnost, da j ih čimprej 

odkrijemo in na ustrezen način 
zdravimo. Zdravljenje je v tem, 
da novotvorbo (vseeno, ah je 
zločesta ah nezločesta) uniči
mo oz. odstranimo. 

žene često vprašujejo, ah je 
bulo mogoče ozdraviti z injek
cijami. Odgovoriti moram tole: 
res že poznamo kemična sred
stva, zdravila (citostatika), k i 
uničujejo ali zavirajo rast hi
tro množečih se celic, vendar 
ta sredstva še niso toliko zane
sljiva, da bi zdravljenje lahko 
zaupali le nj im; za enkrat j ih 
uporabljamo kot pomožna 
zdravila. Na prvem mestu na
mreč ostaja še vedno zdravlje
nje z operacijo ali obsevanjem. 

Kako odkrijemo 
novotvorbe? 

Omenil sem, da nam bodi pr i 
zdravljenju novotvorb prva 
skrb ta, da j ih pravočasno od
krijemo. Kako? Kakšni so zna
ki, po katerih bi žena lahko 
ugotovila, da gre za novotvor
bo? Izognil se bom odgovoru 
s tole trditvijo: edino pravilno 

bi bilo, ko bi novotvorbe od
krivali na rednih pregledih 
zdravniki, še preden žena sama 
opazi znake, ki opozarjajo na 
prisotnost novotvorbe v nje
nem telesu. 

Prepričanje, da so predvsem 
starejše žene tiste, pr i katerih 
se razvijejo novotvorbe (ene 
ali druge vrste, je zmotno, za
to naj se nobena ne zanaša 
nanj! 

Omenjam le nekatere, morda 
najpogostejše oblike nezloče-
stih novotvorb na ženskem 
spolovilu. 

Izrastki in bule 
na maternici 

Med ženami, pr i katerih je 
zdravnik ugotovil izrastek, na 
začetnem delu maternice, je 
razširjen naziv »gobe na mater
nici«. To je nezločesta novo
tvorba, izrastek, polip na za
četnem delu maternice, ki obi
čajno ne presega velikosti bo
ba, vendar pa vedno zahteva 
odstranitev in laboratorijski 
pregled, da se ugotovi, če je 
odstranjena novotvorba res 
nezločesta. Običajno ne povzro
ča težav, lahko pa žena s takim 
pol ipom opaža občasne krva
vitve izven menstruacij in po

višano množino iztoka iz nož
nice. Odstranitev za laborato
rijsko preiskavo je obenem 
tudi zdravljenje. 

Nezločeste bule na inaterni-
ci (miome) sestavljata mišično 
in vezivno tkivo. Dosegajo raz
lično velikost, lahko se pojav
ljajo posamič, ali pa j ih je isto
časno več. Razvijajo se v kate
remkoli delu maternice. Te bu
le lahko rastejo povsem neo
pazno in j ih odkrije šele slu
čajen pregled, lahko pa povzro
čajo znatne težave, k i ženo pri
peljejo k zdravniku. 

Včasih so vzrok težavam v 
zvezi z zanositvijo, po vrsti na
stopajočim nenamernim spla
vom prav te, čeprav majhne, 
nezločeste novotvorbe na ma
ternici. Njihova operativna od
stranitev omogoči ženi, da do
seže svoj cilj — porod. 

Pogosto prihajajo žene na 
pregled in povedo, da se je me
sečno perilo spremenilo: po
stalo je dosti močnejše, traja 
dlje časa (lahko tudi oboje 
skupaj). Pregled dostikrat od
krije, da je temu vzrok taka 
bula na maternici. Običajno 
izgubo krvi ob menstruaciji 
žene dobro prenašajo, tako o-
bilne oz. dolgotrajne krvavitve 
pa s časoma vodijo v rastočo 

slabokrvnost. Škodljive posle
dice zaradi ponavljanih izgub 
krvi je možno preprečiti prav 
tako le z odstranitvijo bule, 
mioma. 

Omenil sem že, da postane 
bula na maternici različno veli
ka: doseže tudi velikost glave, 
izjemoma celo znatno več. Ta
ka, do nekaj kilogramov težka 
bula povzroča ženi občutek te
že, nelagodnosti v spodnjem 
delu trebuha. Tud i v takem pri 
meru lahko prihranimo ženi 
neprijeten občutek samo z od
stranitvijo bule. 

Bu la na maternici le redko 
boli. Bolečina opozarja na to, 
da je v njej prišlo do spre
memb na račun spremenjene
ga, motnega krvnega obtoka 
ali pa, reedkeje, do infekcije, 
zagnojitve. Spremembe nezlo
česte bule na maternici v zlo
često novotvorbo so redke. 

V prejšnjih odstavkih smo 
govorih o odstranitvi bule na 
maternici. Žene skoraj vedno 
mislijo, da je to istovetno z 
odstranitvijo maternice. Pa n i 
tako! Nezločeste bule na ma
ternici, tudi če j ih je več, od
stranimo pr i ženah do 40. leta 
starosti z izluščenjem tako, da 
ženi zdravi del maternice osta
ne v telesu. Razumljivo je, da 
imajo take žene še vedno me
sečno perilo in lahko tudi za
nosijo. 

(Nadaljevanje prihodnjič) 



Občanom 
Krškega 
in okolice! 

TRGOVSKO, UVOZNO IN IZVOZNO PODJETJE 

E L E K T R O T E H N A 
LJUBLJANA 

B O O D P R L O V 

SOBOTO 
17. DECEMBRA 1966 

N O V O T R G O V I N O 
Z ELEKTROTEHNIČNIM MATERIALOM 

V ve l ikem, novem trgovskem loka lu sreda mesta V a m nudimo V E L I K O I Z B I R O elektrotehniškega blaga po K O N K U R E C N I H 
C E N A H ! 
Posebej vas vabimo, da s i ogledate: 

izredno izbiro lestencev vseh vrst i n drug ih svet lobnih teles; 
gospodinjske stroje: h lad i ln ike , pralne stroje, mešalnike, sesalce za prah , loščilce, kavne mlinčke, l ika ln ike ter štedilnike (na 
elektr iko in p l in ) , peči na olje, druga grelna telesa in pod.; 
akustične aparate: radioaparate, televizijske sprejemnike, transistorske sprejemnike, magnetofone, gramofone, posebej pa še 
veliko izbiro gramofonskih plošč domače i n tuje glasbe; 

električne brivske aparate 
telefonske aparate 
raznovrstni INSTALACIJSKI MATERIAL 
elektromotorje in druge naprave za kmet i j ska gospodarstva ter za druge kupce. 

• V trgov ini boste lahko kupovah tud i za tuja plačilna sredstva z 10-odstotnim popustom! 
• Potrošniki lahko kupuje jo tud i s potrošniškim poso j i lom! 
• S E R V I S za prodane aparate je zagotovljen! 

V KRŠKEM 
N A C E S T I K R Š K I H 

ŽRTEV - ŠTEVILKA 42 

Delovna organizacija 
ELEKTROTEHNA — 
Ljubljana, 

v a b i vse potrošnike — 
občane, ustanove, podjetja 
ter druge delovne organi
zacije, da si čimprej ogle
dajo bogato izbiro blaga. 

Predsednik 

OBČINSKE SKUPŠČINE BREŽICE 

r a z p i s u j e 
po 93. členu temeljnega zakona o podjetj ih 
prosto delovno mesto 

DIREKTORJA 
mestne pekarne BREŽICE 

P o g o j i : 
— srednja šolska izobrazba ekonomske oz i roma ko

mercia lne smer i a l i v isokokva l i f i c i ran delavec 
pekarske stroke 

— ustrezna petletna praksa . 
Razpis velja do 31. decembra 1966. 
Ponudbe z dokaz i l i o s t rokovni izobrazbi i n p raks i 
je treba poslat i na občinsko skupščino Brežice. 

> v o c /vi 

Upravn i odbor V E L E T R G O V I N E 

MERCATOR - LJUBLJANA 
Poslovna enota METLIKA 

r a z g l a š a 
prosta delovna mesta za 

POSLOVODJE 
za prodajalno »RADOVICA« 
na Radovici in 
za prodajalno »MANUFAKTURA — 
galanterija« v Metliki 

P o g o j : kva l i f i c i ran delavec v trgovski s t rok i s 
prakso v s t rok i do 3 let. 

Nastop delovnega mesta 1. januar ja 1967. 

Razpis velja do 25. decembra 1966. 

\ R A Č U N O V O D S T V O M ! j 

Uprava Dolenjskega [ 

lista prosi računovod-

| stva delovnih orga

nizacij, ki še niso 

poravnala računov za 

objavljene razpise, 

objave in reklamne 

•glase, da nemudoma 

nakažejo svoj dolg. 

Zaradi dolžnikov, ki 

nam dolgujejo trenut

no nekaj nad 10 mili

jonov starih dinarjev, 

ne moremo v redu iz

vrševati naših obvez

nosti do tiskarne v 

Ljubljani in do drugih 

dobaviteljev. Ker tako 

neredno poslovanje 

ovira redno izhajanje 

tednika, pozivamo vse 

dolžnike, da poravna

jo dolgove vsaj do 20. 

decembra 1966. 

Uprava Dol. lista 

S l o v e n i j a 

OBRAT SERVISOV 
LJUBLJANA, TRŽAŠKA 133 

r a z g l a š a sledeča prosta delovna mesta 

V SERVISU S L O V E N I J A A V T O - KRŠKO: 

KV AVTOMEHANIKE 
z daljšo prakso, po možnosti na voz i l ih Zastava — Fiat 

KV AVTOELEKTRIČARJE 
z daljšo prakso 

KV AVTOLIČARJE 
z daljšo prakso 

KV AVTOKLEPARJE 
z daljšo prakso ter 

DVA SKLADIŠČNIKA 
avto stroke s srednjo strokovno izobrazbo. 

Prošnje pošljite v r o k u 10 dn i na S L O V E N I J A A V T O -
O B R A T S E R V I S O V L J U B L J A N A , Tržaška 133. 

NOVOi 
VAM NUDI AVTOMOBILE 

NSU - tip 110 
5-sedežni 
53 K M 
1100 cem 
zračno hlajenje 
gume 550 X 13 brez zračnic 
cena 20.060 N-din 
fco tovarna 

dobava: apr i l , maj , juni j 1967 

NSU-PRINZ - tip 10001 
5-sedežm 
43 K M 
996 cem 
zračno hlajenje 
gume 520 X 12 
cena 18.670 N-din 
fco tovarna 

dobava: januar, februar, marec 1967 

POHITITE S PREDPLAČILOM! 
N a zalogi tudi ŠKODA 1000 M B — novi t ip, cena 20.700.— N-din, fco Celje. 
Informacije: telefon 24-74, Celje. 

P O T R O Š N I K I i 

OBČUTNO 

ZNIŽANJE CEN 
STREŠNE OPEKE 

Vam je pripravilo 

K O M U N A L N O 
OBRTNO PODJETJE 
SEVNICA 
V mrtvi sezoni smo znižali ceno 
cementne strešne opeke za 

12 S^DIN PRI K O S U ! 

Dobava takojšnja! 

Cena fco naše skladišče! 

AGROKOMBINAT 

EMONA, Ljubljana, 

obrat Mesna indu

strija, Zalog 

r a z g l a š a naslednja 
prosta delovna mesta: 

1. več KV 
mesarjev 

2. mesarja -
prekajevalca 

3. več delavcev za 
priučitev v me
sarski stroki 

P o g o j pod 3: odslužen 
vojaški rok i n zdravstve
na sposobnost za delo v 
živilski s t rok i . 

Podjetje n ima na razpola
go stanovanj, možno pa 
j i h je dobi t i p r i zaseb
n i k i h . 

Pismene ponudbe spreje
m a splošni oddelek obrata" 
v Zalogu do zasedbe pro
st ih delovnih mest. , 



Obsojen za zlorabo uradnega položaja 
Zbiral je zase les na način, ki v kraju ni bil v navadi, in izdajal sebi odločbe 
za sečnjo — Predsednik komisije za izdajanje sečnih dovoljenj podpisal dva 

nahrbtnika odločb, potem pa mu je bilo tega dovolj 

IZ V C E K A J t t i N J i K J A »PAVLlJtiK« 

P red kočevskim občinskim 
sodiščetm je b i l 7. decembra 
obsojen zaradi zlorabe urad
nega položaja, da b i sebi in 
d rug im pr idob i l prot ipravno 
premoženjsko kor is t , inženir 
Prane Ma lnar , referent za 
gozdarstvo p r i občinski skup
ščini R ibn i ca . Sodišče ga je 
obsodilo na 6 mesecev zapo
ra , pogojno za 2 leti, i n na 
odvzem pridobl jene premo
ženjske ko r i s t i v znesku 
1701,84 N d i n . 

Prd i z reku sodbe je sodišče 
upoštevalo med drug im, da 
je sebi izdal odločbe za seč
njo in odločbo o oprost i tv i 
plačila pr ispevka v gozdni 
sk lad ; da je organiz i ra l zbi
ranje lesa za sebe z logarj i , 
se prav i na način, k i n i b i l 
v k ra ju običajen, i n še neka
tere okolnost i . K o t olajševal
ne oko lnost i pa je sodišče 
upoštevalo, da je še m lad , da 
i m a družino i n da še n i b i l 
kaznovan. 

Med razpravo se je Ma l -
ner zagovarjal, da n i vedel, 
da ne sme podpisovat i urad
n ih dokumentov, k i se na
našajo nanj , njegove sorod
nike, prijatelje a l i sovražni
ke. Razen tega je dokazal , da 
m u je predsednik komisi je 
za izdajanje sečnih dovo
ljenj in za oprostitev plačeva

nja gozdnih taks da l pismeno 
pooblasti lo, da lahko on sam, 
se p rav i Ma lnar , podpisuje 
odločbe za sečnjo. Predsed
nik komis i je je ta svoj posto
pek utemel j i l s tem, d a je 
mora l na p r imer samo enkrat 
podpisat i oko l i 3000 odločb 
za sečnjo, k i .mu j i h je prine
sel Ma lna r na dom kar v 
dveh nahrb tn ik ih , podpisova
nje p a je menda trajalo sko
ro 2 dn i . 

Sodišče pa zagovoru Ma l 
nar j a n i verjelo, ker je on 
že leta 1961 v neki vlogi na 
višje organe podpisa l dva so-
uslužbenca. To je b i l tud i 
g lavni dokaz, da je Ma lna r 
vedel, da se mora v p r imer ih , 
kjer on a l i njegovi sorodn ik i 
nastopajo kot stranke, iz 
uradnega postopka izločiti. 

K o t smo že omeni l i , je Ma l 
nar i zdal sebi t r i sečna dovo
ljenja, ka r je v nasprot ju s 
predpis i ; zb i ra l je zase p r i 
las tn ik ih gozdov les n a na
čin, k i v k ra ju n i b i l običa
jen, razen tega pa opros t i l 
očeta plačila pr ispevka v 
gozdni sk lad , kar tud i n i v 
sk ladu s predpis i . S t emi de
janj i s i je pr idob i l po ugoto
vitvah sodišča 170.484 Sd in 

prot ipravne premoženjske ko
r i s t i . 

Razprava pa je pokazala v 

LJUBLJANSKE OPEKARNE 
vam n u d i j o 

V S £ V R S T E O P E Č N I H 

I Z D E L K O V 
Posebno priporočamo: 

modularni blok 
zidni blok BH6/1 

Vse informaci je dobite v prodajnem oddelku Ljub
ljanske opekarne, L jubi jana, Cesta na Vrhovce 2, 
telefon 20-965. 

Postreženi boste s kva l i te tn imi i zde lk i po konku
renčnih cenah! 

Proizvodnja in prodaja zagotovljena preko cele zime. 

s labi luči tud i delo nekater ih 
drug ih uslužbencev občinske 
uprave, saj nekater i tudi iz 
nevednosti a l i nepoznavanja 
predpisov niso delal i vedno 
vse prav. 

Sodba še n i pravnomočna. 

Milijon škode 
pri Kočevju 

10. decembra ob 8.45 se 
je zgodila na glavni cesti 
pr i Kočevju, kjer je odcep 
za Novo mesto, hujša pro
metna nesreča. Franc škulj 
iz K G P je vozil z osebnim 
avtom proti Stari cerkvi. 
K o je prehiteval tricikel, 
je zašel preveč na levo 
stran ceste in p r i tem za
del v nasproti vozeči oseb
ni avto Franca Krausa iz 
Stare cerkve, človeških 
žrtev ni bilo, na avtomo
bilih pa je za okoli mili jon 
S-din škode. 

Lokomotiva 
podrla moškega 

8. decembra popoldne se je 
z Odrge v Trebnje vračal 83-
letni Jože Rezek iz Ljubl jane. 
N a železniškem prehodu se je 
ob t i ru ustavi l i n počival. Ne
nadoma je pr ipe l ja l vlak in lo
komot iva je Rezka zb i la n a 
tla, da sd je z l omi l roko. Od
pel jal i so ga v novomeško bol
nišnico . 

— A l i bo šlo? 
— Brez sk rb i , saj sem doslej delal v najbolj r enomiran ih v insk ih zadrugah. 

Za zaveso ugleda je stal goljuf 
Alojz Motore, bivši načelnik oddelka za gospodarstvo občinske skupščine 
Sevnica, obsojen na 2 leti strogega zapora in 4-letno prepoved opravljanja 
poklica, v katerem bi samostojno razpolagal z družbenim premoženjem 
Okrožno sodišče v Novem 

mestu je 6. decembra obrav
navalo p r imer Alo jza Motore-
ta iz Sevnice, k i je užival 
med l judmi precejšen ugled, 
vendar se je izkazalo, da je 
splošno zaupanje i zkor i s t i l 

Kom i s i j a za razpis delovnega mesta ravnatelja 

GLASBENE ŠOLE 
r a z p i s u j e prosto delovno mesto 

RAVNATELJA 
Kandidat mora poleg splošnih izpolnjevati še nasled
nje pogoje: 
1. da i m a končano akademijo za glasbo, pedagoško 
akademijo — oddelek za glasbo a l i srednjo glasbeno 
šolo z najmanj 10-letno prakso , na ustrezni šoli i n 
opravl jenim s t rokovn im i zp i tom; 
2. da je splošno družbeno in politično razgledan ter 
da i m a organizacijske sposobnosti za vodenje delov
ne organizacije. 
Kand ida t i morajo vlogi priložiti kratek življenjepis, 
dokaz i la o s t rokovni i zobrazbi i n dokaz i la o doseda
n j ih zaposl itvah. 
Ponudbe dostavite na naslov: Razp isna komis i ja za 
delovno mesto ravnatelja, Glasbena šola, Novo me
sto, do 30. decembra 1966. 

I TRGOVSKO PODJETJE 
SEVNICA 

n u d i 

p o t r o š n i k o m 
v svoj ih prodaja lnah vse vrste prehrambenega 
i n industr i jskega blaga po zmern ih cenah. 

Vsem cenjenim potrošnikom želimo srečno 
in uspehov polno novo leto 1967! 

Lahko ga vam zgrizejo miši , uniči ogenj ali 
voda, ukrade tat - ali pa ga morda celo 
strga vaš nadobudni sinko! 

DENAR nalagajte v hranilno knjižico 

DOLENJSKE BANKE 
IN HRANILNICE NOVO MESTO, 

ki ima podružnico v KRŠKEM in 
ekspozituro v TREBNJEM ter 
v METLIKI 

Ugodne obresti - posebno namensko var
čevanje za nakup, graditev in obnovo sta
novanj! 

ter s i kot blagajnik P G D Sev
nica od leta 1960 dalje po
stopoma prilaščal blago i n 
gotovino. Prav zaradi zaupa
nja, k i ga je užival kot na
čelnik oddelka za gospodar
stvo, se tud i nadzorni orga
n i društva niso poglabl ja l i v 
njegovo poslovanje. 

Z gasi lskim denarjem 
hladilnik in še kaj 

Ugotovljeno je, da je Mo
tore 5 let nabavl jal p r i 
Splošnem trgovskem podjet-

, j u Sevnica razno blago, ra
čune pa knjižil p r i gasi lskem 
društvu. Tako s i je pr i l as t i l 
na račun gasilcev blago v 
vrednosti 1,183.760 d in . Po
leg tega je vzel iz blagajne 
1,600.000 d in gotovine na ta 
način, da je opuščal vknjižbe 
nekater ih dohodkov, ponekod 
dohodke knjižil kot izdatke, 
knjižil f ikt ivna posoj i la i td . 
Da pa b i zadevo p r i k r i l , je 
v uradne knjige in l ist ine 
vpisoval lažne podatke. 

Ka j s i je Motore vse d r zn i l 
kup i t i z gas i l sk im denarjem? 
Leta 1960 je kup i l šivalni 
stroj , kopalno kad , umival
n ik , l inolej ; leta 1961 pra ln i 
stroj , in f ra peč, uro , peč za 
kopalnico; leta 1962 hladi l 
n ik , električni štedilnik i n 
e lektromater ia l ; leta 1963 spet 
štedilnik, obložne ploščice in 
še drug mater ia l ; leta 1964 
pomiva lno omaro, žensko i n 
moško kolo , peč Lutz i n 
drobnjari je ; leta 1965 peč na 
p l insko olje, še eno lutzovko, 
e lektromotor, podol i t i td . 

Avtomobil namesto 
turist ične sobe 

Ob ugotavl janju Motoreto-
vega poslovanja je prišla na 
dan še zadeva z Jožetom Dre-
nekom, d i rektor jem Splošne
ga trgovskega podjetja, kate
r emu je Motore vnovčil ček, 
k i ga je dobi l kot posoj i lo 
za gradnjo turistične sobe, 
potreboval p a ga je za na
kup osebnega avtomobi la 
opel record. Po dogovoru sta 
sestavila lažne l ist ine, iz ka
ter ih naj b i b i lo razvidno, da 
je gasilsko društvo plačalo 
trgovskemu podjetju 350.000 
d i n i n 400.000 d i n gotovine 
na račun nabav (prejemek je 
S T P potrd i lo s podp isom i n 
štampiljko), v resnic i pa de
nar n i b i l nakazan. Tako sta 
hotela p r i k r i t i le manipula
cijo p r i vnovčenju čeka. 

Najprej priznal, potem 
zanikal 

V pre i skav i je obtoženi Mo
tore vsa kazn iva dejanja v 
celoti p r i zna l , medtem ko je 

na razprav i zanika l namen 
pri last i tve. Dejal je, da je ho
tel le sprost i t i gotovino gasil
skega društva za neoviran 
promet društva. Toda ob ta
ko zamotanem poslovanju, za 
katerega je vedel le on sam, 
izgovora niso mogl i upošte
vati. 

Zaslišanih je bi la cela vr
sta prič, zbranega je na ku
pe dokaznega gradiva, tako 
da je b i l obtoženec v celoti 
spoznan za krivega. Obsojen 
je bil na 2 leti strogega zapo
ra in na 4-leino prepoved 
opravljanja poklica, s kate
rim bi lahko samostojno raz
polagal z družbenim premo
ženjem. Pri izreku kazni so 
upoštevali, da doslej še ni 
imel opravka s sodiščem in 
da je že med postopkom po
vrnil celotno škodo. Jožetu 
Dreneku pa j « sodišče za se
stavljeno k r i vo l ist ino priso
di lo 3 mesece zapora, pogoj
no za dobo dveh let. 

SKRAJNO 
NESLANA 

Š A L A ! 
Vse prijatel je i n znance 

pri l jubl jenega šefa Ribje 
restavracije na Glavnem tr
gu v Novem mestu, za ka
terega so vedeli , da se 
zdrav i na internem oddel
k u novomeške bolnišnice, 
je pretekl i četrtek presu-
n i l a vest, da je tovariš 
Fran jo u m r l . Ob po l deve
t ih zjutraj je namreč ne
kdo telefoniral ko lekt i vu : 
»Tukaj bolnišnica. Sporo
čamo vam, da je Franjo 
Milavič, vaš d i rektor , da
nes ob 8. u r i in 15 minut 
u m r l . . « 

Ne da bi pomis l i l na 
družino i n kolekt iv , je ta 
človek, za katerega b i b i lo 
samo po glasu iz slušalke 
težko zaneslj ivo t rd i t i , da 
je duševno bolan, pr izadel 

2 po l mesta, saj se je vest 
1 b l iskovi to razširila po vseh 

l oka l i h i n urad ih . Šele ko 
I je p r v i nejeverni Tomaž 
j pok l i ca l bolnišnico, se je 

okrog 10. ure izvedelo, da 
je tovariš Franjo živ in da 
se je celo pogovarjal po 
telefonu s pri jate l jem! 

i B i l a je samo šala — 
f vendar skrajno neslana i n 

p o d l a ! Tak norec zaslu
ži ostro kazen, saj b i nje
govo sporočilo lahko ime
lo za F r a n je ve svojce uso
dne posledice! 

Št. 49 (872) 
D O L E N J S K I L I S 1 *ar' 



VTEM TEDNU VAS ZANIMA 
Petek, 16. decembra — Albin 
Sobota, 17 decembra — Lazar 
Nedelja, 18. decembra — Radko 
Ponedeljek, 19. decembra — 

Urban 
Torek, 30, decembra — Julij 
Sreda, 21. decembra — Tomaž 
Četrtek, 22. decembra — Dan JLA 

m m ® -
Ljubemu sinu in bratu Frenku 

Zupanu iz Toronta želijo vse naj
boljše v novem letu 1967, pred
vsem pa zdravja mama, sestra z 
olroki ter vsi Crtaličcvi in Seler-
jevi. Enako želijo tudi Allanu 
Thonipsoim. 

Janezu Sajetu iz Kanade iskrene 
čestitke za njegov god družina 
Gazvoda in Andrejčič iz Novega 
mesta 

Dragemu Jožetu siadiču iz Otta-
we v Kanadi želimo srečno in ve
selo novo leto ter se zahvaljujemo 
za obisk. Da bi se spet kmalu 
vrnil, želijo vsi njegovi iz domovi
ne, posebno mama, ata, sestrica 
in brat /. družino. 

Profesorici Slavki Keglovič in 
profesorju Anionu Kotar ju za 
uspnošno končan študij na visoki 
defektološki šoli in defektologu 
Darku Opari za diplomo na višji 
pedagoški šoli iskreno čestita ko
lektiv Posebne osnovne šole, 
Smihel. 

Kolegoma inž. Marijanu 
Leganu in Ivanu Zoranu 
prisrčne čestitke ob roj
stvu hčerke in sina — ko
legi iz uredništva in usluž
benke iz uprave Dolenjske
ga lista.' 

mmmm 
Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki 
sto ob prerani in bridki izgubi 

naše hčerke in sestre 

VIKICE M O H O R I Č 
B nami sočustvovali, ji poklonili 
toliko lepega cvetja in jo v tako 
velikem številu spremili na njeni 
zadnji poti. Posebna hvala kolekti
vu posestva SNEŽNIK za vso po
zornost in pomoč, govornicama 
tov. Erženovi in Stimčevi za gan
ljive besede, mladinski organizaciji 
ter zdravnikom in strežnemu oseb
ju na interni kliniki v Ljubljani. 

Žalujoča družina Moborič 

Najtopleje se zahvaljujemo vsem 
sorodnikom, prijateljem, znancem 
in dobrim sosedom za vence, 
cvetje in veliko sočutje ob izgubi 

ljubeče mame 

URŠULE JAKŠA, 
roj. Simonič 

in vsem, ki so nam na kakršenkoli 
način izrazili sožalje. Enako les
nemu obratu ZORA, Semič, SZDL 
Stranska vas, Tončki Stubler za 
požrtvovalno delo, dr. Kvasiču za 
večletno zdravljenje, č. gospodoma 
duhovnikoma in vsem, ki so jo 

spremili na zadnji poti. 
Iskrena hvala! 

Otroci: Tone, Martin, Jože z 
družinami. Pepca in Francka 

Ob boleči izgubi sinčka 

T O M A Ž A TRUNKLJA, 
ki je umrl v 4. letu starosti in 
ki smo ga pokopali v ožjem dru
žinskem krogu na novomeškem 
pokopališču, se zahvaljujemo vsem, 
ki so nam stali ob strani v najtež
jih trenutkih. Posebno zahvalo 
smo dolžni družinama Markelj in 
Drobnič. Prisrčna zalivala tudi 
kolektivu otroškega oddelka novo
meške bolnišnice za ves trud in 
prizadevanje, zlasti v zadnjih dneh 
otrokovega življenja. Hvala vsem, 
ki so darovali vence in cvetje, zla
sti pa tov. vzgojiteljicama Božače-
vi in Penkovi, ki sta pripeljali 
vrstnike na prerani grob. Spomi
njali se bomo vseh, ki so nam v 
teh težkih dneh stali ob strani in 

nam izrazili sožalje. 
Vsem prisrčna hvala! 

Očka Tone, mamica Katica, 
sestrica Marija in druiri so
rodniki 

Novo mesto, 12. decembra 1966 

Ob izgubi našega strica 

F R A N C A MURNA 
z Vinjega vrha 

se zahvaljujemo vsem prijateljem 
in znancem, gasilskemu društvu iz 
Stranske vasi, g. župniku za sprem
stvo na njegovi zadnji poti. Obe
nem se zahvaljujemo osebju sploš
ne bolnice Novo mesto (kirurgiji) 
za postrežbo med pokojnikovo 

boleznijo. 
Sestra Francka in sorodniki 

Ob bridki izgubi naše ljube žene 
in mame 

MARIJE RADEŠČEK 
iz Dol. Grčevja 

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki 
so jo spremili na zadnji poti ter ji 
darovali cvetje in vence. Posebno 
se zahvaljujemo kolektivoma SGP 
PIONIR ter ŽITO in tov. Romanu 
Jevšku za poslovilne besede. Naj
lepša hvala vsem sorodnikom, so

sedom in vsem drugim. 
Žalujoči mož Tone, sinova .'oze 
in Tone ter hčerke Miri. V.nzi 
in Fani z družinami 

Vse priznanje novomeški kirur
giji, predvsem prof. dr. Bajcu, in 
vsemu zdravstvenemu ter strežne
mu osebju za uspelo operacijo in 
nadaljnje zdravljenje ob moji težki 
nesreči ter oddeiku za rehabilita
cijo. Iz srca hvaležni pacient 
Avgust Cvelbar iz Čadraž. 

Ob bridki izgubi našega dragega 
moža in dobrega očeta, sina in 

brata 

VINKA V A R L E C A 
iz Novega mesta 

se lepo zahvaljujemo vsem, ki so 
ga spremili do njegovega prerane-
ga groba, mu darovali vence in 
cvetje, nam pomagali ob najtež
jem trenutku in nam izrekli 
sožalje. Posebno zahvalo smo 
dolžni kolektivu ISKRA za podar
jene vence in poslovilne besede ob 
odprtem grobu. Zahvaljujemo se 
tudi uslužbencem in bolnikom 
pljučnega oddelku novomeške bol

nice za podarjene vence. 

Žalujoča žena Anica, hčerki 
Mari in Slavi ter drugo 
sorodstvo 

Ob bridki in nenadomestljivi 
izgubi nepozabne mame, sestre, 

tašče in bete 

AMALIJE VRANČIĆ , 
roj. Dorotea 

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki 
so nam izrekli sožalje in ki so 

drago pokojnico spremili na zadnji 
poti. Posebno se zahvaljujemo tov. 
Bogu Komelju, predstavniku občin
skega odbora ZB Novo mesto, 
predsedniku KO ZB Višnja gora, 
Ljubici Fabijan in Francu Prijate
lju, tajniku ZVVI Višnja gora za 

poslovilne besede. 
Žalujoči: sin Bogdan z ženo 
Marijo, sestri Angelca in Homi
lija ter drugo sorodstvo 

VSAK DAN: poročila ob 5.15, 
6.00. 7.00, 8.00, 12.00, 15.00, 17.00, 
19.30, 22.00. Pisan glasbeni spored 
od $.30 do 8.00. 

PETEK, 16. DECEMBRA: 8.05 
Operna matineja. 9.40 Poje bolgar
ski mladinski zbor »Bodra Smja-
na«. 10.35 Naš podlistek — A. Du-
mas st.: Moji spomini — II. 11.00 
Poročila in Turistični napotki za 
tuje goste. 12.10 Jugoslovanski 
pevci zabavnih melodij. 12.30 
Kmetijski nasveti — Inž. Vlado 
Jonko: Rezultati plantažiranja pri 
K G Brežice. 12.40 Igrajo domače 
pihalne godbe. 13.30 Priporočajo 
vam. 14.35 Naši poslušalci čestita
jo in pozdravljajo. 15.20 Napotki 
za turiste, 15.40 »Interna 469«. 
17.05 Potkov simfonični koncert. 
18.15 Vaši priljubljeni orkestri. 
19.00 lahko noč, otroci! 20.20 Zbo
rovske skladbe iz nemške in av
strijske renesanse. 21.15 Oddaja o 
morju in pomorščakih. 

SOBOTA, 17. DECEMBRA: 8.05 
Glasbena matineja. 9.25 Tone Av-
sec igra harmoniko. 10.15 Ivan 
Zaje: Nikola Subić-Zrinjski. 10.40 
Novost na knjižni polici. 11.00 Po
ročila in Turistični napotiti za tu
je goste. 12.10 Pravkar prispelo! 
12.30 Kmetijski nasveti — Bogdan 
Zengar: Gospodarstvo v luči turiz
ma. 13.30 Priporočajo vam. 14.05 
Koncert po željah poslušalcev. 
1550 Zabavni intermezzo. 17.05 
Gremo v kino. 18.50 S knjižnega 
trga. 19.00 Lahko noč, otroci. 20.00 

PRODAM KUHINJSKO POHIŠTVO 
in emajliran štedilnik s pokro
vom. Stopar, Volčičeva 31 (nad 
kandijsko postajot, Novo mesto. 

L GOD NO PRODAM valilnik, zmog
ljivost 2 x 400 jajc. Naslov v 
upravi lista (1213/66). 

PRODAM VZIDIJIV ŠTEDILNIK, 
desni in levi, z dvema in pol 
plošče. Naslov v upravi lista 
(1207/66). 

PRODAM DOBRO OHRANJENO 
kuhinjsko kredenco. Ivanka 
Adam, Novo mesto, Valantičevo 
16. 

TELEVIZOR — nemški, ekran 53, 
poceni prodam. Ogled od 17. ure 
dalje. Jereb, Novo mesto, Majde 
Sile 13. 

PRODAM KLAVIRSKO HARMONI
KO skoraj novo, znamke UU-
meister Marija Novšak, Gor. 
Pnaproče 5, Vel. Loka. 

PRODAM KUHINJSKO MIZO, 
pralni stroj EKA in peč na ža
ganje Bršlin 49, Novo mesto. 

PRODAM VEC KMETIJSKIH PAR
CEL, dve sta primerni za stavbni 
parceli v najbližji okolici Nove
ga mesta. Naslov v upravi lista 
(1199/66). 

PRODAM NOV vzidljiv levi štedil
nik in dva prašiča. Naslov v 
upravi lista (1198/66) 

PRODAM NOV ŠTEDILNIK na 
drva znamke Gorenje. Košak, 
Ločna 13, Novo mesto. 

TAKOJ VSELJIVO enostanovanj-
sko hišo. primemo za obrtnika, 
prodam v Novem mestu. Naslov 
v uprava lista (1183/66). 

PRODAMO ŠTEDILNIK Goran-Ka-
binent in kuhinjsko stensko oma
rico. Kosova 1. Novo mesto. 

UGODNO PRODAM dva vinograda 
na Vinjem vrhu Gnv. Gradišče 
17. Šentjernej. 

PRODAM MOTORNO SLAMOREZ. 
NICO. Vprašajte: gostilna Vi
drin, P- Otočec pri Novem me
stu. 

PRODAM DIESEL MOTOR n KS, 
vnrežno kosHriicp. Aloj/. Pepel, 
Šmarješke Toplice 16. 

UGODNO PRODAM dobro ohra
ni -no Primo. O? I cd vsrk dan po 
15. Uri. Bračko. Dol, Kr novb 6, 
Bela cerkev. 

UGODNO PRODAM nov pletilni 
stroj — primeren za modne ar-

V svetu operetne glasbe. 20.30 »Po
kaži, kaj znaš«. 22.00 Oddaja za 
naše izseljence. 

NEDELJA, 18. DECEMBRA: 6.00 
—8.00 Dobro jutro! 8.05 Radijska 
igra za otroke — James Kruss: 
Srajca srečnega človeka. 9.05 N a 
ši poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo — Ti 10.(X) Se pomnite, tova
riši: a) Franta Komel: Spopad na 
Libergi, b) Jože Boldan-Silni: S 
Tomšičevo skozi Suho krajino. 
10.45 Nedeljski koncert lahke glas
be. 11.00—11.15 Poročila in Turisti
čni napotki za tuje goste. 11.50 
Pogovor s poslušalci. 12.05 Naši 
poslušalci čestitajo in pozdravlja
jo — II. 14.00—17.00 Športno po
poldne. 17.30 Radijska igra — Fri-
edrich Durrenmatt: St.ranitzkv in 
narodni junak. 19.00 lahko noč, 
otroci! 20.00 » Potujoča glasbena 
skrinja«. 

PONEDELJEK, 19. DECEMBRA: 
8.05 Glasbena matineja. 9.45 »Cici
banov svet«. 10.35 Naš podlistek — 
N. Fedorenko: Japonski zapisnik 
— I. 11.00 Poročila in Turistični 
napotki za tuje goste. 12 10 Slo
venski pevci zabavnih melodij. 
12.30 Kmetijski nasveti — Dr. Mi
hael Leonardi: Se o pomenu du
šika za vinsko trto. 1? 40 Koncert 
ameriških pihalnih orkestrov. 14.05 
Iz jugoslovanske solistične glasbe. 
14.35 Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo. 17.05 Operni koncert. 
19.00 Lahko noč, otroci. 20.00 
Skupni program JRT — studio 
Zagrob. 

SUPER A V T O M A T I Č N I 

PRALNI STROJI 
vseh znamk 

IZREDEN POPUST! 
MONTAŽA — NAVODILA 
— GARANCIJA — 
TEHNIČNI SERVIS 
VSE INFORMACIJE 
DOBITE PRI 
BRAČKO, NOVO MESTO 
Ragovska 7: št. telefona 
068-21-659 
vsako soimto od 15. do 
17. ure. 

PEROTTI-EKPORT 
S. FRANCESCO 41, TRST 

tikle. Naslov v upravi lista 
»1186/Go) 

ENOFAZNI ELEKTROMOTOR 2 
KM - nov, popolnoma zaprt, 
garancija eno leto — prodam za 
80.000 Sdin. Babnik, Ljubljana, 
Vodnikova 34. 

MOšKI l$CE SOBO v Novem me
stu, tudi kot sostanovalec. Na
slov v upravi lista (1189/66). 

NUJNO POTREBUJEM sobo v No
vem mestu. Naslov v upravi li
sta (1210/66). 

MOŠKI SKEDNJIH LET išče sobo 
v Novem mestu ali okolici za 
dobo 3--4 mesecev. Naslov v u-
pravi Usta (1211/66). 

IšCEM gospodinjsko pomočnico — 
pomot: v gostinstvu. Naslov v 
upravi lista (1187/66). 

GARAŽO ODDAM V NAJEM. Ivan 
Kos, Trdinova 32, Novo mesto. 

POROČNE PRSTANE po zadnji 
modi izdeluje zlatar v Ljubljani, 
Gosposka 5 (poleg univerze). 

SPREJMEM brivsko-frizersko po
močnico. Stanovanje preskrblje
no. Zabkar, Kostanjevica na 
Krki. 

PRODA.M HIŠO s poslopjem na 
B regali. Ana Zupančič, Drenov ec 
8, p. Leskovec. 

HISO ZA GOSTILNO ali bife na 
prometni točki vzamem v najem 
ali kupim. Ponudbe na upravo 
lista pod »Gostilna« 

IZGUBILA SE JE PSICA Inki, 
Dalmatinka, bela, s črnimi pi
kami. Značka švicarska: KT. 
Zurich. Proti nagradi sporočite: 
Jakovijevič, Novo mesto, Nad 
mlini, tel. 31-602. 

ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA SLATI
NA — Zakaj obupujete pri zdrav
ljenju svojega kronično obolele
ga želodca, jeter, žolča ali osta
lih prebavil? Uporabljajte ven
dar rogaško »Donat« vodo, zdra
vilo, ki vam ga nudi narava! V 
Novem mestu ga dobite pri tr
govskem podjetju HMELJNIK — 
telefon 21-129 in STANDARD — 
telefon 21-158. 

Brežice: 16. in 17. 12. ameriški 
barvni f i lm »Tolpa angelov«. 18. 
in 19. 12. ameriški barvni f i lm 
»spari ak«. 20. in 21. 12. ameriški 
f i lm »Ladja norcev«. 

Črnomelj: 16. in 18. 12. nemSko-
jugoslovanski barvni film »Wine-
tou« — III. del . 20. i n 21. 12. an
gleški f i lm »Hudičevski«. 

Kočevje — »Jadran«: 16. do 18. 
12. nemški film »Čarovnikov obra
čun«. 19. do 20. 12. francoski f i lm 
»Zakonsko življenje Žan — Mark«. 
21. in 22. 12. francoski film »Za
konsko življenje Frangoisa«. 

KOSTANJEVICA: 18. 12. angleški 
barvni f i lm »Pod okriljem noči«. 

Metlika: 17. in 18. 12. jugoslo-
vansko-italijanski barvni f i lm »Su-
lejman veličastni«, in ameriški 
barvni film »Oboroženi rop«. 21. 
in 22. 12. ameriški film »Krik 
strahu«. 

Novo mesto — »Krka«: 16. do 
19. 12. jugoslovansko nemški barv
ni film »labirint smrti«. 20. in 22. 
12. bolgarski film »Volkulja«. 

Novo mesto — »Dom JI<A«: ja
ponski barvni film »Pirat«. 19. do 
21. 12. jugoslovanski film »Dan 
izkušnje«. 

Ribnica: 17. in 18. 12. kubanski 
film »Mladi upornik«. 

Sevnica: 17. in 18. 12. ameriški 
film »Hatari«. 21. 12. italijanski 
film »Rimske device«. 

Stara cerkev: 17. in 18. 12. ame
riški barvni film »Sedem veličast
nih«. 

Sodražica: 17. in 18. 12. riemški 
barvni film »VVinetou«. 

Šentjernej: 17. in 18. 12. meksi-
kanski barvni film »V službi Pan-
če Vila«. 23. 12. jugoslovanski 
film »V Konjuh planini«. 

Trebnje: 17. in 18. 12. ameriški 
barvni kavbojski film »Bravados«. 
21. 12. jugoslovanski zgodovinski 
film »Nevesinjska puška«. 

Neprevidno obračanje 
Stanko Kramar iz Dobo ve je 5. 

decembra popoldne obračal osebni 
avto na Cesti prvih borcev v Bre
žicah in s tem zaprl pot motoristu 
Alojzu Veglju iz Boršta, ki se je 
zaradi tega zaletel v prednje levo 
kolo avtomobila. Na vozilih je na
stalo za okrog 350 Ndin škode. 

Zaletel se je v avtobus 
9. decembru dopoldne se je pri

petila prometna nesreča na pri
ključku avto ceste na Čatežu. Iz 
Brežic je vozil proti avto cesti av
tobus Franc Kern iz Kranja, nje
mu naproti pa je pripeljal voznik 
osebnega avtomobila Zdravko Pe
trovič iz Zagreba, ki se je zaradi 
goste megle zaletel v prednji desni 
del avtobusa. Telesno ni bil nihče 
poškodovan, škoda na vozilih pa 
znaša okrog 1500 Ndin. 

Kolesar jo je skupil 
12. decembra ponoči se je iz Žu

žemberka proti Dvoru peljal Anton 
Markovič iz Sel pri Dolenjskih 
Toplicah z osebnim avtom. Napro
ti sta se mu po sredi ceste pripe
ljala kolesarja Stane Jančar in 
Alojz Kocjančič. Pri trčenju si je 
Jančar poškodoval glavo in desno 
nogo, Kocjančiču pa ni bilo nič. 
Škodo so ocenili na 1.60(1 Ndin. 

Motorist in sopotnica 
v snegu 

11. decembra je Alojz Krastar z 
Vrha pri Pahi peljal na motorju 
Viktorijo Novak iz Dol. Kro:iovega 
domov. Kmalu ko sta zapustila 
vas, sta se prekucnila v sneg. Hra-
star si je poškodoval obraz, sopot
nica pa koleno. 

V osebnem avtu 
trije ranjeni 

Na cesti med Gradcem in Vra-
noviči sta se 10. decembra zvečer 
zaletela dostavni avto, ki ga je vo
zil Alojz Kirn iz Dobravic pri Šent
jerneju, in osebni avto, s katerim 
se je Janko Reba peljal iz Metlike 
v Črnomelj. Osebni avto je zdrknil 
po nasipu, pri čemer so bili ranje
ni voznik in dva potnika, škodo 
so ocenili na 8000 Ndin. 

Pes poginil, 
žaromet ugasnil 

10. decembra se je pred osebni 
avto na avtomobilski cesti pri Kro-
novem pognal pes. Voznik Dragan 
Burojevič iz šida je zavrl, med-

, tem pa je pes že udaril v žaromet 
in poginil. Burojevič je vozil dalje 
brez enega žarometa. 

Tovornjak trčil 
v šolski avtobus 

10. decembra zjutraj je Boris 
Stopar peljal poln avtobus šolar
jev iz Velike Cikave v Novo me

sto. Naproti mu je pripeljal tovor
njak Franc Tutin iz Srnolenje vasi. 
Tutin je zaviral, vijugal in zadel 
zadnji del avtobusa, škodo so oce
nili na 900 Ndin. 

Dvigalo zgrmalo 
po nasipu 

9. decembra je vlekel tovornjak, 
ki ga je vozil Franjo Suša iz Za
greba, dvigalo. Dvigalo je bilo s 
sprednjim delom naslonjeno na 
tovornjak, strojnik Milorad Milo-
vič pa ga je samostojno upravljal. 
Na avtomobilski cesti pri Podgra-
čenu je Milovič zapeljal dvigalo na 
bankino, zato se je od tovornjaka 
odtrgalo in zgrmelo po nasipu, ško
do so ocenili na 2000 Ndin. Stroj
nik Milovič se je lažje ranil. 

Avtomobilski skok 
čez živo mejo 

Zagrebčan Franjo Grahovec se je 
8. decembra dopoldne peljal z 
osebnim avtom po avtornobitski 
cesti iz Zagreba v Ljubljano. Pri 
Beli cerkvi je vozilo zaneslo na 
sneg in ga pognalo čez živo mejo 
na njivo in tretjerazredno cesto, 
kjer se je prevrnil, škodo so oce
nili na 950 Ndin. 

Trčil in se odbil 
7. decembra popoldne je voznik 

SGP Slovenija ceste Jaroslav Vičar 
vozil tovornjak iz Novega mesta v 
Ljubljano. Pri Ponikvah ga je pre
hiteval osebni avto. Ko se je oseb
ni avto spet vračal na desno stran 
ceste, ga je obrnilo počez. Vlčar 
se je ustavil. Tedaj se je v nje
govo vozilo zaletel osebni avto. ki 
ga je vozil Ivan Gorše iz Mačkov-
ca Goršetov avto je odbilo po na
šimi, škodo so ocenili na 2000 
Ndin -rjev. 

Po spolzki cesti 
v tovornjak 

Franc Zaletel, voznik pri IMV v 
Novem mestu, se je 7. decembra 
peljal s tovornjakom iz Novega 
mesta proti Straži. Pri Srebrničah 
je srečal kombi in se mu umaknil 
in zavrl. Za njim se je v osebnem 
avtu nripeljal Roman Kavčič iz 
Dolenjskih Toplic, pa ga je na 
spolzki cesti zaneslo v tovornjak. 
Škodo so ocenili na 500 Ndin. 

Osebni avto zaneslo 
v avtobus 

6. decembra je vozil Viktor Ža
gar iz Trave pri Loškem potoku 
SAP avtobus na redni progi Novo 
mesto -Kočevje. Med Sotesko in 
Kotom je opazil, da je osebni av
to, ki ga je nasproti vozil Stojan 
Jako'djevič iz Novega mesta, rta 
zasneženi cesti zaneslo. Avtobus se 
je ustavil, Jakovijevičevo vozilo pa 
je kljub temu treščilo vanj. Jakov-
ljeviča. ki si je huje ranil noge, so 
odpeljali v bolnišnico, škodo so 
ocenili na 3000 Ndin. 

^OBVESTILA I 
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' •'__ . ' •. _: . : H 

TOREK, 20. DECEMBRA: 8.05 
Glasbena matineja. 9.25 Pesmi iz 
Slovenske Benečije. 10.15 Odlomki 
iz popularnih oper. 11.00 Poročila 
in Turistični napotki za tuje go
ste. 11.15 Razpoloženje, vtisi in 
spomini . . . 12.10 Veseli hribovci 
in ansambel Mahkovič. 12.30 Kme
tijski nasveti — Prof. dT. Franc 
Ločrukar: Znanost o dedovanju 
bolj uporabljajmo za napredek ži
vinoreje. 12.40 »Beli osliček«. 13.30 
Priporočajo vam . . . 14.25 Iz ju
goslovanske lahke orkestralne glas
be. 15.50 V torek na svidenje. 18.15 
Iz naših relejnih postaj. 19.00 Lah
ko noč, otroci! 20.00 Nastop zbora 
RTV Sarajevo. 20.00 Radijska igra 
— Zofki Posmvsz: Potnica iz ka
bine 45. 

SREDA, 21. DECEMBRA: 8.05 
Glasbena matineja. 9.45 Glasbena 
pravljica. 10.45 Človek in zdravje. 
11.00 Poročila in Turistični na
potki za tuje goste. 11.15 »Pozimi 
pa rožice ne cveto« . . . 12.30 Kme
tijski nasveti — Tomc-Rak Ivan: 
Mojc štiriletne izkušnje s panji, 
z nakladami — prednost teh pa
njev. 13.30 Priporočajo vam . . . 
14.35 Naši poslušalci čestitajo in 
pozdravljajo. 15.20 Zabavni inter-
mezzo. 17.05 Mladina sebi in vam. 
18.15 Iz naših studiov. 19.00 Lah
ko noč, otro«i! 20.00 Skupni pro
gram JRT — studio Ljubljana. 

ČETRTEK, 20. DECEMBRA: 8.05 
Glasbena matineja. 9.25 Partizan
ske pesmi jugoslovanskih narodov. 
11.00 Poročila in Turistični napot
ki za tuje goste. 12.10 Veseli plan-
šarji in trio Franca Delčnjaka. 
12.30 Kmetijski nasveti — Inž. 
Franjo Oanjko: Več skrbi smotr
nemu uveljavljanju strokovnih ka

drov v gospodarstvu. 13.30 Pripo
ročajo vam. 15.30 Melodije za kla
vir in godala. 17.05 Turistična od
daja. 18.45 Jezikovni pogovori. 
19.00 Lahko noč, otroci! 20.00 Če
trtkov večer domačih pesmi in n a 
pevov. 

RADIO BREŽICE 
PETEK, 16. DECEMBRA: 18.00 

do 19.30 — Obvestila — Glasbena 
oddaja: Izbrali ste sami, vmes — 
humoristična priloga: Tovariš, to 
ne zadeva tebe! 

NEDELJA, 18. DECEMBRA: 10.20 
— Poročila — Pred dnevom JLA — 
Še nekaj misli z zasedanja sploš
nega zbora občine Brežice — Peter 
Markovič: O vlogi SZDL občine 
Krško v predvolilnem obdobju — 
Ivan živič: Pred občnimi zbori sin
dikalnih podružnic — Ta teden v 
Delavski enotnosti — Zdravstveno 
predavanje: Dr. Anton Glušič: Si-
stemaUčni pregledi žena — Za na
še kmetovalce: Dr. Anton Hudo-
pisk: Kooperaćijska proizvodnja s 
KZ Brežice v letu 1966 na področ
ju reje perutnine — Dve melodiji 
v različnih izvedbah — Maks Top-
lišek: Zakaj ne bi Krka postala 
rekreacijski center — Pozor, nimaš 
prednosti! — Pogovor s poslušalci 
— Obvestila, reklame in spored ki
nematografov. 12.20 — Občani če
stitajo in pozdravljajo. 

TOREK, 20. DECEMBRA: 18.00 
do 19.30 — Vzgojno predavanje: 
Kakšni so vzroki nastanka prve 
otrokove trme — Nove plošče Ju-
gotona — Novo v knjižnici — Ob
vestila in pregled filmov — Mla
dinska oddaja: Obisk pri mladin
skem aktivu na Bizeljskem. 

Obvestilo novomeškega 
zdravstvenega doma 

Zdravstveni dom Novo mesto ob
vešča prebivalce Šentjerneja in 
okolice, da bo z 20. decembrom 
tega lota začelo delati delovi-
ščo protituberkuloznega cusT>anzer-
ja Novo mesto na Zdravstveni po
staji Šentjernej. Ordinacija bo 
vsak torek od 11. do 13. ure. Na 
gornje posebej opozarjamo vse tu
berkulozne bolnike in njihove svoj
ce, da bodo pregledani v omenje
nih dneh v Šentjerneju. 

IZ NOVOMEŠKE«^ 
P0R0DNiSN!CE» 

Pretekli teden so v novomeški 
porodnišnici rodile: Jožefa Simon-
čič iz Cerovega loga — Stanko, 
Marija Štih iz Jedinščice —- Mat
jaža, Alojzija Glavan iz Rožemp-
lja — Alojzijo, Milka Potočar iz 
Dolnjih Kamene — Nikolaja, Da
nica Kline s Križnega vrha — An
drej ko, Ana šepec iz Muhabrana 
— Mirana, Anica Maček iz Zalovič 
— Martino, Ana Korasa iz Gabr-
ja — Stanislava, Ivanka B!ažič iz 

Drušč — Janeza, Ana šurla z Ja
me — Iztoka, Mihaela Pire z Mir
ne — Janeza, Frančiška Puc iz 
Orehovi ce — Jožeta, Marija Rifelj 
z Malega Slatnika — Matjaža, An
gelca Legan iz Trebnjega — Ma-
tejko, Vladimira Petrečič iz Zabne 
vasi — Mojco, Danica Segina iz 
Črnomlja — Alenko, Amalija Pav
lin z Rateža — Jožka, Marija Mir-
tič z Dvora — Darjo, Frančiška 
Glivar iz Korita — Darka, Antoni
ja Medle z Jugorja —Martina, Ma
rija Kapler z Griča — dečka. 

IZ BREŽIŠKE^ 
PORODNIŠNICE*8*' 

Pretekli teden so v brežiški po
rodnišnici rodile: Frida Lazič iz 
Brežic — Roberto in Romano, 
Marija Kolar z Bizeljskega — Mi
roslava, Sonja Ajster iz Krške va
si — Jasmino, Marija Kostanjšek 
iz Vel. Kamna — Metko, Fran
čiška Junkar iz Dolenje vasi — 
Martina, Frančiška Zakraj.šek ia 
Mrtvic — Darinko, Jožefa Zupan
čič iz Gaberja — Jožeta. Barica 
Frkanec iz Pologov — dečka, Ma
rija Žičkar iz Vel. Kamna — deč
ka, Zdenka Zmc iz Cemehovca — 
Zeljka, Terezija Marjetic iz Bre
stanice — Renato, Matilda Mirt 
iz Krškega — Antona, Sla vica 
Mišic iz Slanega dola —- deklico, 
Terezija Marinič iz Čateža — 
Tatjano. 

D O L E N J S K I U S T 
LASTNIKI IN IZDAJATELJI: Občinski odbori SZDL Bre 

žice, Črnomelj, Kočevje, Krško, Metlika, Novo mesto, Rib
nica, Sevnica in Trebnje. 

UREJUJE UREDNIŠKI ODBOR: Tone Gošnik (glavni in 
odgovorni urednik), Ria Bačer, Miloš Jakopec, Marjan Legan, 
Jože Prime, Jožica Teppev in Ivan Zoran. Tehnični urednik-
Marjan Moškon. 

IZHAJA vsak četrtek — Posamezna številka 50 par (50 
starih din) — Letna naročnina 20 novih dinarjev (2000 starih 
din), polletna 10 novih dinarjev (1000 starih din); plačljiva 
je vnaprej — Za inozemstvo 37,50 novih dinarjev (3750 sta
rih din) oz. 3 ameriške dolarje — Tekoči račun pri podruž
nici SDK v Novem mestu 521-8-9 — NASLOV UREDNIŠTVA 
IN UPRAVE: Novo mesto, Glavni trg 3 — Poštni predal 33 
— Telefon: 21-227 — Rokopisov in fotografij ne vračamo — 
TISKA: Časopisno podjetje »Delo« v Ljubljani. 


